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Αθήνα, σήµερα στις 2 Απριλίου 2025, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
11.12’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση κατόπιν αιτήµατος του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου
Μητσοτάκη, σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανονισµού της
Βουλής, µε αντικείµενο την ενηµέρωση του Σώµατος για τον
προγραµµατισµό των αµυντικών εξοπλισµών και την αµυντική πο-
λιτική της χώρας.

Συνεδριάζουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µετά
από σχετικό αίτηµα του Πρωθυπουργού, που απεστάλη τη 14η

Μαρτίου 2025 και γνωστοποιήθηκε στους Προέδρους των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολίτευσης, όπως ορίζει το
άρθρο 142Α του Κανονισµού. 

Σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 142, η ανακοίνωση γίνε-
ται αυτοπροσώπως από τον Πρωθυπουργό και η διάρκειά της
δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δέκα λεπτά στην πρωτολογία, πέντε
λεπτά στη δευτερολογία και πέντε στην τριτολογία. Οι Πρόεδροι
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολίτευσης µπορούν να
αναπτύξουν αυτοπροσώπως τις απόψεις τους για το περιεχό-
µενο της ανακοίνωσης για πέντε λεπτά, κατ’ ανώτατο όριο, για
τον καθένα στην πρωτολογία τους και τρία στη δευτερολογία. Ο
Πρωθυπουργός, σύµφωνα µε την παράγραφο 6 του άρθρου
142Α, οµιλεί τελευταίος. 

Σύµφωνα µε την κοινοβουλευτική πρακτική, που ακολουθή-
σαµε και σε προηγούµενες αντίστοιχες διαδικασίες, προτείνω και
κατά τη σηµερινή συνεδρίαση να επιδειχθεί σχετική ανοχή στους
χρόνους οµιλίας του Πρωθυπουργού και των Προέδρων των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολίτευσης. Έτσι, θα µπει χρό-
νος σαράντα λεπτών για τον Πρωθυπουργό και από είκοσι λεπτά
αντί για πέντε στους Αρχηγούς των υπόλοιπων Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων, µε µια µικρή ανοχή.

Πιστεύω ότι έχω την οµόφωνη συµφωνία της Βουλής. 
Δέχεται το Σώµα αυτή την πρόταση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η πρόταση έγινε οµοφώ-

νως δεκτή.
Καλώ, λοιπόν, στο Βήµα τον Πρωθυπουργό κ. Κυριάκο Μητσο-

τάκη. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «το τίµηµα της ελευθερίας είναι

η διαρκής επαγρύπνηση» έλεγε προ δύο αιώνων ο Αµερικανός
Πρόεδρος Τόµας Τζέφερσον, τίµηµα το οποίο η πατρίδα µας κα-
ταβάλλει σήµερα µε ευθύνη και µε συνέπεια, αναγνωρίζοντας
πως δεν µπορεί να υπάρχει καµία προκοπή χωρίς ασφάλεια. 

Απόδειξη γι’ αυτό είναι και το αντικείµενο της σηµερινής µας
συνεδρίασης, που δεν είναι άλλο από τον µακροπρόθεσµο προ-
γραµµατισµό των αµυντικών δαπανών. Θα έλεγα ότι είναι ένα συ-
νολικό σχέδιο, το οποίο αφορά, κατά την άποψή µας, στον πιο
δραστικό µετασχηµατισµό των Ενόπλων Δυνάµεων στη σύγ-
χρονη ιστορία του τόπου. 

Όταν εξάλλου µιλάµε για πόρους που αφορούν στην εθνική
άµυνα, δεν εννοούµε προφανώς µόνο τις δαπάνες, µόνο τις επεν-
δύσεις, για τους στρατιωτικούς εξοπλισµούς, όσο πρωτίστως την
πάγια, τη σταθερή επένδυση της πατρίδας µας να µένει ισχυρή,
σταθερή και ανεξάρτητη σ’ έναν κόσµο ο οποίος αλλάζει µε
απρόβλεπτους ρυθµούς. Αναφερόµαστε, συνεπώς, σε µία πολι-
τική η οποία συνδέεται και η οποία αλληλεπιδρά µε όλο το φάσµα
των συλλογικών µας συµφερόντων. 

Γιατί, σε ένα πρώτο επίπεδο, η σηµασία των ισχυρών Ενόπλων
Δυνάµεων είναι κάτι παραπάνω από προφανής. Χάρη σε αυτές,
για να είµαι πιο ακριβής, χάρη και σε αυτές, η χώρα µας απέ-
τρεψε κινδύνους, όπως οι µεταναστευτικές ροές στον Έβρο,
υπερασπίστηκε τα δίκαιά της σε κάθε κρίση που εκδηλώθηκε στο
Αιγαίο, ενώ ήδη διαθέτει στρατηγικές συµφωνίες µε κράτη όπως
είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες και η Γαλλία, συµµαχίες οι οποίες
παρέχουν εγγυήσεις ασφάλειας σε ένα ανασφαλές διεθνές πε-
ριβάλλον.

Σε ένα δεύτερο επίπεδο, προφανώς και η άµυνα αναδεικνύεται
σε έναν πυλώνα ευηµερίας, γιατί χωρίς τη δική της ασφάλεια δεν
υπάρχουν ούτε οι προϋποθέσεις για να αναπτυχθεί η οικονοµία
ούτε και οι προϋποθέσεις για να σφυρηλατηθεί η κοινωνική συνοχή. 

Τέλος, σε ένα τρίτο επίπεδο, η προάσπιση της εθνικής ανεξαρ-
τησίας δεν µπορεί -και θα επιµείνουµε σε αυτό- να χρηµατοδο-
τείται παρά µόνο από ανθεκτικά δηµόσια ταµεία, κάτι που
σηµαίνει ότι µε τη σειρά της η δηµοσιονοµική ευρωστία γίνεται
καθοριστικός µοχλός και επιτελεί καθοριστικό ρόλο για µία απο-
τελεσµατική εθνική θωράκιση. 

Με άλλα λόγια, εάν δεν υπάρχει προστασία από εξωτερικές
απειλές, δεν υπάρχει βιώσιµη ανάπτυξη, επενδύσεις, τουρισµός,
καινοτοµία. Τα πάντα απαιτούν ένα σταθερό και ασφαλές περι-
βάλλον. Ποιος άλλωστε θα τοποθετούσε τα κεφάλαιά του σε µια
χώρα, η οποία έχει αφύλακτα τα σύνορά της; Και ποιος θα πάρει
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το ρίσκο να επιχειρήσει σε ένα κράτος, του οποίου η κυριαρχία
δεν είναι άτρωτη; Από την άλλη πλευρά, πώς είναι δυνατόν όλα
αυτά να εδραιώνονται χωρίς µια ισχυρή οικονοµία; 

Το παλαιότερο δίληµµα, λοιπόν, το οποίο το ακούγαµε συχνά
κυρίως από την Αριστερά «κανόνια ή βούτυρο», αποδεικνύεται
ένα δίληµµα το οποίο είναι σαθρό αλλά και επικίνδυνο, ιδίως σή-
µερα σε µία πραγµατικότητα όπου ο παγκόσµιος χάρτης των γε-
ωπολιτικών συµφερόντων αναδιατάσσεται συχνά µε τρόπο
δραµατικό, µε πολέµους -οι οποίοι πλέον αµφισβητούν σύνορα
και Διεθνές Δίκαιο- µε δασµούς -αναµένουµε σήµερα εξάλλου
τις εξαγγελίες του Αµερικανού Προέδρου, αλλά σίγουρα µπαί-
νουµε πια σε ένα περιβάλλον όπου οι δασµοί ενδέχεται να απει-
λούν συνολικά τις παγκόσµιες διεθνείς οικονοµικές σχέσεις- και
βέβαια σε έναν κόσµο, στον οποίο η τεχνολογία γίνεται όπλο πα-
ρέµβασης, όχι µόνο για να πληγεί η εξωτερική ασφάλεια κρατών,
αλλά και για να διαταραχθεί συχνά η εσωτερική ισορροπία των
κοινωνιών. 

Στην Ευρώπη η συνεχιζόµενη κρίση, η εισβολή της Ρωσίας
στην Ουκρανία, δοκιµάζει όλη την αρχιτεκτονική ασφάλειας µετά
τον Ψυχρό Πόλεµο. Παράλληλα, στη Μέση Ανατολή η αστάθεια
εντείνεται, καθώς δυστυχώς τις εύθραυστες εκεχειρίες τις δια-
δέχεται ξανά η ωµή βία, προκαλώντας νέες ανθρωπιστικές κρί-
σεις και πυροδοτώντας και πάλι τη µάστιγα της τροµοκρατίας.
Ενώ αυτό το επικίνδυνο παζλ το συµπληρώνει πρόσφατα και η
ιστορική αβεβαιότητα της Συρίας που ανά πάσα στιγµή µπορεί
να διαχυθεί σε ολόκληρη την περιοχή. 

Αυτήν τη φορά δεν πρόκειται για µεµονωµένες περιφερειακές
εξάρσεις. Έχουµε να κάνουµε µε κοµµάτια ενός δυσεπίλυτου
γρίφου που αφορά ευρύτερες µετατοπίσεις ισχύος, όχι µόνο γε-
ωπολιτικής και στρατιωτικής, αλλά και οικονοµικής και τεχνολο-
γικής, µε εξελίξεις που µεταβάλλουν τις διεθνείς σχέσεις και
επαναξιολογούν παραδοσιακές συµµαχίες. 

Συνεπώς, και οι στρατηγικές επιλογές της πατρίδας µας, µε
αυτά τα νέα δεδοµένα, καθίστανται απολύτως κρίσιµες, πολύ πε-
ρισσότερο όταν από τη µία πλευρά η αµυντική αντίληψη της νέας
ηγεσίας των Ηνωµένων Πολιτειών φαίνεται να διαφοροποιείται
σε σχέση µε τον ρόλο του ΝΑΤΟ και από την άλλη, όταν οι οικο-
νοµικοί σχεδιασµοί της υπερδύναµης φαίνεται να αποκλίνουν
από ένα πλαίσιο ελεύθερων συναλλαγών που ίσχυαν ως τώρα.
Έτσι, από την Αρκτική έως τον Ινδοειρηνικό, οι ισορροπίες δια-
φοροποιούνται, κάτι που συνεπάγεται και νέες προκλήσεις για
όλη την Ευρωπαϊκή Ήπειρο και την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και
για χώρες όπως η δική µας, µικρές ίσως σε έκταση και πληθυ-
σµό, όµως µεγάλες σε σηµασία και δυναµισµό.

Γι’ αυτό και θα το ξαναπώ, οι επενδύσεις στις αµυντικές µας
δυνατότητες είναι επενδύσεις στην κυριαρχία µας, επενδύσεις
που αφορούν την προστασία της εθνικής αξιοπρέπειας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ταυτόχρονα, όµως, είναι και πρωτοβουλίες που ισχυροποιούν

την ελληνική διπλωµατία, ενδυναµώνοντας τον ρόλο της πατρί-
δας µας σε πολλά και παράλληλα πεδία, από την παγκόσµια πρό-
κληση του µεταναστευτικού, µέχρι τους νέους συσχετισµούς που
διαµορφώνονται στους ενεργειακούς δρόµους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε βάση τα παραπάνω γίνεται
σαφές ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση συνολικά καλείται να επαναπροσ-
διορίσει τη θέση της στον χάρτη των διεθνών συµφερόντων και
των παγκόσµιων γεωπολιτικών ισορροπιών. Η Ελλάδα εδώ και
καιρό και εγώ προσωπικά, έχει µιλήσει για το ζήτηµα της στρα-
τηγικής αυτονοµίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Στην αρχή ήµασταν λίγοι αυτοί που υπερασπιζόµασταν αυτή
τη θέση. Όµως, αντιλαµβανόµενοι οι Ευρωπαίοι εταίροι µας και
τις σηµαντικές αλλαγές στο παγκόσµιο γεωπολιτικό χάρτη, απο-
φάσισαν να κάνουν σηµαντικά βήµατα προς τη σωστή κατεύ-
θυνση, προς µια κατεύθυνση η οποία όχι απλά ενισχύει τη
στρατηγική αυτονοµία της Ευρώπης, αλλά είναι και απολύτως
συντονισµένη µε πάγιες ελληνικές θέσεις οι οποίες καλύπτονται
απόλυτα από τις τελευταίες αποφάσεις για την άµυνα του πρό-
σφατου Ευρωπαϊκού Συµβουλίου. Πολλοί θεωρούσαν -θέλω να
θυµίσω- αυτές τις εξελίξεις ως ανέφικτες. Όµως, καταφέραµε µε
µεθοδική δουλειά να πετύχουµε ευρωπαϊκές αποφάσεις που
είναι προς όφελος των εθνικών συµφερόντων. 

Η πιο σηµαντική ίσως αφορά την ενεργοποίηση για την επό-
µενη τετραετία της λεγόµενης «ρήτρας διαφυγής», ενός εργα-
λείου δηλαδή που δίνει στην ελληνική Κυβέρνηση πρόσθετο
δηµοσιονοµικό χώρο να ενισχύσει τις επενδύσεις στην άµυνα,
πρόσθετες επενδύσεις οι οποίες δεν θα συνυπολογίζονται στις
οροφές δαπανών όπως αυτές προσδιορίζονται από την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Αυτό δίνει στη χώρα µας έναν πρόσθετο δηµοσιο-
νοµικό χώρο έτσι ώστε να µπορέσει απρόσκοπτα να υλοποιήσει
το πρόγραµµα για το οποίο θα µιλήσουµε στη συνέχεια. 

Θέλω, όµως, να πω και κάτι ακόµα. Ανεξαρτήτως των δηµο-
σιονοµικών δυνατοτήτων που η Ελληνική Κυβέρνηση έχει ως
αποτέλεσµα της «ρήτρας διαφυγής», αυτή η δηµοσιονοµική ευε-
λιξία σε καµία περίπτωση δεν πρέπει και δεν θα γίνει αφορµή για
υπερβολές, όχι µόνο γιατί οι αγορές µας παρακολουθούν και µας
κρίνουν, αλλά και διότι οι επιδόσεις της οικονοµίας συνολικά
αποτελούν από µόνες τους σηµαντικούς παράγοντες ασφάλειας
και σταθερότητας.

Στη σωστή κατεύθυνση, επίσης, κινείται και το ταµείο SAFE
ύψους 150 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο
το οποίο επιτρέπει στις είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης να αυξήσουν τις επενδύσεις τους στην ευρωπαϊκή αµυντική
βιοµηχανία. Θέλω να τονίσω ότι το ταµείο SAFE αφορά δάνεια
τα οποία µπορούν να δοθούν στα κράτη-µέλη µε προνοµιακούς
όρους. Δεν αφορά ουσιαστικά επιδοτήσεις. Δεν είναι δηλαδή ένα
ταµείο το οποίο έχει αντίστοιχα χαρακτηριστικά µε το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Η άποψη της Ελληνικής Κυβέρνησης είναι ότι κάποια στιγµή η
Ευρώπη θα πρέπει να συζητήσει και τη δηµιουργία ενός ευρω-
παϊκού ταµείου το οποίο θα µπορεί να είναι εστιασµένο, µε ευ-
ρωπαϊκούς πόρους, στη χρηµατοδότηση έργων κοινής
ευρωπαϊκής ωφέλειας, όπως παραδείγµατος χάριν η δηµιουργία
µιας ευρωπαϊκής αντιπυραυλικής ασπίδας που θα καλύπτει όλες
τις ευρωπαϊκές χώρες και θα µπορεί να χρηµατοδοτηθεί από ευ-
ρωπαϊκούς πόρους, που θα διατεθούν στη συνέχεια στα κράτη-
µέλη µε τη µορφή επιδοτήσεων και όχι µε τη µορφή δανείων. Δεν
είµαστε, όµως, εκεί ακόµα. 

Έχουµε κάνει, όµως, ένα σηµαντικό βήµα. Το σχέδιο ReArm Eu-
rope, το οποίο ήρθε προς ψήφιση στο Ευρωκοινοβούλιο, θέλω να
τονίσω ότι ψηφίστηκε από τους Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ, καταψηφίστηκε όµως από τον ΣΥΡΙΖΑ,
από το Κοµµουνιστικό Κόµµα -καµία έκπληξη εδώ-, από την
Πλεύση Ελευθερίας, ενώ οι υπερπατριώτες της Ελληνικής Λύσης,
της Νίκης και της Φωνής Λογικής προτίµησαν να απέχουν. Ας
βάλει, λοιπόν, ο καθένας τα συµπεράσµατά του για το ποιοι είναι
οι πατριώτες στην πράξη και ποιοι οι πατριώτες στα λόγια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν θα µιλήσω αναλυτικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για

την αντίληψή µας για την άµυνα και για τα όσα πετύχαµε αυτά
τα σχεδόν έξι χρόνια που µας έχει εµπιστευθεί ο ελληνικός λαός.
Όµως, οφείλω να επισηµάνω ότι τον Ιούλιο του 2019, όταν για
πρώτη φορά οι Έλληνες πολίτες µας εµπιστεύτηκαν, παραλά-
βαµε µία κατάσταση στις Ένοπλες Δυνάµεις άκρως προβληµα-
τική, ως αποτέλεσµα σε µεγάλο βαθµό µιας αποεπένδυσης η
οποία προφανώς συνόδευσε τις συνολικές επιδόσεις της οικο-
νοµίας τα χρόνια της κρίσης. 

Έπρεπε, λοιπόν, να κινηθούµε µε πολύ γρήγορους ρυθµούς
και το πράξαµε. Και σήµερα η εικόνα των ελληνικών Ενόπλων Δυ-
νάµεων δεν έχει καµία σχέση µε αυτήν την οποία παραλάβαµε
το 2019:

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είκοσι τέσσερα καινούργια µαχητικά Rafale µε τον πιο σύγ-

χρονο εξοπλισµό. 
Τρεις νέες φρεγάτες Belharra που θα αποτελούν τα πιο σύγ-

χρονα πλοία που θα πλέουν στην Ανατολική Μεσόγειο. Η πρώτη,
η φρεγάτα «ΚΙΜΩΝ» θα παραληφθεί από το Πολεµικό Ναυτικό
εντός του 2025. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μη επανδρωµένα αεροσκάφη «Heron».
Υπερσύγχρονα ελικόπτερα ανθυποβρυχιακού πολέµου

«Romeo».
Νέες τορπίλες οι οποίες εξοπλίζουν πλέον τα υποβρύχια µας. 
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Όµως και µια συνολική προσπάθεια, κυρίες και κύριοι, που νο-
µίζω ότι έχει ξεχωριστή σηµασία, να επενδύσουµε στην υποστή-
ριξη οπλικών συστηµάτων για τα οποία ο Έλληνας φορο-
λογούµενος είχε δαπανήσει δισεκατοµµύρια, πλην όµως κάποιοι
στο παρελθόν δεν είχαν προνοήσει ώστε να υπάρξουν πόροι για
τις απαραίτητες συµβάσεις υποστήριξης αυτών των οπλικών συ-
στηµάτων, τα λεγόµενα «Follow on Support». 

Εκεί κάναµε µαζί µε τον Υπουργό -και τον νυν και τον προκά-
τοχό του- µια µεγάλη προσπάθεια, έτσι ώστε να µπορέσουµε να
διορθώσουµε αστοχίες του παρελθόντος, µε αποτέλεσµα σή-
µερα να έχουµε για παράδειγµα έναν επιχειρησιακό στόχο µετα-
γωγικών αεροσκαφών C-130 και C-27. Δεν θέλω να αναφερθώ
στην Εθνική Αντιπροσωπεία στην κατάσταση την οποία παραλά-
βαµε τον Ιούλιο του 2019. Το πρόγραµµα αναβάθµισης των F-16
σε Viper, ένα πρόγραµµα το οποίο είχε υπογραφεί από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, ουσιαστικά καρκινοβατούσε. Με σηµαντι-
κές παρεµβάσεις οι οποίες έγιναν στην ελληνική αµυντική
βιοµηχανία τρέχει πια µε πολύ ικανοποιητικούς ρυθµούς και εί-
µαστε αρκετά σίγουροι ότι θα ολοκληρωθεί εντός των συµφω-
νηµένων χρονοδιαγραµµάτων.

Έχουµε πια µια στρατηγική συµµαχία µε το Ισραήλ ως προς
την εκπαίδευση των ικάρων µας, µε το Κέντρο Αεροπορικής Εκ-
παίδευσης στην Καλαµάτα όχι απλά να λειτουργεί για να καλύψει
τις ανάγκες της Ελληνικής Αεροπορίας, αλλά ταυτόχρονα να
είναι σε θέση και να εκπαιδεύει και πιλότους από άλλες αεροπο-
ρίες, όπως ακριβώς είχε σχεδιαστεί.

Θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στη φροντίδα, στη µέριµνα την οποία
δείξαµε για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων. Για πρώτη φορά
µετά από δεκατέσσερα χρόνια είδαν αυξήσεις στον µισθό και στα
επιδόµατά τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Παρουσιάστηκε από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας όχι το νέο

µισθολόγιο µόνο των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά µια διαφορετική
φιλοσοφία για το πώς από εδώ και στο εξής θα διαχωρίσουµε το
βαθµολόγιο από το µισθολόγιο και θα µπορέσουµε να αµείβουµε
τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων µε έναν τέτοιο τρόπο που να
αντιστοιχεί στις υπηρεσίες που προσφέρουν στην πατρίδα, αλλά
ταυτόχρονα το µισθολόγιο των στελεχών των Ενόπλων Δυνά-
µεων να είναι αρκετό, για να µπορούµε να προσελκύσουµε νέα
παιδιά στις παραγωγικές σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων, στις
στρατιωτικές σχολές, για τον απλούστατο λόγο ότι είχαµε ένα
αντικειµενικό πρόβληµα σήµερα ως προς το ενδιαφέρον των δε-
καοκτάχρονων να οραµατιστούν µια καριέρα στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις και αυτός ήταν και ο βασικός λόγος που οι ανακοινώσεις
αυτές έγιναν τώρα, ώστε να µπορούµε να προφτάσουµε και τις
δηλώσεις οι οποίες θα γίνουν στα µηχανογραφικά και όχι όπως
γίνεται συνήθως στη Διεθνή Έκθεση της Θεσσαλονίκης.

Θέλω να τονίσω ότι αυτές οι αυξήσεις, οι οποίες είναι ήδη συµ-
φωνηµένες, δίνονται ουσιαστικά σε τρεις διαφορετικές φάσεις:
Τα 30 ευρώ, τα οποία ενσωµατώθηκαν ήδη από την αύξηση του
κατώτατου µισθού από την 1η Απριλίου, από χθες δηλαδή, τα 100
ευρώ, τα οποία αφορούν όχι µόνο τα στελέχη των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, αλλά και τα στελέχη των Σωµάτων Ασφαλείας, τα οποία
θα δοθούν την 1η Ιουλίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και προφανώς οι συµφωνηµένες αυξήσεις που ουσιαστικά

αφορούν την περίοδο από το 2026 και µετά για τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων, οι οποίες έχουν ήδη ανακοινωθεί.

Σε όσους εξέφρασαν -θα έλεγα και έναν δικαιολογηµένο- προ-
βληµατισµό για το τι συµβαίνει µε τα Σώµατα Ασφαλείας, πέραν
των αυξήσεων που έχουµε ήδη ανακοινώσει, θέλω να επαναλάβω
ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει αποδείξει τη διαχρονική µας στήριξη
όχι µόνο στα Σώµατα Ασφαλείας, στην κοινωνία συνολικά, αλλά
και σε κάθε ξεχωριστή κατηγορία, κάτι το οποίο θα φανεί µετά
βεβαιότητας και στις οικονοµικές επιλογές που θα αναπτύξουµε
στην επόµενη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, ένα είναι βέβαιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πα-

ραµείνουµε υπεύθυνοι και δεν πρόκειται αυτή η Κυβέρνηση σε
καµία περίπτωση να υποταχθεί σε ένα καταστροφικό σπιράλ πα-
ροχολογίας. Η δηµοσιονοµική υπευθυνότητα και σοβαρότητα

είναι το θεµέλιο πάνω στο οποίο χτίζουµε όλες τις πολιτικές µας.
Αυτή η δηµοσιονοµική υπευθυνότητα σε καµία περίπτωση δεν
πρόκειται να τεθεί σε αµφισβήτηση.

Έχουµε αποδείξει πιστεύω ότι όταν η οικονοµία πηγαίνει κα-
λύτερα από αυτό το οποίο και εµείς περιµένουµε, έχουµε τρόπο
να επιστρέφουµε αυτό το πλεόνασµα της ανάπτυξης πίσω σε κοι-
νωνικές οµάδες ανάλογα µε τις προτεραιότητες που θέτουµε. Το
ίδιο θα κάνουµε και τώρα, θα το κάνουµε όµως τη σωστή ώρα
και µε την υπευθυνότητα που πάντα µας διακρίνει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έρχοµαι τώρα, κυρίες και κύριοι, στην παρουσίαση -σε αδρές

γραµµές- του µακροπρόθεσµου προγραµµατισµού των αµυντι-
κών εξοπλισµών. Νοµίζω ότι είναι απολύτως σαφές γιατί η χώρα
µας χρειάζεται ένα τέτοιο µακροχρόνιο σχέδιο, το οποίο θα δίνει
ορατότητα όχι µόνο στις Ένοπλες Δυνάµεις, αλλά και στην αµυν-
τική βιοµηχανία, έτσι ώστε να µπορούµε να κάνουµε έναν προ-
γραµµατισµό µε ορίζοντα τις ανάγκες του σήµερα, αλλά
επιχειρώντας να προβλέψουµε και ποιες θα είναι και οι ανάγκες
και οι δυνατότητες του αύριο.

Επιτρέψτε µου εδώ να µιλήσω για µια διαφορετική φιλοσοφία
πια στον τρόπο µε τον οποίον εγκρίνουµε τα εξοπλιστικά προ-
γράµµατα. Η αλήθεια είναι -το έχω συζητήσει εκτενώς µε τον
Υπουργό- ότι στο παρελθόν πολύ συχνά «βάζαµε το κάρο µπρο-
στά από το άλογο». Τι σηµαίνει αυτό; Ερχόµασταν στη Βουλή
παίρνοντας τις επιθυµίες -θα έλεγα- των Ενόπλων Δυνάµεων, εγ-
κρίναµε σωρηδόν εξοπλιστικά προγράµµατα, όταν αθροίζαµε το
κόστος αυτών των εξοπλιστικών προγραµµάτων διαπιστώναµε
ότι όλα αυτά δεν µπορούσαν ουσιαστικά να υλοποιηθούν και το
αποτέλεσµα ήταν ότι ουσιαστικά είχαµε έναν τυπικό σχεδιασµό
στα χαρτιά, ο οποίος ξεπερνούσε κατά πολύ όµως τις πραγµατι-
κές δηµοσιονοµικές δυνατότητες της χώρας.

Τώρα κάνουµε κάτι διαφορετικό. Ο Υπουργός Άµυνας γνωρίζει
ότι για την περίοδο του προγράµµατος έχει στη διάθεσή του 25
δισεκατοµµύρια ευρώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι ένα σηµαντικότατο ποσό µέσα στο οποίο πρέπει µε τη

σειρά του να προτεραιοποιήσει και να χωρέσει εκείνες τις επιλο-
γές, οι οποίες πραγµατικά είναι κρίσιµες και απαραίτητες, λαµ-
βάνοντας πάντα υπ’ όψιν τις εισηγήσεις των γενικών επιτελείων
και στη συνέχεια να έρθει στη Βουλή, να πάει στην Επιτροπή Εξο-
πλισµών, ώστε αυτά να εγκριθούν και από το Ελληνικό Κοινοβού-
λιο.

Ποια είναι, λοιπόν, η φιλοσοφία αυτού του νέου προγράµµα-
τος για το οποίο ο Υπουργός θα µιλήσει πολύ πιο αναλυτικά,
προφανώς γιατί αφορά και σε διαβαθµισµένες πληροφορίες;
Εγώ θέλω σήµερα να περιγράψω και να επιχειρήσω µαζί σας να
συµφωνήσουµε στη βασική του φιλοσοφία. Η βασική του φιλο-
σοφία, λοιπόν, έχει πρώτα και πάνω από όλα να κάνει µε την εν-
σωµάτωση των νέων αµυντικών τεχνολογιών και του τρόπου µε
τον οποίο ουσιαστικά βλέπουµε στην πράξη ότι αλλάζει το θέα-
τρο των επιχειρήσεων. 

Από την Ουκρανία µέχρι αυτά τα οποία συµβαίνουν στη Μέση
Ανατολή έχουµε πια να κάνουµε µε έναν διαφορετικό πόλεµο
από αυτόν τον οποίον γνωρίζαµε τουλάχιστον ή αυτόν µε τον
οποίον ενδεχοµένως οι Ένοπλες µας Δυνάµεις ήταν έτοιµες να
διεξάγουν: µη επανδρωµένα οχήµατα, περιπλανόµενα πυροµα-
χικά, drone, anti-drone, µέθοδοι πολέµου, συστηµατικότατη αξιο-
ποίηση της τεχνητής νοηµοσύνης, έµφαση στην κυβερνοάµυνα
αλλά και στην κυβερνοεπίθεση, όλες αυτές είναι τεχνολογίες οι
οποίες θα πρέπει να ενσωµατωθούν στον µακροχρόνιο σχεδια-
σµό των Ενόπλων Δυνάµεων. Διότι πια δεν αρκεί µόνο να εστια-
ζόµαστε στις ακριβές πλατφόρµες, στις φρεγάτες Belharra, στα
είκοσι συν είκοσι F-35 τα οποία η χώρα µας θα αποκτήσει -αυτά
είναι πολύ σηµαντικά και δαπανηρά οπλικά συστήµατα-, πρέπει
να συνοδεύονται όµως από επενδύσεις, οι οποίες θα συµπληρώ-
νουν αυτές τις µεγάλες πλατφόρµες µε νέα ευέλικτα οπλικά συ-
στήµατα, τα οποία µπορούν διαρκώς να προσαρµόζονται, να
αναβαθµίζονται και να βελτιώνονται. Αυτό εξάλλου µας έχει δεί-
ξει και η εµπειρία του πολέµου στην Ουκρανία, την οποία όχι
µόνο εµείς µελετάµε και φροντίζουµε να ενσωµατώσουµε σε
κάθε επιλογή µας. Κατά συνέπεια, η τεχνολογική υπεροχή είναι
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αναµφισβήτητα ένα σηµαντικό συστατικό των προτάσεων για τις
οποίες σήµερα συζητούµε. 

Η δεύτερη σηµαντική παράµετρος, η οποία πια σε καµία περί-
πτωση δεν µπορεί να αγνοηθεί, είναι η εγχώρια προστιθέµενη
αξία. Η αλήθεια είναι ότι στο παρελθόν η χώρα µας έχει δαπανή-
σει δεκάδες δισεκατοµµύρια σε πανάκριβα οπλικά συστήµατα,
χωρίς να µπορέσει ουσιαστικά να χτίσει και να εισπράξει απ’
αυτές τις προµήθειες το αντισταθµιστικό όφελος για να µπορέσει
να χτίσει µια εύρωστη, µία δυναµική εγχώρια αµυντική βιοµηχα-
νία. Θα έλεγα το αντίθετο µάλιστα, επειδή τα αντισταθµιστικά
είναι ταυτισµένα στη συνείδηση της κοινής γνώµης µε άλλου εί-
δους παροχές, αποτελούν από τη φύση τους και έναν απαρχαι-
ωµένο όρο, σήµερα πρέπει να µιλάµε για ελληνική προστιθέµενη
αξία, για τη συµµετοχή δηλαδή της ελληνικής αµυντικής βιοµη-
χανίας σε όλα τα προγράµµατα, τα οποία το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας θα δροµολογήσει τα επόµενα χρόνια. Και αυτός πια είναι
ένας απαράβατος όρος, προκειµένου να µπορούµε να προχω-
ρήσουµε σε οποιαδήποτε µεγάλη αµυντική επένδυση. 

Πάρτε για παράδειγµα το πιο εµβληµατικό, ίσως, από τα έργα
τα οποία δροµολογεί το Υπουργείο, που δεν είναι άλλο από αυτό
το οποίο έχουµε ονοµάσει την «Ασπίδα του Αχιλλέα». Τι είναι
αυτό; Ένας στόλος ουσιαστικά ο οποίος συνδυάζει τα υφιστά-
µενα υπάρχοντα µέσα αεράµυνας, µε νέες δυνατότητες που θα
µπορούν να µας προστατεύουν σε πέντε επίπεδα. Αντιπυραυ-
λικά, αντιβαλλιστικά δηλαδή, αντιαεροπορικά, αντιπλοϊκά, ανθυ-
ποβρυχιακά, αλλά και anti-drone. Αυτό το σηµαντικότατο έργο,
που αποτελεί ίσως τη µεγαλύτερη επένδυση την οποία θα κά-
νουµε τα επόµενα χρόνια, είναι απαραίτητο να µπορεί να συµπε-
ριλαµβάνει και εγχώρια προστιθέµενη αξία. Και υπάρχουν
σήµερα ελληνικές βιοµηχανίες, ελληνικές εταιρείες οι οποίες
έχουν τη δυνατότητα να παίξουν αυτόν το ρόλο, αρκεί να µπο-
ρέσουµε να τους δώσουµε αυτήν τη δυνατότητα. Και δεν ανα-
φέροµαι µόνο στις κρατικές εταιρείες, στην ΕΑΒ και στα ΕΑΣ
αλλά και σε πολλές εταιρείες του ιδιωτικού τοµέα, οι οποίες ανα-
πτύσσονται µε ταχύτητα διαβλέποντας το κενό στην ευρωπαϊκή
αγορά και την ανάγκη να µπορούµε να παρέχουµε σύγχρονες
τεχνολογικές λύσεις, που δεν θα καλύπτουν µόνο τις ανάγκες
της πατρίδας µας, αλλά θα µπορούν ενδεχοµένως να εξαχθούν
και σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες. 

Η Ευρώπη σήµερα, πρέπει να το αντιληφθούµε, έχει ένα µε-
γάλο παραγωγικό κενό όσον αφορά στην άµυνα. Αν παραδείγ-
µατος χάριν θέλουµε να µιλήσουµε για αντιπυραυλική προ-
στασία, η Ελλάδα είναι µία από τις χώρες που διαθέτει αµερικα-
νικά συστήµατα Patriot, αλλά αν θέλουµε να πάµε να αγορά-
σουµε νέα συστήµατα Patriot πιστεύω, θα µε διορθώσει ο
Υπουργός, ότι θα χρειαστούµε τέσσερα µε πέντε χρόνια για να
µπορέσουµε να προµηθευτούµε ένα τέτοιο σύστηµα, πολύ απλά
γιατί δεν υπάρχει η παραγωγική δυνατότητα. Οι ευρωπαϊκές δυ-
νατότητες είναι περιορισµένες. Το Ισραήλ είναι µια χώρα µε την
οποία έχουµε µια στρατηγική συµµαχία και ενδεχοµένως µπορεί
πιο γρήγορα να µας παρέχει τέτοιες δυνατότητες. Αν όµως τα
συστήµατα αυτά κατασκευάζονται και στην Ελλάδα, αυτό µας
δίνει άλλες δυνατότητες να µπορούν οι ελληνικές εταιρείες να
διεκδικήσουν τέτοιου είδους προµήθειες και από άλλες ευρω-
παϊκές χώρες. 

Μιλάµε λοιπόν για µια τελείως διαφορετική φιλοσοφία στον
τρόπο µε τον οποίο θέλουµε να αναπτύξουµε την ελληνική αµυν-
τική βιοµηχανία. Και βέβαια, θέλω να συγχαρώ το Υπουργείο για
το γεγονός ότι µέσα από το ΕΛΚΑΚ, το Ελληνικό Κέντρο Ανάπτυ-
ξης και Καινοτοµίας ήδη γίνονται κάποια σηµαντικά πρώτα βή-
µατα για το πώς θα µπορέσουµε να αναπτύξουµε το
οικοσύστηµα των νεοφυών επιχειρήσεων γύρω από την άµυνα,
διότι σήµερα, όπως σας είπα, δεν είναι µόνο οι µεγάλες αµυντι-
κές βιοµηχανίες αυτού του κόσµου που πρωταγωνιστούν σε
αυτό το νέο θέατρο πολεµικών επιχειρήσεων και τις προµήθειες
που χρειάζονται για να καλύψουν τις ανάγκες των κρατών-µελών.
Πολλές νεοφυείς επιχειρήσεις έχουν τη δυνατότητα να παίξουν
αυτόν το ρόλο, αξιοποιώντας ειδικά την τεχνητή νοηµοσύνη για
να παρέχουν τέτοιου είδους φτηνές λύσεις σε χώρες, οι οποίες
θα είναι διατεθειµένες να µπορέσουν να συνάψουν τέτοια συµ-
βόλαια. Και το anti-drone σύστηµα «Κένταυρος», το οποίο ήδη

έχει τοποθετηθεί σε ελληνικά πλοία είναι ακριβώς ένα τέτοιο πα-
ράδειγµα του τι µπορούµε να πετύχουµε στην πατρίδα µας, του
τι µπορούν να πετύχουν οι Έλληνες µηχανικοί, οι Έλληνες επι-
χειρηµατίες και πώς µπορούµε να συνεργαστούµε το ελληνικό
κράτος, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας µε αυτό το σύστηµα, το
οικοσύστηµα νεοφυών επιχειρήσεων, που θέλει ουσιαστικά να
επενδύσει στον τοµέα της άµυνας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, λίγα
δευτερόλεπτα διακοπή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας
τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το Γενικό Λύκειο Αγίου Ιωάννη Ρέντη.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ο
τρίτος άξονας για τον οποίο µίλησα ήδη, που διαπνέει τη φιλο-
σοφία αυτού του µακροπρόθεσµου εξοπλιστικού προγράµµατος,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφορά τη διαρκή υποστήριξη των
συστηµάτων τα οποία έχουµε ήδη προµηθευτεί. Ακούγεται πάντα
πολύ ελκυστικό και πολιτικά ωραίο να αγοράζουµε, να προµη-
θευόµαστε καινούργια οπλικά συστήµατα, όµως γνωρίζουµε ότι
τα συστήµατα αυτά είναι εξαιρετικά ακριβά και πολυδάπανα και
αν δεν έχουµε φροντίσει από τώρα για τη συντήρησή τους δύο
πράγµατα µπορούν να συµβούν, είτε θα βρεθούµε µπροστά σε
δηµοσιονοµικές εκπλήξεις δυσάρεστες στο µέλλον, κάτι το οποίο
δεν είµαστε διατεθειµένοι να κάνουµε είτε θα καταλήξουµε να
έχουµε οπλικά συστήµατα τα οποία θα λειτουργούν για λίγα χρό-
νια και µετά θα περιέρχονται σε απραξία. Αυτό δεν πρόκειται να
το επιτρέψουµε. Γι’ αυτό και ένα σηµαντικό κοµµάτι του Προϋπο-
λογισµού του Υπουργείου κατευθύνεται ακριβώς σε τέτοιου εί-
δους υποστηρικτικές δράσεις, follow-on support, ακριβές από τη
φύση τους γιατί αυτή είναι η µορφή αυτών των συµβάσεων υπο-
στήριξης, πλην όµως απολύτως απαραίτητων δεικνύουµε έτσι
και τον στοιχειώδη σεβασµό στα χρήµατα των Ελλήνων φορολο-
γουµένων, τα οποία δαπανήθηκαν για πανάκριβα εξοπλιστικά
προγράµµατα. 

Επαναλαµβάνω, δεν είναι αυτά τα οποία πάντα προσελκύουν
τα φώτα της δηµοσιότητας. Είναι, όµως, µια απαραίτητη επέν-
δυση στην επιχειρησιακή επάρκεια των Ενόπλων Δυνάµεων και
στην αύξηση της διαθεσιµότητας όλων των µέσων τα οποία δια-
θέτουµε. Και θέλω επίσης να επαναλάβω την υποστήριξή µου
στην δύσκολη πολιτικά πρωτοβουλία του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας για την αναδιάταξη των δυνάµεών µας, έτσι ώστε να µπο-
ρούµε να έχουµε εκείνες τις δυνάµεις, εκεί που πρέπει να τις
έχουµε και να έχουµε ικανοποιητικές διαθεσιµότητες σε εκείνες
τις µονάδες, οι οποίες είναι απολύτως κρίσιµες. Καταλαβαίνω
γιατί αυτό µερικές φορές µπορεί να προκαλεί µια µικρή ανατα-
ραχή στις τοπικές κοινωνίες. Είναι µια πρωτοβουλία όµως απο-
λύτως απαραίτητη για τον νέο στρατό, για το νέο ναυτικό, για τη
νέα αεροπορία την οποία οραµατιζόµαστε και µια πρωτοβουλία
την οποία στηρίζω απόλυτα.

Κύριε Πρόεδρε, για να ολοκληρώσω, οι καιροί όπως µίλησα
στην εισαγωγή µου αλλάζουν και αλλάζουν δραµατικά και
έχουµε ένα χρέος να συµβαδίζουµε µε τα προτάγµατά τους,
πολύ περισσότερο καθώς είµαστε µια χώρα που µπορεί να είναι
µικρή σε έκταση, αλλά πολύ µεγάλη σε γεωπολιτική σηµασία. Κυ-
ρίως, όµως, είναι µια χώρα µε µεγαλύτερες φιλοδοξίες, τονίζω
όχι επιθετικές, αλλά σταθερά αποτρεπτικές. Γιατί σε µία ασταθή
διεθνή συγκυρία οφείλουµε να διατηρήσουµε την εσωτερική µας
σταθερότητα εδραιωµένη στην εθνική µας κυριαρχία. Και έτσι, η
αµυντική µας πολιτική αποκτά τόσο υπαρξιακά όσο και αναπτυ-
ξιακά χαρακτηριστικά. Όπως είπα στην αρχή, δεν µπορεί να
υπάρξει ευηµερία χωρίς ασφάλεια και κυριαρχία, όπως και δεν
µπορεί να υπάρχει ασφάλεια χωρίς χρηµατοδότηση από µία δυ-
ναµική οικονοµία. Θα ήταν αδύνατο να µπορέσουµε να εξασφα-
λίσουµε στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας τους πόρους που
σήµερα έχει στη διάθεσή του για να κάνει αυτό τον µακροχρόνιο
σχεδιασµό αν δεν είχε αναταχθεί πλήρως η δηµοσιονοµική ει-
κόνα της χώρας, αν η οικονοµία µας δεν αναπτυσσόταν έτσι
όπως αναπτύσσεται και αν δεν είχαµε πια κερδίσει τη δηµοσιο-
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νοµική σταθερότητα, η οποία αποτελούσε πάντα το ζητούµενο
για την πατρίδα µας, τα δύσκολα χρόνια της κρίσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Και βέβαια αυτό το οποίο άλλοτε αποκαλούσαµε άµυνα σηµαί-

νει πολλά περισσότερα από τη φύλαξη των συνόρων. Περιλαµ-
βάνονται πλέον σε αυτήν πολύπλευρες υβριδικές απειλές είτε
αυτές έχουν τη µορφή οργανωµένων µεταναστευτικών ροών,
είτε έχουν τη µορφή κυβερνοεπιθέσεων, είτε έχουν τη µορφή εκ-
στρατειών παραπληροφόρησης µε συχνό στόχο τη χειραγώγηση
των πολιτών µιας κοινωνίας.

Γι’ αυτό και έχει σηµασία ότι την τελική ευθύνη για την παρα-
κολούθηση αυτών των σύνθετων υβριδικών απειλών δίπλα στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας θα την έχει και η Γραµµατεία Εθνικής
Ασφάλειας, αναβαθµίζοντας το Συµβούλιο Εθνικής Ασφάλειας
ουσιαστικά σε µια µικρή, ευέλικτη, αλλά οργανωµένη δοµή υπό
την προσωπική µου παρακολούθηση.

Σκοπός µας είναι στη διάρκεια των επόµενων ετών η Ελλάδα
πια να µπορεί να διαθέτει ένα από τα πιο προηγµένα αµυντικά
συστήµατα της Ευρώπης στην πράξη, ως µέρος σαφώς της Ατ-
λαντικής Συµµαχίας. Είµαστε χώρα µέλος του ΝΑΤΟ, τιµούµε τις
συµµαχίες µας. Όπως έχω πει σ’ αυτήν την Αίθουσα, έχουµε µια
στρατηγική συµµαχία µε τις Ηνωµένες Πολιτείες την οποία και
θα τιµήσουµε, αλλά ταυτόχρονα είµαστε χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και η Ελλάδα θα µπορέσει να αποτελέσει έναν κεντρικό
βραχίονα της ευρωπαϊκής στρατηγικής άµυνας στον 21ο αιώνα.

Εξάλλου, η Ελλάδα ήταν µια χώρα που πάντα δαπανούσε, και
τις δύσκολες εποχές, άνω του 2% του ΑΕΠ της για επενδύσεις
στην άµυνα. Σήµερα είµαστε πολύ πάνω από το όριο αυτό και
προφανώς αυτή η δυνατότητά µας να δαπανούµε περισσότερο
στην άµυνα µάς καθιστά και κρίσιµους παίκτες σ’ αυτήν τη συ-
ζήτηση για τη νέα ευρωπαϊκή αρχιτεκτονική άµυνας.

Αυτός ο µακροχρόνιος προγραµµατισµός λοιπόν -και να
κλείσω µε αυτό- προφανώς δεν µπορεί να αποτελεί µόνο υπό-
θεση µιας παράταξης. Είναι εθνικά αναγκαίο να εδράζεται στον
κοινό παρονοµαστή µιας στοιχειώδους, εκεί τουλάχιστον µπορεί
να επιτευχθεί, εθνικής συνεννόησης.

Είναι ενδιαφέρον ότι σε αυτόν τον κρίσιµο τοµέα δεν έχω δει
ουσιαστικές προτάσεις από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Θα
αναµένω µε ενδιαφέρον τη σηµερινή συζήτηση, έτσι ώστε να επι-
χειρήσουµε τουλάχιστον να καταλήξουµε σε κάποιες συνθέσεις
οι οποίες θα είναι και εθνικά επωφελείς.

Εµείς καταθέτουµε τους βασικούς άξονες του δικού µας σχε-
δίου. Όπως είπα, τις αµέσως επόµενες ηµέρες ο Υπουργός στην
αρµόδια επιτροπή θα µιλήσει πολύ πιο αναλυτικά για τους άξο-
νες αυτού του προγράµµατος, ενός προγράµµατος το οποίο ου-
σιαστικά βάζει τη χώρα στο δικό µας πατριωτικό µονοπάτι της
ευθύνης, της αυτοπεποίθησης και της αποφασιστικότητας.

Όταν ο Θουκυδίδης έγραφε: «Οι καιροί ου µενετοί», αναφερό-
ταν στον πόλεµο, το ίδιο όµως ισχύει και στην ειρήνη. Οι περι-
στάσεις δεν περιµένουν. Οφείλουµε να τις αδράξουµε,
αναλαµβάνοντας το τίµηµα και το κόστος της ελευθερίας και της
κυριαρχίας, προκειµένου η Ελλάδα να παραµείνει ισχυρή σε έναν
αβέβαιο πλανήτη, αλλά να συνεχίσει και απρόσκοπτα την πορεία
της προς την πρόοδο, τιµώντας µε αυτόν τον τρόπο το ένδοξο
παρελθόν της, διασφαλίζοντας το παρόν και χτίζοντας ένα πιο
αισιόδοξο και πιο ασφαλές µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται τώρα στο Βήµα

ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ-Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος
Αλλαγής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
συζητάµε σήµερα για την αµυντική πολιτική της χώρας, την ώρα
που ο κόσµος αλλάζει, την ώρα που η Γηραιά Ήπειρος βρίσκεται
σε ένα πολύ κρίσιµο σταυροδρόµι. Η Ελλάδα, όπως και κάθε
άλλο κράτος-µέλος, καλούνται να λάβουν αποφάσεις σε ένα διε-
θνές περιβάλλον που µυρίζει µπαρούτι. Η µεταπολεµική πραγ-

µατικότητα και οι διεθνείς οργανισµοί που δηµιουργήθηκαν µετά
από τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, για να υπάρχουν κανόνες και σε-
βασµός στο Διεθνές Δίκαιο, συνεχώς αποδυναµώνονται.

Η ρωσική εισβολή στην Ουκρανία αρχικά, αλλά και οι πρόσφα-
τες αποφάσεις του νέου Προέδρου των Ηνωµένων Πολιτειών στο
πεδίο της οικονοµίας, αλλά και σε αυτό της άµυνας έφεραν την
Ευρώπη προ τετελεσµένων. Η ιστορία όµως δεν ξεκίνησε αυτές
τις µέρες. Τουλάχιστον πριν από µια δεκαετία, θα έλεγα από το
2014, είχε χτυπήσει το καµπανάκι της ιστορίας. 

Η παράνοµη εισβολή στην Κριµαία, το Ισλαµικό Κράτος, η τρο-
µοκρατία, η αποσταθεροποίηση στη Βόρεια Αφρική, στη Μέση
Ανατολή, στη ζώνη Σαχέλ, τι κάνουµε για όλα αυτά; Αλλά και µε
την Τουρκία. Η Τουρκία τώρα και πάνω από  δώδεκα χρόνια, απο-
µακρύνεται σταθερά από το ευρωπαϊκό πλαίσιο µε αποφάσεις
καταπάτησης ανθρωπίνων δικαιωµάτων, αλλά και παραβιάσεις
που αφορούν κυριαρχικά δικαιώµατα γειτονικών χωρών. Τώρα
κατάλαβε η Ευρώπη το έλλειµµα ασφάλειας; Και τι απαντούν οι
Ηνωµένες Πολιτείες; «Εµείς θα πληρώνουµε τη δικιά σας ασφά-
λεια;» Είναι αυτό ένα πραγµατικό επιχείρηµα;

Ας είµαστε ειλικρινείς. Τα πράγµατα είναι πολύ διαφορετικά
και είναι διαφορετικά γιατί µιλάει η γεωγραφία. Η Ευρώπη πλη-
ρώνει όλες τις αποτυχηµένες γεωπολιτικές επιλογές των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών Αµερικής, γιατί η Ευρώπη είναι το κεφάλι της
Αφρικής και η µύτη της  Ασίας. Ό,τι κι αν συµβεί στην ευρύτερη
περιοχή το πληρώνει είτε µέσω µεταναστευτικών ρευµάτων, είτε
µέσω άλλων κρίσεων  οικονοµικών ή γεωπολιτικών. Άρα, οι Αµε-
ρικανοί δεν πλήρωναν τη δική µας ασφάλεια, τα σπασµένα τους
πλήρωναν τις τελευταίες δεκαετίες.

Όµως, και στην Ευρώπη λίγοι και ροµαντικοί µιλούσαν για
αυτά τα µεγάλα θέµατα. Όσοι τα έθεταν στον δηµόσιο διάλογο
τους θεωρούσαν εκτός πλαισίου, πράγµατα που ποτέ δεν θα
µπορούσαν να υλοποιηθούν, αλλά να που οι φόβοι, η ανασφά-
λεια, οι κίνδυνοι τελικά αποδεικνύονται πιο ισχυροί από αυτούς
που κοιτούσαν µόνο την οικονοµία και µια Ευρώπη διακρατικών
λειτουργιών σε κρίσιµα ζητήµατα ασφάλειας. 

Ο φόβος, λοιπόν, για άλλη µια φορά είναι προωθητικός παρά-
γοντας της ενοποίησης της Ευρώπης. Είναι ένα αναπάντεχο κά-
λεσµα αφύπνισης για µια πιο συντονισµένη δράση τόσο στο
εσωτερικό, όσο και στο εξωτερικό της Ένωσης. Οφείλει η Ευ-
ρώπη να πάρει την κατάσταση στα χέρια της και να µην εξαρτά-
ται αποκλειστικά από το ΝΑΤΟ. 

Δεν είναι δυνατόν το 78% του αµυντικού υλικού να προέρχεται
από προµηθευτές εκτός Ευρώπης, να µην υπάρχει ένα ελάχιστο
επίπεδο κοινής στρατιωτικής δύναµης, να µην έχουµε ακόµα κοι-
νές θέσεις στην εξωτερική πολιτική και σε ορισµένα ζητήµατα
βασικής σηµασίας, να µην έχουµε κανονικούς και κοινούς κανό-
νες εξαγωγής όπλων σε τρίτες χώρες.

Και θέλω να σταθώ λίγο περισσότερο σ’ αυτό. Πριν από µερικά
χρόνια, υπήρξε ένας φάκελος που για πρώτη φορά έθετε το
θέµα των κανόνων στο πώς εξάγουν όπλα σε τρίτες χώρες ευ-
ρωπαϊκά κράτη. Έγινε µια πολύ µεγάλη προσπάθεια και πετύ-
χαµε -και το θεωρώ και προσωπική µου επιτυχία- για πρώτη φορά
να µπουν θέµατα κανόνων και για την Τουρκία, δηλαδή ότι δεν
µπορεί να εξοπλίζουν την Τουρκία, την Τουρκία του casus belli,
την Τουρκία του Αττίλα, χώρες οι οποίες εξοπλίζουν κι εµάς, Ευ-
ρωπαίοι εταίροι.

Κι αυτό δεν αφορά µόνο την Τουρκία. Αφορά και άλλα ευρω-
παϊκά κράτη που επιβουλεύονται τα κυριαρχικά δικαιώµατα ευ-
ρωπαϊκών κρατών ή που κάνουν παιχνίδια µε την τροµοκρατία.
Δεν µπορεί σ’ αυτά τα κρίσιµα ζητήµατα να επικρατεί η οικονοµία
και όχι η γεωπολιτική ασφάλεια και η αλληλεγγύη µεταξύ των ευ-
ρωπαϊκών λαών. Και στην οικονοµία, στην ανταγωνιστικότητα, τις
πρώτες ύλες, στην τεχνολογία, την εξωτερική πολιτική, όλα αυτά
είναι στρατηγικά ζητήµατα που αφορούν την Ευρώπη, αφορούν
τη χώρα µας, αφορούν την εθνική ισχύ κάθε κράτους. 

Όλα τα παραπάνω έχουν αξία όχι για να θησαυρίσουν οι αµυν-
τικές βιοµηχανίες, ούτε για να είναι ευκαιρία για κάποια κράτη-
µέλη να θεωρήσουν ότι «να, πεδίο αναπτυξιακής προοπτικής» εις
βάρος µικρότερων κρατών που δεν έχουν αυτές τις παραγωγικές
δυνατότητες -δεν έχουν προετοιµαστεί- αλλά στο µέτρο που
αυτές οι πολιτικές των κοινών αµυντικών πρωτοβουλιών προστα-
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τεύουν το µοναδικό συγκριτικό µας πλεονέκτηµα, που είναι το
ευρωπαϊκό κοινωνικό µοντέλο. Είναι ένα συγκριτικό πλεονέκτηµα
που για το οποίο δεν πρέπει να γίνει καµία έκπτωση από τις ευ-
ρωπαϊκές πολιτικές άµυνας. Οποιαδήποτε έκπτωση στο κοινω-
νικό µοντέλο της Ευρώπης και στις δηµοκρατικές κατακτήσεις
θα είναι ακόµα µια νίκη αναθεωρητών και αυταρχικών ηγετών,
ίσως η πιο ύπουλη και η πιο σηµαντική νίκη τους. Δεν πρέπει να
τους κάνουµε τη χάρη. Και έχουµε χρέος εµείς, µε τη µεγάλη εµ-
πειρία, µε την πολύ µεγάλη γνώση στις γεωπολιτικές κρίσεις,
έχοντας γείτονα µια αναθεωρητική δύναµη, να πρωτοστατή-
σουµε. Οι αποφάσεις της Ένωσης να είναι προς τη σωστή κα-
τεύθυνση και όχι κοµµένες και ραµµένες στα µέτρα ισχυρών
χωρών. 

Λευκή Βίβλος και ρήτρα διαφυγής. Άκουσα τον Πρωθυπουργό
να µιλά για το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Μα, δεν
έχει σχέση αυτό που ψήφισαν οι Ευρωβουλευτές µας µε αυτό
που εµφανίζει η κ. Φον ντερ Λάιεν. Ας είστε ειλικρινής, το ευρω-
παϊκό ψήφισµα ήταν ξεκάθαρο: Καµία χρήση των ταµείων συνο-
χής για την άµυνα. Αυτό η κ. Φον ντερ Λάιεν το πέταξε στον
κάλαθο των αχρήστων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος
Αλλαγής)

Για άλλη µια φορά είναι κατώτερη των περιστάσεων. Για άλλη
µια φορά! Για άλλη µια φορά το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, παρά
τις παραφωνίες άλλων κοµµάτων, είχε πιο καθαρή στάση αλλη-
λεγγύης και συνέπειας απέναντι στις πραγµατικές ανάγκες που
έχει και η άµυνα, αλλά και ο σεβασµός στο ευρωπαϊκό κοινωνικό
µοντέλο. 

Η Λευκή Βίβλος για την ευρωπαϊκή αµυντική ετοιµότητα του
2030, όσο και το πρόγραµµα ReArm Europe, αποτελούν ανε-
παρκή και δειλά βήµατα. Σε σχέση µε τα προηγούµενα κείµενα -
για όποιον τα έχει µελετήσει- για το µέλλον της ευρωπαϊκής
αµυντικής πολιτικής, η Λευκή Βίβλος πάσχει από ένα έλλειµµα
πραγµατικής ευρωπαϊκής προοπτικής, καθώς υπερισχύει σε
κάθε σχεδόν παράγραφο ο διακυβερνητικός χαρακτήρας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Απουσιάζει το σχέδιο για το πώς η ευρωπαϊκή ρήτρα για την
κοινή άµυνα, το άρθρο 42, παράγραφος 7 της Συνθήκης, θα µε-
τουσιωθεί σε µια πραγµατική εγγύηση ασφάλειας για τη χώρα
µας, αλλά και για όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. Τι λέει γι’ αυτό η
κ. Φον ντερ Λάιεν; Ο ρόλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης εξακολου-
θεί και τώρα να είναι ρυθµιστικός και χρηµατοδοτικός χωρίς, µά-
λιστα, να προτείνονται νέες µορφές χρηµατοδότησης, πέραν των
δανείων που θα επιβαρύνουν τους εθνικούς προϋπολογισµούς.
Πού είναι η µοµφή του Ταµείου Ανάκαµψης; Πού είναι το ευρωο-
µόλογο; Δηλαδή, τι µας λένε; Λένε, δανειστείτε χαµηλότοκα, µε
τυράκι τη ρήτρα διαφυγής. Ναι, αλλά εµείς είµαστε µια χώρα µε
τεράστια εξοπλιστικά προγράµµατα διαχρονικά, µε τεράστιο δη-
µόσιο χρέος. Μας βολεύει η αρχιτεκτονική της Λευκής Βίβλου,
σε σχέση µε τον τρόπο που προσεγγίζει τον οικονοµικό χαρα-
κτήρα των εξοπλισµών; Σε καµία των περιπτώσεων! Τι θα κάνετε
γι’ αυτό στο Συµβούλιο; 

Η λύση είναι, προφανώς, να υπάρχουν εγγυήσεις για τις χώρες
της περιφέρειας, όπως η Ελλάδα, που έχουν ήδη επιβαρυµένο
δηµόσιο χρέος από αυτά τα εξοπλιστικά προγράµµατα διαχρο-
νικά. Και οι εγγυήσεις πρέπει να είναι επιδοτούµενα προγράµ-
µατα εξοπλιστικά, πέρα από τη ρήτρα της διαφυγής, για όποιο
κράτος θέλει να τη χρησιµοποιήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μισό λεπτό, κύριε
Πρόεδρε, να καλωσορίσουµε τα παιδιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», σαράντα επτά µα-
θήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο

Γυµνάσιο Νίκαιας.
Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή και σας ευχόµαστε καλή πρό-

οδο!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Το πρόγραµµα και η πρόταση για τον µηχανι-
σµό Safe είναι µε δάνεια ευρωπαϊκής εγγύησης, ύψους 150
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Η χώρα µας, βεβαίως, οφείλει να διεκ-
δικήσει µερίδιο για τον εκσυγχρονισµό παραγωγής βληµάτων πυ-
ροβολικού, ανάπτυξης drones, συµµετοχή σε άλλα κοινά
προγράµµατα οπλικών συστηµάτων.

Πάνω απ’ όλα, όµως, από τις πρόσφατες αποφάσεις απουσιάζει
η πολιτική βούληση της πραγµατικής αλληλεγγύης. Και το επανα-
λαµβάνω: Προτεραιότητά µας πρέπει να είναι ένα νέο Ταµείο Ανά-
καµψης. Αυτού του χαρακτήρα πρέπει να είναι η οικονοµική δοµή
της στήριξης. Διότι σε άλλη περίπτωση, το χρέος µας θα απογει-
ωθεί και κάποια άλλα κράτη µε µικρότερο χρέος θα επενδύσουν
και στην αµυντική οικονοµία των δικών τους εταιρειών, εις βάρος
όχι µόνο της κρατικής, αλλά και της ιδιωτικής παραγωγής της
χώρας, όπως έγινε άλλωστε σε άλλες περιστάσεις.

Θεωρώ χαρακτηριστικό ότι στο πρόγραµµα για την ευρωπαϊκή
αµυντική βιοµηχανία προβλέπεται ένας προϋπολογισµός, µόλις
1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ µέχρι το 2027. Ούτε υπάρχει ορίζοντας
για δοµή διοίκησης ενός υψηλότερου επιπέδου, γι’ αυτό που
λέµε για τον Ευρωστρατό, που να συντονίζει ετερογενείς στρα-
τούς και να είναι σε θέση να έχουµε ένα λειτουργικό πανευρω-
παϊκό αµυντικό σύστηµα. Γιατί -και αυτό είναι ένα πισωγύρισµα,
ένα βήµα πίσω από τις θέσεις του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου-
υποτιµάται από τις προτάσεις φον ντερ Λάιεν η ανάγκη πραγµα-
τικής ύπαρξης Ευρωστρατού.

Τέλος, η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να κλείσει οριστικά την
πόρτα σε τρίτες χώρες που έχουν αναθεωρητικούς προσανατο-
λισµούς, όπως η Τουρκία, όσον αφορά τη δυνατότητα συνεργα-
σίας µε τις εταιρείες τους. Δεν επιτρέπεται χρήµατα των
ευρωπαίων φορολογουµένων να χρηµατοδοτήσουν την αµυντική
βιοµηχανία της Τουρκίας. Αυτή είναι µια πατριωτική στάση για
την οποία οφείλει να αγωνιστεί κάθε ελληνική κυβέρνηση, ώστε
να υπάρξει ρητή απαγόρευση στις τελικές ευρωπαϊκές συµφω-
νίες.

Το δίληµµα τώρα που µπαίνει σε πολλά κράτη και από πολλά
κόµµατα είναι άµυνα ή συνοχή, ασφάλεια ή κοινωνικό κράτος;
Για µας δεν υπάρχει δίληµµα. Το κράτος που παίζει σωστότατα
τον ρόλο του είναι αυτό που έχει και σωστή άµυνα και σοβαρό
κοινωνικό κράτος, είναι αυτό που καλύπτει την ασφάλεια των πο-
λιτών σε θέµατα γεωπολιτικών κρίσεων, αλλά καλύπτει και την
ασφάλεια των πολιτών στην καθηµερινή τους ζωή, στη δηµόσια
υγεία, τη δηµόσια παιδεία, τη στεγαστική πολιτική. Άρα, ας αφή-
σουµε τα ψευτοδιλήµµατα. Πρέπει να εργαστούµε και να πετύ-
χουµε και τους δύο γαιοστρατηγικούς στόχους και ως χώρα και
ως Ένωση. 

Χθες, λοιπόν, παρουσιάστηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή η
πρόταση για την τροποποίηση των κανόνων του ταµείου συνοχής
για τη χρηµατοδότηση επενδύσεων στην άµυνα. Η πρόταση αυτή
είναι ένας από τους πυλώνες του ReArm Eu που συζητήθηκε και
πρόσφατα στα ευρωπαϊκά συµβούλια. Για εµάς, δεν υπάρχει συ-
ζήτηση. Είναι µία λάθος προτεραιότητα και πρέπει να αλλάξει.
Διότι, τι να κάνουµε µία Ευρώπη που θα επενδύσει δισεκατοµµύ-
ρια στους εξοπλισµούς αν υπάρχει κλιµάκωση των κοινωνικών
και περιφερειακών ανισοτήτων; Χρειαζόµαστε µόνιµους πόρους
και όχι παιγνίδια µεταξύ των ταµείων.

Επίσης, η άµυνα και η διπλωµατία. Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, για εµάς η ισχυρή αποτροπή συνιστά αναγκαία συνθήκη,
αλλά όχι µόνη όσον αφορά την ισχύ και τη διεθνή υπόσταση της
χώρας, τον ρόλο στη διεθνή κοινότητα. Δύναµη δεν σηµαίνει
µόνο ισχυρός στρατός, αλλά και ενίσχυση όλων των παραµέτρων
της εθνικής µας ισχύος. Σηµαίνει πειστική αντιµετώπιση του δη-
µογραφικού ζητήµατος. Αύξηση της εµπιστοσύνης των πολιτών
στους θεσµούς. Μείωση των κοινωνικών ανισοτήτων. Στήριξη
των παραµεθόριων περιοχών και ειδικά της Θράκης και των ακρι-
τικών νησιών. Αυτοί είναι σοβαροί συντελεστές ισχύος.

Τι έχετε κάνει για αυτά τα τελευταία χρόνια, όπως για το δη-
µογραφικό, που συνεχώς, ενώ είναι ένας καταλυτικός παράγον-
τας ισχύος, είµαστε σε µία φθορά;

Πρόσφατα πραγµατοποιήσαµε περιφερειακό συνέδριο στην
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Κοµοτηνή και αναδείξαµε όλα αυτά τα κρίσιµα ζητήµατα. Έξι
χρόνια, όµως, τώρα εσείς σε όλους αυτούς τους συντελεστές
εθνικής ισχύος έχετε αποτύχει. Καταρρέει η αγοραστική δύναµη
του λαού, η εξωτερική και εσωτερική µετανάστευση συνεχίζεται
και η κρίση εµπιστοσύνης στους θεσµούς κλιµακώνεται. Το βλέ-
πουµε σε όλες τις µετρήσεις. Για άλλη µια φορά οι πολίτες έχουν
κλονιστεί στην εµπιστοσύνη τους απέναντι στους θεσµούς.

Αλλά και σε θέµατα αξιοπιστίας και ασφάλειας και εκεί είναι
ένα ναυάγιο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Τι να θυµη-
θούµε; Τις σκανδαλώδεις παρακολουθήσεις των Αρχηγών των
Ενόπλων Δυνάµεων; Τι µήνυµα στείλατε σε τρίτα κράτη; Ποιο
ήταν το µήνυµα όταν είναι πληµµέληµα να παρακολουθούνται οι
τέσσερις Αρχηγοί των Ενόπλων Δυνάµεων; Είναι αυτά θέµατα
πολιτικής και εθνικής αξιοπρέπειας ή µήπως µε το φιάσκο της
ανθρωπιστικής αποστολής στη Λιβύη, που είχε τα γνωστά τρα-
γικά αποτελέσµατα;

Το πλήγµα για το κύρος των Ενόπλων Δυνάµεων φάνηκε και
στις εκρήξεις στη Νέα Αγχίαλο µετά την πυρκαγιά και την εκκέ-
νωση του αεροδροµίου και την αποµάκρυνση µαχητικών αερο-
σκαφών F-16 για προληπτικούς λόγους, αλλά και στην πληµµύρα
στη στρατιωτική βάση στο Στεφανοβίκειο µε τα βυθισµένα ελι-
κόπτερα. Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά στην περίπτωση της
πόντισης του καλωδίου στην Κάσο και εκεί φανήκατε απροετοί-
µαστοι.

Πανηγυρίζετε τις τελευταίες ηµέρες για το πράσινο φως στη
Chevron, κάνετε, όµως, πως δεν θυµάστε ότι ο νόµος του Γιάννη
Μανιάτη είχε, ήδη, έτοιµο το πλαίσιο για την προκήρυξη ερευνών
στα θαλάσσια οικόπεδα.

Τι δεν κάναµε σωστά και ως κράτος πέρα από την Ευρώπη,
που πρέπει να δούµε συγκεκριµένα; Υπάρχουν ακραίες προκλή-
σεις, αστάθεια. Αυτό δεν το αµφισβητεί κανείς. Εµείς τι θα κά-
νουµε όµως; Μπορούµε να είµαστε µόνο καταναλωτές
εξοπλισµών που µπορεί να χρηµατοδοτεί εσαεί ο ελληνικός
λαός; Πώς θα µετατραπούµε το γρηγορότερο δυνατό και σε πα-
ραγωγούς και σε συµπαραγωγούς, δίνοντας ισχυρή ώθηση στην
εγχώρια αµυντική βιοµηχανία; 

Τα στοιχεία είναι αποκαλυπτικά και απογοητευτικά µαζί. Η
χώρα µας δαπανά το 2,8%του ΑΕΠ σε αµυντικές δαπάνες, αλλά
η ελληνική βιοµηχανία συµβάλλει κατ’ ελάχιστο. Από το 2019
µέχρι το 2024 η χώρα µας προµηθεύτηκε εξοπλισµούς αξίας 14
περίπου δισεκατοµµυρίων ευρώ και η εγχώρια συµµετοχή σε
προµήθειες δεν ξεπέρασε το 2% µε 3%. Η Ελλάδα έχει προβεί
σε µεγάλες αγορές, µαχητικά Rafale, φρεγάτες Belharra, χωρίς
καµία πρόβλεψη για βιοµηχανικές επιστροφές και το ίδιο συµ-
βαίνει και µε την παραγγελία των F-35. Η εγχώρια συµµετοχή στη
Belharra περιορίστηκε µόλις στο 0,5%. Αντίθετα, η Ινδία απέ-
κτησε είκοσι έξι αεροσκάφη Rafale από τη Γαλλία και απαίτησε
τη δική της γραµµή παραγωγής. Και, αν σας φαίνεται µεγάλη
χώρα η Ινδία, το ίδιο έκανε και η Ρουµανία για τα F-35.

Τέλος, η Ελλάδα είναι ουραγός και στις δαπάνες για έρευνα
και ανάπτυξη στην αµυντική βιοµηχανία. Δαπανά κατ’ έτος το
0,02% του ΑΕΠ όταν στην Ευρώπη δαπανάται το υπερτριπλάσιο.
Είναι τέτοια η αδιαφορία που ο πρόεδρος του Εθνικού Συµβου-
λίου Έρευνας και Τεχνολογίας υπέβαλε την παραίτησή του µαζί
µε άλλους πέντε συνεργάτες του, δηλώνοντας ότι η έρευνα δεν
είναι στις προτεραιότητες της Κυβέρνησης.

Αποτέλεσµα όλων των παραπάνω; Δεν υπάρχει επικαιροποί-
ηση βασικών κειµένων στρατηγικής, όπως ο σχεδιασµός πολιτι-
κής εθνικής άµυνας. Δεν υπάρχει επικαιροποίηση της εθνικής
αµυντικής βιοµηχανικής στρατηγικής από το 2017 και αυτό απο-
τελεί υποχρέωση της Κυβέρνησης και συνδέεται άµεσα µε τις
ελληνικές αµυντικές βιοµηχανίες. Η ελληνική αµυντική βιοµηχα-
νία δεν προχωρά στη δηµιουργία σύγχρονων αµυντικών συστη-
µάτων, που να ανταποκρίνονται στις εθνικές ανάγκες. Δεν είναι
τυχαίο που µεταξύ 1999 και 2023 οι κύκλοι εργασιών των κρατι-
κών αµυντικών εταιρειών παρουσίασαν δραµατική µείωση.

Η Κυβέρνηση εδώ και έξι χρόνια πορεύεται χωρίς συστηµατική
προσπάθεια και σχέδιο ανάπτυξης της εγχώριας αµυντικής βιο-
µηχανίας. Η πατρίδα µας παραµένει αγοραστής και 100% κατα-
ναλωτής µε 0% συµπαραγωγή και καµία συµµετοχή σε
ερευνητικό, τεχνολογικό, σχεδιαστικό και κατασκευαστικό στά-

διο. Μηδαµινή είναι η εγχώρια προστιθέµενη αξία. Μάλιστα η κα-
θυστερηµένη εξαγγελία για 25% εθνική συµµετοχή είναι παρα-
πλανητική, καθώς έρχεται αφού έχουν ολοκληρωθεί οι βασικές
συµφωνίες, στις οποίες δεν είχε προβλεφθεί παρά ελάχιστη έως
µηδενική συµµετοχή.

Για ποιον λόγο σήµερα παραµένει αναξιοποίητη η ελληνική
ναυπηγική βιοµηχανία όσον αφορά το εξοπλιστικό και κατα-
σκευαστικό πρόγραµµα του Πολεµικού Ναυτικού; Τα υποβρύχια
του Πολεµικού Ναυτικού µας θεωρούνται ακόµα και σήµερα το
αµυντικό υπερόπλο της Ελλάδας έναντι της Τουρκίας, αλλά τέσ-
σερα από τα πέντε υποβρύχια κατασκευάστηκαν σε ελληνικά
ναυπηγεία από Έλληνες εργαζόµενους και σχεδιάστηκαν από
Έλληνες αξιωµατικούς µηχανικούς του Πολεµικού Ναυτικού.

Αυτή είναι η ατζέντα του 2030; Μα, είναι θολή, χωρίς τα κόµ-
µατα να διαθέτουν καµία ενηµέρωση για το πλαίσιο και τους στό-
χους. Αντίθετα, εξαγγέλλετε για άλλη µία φορά αποσπασµατικές
αποφάσεις. Από τα 25 δισεκατοµµύρια, τα οποία προβλέπετε να
διατεθούν τη δωδεκαετία 2024-2035, περίπου το 75%, δηλαδή
19 δισ., είναι, ήδη, δεσµευµένα. Όλα γίνονται χωρίς µακροπρό-
θεσµο προγραµµατισµό, χωρίς κυλιόµενο προγραµµατισµό συµ-
βάσεων στρατιωτικού εξοπλισµού, όταν µε άλλα λόγια
παραβιάζονται οι διατάξεις του ν.4278/2021 που εσείς νοµοθε-
τήσατε. 

Πώς, λοιπόν, να υπάρχει εµπιστοσύνη; Υπάρχει αµφισβήτηση
στις προτεραιότητες των επιλογών σας. Την εντύπωση αυτή ενι-
σχύει και η ροή προόδου προγραµµάτων που έρχονται στην Επι-
τροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων και Συµβάσεων της Βουλής
για παροχή γνώµης. Υπάρχουν προγράµµατα που ήρθαν πριν
από µήνες και η τύχη τους αγνοείται, ενώ άλλα προγράµµατα
είναι σε ταχεία εξέλιξη. Συνεπώς, η ενηµέρωση υλοποίησης του
εξοπλιστικού προγράµµατος γίνεται χωρίς να γνωρίζουµε το
πλήρες πλαίσιο Ατζέντας 2030, χωρίς να έχει προηγηθεί οριστική
κατάρτιση του τετραετούς και δωδεκαετούς προγραµµατισµού,
αλλά και µε σαφή παραβίαση της βούλησης του νοµοθέτη, αφού
ενεργοποιήθηκαν µεγάλης αξίας προγράµµατα κατ’ εξαίρεση.

Τα ίδια προβλήµατα µπορούµε να αντιµετωπίσουµε και στη
διαχείριση του προσωπικού. Σε αντίθεση µε ό,τι διατείνεται ο
Υπουργός Εθνικής Άµυνας για εξορθολογισµό των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, ο τεράστιος αριθµός αποστρατειών επιτείνει το αίσθηµα
ανασφάλειας και αβεβαιότητας του στρατιωτικού δυναµικού της
χώρας. Οι κρίσεις γίνονται ανά πάσα στιγµή και σχεδόν πάντα
µετά από ψήφιση τροπολογιών σε άσχετα νοµοσχέδια. Σας πε-
ριποιεί τιµή αυτό; Μετά από έξι χρόνια κυβερνητικής αδιαφορίας
για τα µισθολογικά, βαθµολογικά και στεγαστικά προβλήµατα
σήµερα ακούµε κάποια πρώτα βήµατα.

Εµείς, λοιπόν, τι προτείνουµε, για να πάµε στα συγκεκριµένα;
Κάθε εξοπλιστική επιλογή πρέπει να εξετάζεται σε σχέση µε τη
γεωπολιτική της σηµασία, να βελτιώνει την αποτρεπτική ισχύ των
Ενόπλων Δυνάµεων, να βελτιώνει τις σχέσεις της χώρας µας µε
άλλες κρίσιµες χώρες, να δηµιουργεί τη βάση τεχνογνωσίας η
οποία θα ενισχύει την οικονοµία µας. Για να τα πετύχουµε αυτά
τα τέσσερα απαιτείται σχέδιο και πολιτική βούληση.

Το εθνικό σχέδιο που εµείς προτείνουµε βασίζεται σε έξι άξο-
νες. Να υπάρχει ρητή δέσµευση πως ένα σηµαντικό ποσοστό της
παραγωγής θα κατασκευάζεται εγχώρια και να οριστεί ένα πο-
σοστό που θα αντιστοιχεί σε οφέλη που θα αξιοποιηθούν στο
πεδίο του σχεδιασµού, της έρευνας και της ανάπτυξης, συγκε-
κριµένα πράγµατα, όχι θεωρητικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Δεύτερος άξονας: Η επένδυση στη στρατιωτική έρευνα και η
ανάπτυξη και ενίσχυση της τεχνολογίας και της καινοτοµίας στον
αµυντικό τοµέα, ελαττώνοντας τις εισαγωγές οπλικών συστηµά-
των και την εξάρτηση από ξένους προµηθευτές.

Τρίτον, απαιτείται αναβάθµιση του ρόλου της ΕΛΚΑΚ ως κοι-
νού φορέα αµυντικής παραγωγής, που εποπτεύει και συντονίζει
τη δηµόσια και ιδιωτική αµυντική παραγωγή, έρευνα και ανά-
πτυξη.

Ενόψει της διεκδίκησης και κατανοµής των κονδυλίων που
προβλέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση, κρίνεται απολύτως αναγκαία η
πρόβλεψη διαδικασιών διαφάνειας, λογοδοσίας και ενισχυµένου
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κοινοβουλευτικού ελέγχου, ώστε να µη γίνει µε τα χρήµατα που
αφορούν την άµυνα ό,τι έγινε και µε το Ταµείο Ανάκαµψης. Προς
αυτή την κατεύθυνση, είναι κρίσιµης σηµασίας η ενίσχυση του
ελεγκτικού ρόλου της Επιτροπής Εξοπλισµών.

Η Ελλάδα πρέπει επίσης να επανεκκινήσει γραµµές παραγω-
γής βληµάτων για να αναπληρώσει τα αποθέµατά της και να συµ-
βάλει στην αναπλήρωση αποθεµάτων άλλων χωρών. Υπάρχουν
µεγάλες ανάγκες σε όλη την Ευρώπη µετά τον πόλεµο της Ου-
κρανίας.

Είναι αδιανόητο η Ελλάδα, που ήταν από τις πρώτες χώρες
παραγωγούς, να εισάγει βλήµατα των εκατό πενήντα πέντε χι-
λιοστών για να καλύψει τα δικά της αποθέµατα. Αυτά έπρεπε να
έχουν διορθωθεί πολύ πριν τη σηµερινή συζήτηση. Και είναι
κρίµα σε αυτές τις συνθήκες υψηλής ζήτησης τα ΕΑΣ να µην
έχουν φροντίσει για την ενεργοποίηση αυτής της γραµµής πα-
ραγωγής.

Σε αυτό το σηµείο, µιας και συζητάµε για τα ΕΑΣ, πρέπει να
θυµίσουµε ότι η αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά, η Πρόεδρός µας,
ήταν εκείνη που µε προσωπικό αγώνα ως Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Εθνικής Άµυνας το 2013 - 2014 πέτυχε τη διατήρηση του δη-
µόσιου χαρακτήρα της επιχείρησης, τότε που τα πράγµατα ήταν
πραγµατικά πολύ δύσκολα στις διαπραγµατεύσεις µε την τρόικα,
που ζητούσε το κλείσιµο των ΕΑΣ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Τέλος, η στήριξη του έµψυχου δυναµικού αποτελεί καθορι-
στικό παράγοντα πολλαπλασιαστή ισχύος. Πρέπει να δοθεί βα-
ρύτητα, ώστε να ενισχυθεί το φρόνηµα των στελεχών και οι νέοι
να επιθυµούν την εισαγωγή τους στις στρατιωτικές σχολές.

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι το ενδιαφέρον µειώνεται συνε-
χώς. Χρειάζονται κίνητρα, και επαγγελµατικά και οικονοµικά,
άµεσα, διότι χωρίς νέο προσωπικό υψηλού επιπέδου, καταρτι-
σµένο και εκπαιδευµένο, κάθε εξοπλιστικό πρόγραµµα δεν θα
έχει αντίκρισµα. Και βέβαια, να είναι οι εργαζόµενοι σε ένα πραγ-
µατικά αξιοκρατικό περιβάλλον και όχι σ’ ένα περιβάλλον κοµµα-
τικών επιλογών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, κύριε Πρόεδρε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κεντρικός πυλώ-
νας της πολιτικής µας είναι η διασφάλιση της εθνικής ισχύος.
Αυτό το έχουµε πράξει ιστορικά ως κόµµα. Δεν ερχόµαστε σή-
µερα να δώσουµε εξετάσεις σε κανέναν. Είµαστε η παράταξη
που στάθηκε πάντα πατριωτικά σε όλα αυτά τα θέµατα. Δεν παί-
ξαµε µε τους εξοπλισµούς. Δεν είπαµε ότι τα υποβρύχια έγερναν,
αλλά µετά ότι ήταν το καµάρι του στόλου, για να κάνουµε µόνο
προεκλογικά παιχνίδια το 2009.

Εµείς θεωρούµε ότι η πατρίδα µας είναι σε θέση να ακυρώσει
στην πράξη οποιαδήποτε αµφισβήτηση της εθνικής της κυριαρ-
χίας, αρκεί να εργαστούµε σωστά, σοβαρά, µε σχέδιο, µε στάση
ευθύνης, χωρίς κοµµατικούς υπολογισµούς, αλλά να αναδει-
κνύουµε και διαφωνίες επιµέρους και προβληµατισµούς και να
βρούµε πεδίο συναίνεσης.

Διατυπώνουµε σήµερα µια τεκµηριωµένη άποψη και κριτική,
την οποία πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν σας. Υπάρχει απουσία σε
ζητήµατα συµπαραγωγής, έστω και υλικού, που άλλες µικρότε-
ρες  χώρες παράγουν. Εµείς δεν θα δώσουµε καµία «λευκή επι-
ταγή».

Θεωρούµε, όµως, ότι από εδώ και πέρα, όπου υπάρχει τεχνική
δυνατότητα, θα πρέπει να υπάρχει σηµαντικό ποσοστό συµµετο-
χής. 25% - 30%. Παραπάνω; Όπου υπάρχει δυνατότητα πρέπει
να εξαντλούµε οποιοδήποτε περιθώριο εγχώριας παραγωγής,
αλλιώς δηµοσιονοµικά η χώρα δεν θα αντέξει.

Αυτό που συµβαίνει τα τελευταία χρόνια, µετά που φύγαµε
από τα µνηµόνια, είναι µια συγκεκριµένη κατάσταση. Δεν ξέ-
ρουµε αν θα υπάρχει πάντα αυτή η ευελιξία.

Άρα, προτεραιότητά µας είναι η αναγέννηση της εγχώριας
αµυντικής βιοµηχανίας πλαισιωµένης από µια ενιαία ευρωπαϊκή
αµυντική πολιτική. Είναι ο µόνος δρόµος για διέξοδο από την εν-
τεινόµενη γεωπολιτική αστάθεια.

Επίσης, καθαρή θέση που πρέπει να πάρουµε όλοι µας: Καµία

εµπλοκή της Τουρκίας στην κοινή αρχιτεκτονική ευρωπαϊκής
άµυνας και ενιαίοι κανόνες εξαγωγής όπλων! Πρέπει να το υπη-
ρετήσουµε και να το διεκδικήσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Καµία συµµετοχή στην ευρωπαϊκή αρχιτεκτονική! Αν κάποια
τρίτα κράτη θέλουν να συµµετέχουν στα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα, θα είναι κράτη που σέβονται τα κυριαρχικά δικαιώµατα
όλων των κρατών της Ένωσης.

Επιδοτήσεις σε χώρες που έχουν υψηλό χρέος, όπως η Ελ-
λάδα, και όχι µόνο ρήτρα διαφυγής, που θα αυξήσει ξανά το
χρέος µας σε επικίνδυνα επίπεδα! Η ρήτρα διαφυγής -ας είµαστε
ειλικρινείς- είναι κοµµένη και ραµµένη στα µέτρα των µεγάλων
χωρών και ιδιαίτερα της Γερµανίας.

Η ενδυνάµωση όλων των παραµέτρων εθνικής ισχύος που ανέ-
φερα δεν είναι µόνο αναγκαία για να διασφαλίσουµε την εδαφική
µας κυριαρχία, αλλά και να προστατεύσουµε το κοινωνικό κρά-
τος, την υγεία, την παιδεία. Γιατί η ασφάλεια πρέπει να είναι
πάνω απ’ όλα στην καθηµερινή ζωή εκατοµµυρίων Ευρωπαίων
πολιτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Πρόεδρε.

Ορίστηκαν κάποιοι χρόνοι. Ο Πρωθυπουργός από τα σαράντα
λεπτά έκανε τριάντα επτά. Είπαµε, όµως, είκοσι λεπτά για τους
υπόλοιπους, µε µία ανοχή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Αν περιµένατε ένα λεπτό, θα είχα τελειώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Για εµάς, λοιπόν, δεν υπάρχει κανένα δίληµµα
µεταξύ άµυνας και κοινωνικού κράτους. Θα τα πετύχουµε και τα
δύο µαζί. Γι’ αυτό πρέπει να αγωνιστούµε. Έχουµε χρέος να ενι-
σχύσουµε και τους δύο αυτούς πυλώνες. Και πρέπει να διεκδι-
κήσουµε και από την Ευρώπη να κάνει το ίδιο. Γιατί σε άλλη
περίπτωση, δεν θα θωρακίσουµε ποτέ τις δηµοκρατίες µας
έναντι του αυταρχισµού και του αναθεωρητισµού που σαρώνουν
τον κόσµο. Τον σάρωναν σε χώρες στα ανατολικά µας, τώρα τον
σαρώνουν και σε χώρες στα δυτικά της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Και αυτό είναι µια πρωτοφανής και επικίνδυνη κατάσταση.

Αυτός για εµάς είναι ένας υπαρξιακός αγώνας, στον οποίο
οφείλουµε να δώσουµε όλες τις δυνάµεις της προόδου, της πα-
τρίδας και της φιλοευρωπαϊκής πολιτικής. Η Ελλάδα και η Ευ-
ρώπη πρέπει να κάνουν βήµατα µπροστά για να ενισχύσουµε την
αλληλεγγύη. Γιατί µόνο µία Ευρώπη ισχυρή, µε αλληλεγγύη
στους λαούς, µε ένα ισχυρό κοινωνικό µοντέλο, µε ισχυρή άµυνα
θα είναι µια Ευρώπη που θα µπορεί να υπηρετήσει µια καλύτερη
ανθρωπότητα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Πρόεδρο.
Θα κάνω κάποιες ανακοινώσεις.
Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Επικρατείας,

οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών,
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δι-
καιοσύνης, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών και Παιδείας, Θρησκευµάτων, Αθλητισµού κατέθεσαν
στις 31-3-2025 σχέδιο νόµου: «Ενίσχυση της κεφαλαιαγοράς και
άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κατα-

θέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Του-
ρισµού: «Κύρωση της συµφωνίας για συνεργασία στον τοµέα του
τουρισµού µεταξύ του Υπουργείου Τουρισµού της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και του Υπουργείου Τουρισµού, Ταχυδροµείων, Συ-
νεργασίας και Εκθέσεων της Δηµοκρατίας του Αγίου Μαρίνου».
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Τέλος, η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας:
«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης και Συνεργασίας στον
τοµέα της υγείας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας του Βασιλείου της Σα-
ουδικής Αραβίας».

Θέλω να κάνω µία ακόµα ανακοίνωση: Ο ανεξάρτητος Βουλευ-
τής κ. Μανούσος Γεώργιος κατέθεσε σήµερα στις 2-4-2025 πρό-
ταση νόµου: «Θεσµικό πλαίσιο για την έκδοση, διαπραγµάτευση
και εποπτεία δηµοτικών οµολόγων».

Παραπέµπεται στην αρµόδια διαρκή Επιτροπή. 
Καλείται τώρα στο Βήµα για τη δική του τοποθέτηση ο Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, ο κ. Σωκράτης Φάµελλος, µε την παράκληση να τηρη-
θεί ο χρόνος, µε κάποια ανοχή οπωσδήποτε.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρωθυπουργέ, κύριοι

Υπουργοί, συζητάµε σήµερα για ένα σαφέστατα κρίσιµο ζήτηµα,
την εθνική άµυνα και την ασφάλεια της χώρας, που συνδέεται
άµεσα και αναπόσπαστα και µε την εξωτερική πολιτική της
χώρας µας, ένα ζήτηµα που δεν επιτρέπεται να το προσεγγί-
ζουµε µε µικροπολιτικές σκοπιµότητες και επιπόλαιες και ανεύ-
θυνες επιλογές.

Κύριε Μητσοτάκη, συγχωρέστε µε, αλλά είναι ακριβώς το αν-
τίθετο µε αυτό που κάνετε εσείς. Επιχειρείτε µε µία τέτοια συζή-
τηση να βρείτε διέξοδο στα αδιέξοδα που έχετε, να
εργαλειοποιήσετε µία συζήτηση για την άµυνα εκµεταλλευόµενοι
τον πατριωτισµό των Ελλήνων και των Ελληνίδων και σε ένα
βαθµό να βάλετε διλήµµατα στην κοινωνία και να τη φοβίσετε,
γιατί ψάχνετε να βρείτε µια οδό διαφυγής από τα αδιέξοδά σας.
Θυµάµαι ότι την ανακοίνωση για τη σηµερινή συζήτηση την κά-
νατε στην πρόταση δυσπιστίας. Δεν την κάνατε µε δική σας πρω-
τοβουλία. Την κάνατε για να ξεφύγετε από τη λογοδοσία.

Εµείς, λοιπόν, σας λέµε εκ των προτέρων: Δεν σας έχουµε εµ-
πιστοσύνη, κύριε Μητσοτάκη, γιατί και στο θέµα της άµυνας, που
συνδέεται µε την εξωτερική πολιτική, έχουµε συνεχώς βήµατα
προς τα πίσω. Ζηµιώνετε τη χώρα και θα το αποδείξω αυτό.

Το ερώτηµα που µπαίνει είναι: Πόσο µία Κυβέρνηση µπορεί να
συνεχίσει να ζηµιώνει τη χώρα; Ξεκάθαρα, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, το ερώτηµα είναι πόσο γρήγορα θα υπάρχει πολιτική αλ-
λαγή στην Ελλάδα, διότι και στην εξωτερική πολιτική και στην
άµυνα έρχεστε εδώ για να απολογηθείτε και να λογοδοτήσετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Η τοποθέτησή σας, κύριε Μητσοτάκη, θα έλεγα ότι ήταν µία
τοποθέτηση προγραµµατικών δηλώσεων 2019. Ήρθατε να µας
πείτε τι θα κάνετε.

Κύριε Μητσοτάκη, είστε έξι χρόνια Πρωθυπουργός. Δεν δι-
καιούστε να λέτε ότι τώρα θα αρχίσετε να επενδύετε στην
έρευνα, στην καινοτοµία, στον προγραµµατισµό, στις αµοιβές
των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Όχι. Πρέπει να µας πείτε
γιατί δεν τα κάνατε έξι χρόνια όλα αυτά.

Εµείς από την άλλη µεριά, επειδή µε σοβαρότητα και µε ειλι-
κρίνεια αντιµετωπίζουµε σταθερά είτε από τη θέση της κυβέρνη-
σης είτε από τη θέση της Αντιπολίτευσης τα θέµατα αυτά, θα
τοποθετηθούµε σεβόµενοι και τον λαό και την ασφάλεια της
χώρας και τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων.

Θέµα πρώτο και πολύ σηµαντικό: Αποτελεσµατική άµυνα
χωρίς ισχυρή εξωτερική πολιτική δεν γίνεται. Η εξωτερική πολι-
τική πρέπει να έχει στρατηγική -που δεν έχετε-,πρέπει να είναι
πολυδιάστατη, να προλαµβάνει τα αδιέξοδα, για να µην τρέ-
χουµε από πίσω µε εξοπλισµούς- και να κατοχυρώνει την Ελλάδα
ως χώρα µε πρωτοβουλίες ειρήνης.

Κύριε Πρωθυπουργέ, θα σας πω συγκεκριµένα πεδία που πρέ-
πει να απαντήσετε στη δευτερολογία σας.

Επίσης, ασφαλής χώρα σηµαίνει ότι έχεις ταυτόχρονα ισχυρή
οικονοµία, εισόδηµα, ισχυρή κοινωνία και ισχυρή δηµοκρατία. Σε

όλα αυτά τα πεδία, κύριε Πρωθυπουργέ, κάνετε βήµατα προς τα
πίσω.

Μπαίνει, λοιπόν, ένα ερώτηµα: Πόσο µπορεί να είναι ασφαλής
η χώρα, όταν είναι αδύναµη η κοινωνία και ευάλωτη; Η χώρα µας
γεωπολιτικά αντιµετωπίζει πράγµατι απειλές και προκλήσεις από
την Τουρκία. Η τουρκική ηγεσία έχει υιοθετήσει µια αναθεωρη-
τική εξωτερική πολιτική µε προκλήσεις στο Αιγαίο, µε διαρκή αµ-
φισβήτηση της ελληνικής κυριαρχίας, µε αναθεωρητική λογική
της «γαλάζιας πατρίδας» σε όλη την Ανατολική Μεσόγειο, την
απειλητική διακήρυξη του casus belli και την παράνοµη εισβολή
και κατοχή στην Κύπρο.

Η Kυβέρνησή σας, όµως, από το 2019 ακολουθεί µία υποχω-
ρητική πολιτική στα θέµατα αυτά, χωρίς στρατηγική, ενώ η Τουρ-
κία ενισχύει τη διεθνή της θέση. Παρότι έχετε πει το αντίθετο
στις τοποθετήσεις σας, βλέπουµε να αναπτύσσει γεωπολιτική
επιρροή.

Σαφέστατα εκ τούτου χρειαζόµαστε ισχυρές Ένοπλες Δυνά-
µεις και ισχυρή αποτρεπτική ικανότητα, αλλά δεν επιτυγχάνονται
όλα αυτά µε ασταθή και υποχωρητική εξωτερική πολιτική. Όταν
το «Oruç Reis» το φέρνει ο άνεµος στα παράλια της Ρόδου και
όταν σταµατάνε οι έρευνες για το καλώδιο έξω από την Κάσο,
γιατί αυτά, κύριε Πρωθυπουργέ, είναι de facto αµφισβήτηση κυ-
ριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας και αυτά συνέβησαν επί
δικής σας διακυβέρνησης. Οφείλω να πω ότι και η απουσία του
κ. Γεραπετρίτη από µια τέτοια ολοκληρωµένη κουβέντα είναι ση-
µαντική σήµερα.

Η Κυβέρνησή σας, παρά τα ελλείµµατα στην εξωτερική πολι-
τική, αντί να ενισχύει την αποτρεπτική ικανότητα της χώρας µε
έναν προγραµµατισµό, µε στρατηγική και για το προσωπικό και
για την αµυντική βιοµηχανία και για τις προµήθειες, έχει επιλέξει
µία πολιτική -θα τολµήσω να το πω- άκριτων -γιατί πολλές φορές
δεν προκύπτει από τον προγραµµατισµό των επιτελείων- και πα-
νάκριβων αγορών οπλικών συστηµάτων, συχνά µε αδιαφανείς
διαδικασίες και χωρίς διαπραγµάτευση και πολλές φορές για να
ξεφύγετε από αδιέξοδα, δηλαδή ως εργαλεία επικοινωνίας.

Να τα δούµε λίγο συγκεκριµένα, επειδή αναφερθήκατε. Έχετε
δίπλα σας και τον κ. Δένδια. Ρωτήστε, παρακαλώ, τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας, επειδή το διαφηµίσατε στην πρωτολογία σας,
πού βρίσκεται εκείνο το σκανδαλώδες Αεροπορικό Κέντρο Εκ-
παίδευσης Καλαµάτας. Λειτουργεί; Εκπαιδεύονται τα στελέχη
της Ελληνικής Αεροπορίας; Είναι ενεργή η σύµβαση και τελικά
ποιος είναι ο οικονοµικός απολογισµός για τη χώρα;

Δεύτερο ζήτηµα: Αναφερθήκατε στο καθυστερηµένο Ελληνικό
Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας. Μάλιστα. Και αυτό καθυστερη-
µένο. Πέστε µου, σας παρακαλώ πολύ, γιατί η χώρα δεν τα πάει
καλά στην έρευνα και στην καινοτοµία, γιατί παραιτήθηκαν οκτώ
από τα δεκαπέντε µέλη του Εθνικού Συµβουλίου Έρευνας και
Καινοτοµίας της χώρας. Τα ελλείµµατα που έχετε στο πεδίο της
ουσιαστικής επένδυσης τα είδαµε και πρόσφατα µε τον αποτυ-
χηµένο ανασχηµατισµό του Υφυπουργού Έρευνας που έκατσε
για µία µέρα στην Κυβέρνησή σας.

Επειδή έχει συνάφεια και µε τη σηµερινή µας συζήτηση, θέλω
να σας ρωτήσω, κύριε Πρωθυπουργέ: Ο Υφυπουργός Ενέργειας
κ. Τσάφος παραµένει ακόµα στη θέση του, παρότι είχε αναγνω-
ρίσει σε δηµόσιες τοποθετήσεις του το ψευδοκράτος των κατε-
χοµένων της Κύπρου; Η ερώτηση είναι συγκεκριµένη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Το τι πιστεύει κάποιος για το Διεθνές Δίκαιο, το τι πιστεύει για
την παράνοµη κατοχή στην Κύπρο έχει να κάνει µε το από ποιον
πληρώνεται, από το αν είναι επαγγελµατικό στέλεχος σε εταιρεία
ή στέλεχος στην Κυβέρνηση της Ελλάδας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Δεν είναι επικίνδυνο αυτό για τη διαπραγµατευτική ισχύ και τα
εχέγγυα απέναντι στη χώρα µας;

Εφόσον, όµως, θέλετε να µιλήσουµε για τον αµυντικό προ-
γραµµατισµό της χώρας µας, θα σας θέσω και άλλες συγκεκρι-
µένες ερωτήσεις. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, τι έγινε επί της Κυβερνήσεως σας στο
Στεφανοβίκειο; Ποια ήταν η ζηµιά στον αµυντικό εξοπλισµό της
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χώρας; Γιατί δεν υπήρχαν τα απαραίτητα µέτρα προστασίας και
πρόληψης, παρότι οι µετεωρολόγοι είχαν ανακοινώσει το φαινό-
µενο; Τι έγινε στην Αγχίαλο, κύριε Πρωθυπουργέ; Για ποιο λόγο
υπήρχε αυτό το σοβαρό πρόβληµα ασφάλειας σε ένα υψίστης
σηµασίας αεροδρόµιο της Πολεµικής µας Αεροπορίας; Γιατί
υπήρξαν αυτές οι ακραίες καταστροφές και οι ζηµιές; Πόσα πτη-
τικά µέσα είναι σήµερα ενεργά µετά από αυτό που συνέβη στο
Στεφανοβίκειο; Αναφέροµαι στα ελικόπτερα και στην Αεροπορία
Στρατού. Πέστε µας -δίπλα είναι ο κ. Δένδιας- πόσα C-130 είναι
σήµερα λειτουργικά.

Εµείς αυτή η συζήτηση θέλουµε να γίνει και περιφρουρηµένα,
το σηµειώνω εξαρχής, αλλά να συζητήσουµε εδώ συγκεκριµένα.
Πότε θα µας δώσετε εξηγήσεις για την καταστροφική αποστολή
στη Λιβύη και από πού ξεκίνησαν οι εντολές για αυτόν τον τρόπο
ανάπτυξης, χωρίς σχεδιασµό, αυτής της αποστολής; Είχαµε
απώλειες ανθρώπινων ζωών. Δεν ήταν µια απλή αποτυχία. Τηρή-
θηκαν οι διαδικασίες και οι κανόνες ασφάλειας; Δεν ήταν απλά
ένα τροχαίο. Πέντε ανθρώπινες ζωές, µια τραγική απώλεια χωρίς
αποκάλυψη αλήθειας και αυτή.

Την ίδια στιγµή ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας διαφηµίζει την
ατζέντα 2030, την περιφέρει ως τίτλο, αλλά δεν έχει να πει τίποτα
συγκεκριµένο και το αποτέλεσµα -αν δείτε πίσω από τις λέξεις
και συγκεκριµένα τι περιγράφει- είναι η αποδυνάµωση των Ενό-
πλων Δυνάµεων, είναι η µείωση δαπανών, η µείωση λειτουργιών
και το κριτήριο της οικονοµικής βιωσιµότητας.

Κύριε Πρωθυπουργέ, σήµερα που η Τουρκία καλύπτει το 60%
των αµυντικών της αναγκών από τη δική της εγχώρια βιοµηχανία
που αναπτύσσεται, για ποιον λόγο η δική µας αµυντική βιοµηχα-
νία αποδυναµώνεται; Τολµήσατε να πείτε ότι σήµερα εσείς επεν-
δύετε στην Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία, ενώ ισχύει ακριβώς
το αντίθετο, γιατί και η Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία -χτες
ήµουν εκεί- και τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα -που είχα πάει
πριν από λίγους µήνες- αποδυναµώνονται και απαξιώνονται από
την πολιτική σας εδώ και έξι χρόνια.

Θέλετε να µιλήσουµε συγκεκριµένα; Προσπαθήσατε να κάνετε
το άσπρο µαύρο, λες και είµαστε ακόµα στο ’19. Στα ΕΑΣ στο
Υµηττό µε τα µάτια µου είδα την απαξίωση του εξοπλισµού, την
ερηµιά στα βιοµηχανοστάσια µιας επιχείρησης που µπορεί να
παίξει ουσιαστικό ρόλο στον εξοπλισµό των Ενόπλων Δυνάµεων.

Επειδή είπατε χονδροειδή ψέµατα για το 2019, θέλω, λοιπόν,
να σας πω εδώ συγκεκριµένα ότι το ’19 τα ΕΑΣ είχαν πωλήσεις
31 εκατοµµύρια ευρώ. Πέστε µου τι έχει γίνει µε τη δική σας Κυ-
βέρνηση συγκεκριµένα.

Εδώ θα µιλήσουµε, κύριε Πρωθυπουργέ. Ανακοινώσατε το
κλείσιµο του εργοστασίου στον Υµηττό και µέχρι σήµερα δεν
έχετε κάνει τίποτα ούτε για την ενίσχυση της παραγωγής ούτε
για τη µετεγκατάσταση των γραµµών παραγωγής ούτε για νέα
µηχανήµατα και έχετε κάνει µόνο µία προβληµατική για τη χώρα
συµφωνία µε τη σλοβάκικη εταιρεία, την MSM Export. Αυτός είναι
ο απολογισµός σας. Χάνεται σηµαντική τεχνογνωσία στην Ελλη-
νική Αµυντική Βιοµηχανία. Το ίδιο συνάντησα χθες στην επίσκεψή
µου στην Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία, στην ΕΑΒ.

Θέλω να σας θυµίσω -γιατί είπατε ψέµατα- ότι την περίοδο της
χρεοκοπίας της χώρας το 2015-2019 εµείς είχαµε αναλάβει πρω-
τοβουλίες ώστε η αναβάθµιση των F-16 το Block 52 C Viper να
γίνει στην ΕΑΒ. Και χθες είδα αυτό το έργο να υλοποιείται. Εσείς,
όµως, τι έχετε κάνει; Χθες συνάντησα τον κ. Διακόπουλο, πρό-
εδρο και διευθύνοντα σύµβουλο. Θα τον ξέρετε και εσείς, Πρω-
θυπουργέ, πολύ καλά κι εσείς Υπουργέ, γιατί ήταν σύµβουλος
εθνικής ασφάλειας στον κ. Μητσοτάκη που έφυγε στη κρίση του
«Oruç Reis». Τον ρώτησα, λοιπόν, συγκεκριµένα: θα µπορούσε η
ΕΑΒ να έχει ρόλο, αντικείµενο στην προµήθεια των Rafale; Η
απάντησή του ήταν «ναι». Το ερώτηµα είναι εσείς τι κάνατε γι’
αυτό. Τι διαπραγµάτευση κάνατε, ώστε να εξασφαλίσετε ότι η
χώρα θα έχει αντικείµενο στις µεγάλες αµυντικές συµφωνίες;
Θυµίζω ότι εµείς και στις φρεγάτες και στα Rafale είχαµε πει στον
προγραµµατισµό, είχαµε ψηφίσει θετικά γιατί ακούγονται και διά-
φορα παραµύθια περί πατριωτισµού. Και τι µάθαµε; Ότι η ΕΑΒ
θα διεκδικήσει ρόλο, «θα» διεκδικήσει ρόλο –προσέξτε το- στη
συζήτηση για τον «Θόλο». Γιατί την κάνετε µε ξένες εταιρείες για
απευθείας αναθέσεις χωρίς να στηρίζεστε στον προγραµµατισµό

των δαπανών και της καινοτοµίας στο ελληνικό δυναµικό; Αυτό
είναι το πρόβληµά σας, κύριε Μητσοτάκη. Και όλα αυτά στο φως
της ηµέρας όχι κάτω από το τραπέζι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Εµείς πιστεύουµε ότι οι ελληνικές εταιρείες τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων, το ελληνικό επιστηµονικό δυναµικό, έχουν
τη δυνατότητα και για την καινοτοµία και για την ανάληψη έργου.
Εσείς όµως προχωρήσατε σε ένα εξοπλιστικό πρόγραµµα 16 δι-
σεκατοµµυρίων χωρίς να έχετε σύνδεση µε την Ελληνική Αµυν-
τική Βιοµηχανία. Σύµφωνα µε τα µέχρι τώρα στοιχεία η
συµµετοχή είναι της τάξης κάτω του 5% µε αποτύπωµα πράγµατι
στο ΑΕΠ της τάξεως του 0,7%. Αυτή είναι η φροντίδα σας για
την άµυνα της χώρας, κύριε Μητσοτάκη; Τώρα λέει θα ξεκινή-
σουν. Για να καλύψουν την αδυναµία τους, υπόσχεται. Τι κάνατε
έξι χρόνια όµως; Απ’ έξω η Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία. Μόνο
στα λόγια. Και έρχεστε σήµερα εδώ να επιχειρηµατολογήσετε
για την καθυστέρηση σε απόδοση εξοπλισµού και είπατε για
τους Patriot. Κύριε Μητσοτάκη, υπάρχει κι ένα ερώτηµα. Γιατί
δεν γυρίζουν οι Patriot από τη Σαουδική Αραβία αφού υπάρχει
ένα τέτοιο θέµα; Υπάρχουν ερωτήµατα.

Ας πάω, όµως, σε ένα άλλο µεγάλο κεφάλαιο. Επειδή αναφερ-
θήκατε στην αποτρεπτική ικανότητα των Ενόπλων Δυνάµεων, ξέ-
ρετε ότι ο πολλαπλασιαστής ισχύος είναι οι άνδρες και οι
γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων, εκείνες και εκείνοι που µε αυ-
ταπάρνηση υπηρετούν την πατρίδα. Εσείς, όµως, υποτιµάτε τις
ανάγκες των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Και µάλιστα
έχετε τροποποιήσει αρνητικά εις βάρος των στελεχών νοµικό θε-
σµικό πλαίσιο της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ που τους έδινε πάρα
πολλές δυνατότητες και εργαλεία και βελτίωνε την ποιότητα
ζωής και την υπηρεσία τους. Τα καταργήσατε. Τους αφαιρέσατε
δυνατότητες. Συνάντησα και µίλησα µε πολλά στελέχη αυτές τις
µέρες. Ξεχνάτε ότι είναι εργαζόµενοι και εργαζόµενες ότι έχουν
πρόβληµα και στο πεδίο της στέγασης και στο πεδίο της υγείας.
Γιατί και στη στέγη και στα στρατιωτικά νοσοκοµεία η Κυβέρνησή
σας έχει τεράστιο πρόβληµα. Και το δικό τους εισόδηµα εξανε-
µίζεται µέσα στον µήνα.

Εξαγγείλατε πριν λίγες µέρες δήθεν αυξήσεις. Έξι χρόνια τους
ξεχάσατε και τώρα πάτε να καλύψετε τα ελλείµµατά σας µε εξαγ-
γελίες. Είναι το γνωστό ξαναζεσταµένο φαγητό των παροχών
στο µισθολόγιο. Όµως αυτές είναι αυξήσεις που έχουν νοµοθε-
τηθεί από το 2023 σε πάρα πολύ µεγάλο ποσοστό και είναι και
ελάχιστες. Να ξεκαθαρίσουµε ότι η ουσιαστική αύξηση των µι-
σθών δεν πρέπει να αφορά µόνο τα στελέχη των ενόπλων δυνά-
µεων. Πρέπει να αφορά όλους τους εργαζόµενους στα θέµατα
ασφάλειας, όλους τους εργαζόµενους στο δηµόσιο τοµέα και
όλους τους εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα. Έτσι κάνουµε
παρεµβάσεις προς όφελος της εργασίας. Χωρίς διακρίσεις. Εδώ,
λοιπόν, υπάρχει ένα ερώτηµα: γιατί δεν παίρνετε θετική στάση
στο διατυπωµένο µε τροπολογία αίτηµά µας για δέκατο τρίτο και
δέκατο τέταρτο µισθό, ώστε να υπάρχει πραγµατική αύξηση των
εισοδηµάτων και δικαιοσύνη όσον αφορά στους εργαζόµενους
σε όλο τον δηµόσιο τοµέα συµπεριλαµβανοµένης και της αµυν-
τικής βιοµηχανίας; Για ποιο λόγο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πρόεδρε, µε
συγχωρείτε. Να καλωσορίσω ένα σχολείο και συνεχίζετε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Βεβαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο και λυκειακές τά-
ξεις Τσοτυλίου Κοζάνης.

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε. Συνεχίστε.
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ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Συνεχίζω στο θέµα των αµοιβών και του εισοδή-
µατος. Εκτός από τον δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό για
όλον το δηµόσιο τοµέα υπάρχει ένα ακόµη ερώτηµα. Οι συλλο-
γικές συµβάσεις των εργαζοµένων σε όλο τον ιδιωτικό τοµέα,
έτσι ώστε να υπάρχει πραγµατικά εισόδηµα και ευηµερία. Γιατί
είπα και είναι ξεκάθαρο για εµάς στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία ότι χωρίς ισχυρή κοινωνία, ισχυρό εισόδηµα και ισχυρή
οικονοµία δεν µιλάµε για ασφάλεια στη χώρα. Είναι ένα και το
αυτό.

Όµως υπάρχει και ένα άλλο µεγάλο θέµα. Μπορείτε να ρωτή-
σετε τον κ. Δένδια και να µας απαντήσετε στη δευτερολογία σας.
Τι γίνεται µε τις αποχωρήσεις των στελεχών των Ενόπλων Δυνά-
µεων; Διότι εµείς θέλουµε να έχουµε καλό εξοπλισµό, αλλά θέ-
λουµε να υπάρχουν στελέχη να µπορούν να στελεχώνουν όλον
αυτό τον εξοπλισµό και τα µέσα που θέλουµε η χώρα µας να
προµηθευτεί. Για ποιο λόγο το 2024 υπήρξε ρεκόρ αποχωρή-
σεων, όπως για παράδειγµα στο Πολεµικό Ναυτικό; Για ποιο
λόγο υπήρξαν αποχωρήσεις που ήταν το άθροισµα για µία χρο-
νιά των προηγούµενων δύο; Για ποιο λόγο υπάρχει αυτή η µε-
γάλη έξοδος στελεχών από τις Ένοπλες Δυνάµεις, κύριε Δένδια
και κύριε Μητσοτάκη; Για ποιο λόγο; Για ποιο λόγο υπάρχει σο-
βαρό πρόβληµα στις σχολές όπου έχουµε µείωση των εισακτέων
στους πρωτοετείς που φτάνει στο 25%; Ευελπίδων 22%, Ναυτι-
κών Δοκίµων 42%. Γιατί έχει πέσει δραµατικά η κάλυψη των θέ-
σεων εισακτέων; Με ποια στελέχη θα κατορθώσει το Πολεµικό
Ναυτικό να στελεχώσει τα πλοία που έχουµε παραγγείλει,
έχουµε συµφωνήσει και έχουµε ψηφίσει; Άµυνα χωρίς στελέχη
δεν υπάρχει. Τα στελέχη είναι η ραχοκοκαλιά της χώρας. Και δεν
είναι θέµα για χαµόγελα αυτό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για µας η προάσπιση της εδαφι-
κής ακεραιότητας και της εθνικής ανεξαρτησίας είναι θεµέλιος
λίθος για τη χώρα µας. Συνδέεται πρώτα από όλα µε την ειρήνη.
Γι’ αυτή δεν µιλήσατε σήµερα, κύριε Μητσοτάκη. Η µεγαλύτερη
επένδυση στο µέλλον και στην ασφάλεια της χώρας είναι η ει-
ρήνη και η σταθερότητα. Συνδέεται επίσης µε την πρόοδο και
την ασφάλεια των επόµενων γενεών. Γι’ αυτό εµείς στηρίζουµε
την ουσιαστική ενίσχυση της αποτρεπτικής ικανότητας των Ενό-
πλων Δυνάµεων µε υψηλό αίσθηµα ευθύνης.

Και έρχοµαι στο κρίσιµο ζήτηµα του νέου στρατηγικού σχεδίου
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το ReArm Readiness 2030 που ο κ.
Μητσοτάκης διαφηµίζει ως δική του προσωπική επιτυχία. Θέλω
να ξεκαθαρίσω ότι δεν είναι επιτυχία να προχωράς σε µία
κούρσα εξοπλισµών γιατί απέτυχες να υπερασπιστείς την ειρήνη
και την ευηµερία των λαών της Ευρώπης. Όχι, κύριε Μητσοτάκη.
Αυτό δεν είναι επιτυχία και αφορά και εσάς προσωπικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και µάλιστα χωρίς στρατηγική για την Ελληνική Αµυντική Βιο-
µηχανία. Κούρσα εξοπλισµών χωρίς την Ελληνική Αµυντική Βιο-
µηχανία. Είναι έλλειµµα, κύριε Μητσοτάκη. Είναι µεγάλο
έλλειµµα και είναι δικό σας έλλειµµα γιατί κι εσείς συµµετείχαµε
σε αυτόν τον σχεδιασµό και την αποτυχία της ηγεσίας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Και εδώ προκύπτει ένα ερώτηµα, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές. Πώς µπορείς να εµπιστευτείς µία πολιτική ηγε-
σία που έχει κάνει τόσα λάθη και µας οδηγεί τελικά σε βεβιασµέ-
νες αποφάσεις που επιτείνουν τα λάθη πιστεύοντας ότι τώρα θα
λύσει τα προβλήµατα που η ίδια δηµιούργησε; Γίνεται αυτό, κυ-
ρίες και Βουλευτές της Συµπολίτευσης, µε υπέρογκο κόστος και
για τους πολίτες και για τη χώρα; Ποιο είναι το µεγάλο πρόβληµα
της Ευρώπης, κύριε Μητσοτάκη; Είναι στρατιωτικό ή πολιτικό.
Δεν είναι αλήθεια ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν επεδίωξε και δεν
κατόρθωσε να έχει στρατηγική αυτονοµία έναντι των ΗΠΑ; Σύρ-
θηκε -και τα προηγούµενα χρόνια, δεν αναφέροµαι µόνο στο
τώρα- πίσω από το άρµα των Ηνωµένων Πολιτειών χωρίς στρα-
τηγική και τώρα µε την ηγεσία Τραµπ οδηγείται σε νέα αδιέξοδα
κάνοντας σπασµωδικές επιλογές, πρόχειρες, που κοστίζουν
ακριβά και θέτουν ερωτήµατα και στην ειρήνη αλλά και στην ευη-
µερία των πολιτών;

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, η Ευρωπαϊκή Ένωση
δεν ανέλαβε σοβαρό διαµεσολαβητικό ρόλο για την εκεχειρία και

τον τερµατισµό της παράνοµης και καταδικαστέας ρωσικής ει-
σβολής στην Ουκρανία. Επικεντρώθηκε τώρα εκ της αδυναµίας
της σε µια αντιρωσική υστερία υποκλινόµενη στις επιλογές των
ΗΠΑ χωρίς να έχει ξεκαθαρίσει τις σχέσεις της µε τις Ηνωµένες
Πολιτείες Αµερικής.

Και τώρα, κύριε Μητσοτάκη, θέλω µία απάντηση σε αυτό. Δέ-
χεστε να συζητήσει η Ευρωπαϊκή Ένωση για πυρηνικούς εξοπλι-
σµούς; Θέλω µια απάντηση σε αυτό, κύριε Μητσοτάκη. Θέλω
στην τοποθέτησή σας. Να πείτε ποια είναι η θέση της Ελλάδας
για τον πυρηνικό εξοπλισµό της Ευρώπης. Γιατί οι πυρηνικοί εξο-
πλισµοί δεν βελτίωσαν ποτέ την πρόοδο, την ευηµερία, δεν υπε-
ρασπίστηκαν ποτέ την ειρήνη και έφεραν την ανθρωπότητα
κοντά στον πυρηνικό όλεθρο. Μία απάντηση γι’ αυτό τουλάχι-
στον την οφείλουµε. Δεν µπορείτε να µένετε αδιάφορος.

Η θέση µας είναι ξεκάθαρη: Η Ελλάδα πρέπει να πρωτοστα-
τήσει στο εγχείρηµα για την ευρωπαϊκή στρατηγική αυτονοµία
και στη χειραφέτηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης από το ΝΑΤΟ, µε
τη συγκρότηση κοινής εξωτερικής πολιτικής και κοινής πολιτικής
άµυνας και ασφάλειας, µε στόχους και προτεραιότητες.  

Κύριε Μητσοτάκη, αυτή ήταν πάντα η θέση της Αριστεράς και
ψευδώς αναφερθήκατε στο δίληµµα «κανόνια ή βούτυρο», το
οποίο διαβάζω ότι το χρησιµοποίησε µέχρι και ο Γκέµπελς. 

Κύριε Μητσοτάκη, εµείς πιστεύουµε στην ενιαία πολιτική, εξω-
τερική πολιτική και ασφάλεια για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Εσείς
δεν το υλοποιήσατε εδώ και έξι χρόνια. Και αυτό είναι συστατικό
στοιχείο της δικής µας άποψης, µε ουσιαστική προστασία των
εξωτερικών συνόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κύριε Μητσο-
τάκη, από κάθε απειλή, συµπεριλαµβανοµένης και της Τουρκίας.
Εµείς αυτό θέλουµε να διατυπωθεί στα κείµενα της Ευρώπης.
Και θέλουµε εξωτερική πολιτική για ασφάλεια και ειρήνη που θα
µειώνει και θα αποτρέπει τις εντάσεις.  

Να σας υπενθυµίσω, παραδείγµατος χάριν, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, τι έγινε όταν υπογράφαµε εµείς τη Συµφωνία των Πρε-
σπών; Όταν εµείς κάναµε µία συµφωνία για να υπάρχει
συνεργασία, ασφάλεια και να µειωθούν οι εντάσεις στα Βαλκά-
νια, για να µην χρειάζεται να ενισχύουµε, προφανώς, εξοπλι-
σµούς, εσείς τι κάνατε; Παριστάνατε τον Μακεδονοµάχο και µας
αποκαλούσατε «εθνική εξαίρεση», αλλά εµείς επενδύαµε και
στην ασφάλεια και στην ειρήνη µε αυτήν την πρωτοβουλία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς δεν είµαστε κατά των εξο-
πλισµών, αρκεί αυτοί να υπηρετούν την άµυνα της πατρίδας µας,
στη βάση ενός σχεδιασµού, σε συνδυασµό µε µία εθνική στρα-
τηγική για την εξωτερική πολιτική, που πρέπει να είναι διεκδικη-
τική και να είναι φιλειρηνική. Γιατί, σήµερα, συζητάµε για
εξοπλισµούς και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, επειδή έχετε
αποτύχει στην εξωτερική πολιτική, κύριε Μητσοτάκη και πληρώ-
νουµε αυτό το κόστος.  

Εµείς δείξαµε έµπρακτα την περίοδο της διακυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ, την περίοδο της κυβέρνησης του Αλέξη Τσίπρα το 2015-
2019, πώς µπορεί η Ελλάδα να εφαρµόσει µια ενεργητική, πολυ-
διάστατη εξωτερική πολιτική, που να προωθεί τα εθνικά
συµφέροντα και να δίνει και τις κατάλληλες απαντήσεις στην
Τουρκία και στον κ. Ερντογάν.  

Στον αντίποδα, εσείς, τώρα, µε αυτήν τη θολή και επικίνδυνη
εξωτερική πολιτική «ΙΧ», ιδιωτικής χρήσης, µε την έλλειψη στρα-
τηγικής µετά και από τη διακήρυξη των Αθηνών, την οποία ο κ.
Ερντογάν εργαλειοποίησε προς όφελος της Τουρκίας, εσείς τι
κερδίσατε; Εµείς, ως Ελλάδα, τι έχουµε κερδίσει;  Ποια στρατη-
γική έχουµε µετά την υπογραφή της διακήρυξης; Καµία! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Δεν έχουµε, κύριε Μητσοτάκη, στρατηγική και γι’ αυτό βρισκό-
µαστε συνεχώς σε αδιέξοδα. 

Όλα αυτά, όλες αυτές οι αποτυχίες, είναι η δική σας επικίν-
δυνη παρακαταθήκη στην εξωτερική πολιτική.  Μια εξωτερική
χωρίς πυξίδα και χωρίς αφήγηµα απέναντι στη γαλάζια πατρίδα.
Μια εξωτερική πολιτική χωρίς έρµα, σε ένα πράγµατι δύσκολο
εξωτερικό διεθνές περιβάλλον και αβέβαιο, από µία Κυβέρνηση
που δεν αξιοποιεί ούτε τη θέση που έχουµε τώρα ως µη µόνιµο
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µέλος του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, που δεν αναλαµβά-
νετε µια σοβαρή, ειρηνευτική πρωτοβουλία και για την Ουκρανία
και για το παλαιστινιακό. Για µία Ευρώπη των δύο µέτρων και δύο
σταθµών. Γιατί για µας είναι το ίδιο και η παράνοµη κατοχή στην
Κύπρο και η παράνοµη κατοχή στην Ουκρανία. Αυτό είναι το
λάθος το οποίο κάνετε.  Αυτή είναι η ξεκάθαρη κριτική, την οποία
κάνουµε εµείς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Και αυτό είναι κάτι το οποίο σας χρεώνουµε, κύριε Μητσοτάκη. 
Το ReArm EU, το Readiness, δηµιουργεί ελλείµµατα και στο

εθνικό επίπεδο, γιατί δεν περιλαµβάνει και στρατηγική για την
Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία, επειδή αφήνετε άλλα κράτη να
ωφελούνται. Και αναφέροµαι ειδικά στην Τουρκία, θέλω να είµαι
ξεκάθαρος. Όλα αυτά τα χρόνια µετράτε λάθη στην εξωτερική
πολιτική, αλλά ειδικά όσον αφορά τις ελληνοτουρκικές σχέσεις,
είναι πολύ κρίσιµο.  

Θα πω ορισµένα: Θαλάσσια πάρκα, τα εξαγγείλατε. Πού βρί-
σκονται; Θαλάσσιος χωροταξικός σχεδιασµός. Θα πληρώσουµε
εκατοµµύρια ευρώ πρόστιµο, κύριε Μητσοτάκη;  Η προσφυγή
στη Χάγη γιατί σταµάτησε; Εσείς το ανακοινώσατε, κύριε Μητσο-
τάκη, ενώ επιτρέψατε -όπως είπα- να καρπωθεί οφέλη η Τουρκία.
Και τώρα, µία αναθεωρητική χώρα, που δεν σέβεται το Διεθνές
Δίκαιο και αµφισβητεί δικά µας κυριαρχικά δικαιώµατα, κάθεται
στο τραπέζι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και διεκδικεί, προγραµµα-
τίζει, να εισπράξει πόρους από τα λεφτά των Ευρωπαίων πολι-
τών. 

Κύριε Μητσοτάκη, σε αυτό πρέπει να απαντήσετε. Θα ενισχύ-
σει τη γεωπολιτική της Ισχύ! Και αυτό το λέω ξεκάθαρα. Εδώ που
φέρατε τα πράγµατα είστε επικίνδυνοι. Θέλετε να εµπιστευ-
τούµε, λοιπόν, µια συζήτηση για νέους εξοπλισµούς µε αυτά τα
στοιχεία;  

Πράγµατι, είµαστε σε ένα πολύ δύσκολο νέο περιβάλλον,
κύριε Μητσοτάκη, µε τεκτονικές αλλαγές, το οποίο επιτείνει την
ανησυχία και την αµφισβήτηση στην Κυβέρνησή σας. Άλλαξαν
τα δεδοµένα από την παράνοµη εισβολή της Ρωσίας στην Ου-
κρανία και µε την εκλογή Τραµπ. Αλλά στην περίπτωση της Ου-
κρανίας, η Ελλάδα, ως χώρα που στηρίζει το Διεθνές Δίκαιο,
έπρεπε να σταθεί αλληλέγγυα στον ουκρανικό λαό, αλλά ταυτό-
χρονα να διαφυλάξει και τα δικά της συµφέροντα.

Το κάνατε, κύριε Μητσοτάκη; Η Κυβέρνηση προχώρησε σε επι-
ζήµιες κινήσεις και πολλές φορές πολύ πιο έντονα και διαφορε-
τικά από άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Αυτό τώρα έχει δηµιουργήσει
σοβαρά ερωτήµατα. Πρώτα απ’ όλα έχει δηµιουργήσει σοβαρά
ερωτήµατα µε σηµαντικά στοιχεία του αµυντικού εξοπλισµού της
χώρας, που χρήζουν συντήρησης, αναβάθµισης και διαχείρισης.
Επίσης, υπάρχει ένα ερώτηµα σχετικά µε την αποστολή βαρέως
οπλισµού στην Ουκρανία, χωρίς καµία ενηµέρωση, χωρίς σχε-
διασµό, χωρίς αναπλήρωση των αποθεµάτων, είναι ένα ερώτηµα.
Ρωτάµε: Ποιο ήταν το κόστος των αποστολών αυτών στην Ου-
κρανία; Αποµακρύνθηκε εξοπλισµός από τα νησιά του Ανατολι-
κού Αιγαίου και του Έβρου; Αναπληρώθηκε; Γιατί δεν επένδυσε
η Κυβέρνηση σε ειρηνευτικές διαδικασίες, στην αποστολή αν-
θρωπιστικής βοήθειας, υγειονοµικού υλικού νοσοκοµείου; Τα
έχουµε πει. 

Και τι κερδίσατε τελικά, κύριε Μητσοτάκη, συρόµενος πίσω
από τις πολιτικές των ΗΠΑ, οι οποίες τώρα αλλάζουν, στην περί-
πτωση της Ουκρανίας; Τελικά, είµαστε εκτεθειµένοι, δυστυχώς,
περισσότερο από άλλες ευρωπαϊκές χώρες και ψάχνετε για αλ-
λαγή τακτικής. 

Το 2019 η δική µας Κυβέρνηση σας παρέδωσε µια πατρίδα µε
ισχυρές συµµαχίες και ισχυρή γεωπολιτική ισχύ. Και τι κάνατε;
Εσείς διαρκώς µας αποµονώνετε. Πού ήταν η Ελλάδα από τη διά-
σκεψη στο Παρίσι για το µέλλον της Ουκρανίας; Πού είναι η Ελ-
λάδα από τη συζήτηση για τους Meteor που θα προµηθευτεί η
Τουρκία; Το Ηνωµένο Βασίλειο διοργάνωσε διάσκεψη χωρίς
εµάς, αλλά συζητάει για τα Eurofighter µε την Τουρκία. Θέλει να
τα προµηθεύσει. 

Από πολλές σοβαρές διεθνείς συναντήσεις για το µέλλον της
Ευρώπης, λείπει η Ελλάδα, κύριε Μητσοτάκη. Το µόνο που σας
έχει µείνει -και αυτό πολύ κρίσιµο- είναι να τρέχετε πίσω από τον

Ισραηλινό Πρωθυπουργό και τυχοδιωκτικά, µέσα στα αδιέξοδα
που εσείς δηµιουργήσατε, όλα τα αδιέξοδα των διεθνών σχέ-
σεων, συν το θέµα του καλωδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Πρόεδρε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Επισκεφθήκατε την Ιερουσαλήµ, αποθεώσατε
τον κ. Νετανιάχου, που έχει διεθνές ένταλµα σύλληψης, δεν εί-
δατε τον Παλαιστίνιο Πρόεδρο και δεν τολµήσατε να πείτε µία
κουβέντα για την εκεχειρία, για την ειρήνη, για την προστασία
της ζωής στη Γάζα, στη γενοκτονία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Για πείτε, όµως, εφόσον συζητήσετε για τον θόλο, που γνωρί-
ζουµε ότι απαιτεί ισχυρό και ασφαλές δίκτυο επικοινωνιών και
αδιάβλητο σύστηµα στρατιωτικών πληροφοριών, πώς το εξα-
σφαλίζετε αυτό στην Ελλάδα, κύριε Μητσοτάκη, που όταν ήσα-
σταν εσείς Κυβέρνηση η ΕΥΠ παρακολουθούσε την ηγεσία των
Ενόπλων Δυνάµεων και τον σύµβουλό σας εθνικής ασφάλειας; 

Πώς γίνεται, κύριε Μητσοτάκη, να είστε τόσο ανεπαρκής και
ταυτόχρονα τόσο επικίνδυνος; 

Σκοπεύατε, τότε, θυµίζω, να εξάγετε το Predator µε την άδεια
του κ. Σµυρλή, του διευθυντή της Νέας Δηµοκρατίας που καθό-
ταν εδώ σε αυτά τα έδρανα, σε άλλες χώρες. Και µιλάτε για σύ-
στηµα ασφάλειας και επιτήρηση ασφάλειας, κύριε Μητσοτάκη.
Μία απάντηση να δώσετε, παρακαλώ, για τις υποκλοπές και την
παρακολούθηση της ηγεσίας στρατού. Τη χρειαζόµαστε. 

Πόσα λάθη, κύριε Μητσοτάκη, µπορεί να αντέξει η Ελλάδα
από τις δικές σας καταστροφικές επιλογές. Και τώρα έχουµε και
το έλλειµµα της Ευρώπης να προστεθεί σε όλα αυτά, αυτής της
ανεπαρκούς εξωτερικής πολιτικής, λάθος στρατηγικής, χωρίς να
αντιµετωπίσει στη ρίζα τους τα προβλήµατα. Και τώρα αλλάζει
προσανατολισµό σαν ένα τρελό εκκρεµές. 

Δυστυχώς, κύριε Μητσοτάκη, αυτή είναι η κληρονοµιά σας, η
τυφλή και αδιαφανής εµπλοκή της χώρας, ουρά και των Βρυξελ-
λών και των Ηνωµένων Πολιτειών και στο ουκρανικό και χωρίς
στρατηγική απέναντι τις τουρκικές προκλήσεις, η συρρίκνωση
δε του γεωπολιτικού αποτυπώµατος στα Βαλκάνια. Γιατί; Γιατί
ήσασταν φοβικοί και πατριδοκάπηλοι στο θέµα της Συµφωνίας
των Πρεσπών. 

Η προτεραιότητα στη στρατιωτικοποίηση δεν λύνει το πρό-
βληµα της ασφάλειας. Έρχεται σε αντίθεση και µε άλλες ανάγ-
κες των πολιτών, µε το πρόβληµα της φτώχειας, της κοινωνικής
συνοχής, της ανισότητας, της µη πρόσβασης στα δηµόσια
αγαθά. Η έµφαση στην ευρωπαϊκή άµυνα, που φαίνεται λογική
µπροστά στα αδιέξοδα που η Ευρώπη δηµιούργησε, αποκρύπτει
µία βαθύτερη πραγµατικότητα. Είναι µια κοντόφθαλµη στρατιω-
τικοποίηση που µπορεί και ανησυχούµε ότι αποτελεί εργαλείο
γεωπολιτικής επιρροής για τις ισχυρότερες χώρες, αλλά και
µέσο ώστε να βγάλουν υπερκέρδη, µονοπώλια των µεγάλων ευ-
ρωπαϊκών χωρών στο πεδίο των αµυντικών εξοπλισµών. Σε αυτό
µας οδηγείτε.

Δεν είµαστε κατά των εξοπλισµών. Το έχουµε αποδείξει και µε
την ψήφο µας. Εµείς το αποδείξαµε εδώ, µε θαρραλέες επιλο-
γές. Αλλά εσείς δεν είστε συνεπείς και όλο και περισσότερο γί-
νεστε επικίνδυνοι. Όπως είναι άλλο η προστασία της άµυνας της
χώρας και άλλο µια κούρσα εξοπλισµών. Είµαστε σαφώς απέ-
ναντι στο σχέδιο Φον ντερ Λάιεν, γιατί κόβει πολύτιµους πόρους
από τη συνοχή της χώρας, από τη συνοχή της Ευρώπης, από την
περιφερειακή ανάπτυξη και ανοίγει τον δρόµο για νέο δανεισµό
και επηρεάζει αρνητικά τις κοινωνικές και αναπτυξιακές δαπάνες

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Σοβαρό πρόβληµα έχουµε και για τη διαφάνεια των εξοπλι-
σµών, αλλά και για το σχέδιο της Λευκής Βίβλου που βάζει χέρι
στα Μετοχικά Ταµεία του Στρατού και των άλλων φορέων. Να το
πούµε κι αυτό. Κι έχουµε σοβαρό προβληµατισµό για το ποια
είναι η στρατηγική της Ευρώπης και ποια σύνορα θα υπερασπί-
ζονται αυτοί οι εξοπλισµοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, σας παρα-
καλώ, κύριε Πρόεδρε.

10080 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Επιπλέον, έχουµε σοβαρές ενστάσεις για τη συ-
νεργασία και τη συµµετοχή της Τουρκίας. Σας τα έθεσα και
θέλουµε απαντήσεις. Θέλουµε να µας πείτε αν θα συµµετέχει
στην ευρωπαϊκή άµυνα και στο τραπέζι αυτό η Τουρκία. Είναι δυ-
νατόν να διαλύετε την εγχώρια αµυντική βιοµηχανία και να δέχε-
στε συµµετοχή της Τουρκίας;

Ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, πιστεύουµε ότι ήρθε η
ώρα για µια πολυδιάστατη και φιλειρηνική εξωτερική πολιτική,
µε σκοπό την υπεράσπιση του εθνικού συµφέροντος και των πά-
γιων εθνικών θέσεων για την προάσπιση της ειρήνης. Από εκεί
ξεκινάµε. Ήρθε η ώρα να βγάλουµε την Ελλάδα από την αποµό-
νωση από την οποία την έχετε θέσει και να πρωτοστατήσουµε,
σε συνεννόηση µε τις υπόλοιπες προοδευτικές δυνάµεις, µε έµ-
φαση στην ειρήνη, τη διπλωµατία και µια Ευρωπαϊκή Ένωση δη-
µοκρατική, κοινωνική και οικολογική. 

Η άµυνα είναι πολύ σοβαρή υπόθεση για να την αφήνουµε σε
µικροκοµµατικές σκοπιµότητες που εσείς θέτετε σε προτεραι-
ότητα. Χρειαζόµαστε σοβαρή αµυντική πολιτική, σοβαρή πολυ-
διάστατη εξωτερική πολιτική για την ασφάλεια και την εθνική
κυριαρχία και τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας µας. 

Είναι ώρα για αλλαγή κυβέρνησης στην Ελλάδα, για να έχουµε
την Ελλάδα που µας αξίζει. Γιατί τα αδιέξοδα που έχετε δηµιουρ-
γήσει σίγουρα δεν αξίζουν στην πατρίδα µας. Για τους λόγους
αυτούς, για την ασφάλεια και γεωπολιτική ισχύ της χώρας µας,
πρέπει το συντοµότερο, κύριε Μητσοτάκη, να φύγετε από την
Κυβέρνηση και ο ελληνικός λαός µε εκλογές να αποφασίσει και
για το µέλλον του και για την ασφάλεια της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Να καλέσω τώρα στο Βήµα τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτι-

κής Οµάδος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και Γενικό
Γραµµατέα του κόµµατος κ. Δηµήτριο Κουτσούµπα, για τη δική
του τοποθέτηση. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε Μητσοτάκη, είναι φα-
νερό ότι είστε στριµωγµένοι. Είστε στριµωγµένοι από τις µεγάλες
λαϊκές κινητοποιήσεις, από τη δυσαρέσκεια που όλο και φουν-
τώνει για τα αποτελέσµατα της πολιτικής σας, για τις κάθε λογής
µεθοδεύσεις σας. Κι επειδή είστε στριµωγµένοι, προσπαθείτε να
ξεφύγετε εµφανίζοντας µια δήθεν παράλληλη, θετική ατζέντα,
όπως θέλετε να την παρουσιάζετε, πότε µε τον κατώτατο µισθό,
πότε µε τις αυξήσεις στα µισθολόγια των στελεχών των Ενόπλων
Δυνάµεων, πότε µε τις εξαγγελίες για τους εξοπλισµούς. 

Και σε αυτά, όµως, η πραγµατικότητα είναι πολύ διαφορετική.
Γιατί όλα αυτά και πολλά άλλα ακόµα, αποτελούν κανονικότατα
και µάλιστα εµβληµατικά παραδείγµατα της αντιλαϊκής πολιτικής
σας. Τέτοια, για παράδειγµα, είναι η αύξηση κοροϊδία των 34
ευρώ στον κατώτατο µισθό που έχει εξανεµιστεί πριν καν δοθεί
από την ακρίβεια και τη φορολογία. Την ώρα που διατηρείτε την
κλοπή των τριετιών από το 2012 έως το 2024 και που µόνο το
14% των εργαζοµένων καλύπτεται από συλλογικές συµβάσεις
εργασίας, µε αποτέλεσµα ο πραγµατικός µέσος µισθός να είναι
πολύ πιο κάτω από εκείνον του 2011. Την ώρα που αρνείστε να
επαναφέρετε τον δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό στο δη-
µόσιο, τη δέκατη τρίτη και δέκατη τέταρτη σύνταξη, αυτά που
κατάργησε η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ -για να µην ξεχνιόµαστε κιό-
λας- και αρνήθηκαν να επαναφέρουν όλες οι επόµενες κυβερνή-
σεις που ακολούθησαν, είτε της Νέας Δηµοκρατίας, είτε του
ΠΑΣΟΚ, είτε του ΣΥΡΙΖΑ.

Την ίδια στιγµή, κι επειδή σε µια ταξική κοινωνία σαν αυτή που
ζούµε και που υπηρετείτε όλοι εδώ µέσα, πλην ΚΚΕ, κάποιος κερ-
δίζει και κάποιος χάνει, τα κέρδη µόνο για τις εισηγµένες εται-
ρείες στο Χρηµατιστήριο έχουν σπάσει ρεκόρ µε 11
δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023 και απ’ ό,τι φαίνεται θα το σπά-
σουν πάλι το 2024. 

Μέσω των αυξήσεων που ανακοινώσατε για τα στελέχη των

Ενόπλων Δυνάµεων, µετά βέβαια από την αποστρατεία-σφαγή
χιλιάδων επτακοσίων στελεχών και οι οποίες σε καµία περίπτωση
δεν αντιµετωπίζουν το αυξηµένο κόστος ζωής των στρατιωτικών
και των οικογενειών τους, βασικό στόχο έχετε να αποσπάσετε τη
συναίνεσή τους στην επικίνδυνη πολιτική της εµπλοκής της
χώρας σε πολεµικά µέτωπα, η οποία θέτει σε µεγάλους κινδύ-
νους τον ελληνικό λαό και φυσικά πρώτα απ’ όλα τα ίδια τα στε-
λέχη των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Η πολιτική σας στους εξοπλισµούς και κατ’ επέκταση στην
εξωτερική πολιτική και στις διεθνείς σχέσεις, στα ελληνοτουρ-
κικά, στο Κυπριακό, είναι κι αυτή 100% κοµµάτι της συνολικής
σας πολιτικής, αφού καθορίζεται απολύτως από τους στόχους
και τις προτεραιότητες της άρχουσας τάξης, δηλαδή των ενερ-
γειακών οµίλων, των εφοπλιστών, των τραπεζιτών, από την επι-
δίωξή τους να αρπάξουν ένα όσο γίνεται µεγαλύτερο κοµµάτι
της λείας, τώρα που οι ανταγωνισµοί διεθνώς είναι στο φουλ,
τώρα που ο κόσµος φλέγεται, ακριβώς επειδή ξαναµοιράζεται.
«Τα κέρδη τους ή οι ζωές µας». Αυτό είναι το δίληµµα που ισχύει
και εδώ και ισχύει µε τον ίδιο κυριολεκτικά τραγικό τρόπο που
ισχύει και για την τραγωδία των Τεµπών και για τους τριακόσιους
νεκρούς από εργοδοτικό εγκλήµατα µέσα σε δύο χρόνια. 

Είναι προφανές ότι θεωρείτε το σηµερινό θέµα προνοµιακό
σας πεδίο συζήτησης, γιατί ξέρετε ότι εκτός από το ΚΚΕ κανείς
εδώ µέσα δεν πρόκειται να αµφισβητήσει την ουσία των επιλο-
γών σας, αφού τα άλλα κόµµατα, ουσιαστικά και τυπικά, τη συµ-
µερίζονται. Ακούσαµε και σήµερα κάποια µικρή κοκοροµαχία,
γνωστή ανάµεσα σε εσάς και τα άλλα κόµµατα της βολικής αντι-
πολίτευσης που µίλησαν, η οποία όµως ποτέ δεν µπορεί να αγ-
γίξει τον πυρήνα αυτών των ζητηµάτων που συζητάµε σήµερα,
γιατί εδώ οι συγκλίσεις και οι δεσµεύσεις βγάζουν µάτι. 

Μαλώνετε για ζητήµατα αδιαφάνειας, που πάντα υπάρχουν βε-
βαίως στις συµβάσεις για τα εξοπλιστικά, για το ακριβές τους
ύψος, λίγο πάνω λίγο κάτω δηλαδή, για τα περιβόητα «αντισταθ-
µιστικά» και άλλα ανταλλάγµατα. Αυτά που ακούµε πάντα σε τέ-
τοιες συζητήσεις. Μέχρι εκεί, όµως. Παρακάτω δεν πάει κανείς
σας. Γιατί όλοι σας συµφωνείτε µε τις στρατηγικές επιλογές, τη
συµµετοχή στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ, τον προσανατο-
λισµό προς τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής. Μάλιστα, διαγω-
νίζεστε µεταξύ σας ποιος από εδώ µέσα είναι ο πιο
φιλοαµερικάνος και ανάλογα µε το ποιος κυβερνά στις ΗΠΑ
παίρνει προβάδισµα σε αυτόν τον θλιβερό διαγωνισµό πότε ο
χώρος της λεγόµενης Κεντροδεξιάς - Κεντροαριστεράς, δηλαδή
η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Αριστερά, και
πότε η Ακροδεξιά, δηλαδή ο Βελόπουλος και οι άλλοι. Τις τελευ-
ταίες µέρες µάλιστα παρατηρείται κι ένας µεγάλος συνωστισµός
στις ίδιες τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, αφού τις επισκέπτον-
ται νυν, πρώην και επίδοξοι πρωθυπουργοί της Ελλάδας. 

Συµφωνείτε, επίσης, µε την εναπόθεση της προστασίας των
κυριαρχικών δικαιωµάτων, έναντι της αµφισβήτησής τους από
την τουρκική άρχουσα τάξη, στους περιβόητους ισχυρούς συµ-
µάχους. Αυτά τα παραµύθια, άλλωστε, λέτε τόσα χρόνια στον ελ-
ληνικό λαό. 

Και τι βλέπουµε σήµερα; Βλέπουµε τον Τραµπ να αναγορεύει
τον Ερντογάν σε παίκτη κλειδί στη Μέση Ανατολή, κύριε Βελό-
πουλε, που είστε και φανατικός θαυµαστής του Τραµπ, και ετοι-
µάζεται κατά πως φαίνεται να του δώσει τελικά τα F-35. 

Βλέπουµε την Ευρωπαϊκή Ένωση να εντάσσει την Τουρκία
στους στρατηγικούς της -λέει- συµµάχους και στον σχεδιασµό
για την ευρωπαϊκή άµυνα, όπως κάνει και η συµµαχία των προ-
θύµων.

Βλέπουµε τη Βρετανία και τη Γαλλία, στην οποία έχετε δώσει
δισεκατοµµύρια για τις Belharra και τα Rafale, κύριε Μητσοτάκη
και οι άλλοι προοδευτικοί που τα ψηφίζατε εδώ µέσα, κι έχετε
υπογράψει ότι θα τη συνδράµετε µέχρι και στη ζώνη του Σαχέλ,
να πουλάνε στην Τουρκία πυραύλους Meteor, τους ίδιους που
φέρουν δηλαδή και τα Rafale και υποτίθεται θα έδιναν στην ελ-
ληνική Πολεµική Αεροπορία στρατηγικό πλεονέκτηµα. 

Βλέπουµε όλους τους ισχυρούς συµµάχους σας να µην βγά-
ζουν τσιµουδιά για τα αίσχη της κυβέρνησης Ερντογάν στο εσω-
τερικό της Τουρκίας και την απροκάλυπτη καταστολή απέναντι
σε έναν λαό που διαδηλώνει για τα δικαιώµατά του. Αλλά εδώ θα
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µου πείτε δεν βγάζετε τσιµουδιά ούτε και εσείς οι ίδιοι, γιατί δεν
θέλετε -λέτε- να ανακατευτείτε σε εσωτερικά ζητήµατα άλλων
κρατών. Όταν πρόκειται για άλλες χώρες, όπως η Ρωσία ή το
Ιράν κ.λπ. εκεί µια χαρά ανακατεύεστε στα εσωτερικά τους. Απλά
εδώ δεν θέλετε να χαλάσετε τα νατοϊκά ήρεµα νερά, που µόνο
φυσικά ήρεµα δεν είναι, όπως δείχνει και η περίπτωση της Κάσου
και του καλωδίου ηλεκτρικής διασύνδεσης που προσπαθείτε
τόσο καιρό να κατασκευάσετε και δεν σας αφήνουν.

Εµείς θέλουµε -και µε αφορµή τη σηµερινή συζήτηση- να εκ-
φράσουµε την αλληλεγγύη µας στον τούρκικο λαό, στο κοµµου-
νιστικό κόµµα Τουρκίας, στη νεολαία του, που έχουν µάλιστα και
πάρα πολλούς συλληφθέντες εκεί και απαιτούµε να απελευθε-
ρωθούν άµεσα όλοι οι κρατούµενοι.

Βλέπουµε επίσης το Κυπριακό, να διαρρέεται από εδώ και από
εκεί ότι ήταν θετικός ο ρόλος της Τουρκίας στην πρόσφατη πεν-
ταµερή. Για να λέτε κάτι τέτοιο τη στιγµή που η Τουρκία ξεκαθα-
ρίζει σε όλους τους τόνους ότι δεν συζητά τίποτε άλλο πέρα από
τα δύο κράτη, µπορεί να φανταστεί ο καθένας πού έχει φτάσει η
κατάσταση µε τους συµµάχους σας και µε τον δήθεν ρεαλισµό
τον δικό σας τόσες δεκαετίες.

Συµφωνείτε µε τους υπέρογκους νατοϊκούς ευρωενωσιακούς
εξοπλισµούς που δεν αποσκοπούν στην υπεράσπιση των συνό-
ρων και των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας ούτε την εξα-
σφαλίζουν. Εδώ υπάρχει και δεν παραγράφεται ούτε ξεχνιέται
το δεδοµένο της υπερψήφισης αυτών των δαπανών του κρατικού
προϋπολογισµού από Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Ελλη-
νική Λύση, Νίκη και Σπαρτιάτες. Τα εξοπλιστικά προγράµµατα
των Ενόπλων Δυνάµεων είναι άµεσα συνδεδεµένα µε την πολι-
τική όλων των µέχρι σήµερα κυβερνήσεων της χώρας για εµ-
πλοκή τους σε ιµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς. Είναι άλλωστε
γνωστό ότι το ΝΑΤΟ συνεργάζεται στενά µε τους οµίλους της
πολεµικής βιοµηχανίας. Τους ενηµερώνει για εξαιρετικά εµπι-
στευτικούς στόχους που βρίσκονται στα σχέδια του και οι οποίοι
καθορίζουν και τι είδους οπλικά συστήµατα πρέπει να παράγει η
πολεµική βιοµηχανία και κατά συνέπεια να προµηθεύονται τα
κράτη-µέλη.

Ας µην παραπλανά, λοιπόν, η Κυβέρνηση τον λαό, τα στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων επικαλούµενη γι’ αυτές τις προµήθειες
την υπαρκτή τουρκική επιθετικότητα, πόσο µάλλον που η χρησι-
µοποίηση τους ή η καθήλωση τους την κρίσιµη στιγµή είναι στο
χέρι του πωλητή τους, όπως αντιλαµβάνεται όλος ο κόσµος και
όπως αποκαλύπτει το συµβόλαιο ΗΠΑ - Γερµανίας για την αγορά
των F-35 που ήρθε πρόσφατα στη δηµοσιότητα.

Συµφωνείτε όλοι σας µε την αποστολή φρεγατών προσωπικού
των Ενόπλων Δυνάµεων, οπλικών συστηµάτων που έχει χρυσο-
πληρώσει ο ελληνικός λαός έξω από τα σύνορα, ακόµα και χιλιά-
δες χιλιόµετρα µακριά από αυτά, για να προασπίζονται τα
συµφέροντα µιας οικονοµικής ολιγαρχίας και να υπηρετούν τους
σχεδιασµούς των διεθνών συµµαχιών της. Συµφωνείτε µε την
ύπαρξη των βάσεων των ΗΠΑ στην Ελλάδα, µε τη λειτουργία
τους ως ορµητήρια πολέµων και επεµβάσεων. Συµφωνείτε µε τις
κυρώσεις στη Ρωσία που τις πληρώνει και αυτές ο ελληνικός
λαός και οι άλλοι ευρωπαϊκοί λαοί και όχι φυσικά ο Πούτιν από
την τσέπη του. Συµφωνείτε µε τη στρατηγική συµµαχία µε το
κράτος δολοφόνο του Ισραήλ που έσπασε την εκεχειρία στη
Γάζα και σφάζει πάλι τον παλαιστινιακό λαό, που έσπασε την εκε-
χειρία και µε τον Λίβανο και βοµβάρδισε πάλι τη Βηρυτό, που ο
Πρόεδρος που καταζητείται από το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο
σαν εγκληµατίας πολέµου και εσείς τον συναντάτε. Να τους χαί-
ρεστε τους συνοµιλητές σας, κύριε Μητσοτάκη.

Σε όλα τα παραπάνω ζητήµατα πραγµατική αντιπολίτευση
στην Κυβέρνηση είναι µόνον ο ελληνικός λαός που τα αντιπα-
λεύει όλα αυτά στους δρόµους και το ΚΚΕ από τα κόµµατα της
ελληνικής Βουλής.

Βλέπετε όλα αυτά που αναφέραµε βρίσκονται στον πυρήνα
της πολιτικής της και δεν αντιµετωπίζονται ούτε µε σόου, ούτε
κολλάνε εδώ οι αόριστες επικλήσεις στη δικαιοσύνη και στους
θεσµούς που έχουµε ακούσει πολλές φορές εδώ µέσα να ανα-
φέρονται. Ή συµφωνείς και τα υποστηρίζεις ή διαφωνείς και τα
αντιπαλεύεις. Καθαρά και ξάστερα. Τα αντιπαλεύεις και στη
Βουλή και στους δρόµους. Είναι απορίας άξιο πως υπάρχουν

κόµµατα που πλασάρονται και για αντισυστηµικά και δεν αρθρώ-
νουν ποτέ κουβέντα για όλα τα παραπάνω. Υποθέτουµε εύλογα,
λοιπόν, ότι και αυτά συµφωνούν µε τις παραπάνω κατευθύνσεις,
άρα πολύ απλά είναι γιαλαντζί αντισυστηµικά, όπως άλλα στο
παρελθόν και ο λαός αργά ή γρήγορα τους παίρνει χαµπάρι.

Κυρίες και κύριοι, το δωδεκαετές εξοπλιστικό πρόγραµµα που
συζητάµε σήµερα αποτελεί επί της ουσίας την ελληνική εξειδί-
κευση του πολεµικού εγχειριδίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της
Λευκής Βίβλου δηλαδή για την άµυνα και του χρηµατοδοτικού
προγράµµατος πολεµικής προετοιµασίας της ReArm Europe που
προβλέπει 800 δισεκατοµµύρια ευρώ για περισσότερους στρα-
τιωτικούς εξοπλισµούς. Με τα παραπάνω τα πολεµοχαρή γερά-
κια της Κοµισιόν και οι κυβερνήσεις των κρατών, όλοι µαζί,
φιλελεύθεροι, σοσιαλδηµοκράτες, ακροδεξιοί, προετοιµάζουν
αυτήν τη σάπια Ευρωπαϊκή Ένωση για τις επερχόµενες πολεµι-
κές αναµετρήσεις µε τους ανταγωνιστές της για να αναλάβει η
ίδια µεγαλύτερο βάρος στον πόλεµο στην Ουκρανία τώρα που
οι προτεραιότητες των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής αλλάζουν.
Αυτή είναι η αγαπηµένη όλων σας Ευρωπαϊκή Ένωση που δήθεν
θα εξασφάλιζε την ειρήνη στην Ευρώπη και που πλέον το µόνο
για το οποίο µιλάει είναι ο πόλεµος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πρόεδρε, να
καλωσορίσουµε ένα σχολείο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 15ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρα-
κλείου Κρήτης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Από εκεί που λέγατε στον λαό παραµύθια ότι µέσα στην τότε
ΕΟΚ, µετά στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα τρώει µε χρυσά κουτάλια,
τώρα η Ευρωπαϊκή Ένωση του λέει ότι πρέπει να στοκάρει µάλι-
στα όπου βρει και όπου µπορεί κονσέρβες για να επιβιώσει για
εβδοµήντα δύο ώρες. Αυτή είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση την οποία
όλοι, Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, συστηµική αντιπολί-
τευση, συµφωνείτε ότι πρέπει να συγκλίνουµε και απλά διαφω-
νείτε στο ποιος είναι πιο ικανός να το υλοποιήσει αυτό. Αυτό είναι
το κεκτηµένο της που λιβάνιζαν τα διάφορα κόµµατα του µπλοκ
της πρόσφατης πρότασης δυσπιστίας στο ίδιο το κείµενο της
πρότασης, κάνοντας έτσι και αβάντα στον κ. Μητσοτάκη και στην
πολιτική του.

Δεν πρέπει να έχετε παράπονο πάντως όσοι λέγατε -και µάλι-
στα ως δήθεν προοδευτικοί κριτικοί ορισµένοι- ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση κοιµάται, ότι είναι απούσα, ότι πρέπει να αναλάβει πιο
ενεργό ρόλο στους ανταγωνισµούς που είναι σε εξέλιξη. Να που
ξύπνησε, λοιπόν, για τα καλά, εκτός αν δεν σας φτάνουν και τα
800 δισεκατοµµύρια ευρώ και θέλετε ακόµα περισσότερους πο-
λεµικούς εξοπλισµούς. Ή µήπως νοµίζατε ότι θα ξυπνούσε και
θα έπαιρνε πρωτοβουλίες για την ειρηνική συνύπαρξη των λαών.

Αν είστε τόσο αφελείς να το πείτε και στον ελληνικό λαό, να
το ξέρει. Αλλά µάλλον δεν είστε. Εµείς, λοιπόν, ξεκάθαρα, όπως
κάνουµε πάντα άλλωστε, λέµε και σήµερα στον λαό και τη νεο-
λαία ότι αυτό που απαιτείται είναι αποδέσµευση από αυτήν τη
φυλακή του πολέµου, των λόµπι, της στυγνής εκµετάλλευσης.
Λέµε καθαρά ότι χρειάζεται αποδέσµευση από το ΝΑΤΟ, µε τον
ίδιο τον λαό να κάνει κουµάντο στη χώρα µας. Και αυτό που το
συµµερίζεται πλέον ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι του ελληνικού
λαού δεν το λέει κανένα άλλο κόµµα. Όταν, όµως, λέτε ότι η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση πρέπει να αναλάβει µεγαλύτερο βάρος δεν δι-
ευκρινίζετε ότι αυτό το βάρος θα πέσει µονάχα πάνω στους
λαούς, από τις τσέπες των οποίων θα βγαίνουν αυτά τα λεφτά.
Γι’ αυτό δίνουν και παίρνουν οι δηλώσεις αξιωµατούχων της ένω-
σης του ΝΑΤΟ, των κυβερνήσεων ότι πρέπει να πάψουν οι λαοί

10082 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



να θεωρούν δεδοµένο ακόµα και αυτό το ανεπαρκέστατο επί-
πεδο κάλυψης των αναγκών τους που υπήρχε µέχρι σήµερα. 

Και πείτε, επιτέλους, την αλήθεια. Ότι από τα περιβόητα 800
δισεκατοµµύρια για τους εξοπλισµούς σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ένωσης τα 650 είναι αύξηση κρατικών δαπανών και τα υπόλοιπα
150 δισεκατοµµύρια είναι δάνεια και ανακατεύθυνση πόρων. Τί-
ποτα δεν πέφτει από τον ουρανό ούτε τίποτα χαρίζει η Ευρω-
παϊκή Ένωση. Τα υπόλοιπα που λέτε για τις ρήτρες διαφυγής και
ότι δήθεν έτσι θα εξοικονοµηθούν χρήµατα για άλλες ανάγκες
είναι αέρας κοπανιστός. Με ρήτρα διαφυγής ή χωρίς, πάλι ο
λαός θα τα πληρώσει, αφού αυτός συνεισφέρει πάνω από το
90% των φορολογικών εσόδων την ώρα που το µεγάλο κεφάλαιο
απολαµβάνει φοροασυλία. Αφήστε που καθώς φαίνεται σας την
έφεραν οι εταίροι σας και σας άφησαν στην απ’ έξω αφού η
ρήτρα διαφυγής δεν θα αφορά τις δαπάνες που ήδη καταβάλ-
λουν τα κράτη για τους εξοπλισµούς, αλλά µόνο τις επιπρόσθε-
τες. Σας τιµωρούν, δηλαδή, κιόλας που είστε πρωτοπαλίκαρα
αυτών των ευρωατλαντικών σχεδιασµών και έχετε φροντίσει
ώστε η Ελλάδα να καταβάλει ήδη πάνω από το 3% του ΑΕΠ για
εξοπλισµούς φιγουράροντας στις πρώτες θέσεις της σχετικής
κατάταξης. Ας προσέχατε.

Βάρος και µάλιστα πολύ µεγαλύτερο από το οικονοµικό θα
αναλάβουν οι λαοί και κατά το στάδιο της παραγωγικής κατανά-
λωσης αυτών των επενδύσεων σε εξοπλισµούς, για παράδειγµα
µε την αποστολή στρατευµάτων στην Ουκρανία, για να επιτηρή-
σουν µια δήθεν συµφωνία ειρήνευσης που αν και όταν επιτευχθεί
θα είναι εντελώς εύθραυστη και βέβαια άδικη, ληστρική και για
τον ουκρανικό λαό. 

Και εδώ, κύριε Μητσοτάκη, πρέπει να δώσετε σαφείς απαντή-
σεις και να αφήσετε τα ήξεις αφίξεις. Βουλευτές σας, πρώην
Υπουργοί έχουν αρχίσει ήδη να κελαηδάνε και έχουν ετοιµάσει
και το αφήγηµα, ότι δεν µπορεί να συζητά να στείλει στρατεύ-
µατα η Τουρκία και εµείς να µένουµε πίσω. Γνωστό το παραµύθι.
Τα ίδια έλεγε κάποτε και ο κ. Τσίπρας ψαρεύοντας τον λαϊκίστικο
εθνικισµό για να υπερασπιστεί τη νατοϊκή συµφωνία των Πρε-
σπών, ότι δηλαδή µε αυτή θα είναι τα ελληνικά F-16 που θα επι-
τηρούν τον εναέριο χώρο της γειτονικής χώρας, προφανώς
έναντι της Ρωσίας και όχι τα τουρκικά. Ενεργοποιήθηκε τώρα βέ-
βαια και αυτός και είπε από τις Ηνωµένες Πολιτείες -όλως τυ-
χαίως αυτό- ότι πρέπει να σταλεί ευρωπαϊκή ειρηνευτική δύναµη
στην Ουκρανία, εννοώντας προφανώς και µε συµµετοχή ελληνι-
κών στρατευµάτων. Όλες οι εφεδρείες του συστήµατος επιστρα-
τεύονται για να πειστεί ο ελληνικός λαός. Ταυτόχρονα, οι
εφηµερίδες δηµοσιεύουν προφανώς µετά από κυβερνητικές
διαρροές τους όρους που θα θέσει η Ελλάδα για µια τέτοια απο-
στολή. 

Και εσείς από το Παρίσι, κύριε Μητσοτάκη είπατε ότι η Ελλάδα
δεν είναι έτοιµη για αποστολή στρατευµάτων και ότι αυτό δεν
πρέπει να γίνει υπό µία συµµαχία προθύµων. Αν λοιπόν σε λίγο η
Ελλάδα ετοιµαστεί και η αποστολή γίνει µε τη βούλα κάποιου διε-
θνούς οργανισµού, θα στείλετε στρατό στην Ουκρανία; Πείτε
µας και πείτε και στον ελληνικό λαό, στους στρατευµένους
νέους, στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων καθαρά για να ξέρει
τι τους ετοιµάζετε. Θα τους στείλετε στο σφαγείο; Θα πάρετε
την ευθύνη να γυρίσουν πίσω στη χώρα µας φέρετρα; Γιατί έτσι
γίνεται στους πολέµους. Όλα τα υπόλοιπα είναι µόνο υπεκφυγές
και άλλα λόγια να αγαπιόµαστε. 

Εµείς, λοιπόν, και σε αυτό το θέµα θα µιλήσουµε σταράτα και
περιµένουµε να ακούσουµε και από όλα τα κόµµατα τι έχουν να
πουν. Η θέση µας είναι κανένας φαντάρος, κανένα στέλεχος των
Ενόπλων Δυνάµεων έξω από τα σύνορά µας. Σας το λέµε για να
είµαστε και εξηγηµένοι. Δεν έχουµε καµία δουλειά ούτε στην Ου-
κρανία ούτε πουθενά αλλού και έχουν κάθε δικαίωµα να αρνη-
θούν τέτοιες διαταγές. Αποστολή τους είναι µόνο η φύλαξη των
συνόρων µας, η υπεράσπιση των κυριαρχικών δικαιωµάτων της
πατρίδας µας. Γι’ αυτό ορκίστηκαν και αυτό πρέπει να κάνουν.
Τέλος. 

Από την άλλη, βέβαια, καθόλου βάρος, αλλά αντίθετα θα
έλεγα χαράς ευαγγέλια είναι αυτές οι αποφάσεις για τους βιο-
µηχάνους του πολέµου που προσδοκούν να κάνουν χρυσές δου-
λειές από τις νέες εξαγγελίες, παραγγελίες εξοπλιστικών, για

κατασκευαστικούς οµίλους επίσης που θέλουν να βάλουν το χέρι
στο µέλι της ανοικοδόµησης της Ουκρανίας και άλλων κρατών
και πάει λέγοντας. Βλέπετε, αυτό που για τους λαούς είναι οικο-
νοµική αφαίµαξη και κίνδυνος, για την καπιταλιστική οικονοµία
είναι ανάσα, µήπως και καταφέρει να αποµακρύνει έστω για λίγο
ακόµα µια νέα καπιταλιστική κρίση, ιδιαίτερα τώρα που έχει
φανεί πιο καθαρά ότι τα προηγούµενα «άλογα» της ανάπτυξης
της περιβόητης, στα οποία είχε ποντάρει, αυτά της πράσινης µε-
τάβασης, της ψηφιακής µετάβασης είναι µάλλον κουτσά. 

Δεν είναι τυχαίο που ο κ. Μητσοτάκης ανακάλυψε ξανά τη ση-
µασία των εξορύξεων και των υδρογονανθράκων για να πανηγυ-
ρίσει για την παράδοση του φυσικού πλούτου της χώρας νότια
της Κρήτης στο αµερικανικό µονοπώλιο της Chevron. Πόσο µα-
κρινές φαντάζουν πια οι δήθεν περιβαλλοντικές ευαισθησίες
σας, τα πρότζεκτ για πράσινα νησιά που εγκαινιάζατε µαζί µε τη
Volkswagen που τώρα και αυτή βέβαια στρέφει το ενδιαφέρον
της στην πολεµική οικονοµία, αφού η ηλεκτροκίνηση δεν αποδί-
δει τα αναµενόµενα κέρδη. Σας τα λέγαµε. Και την ίδια στιγµή
το τουρκικό δόγµα της γαλάζιας πατρίδας που περιέχει και το
απαράδεκτο τουρκολιβυκό σύµφωνο το οποίο έχει πρωτοκολλη-
θεί στον ΟΗΕ παραµένει ως πηγή προβληµάτων. 

Η καλλιέργεια εφησυχασµού για τη δηµιουργία εντυπώσεων
είναι κακή συνταγή. Άλλωστε δεν είναι µακριά η ρηµατική διακοί-
νωση της Λιβύης στην Ελλάδα τον Μάιο του 2024 ενάντια στις
έρευνες νότια της Κρήτης. Το ξέρετε ότι η τοποθέτηση για
άσκηση κυριαρχικών δικαιωµάτων χωρίς ανακήρυξη και οριοθέ-
τηση ΑΟΖ και µε κυρίαρχο µάλιστα ρόλο των αµερικανικών µο-
νοπωλίων µπάζει από όλες τις πλευρές. Και επειδή πολλά ακούµε
ξαφνικά για την εγχώρια αµυντική βιοµηχανία και την ανάγκη να
παράγει η χώρα και να µην αγοράζει µόνον απ’ έξω, θα έλεγα
λίγη ντροπή δεν βλάπτει. Καλά, εσείς δεν είστε που διαλύσατε
την κρατική αµυντική βιοµηχανία, που απολύσει τους εργαζοµέ-
νους της µέσα στα µνηµόνια, που αφήσατε παραγωγικές µονά-
δες της να µαραζώσουν; 

Εµείς όταν µιλάµε για εγχώρια αµυντική βιοµηχανία εννοούµε
κρατική βιοµηχανία που θα παράγει στη βάση σχεδίου µε σκοπό
την υπεράσπιση των συνόρων και των κυριαρχικών δικαιωµάτων
της χώρας µας. Εσείς εννοείτε κυρίως ιδιωτικές υπεργολαβίες
ευρωπαϊκών, αµερικανικών, ισραηλινών µονοπωλίων που θα πα-
ράγουν όπλα για να στέλνονται στο εξωτερικό, όπως έχετε κάνει
µε την τσέχικη εταιρεία στην ΕΑΣ στο Λαύριο που παράγει βλή-
µατα για το καθεστώς Ζελένσκι και για συµµετοχή στους διάφο-
ρους πολέµους.

Και γι’ αυτόν τον σκοπό προσπάθησε πρόσφατα άλλωστε να
περάσει τριακόσιους πενήντα τόνους TNT µέσα από την πόλη,
δίπλα στα σχολεία και στις παιδικές χαρές, χωρίς κανένα µέτρο
ασφαλείας, αλλά ευτυχώς το απέτρεψαν οι δυνάµεις του εργα-
τικού κέντρου εκεί και της οργάνωσης του ΚΚΕ.

Σήµερα η υφιστάµενη πολεµική βιοµηχανία έχει σηµαντικές
δυνατότητες υπό διαφορετικές συνθήκες σε µια εντελώς διαφο-
ρετική οικονοµία, µια σοσιαλιστική οικονοµία, η ενοποίηση όλων
των παραγωγικών µονάδων κάτω από έναν επιστηµονικό κεν-
τρικό σχεδιασµό της οικονοµίας και η παραγωγική διασύνδεσή
τους µε την υπόλοιπη παραγωγική δοµή θα πολλαπλασίαζε τις
δυνατότητες αυτές δίνοντας επίσης τροφή στην ανάπτυξη συνο-
λικά της βιοµηχανίας. Για παράδειγµα η διασύνδεση µε την πα-
ραγωγή ανοξείδωτου χάλυβα από τη «ΛΑΡΚΟ», η ενίσχυση της
καθετοποιηµένης παραγωγής αλουµινίου, η περαιτέρω ανάπτυξη
των βιοµηχανικών µονάδων που υπάρχουν και παράγουν µια
σειρά από µηχανολογικά αντικείµενα σήµερα, η διασύνδεση µε
τη βιοµηχανία λογισµικού και παραγωγής ηλεκτρονικού εξοπλι-
σµού, η ενοποίηση όλων αυτών µε σύγχρονα πληροφοριακά
µέσα και συστήµατα αισθητήρων δείχνουν πως η αµυντική βιο-
µηχανία του επιστηµονικού κεντρικού σχεδιασµού του σοσιαλι-
σµού θα µπορούσε να παράγει έναν πολύ µεγάλο όγκο οπλικών
συστηµάτων. Κι αυτό είναι πρόταση για το σήµερα, δεν είναι για
το µακρινό αύριο.

Παράλληλα, οι µονάδες αυτές θα µπορούσαν να αξιοποιηθούν
για την παραγωγή σύγχρονων αγροτικών µηχανηµάτων, σύγχρο-
νων µεταφορικών µέσων, σύγχρονων συστηµάτων επικοινωνίας,
καθιστώντας την αµυντική βιοµηχανία βασικό και ουσιαστικό πυ-
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λώνα για την περαιτέρω ανάπτυξη συνολικά της βιοµηχανικής
παραγωγής της χώρας µας.

Συµπερασµατικά και συνοπτικά τελειώνοντας θα πω το εξής.
Κατά τη γνώµη µας, θα πέσει πολύ έξω όποιος προσπαθήσει να
προσεγγίσει όλες αυτές τις εξελίξεις, αν δεν πάρει υπ’ όψιν του
το µεγάλο ζήτηµα της εποχής µας, που είναι οι σηµαντικές διε-
θνείς ανακατατάξεις, το σπάσιµο συµµαχιών και η διαµόρφωση
καινούργιων, η ανατροπή δεδοµένων δεκαετιών, που τελικά δεν
ήταν και τόσο δεδοµένα, όπως αποδείχτηκε, και όσο οι άλλες πο-
λιτικές δυνάµεις ήθελαν να τα παρουσιάζουν εδώ, προκειµένου
να πείσουν τον λαό µας ότι είναι µάταιο να διεκδικεί µια ριζικά
διαφορετική πορεία για τη χώρα, µε δυο λόγια, η µεγάλη αύξηση
των ανταγωνισµών ανάµεσα στα καπιταλιστικά κράτη και τις συµ-
µαχίες τους που έχει οδηγήσει και στο να έχουµε τα περισσό-
τερα ενεργά πολεµικά µέτωπα από το τέλος του Β’ Παγκοσµίου
Πολέµου. Θύµατα όλων αυτών θα είναι ο ελληνικός λαός, θα
είναι η νεολαία µας, όπως και οι γειτονικοί λαοί, οι λαοί της Ευ-
ρώπης.

Ας σκεφτούµε λοιπόν όλα αυτά µε ψυχραιµία, µε καθαρό
µυαλό, µε ανοιχτά µάτια και αυτιά στο τι σας λέµε, γιατί αύριο
θα είναι πάρα πολύ αργά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουτσούµπα.
Καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος

της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος.
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα µε πολλή προσοχή τον κ. Κουτσούµπα. Θέλω να του

κάνω µια παρατήρηση, ανθρώπινη βέβαια. Το ότι συµφωνούµε
µε τον κ. Τραµπ σε πολλά από όσα λέει, κύριε Κουτσούµπα, δεν
σηµαίνει ότι είµαστε ακροδεξιοί. Και µε το ΚΚΕ συµφωνούµε,
αλλά δεν σηµαίνει ότι είµαστε και κοµµουνιστές. Εσείς είστε κοµ-
µουνιστές, είµαστε σαν…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Ο
Τραµπ όµως είναι µε τον Ερντογάν, κύριε Βελόπουλε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Λέµε το εξής. Το να συµφωνείς µε κάποιον σε κάποια
πράγµατα, όπως στην ειρήνη στην Ουκρανία, είναι αυτονόητο
για µας. Είναι αυτονόητο.

Εµείς καταψηφίσαµε ό,τι έφεραν εδώ για την Ουκρανία. Είµα-
στε υπέρ της ειρήνης, όπως κι εσείς και όπως κάθε σοβαρός άν-
θρωπος πρέπει να είναι. Είµαστε υπέρ της ειρήνης και εναντίον
του πολέµου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Θα σας δούµε στην πορεία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ο ετεροπροσδιορισµός λοιπόν εµάς δεν µας αγγίζει,
αλλά πάµε παρακάτω.

ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Είστε κατά της επίθεσης;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Όταν η Νέα Δηµοκρατία τολµήσει και µιλήσει για την ει-
σβολή στην Κύπρο, θα µιλήσουµε για την εισβολή στην Ουκρα-
νία. Εντάξει;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν θα µιλάτε για σκοινί, ειδικά στη

Νέα Δηµοκρατία που στείλατε όλα τα όπλα, ουσιαστικά, τα οποία
ήταν απαραίτητα, καθώς δεν είµαστε χώρα που παράγει όπλα,
και απονευρώσατε τα νησιά µας.

Θα τα πούµε στην πορεία. Μην βιάζεστε. Είναι και ο Υπουργός
εδώ και χαίροµαι γι’ αυτό. Ο Πρωθυπουργός βέβαια, ως συνή-
θως, «την έκανε µε ελαφρά πηδηµατάκια».

Επίσης, να πω στον κ. Κουτσούµπα και πάλι ότι πριν από λίγο
υπήρξε µια ανακοίνωση από τον αρµόδιο της Επιτροπής Διεθνών
Σχέσεων των ΗΠΑ, που ήταν στη θέση του Μενέντεζ, ο οποίος
είπε ξεκάθαρα: «Οι Ηνωµένες Πολιτείες δεν εµπιστεύονται την

Τουρκία, δεν πρόκειται να δώσει η επιτροπή τα F-35 στην Τουρ-
κία». Τελεία και παύλα.

Αν και, κατά την άποψή µου, να τα δώσει. Ξέρω τι σας λέω. Να
τα δώσει, γιατί αν τα δώσει, σωθήκαµε κι εµείς, γιατί δεν είναι
αξιόπλοα, και θα το αποδείξω στην πορεία.

Εν πάση περιπτώσει, όµως. Πάµε στην ουσία της κουβέντας.
Επειδή ο Πρωθυπουργός χρησιµοποίησε τον Τζέφερσον και είπε
κάτι πολύ ωραίο, καλό, θα του απαντήσω τι άλλο είπε ο Τζέφερ-
σον. «Αυτός που δεν ξέρει τίποτα είναι πιο κοντά στην αλήθεια
από αυτόν που το µυαλό του είναι γεµάτο παραπλανητικά ψέ-
µατα και λάθη». Και σήµερα ήρθε ο ίδιος εδώ και µε ψέµατα και
µε λάθη για να µας πείσει ουσιαστικά ότι λέει αλήθεια.

Λοιπόν, ένα προς ένα θα τα αποδοµήσουµε. Επίσης, να του
υπενθυµίσω ότι ο Τζέφερσον είχε πει και άλλα, παραδείγµατος
χάριν: «Τα τραπεζικά ιδρύµατα είναι πιο επικίνδυνα για τις ατο-
µικές ελευθερίες από την κυβέρνηση, την αστυνοµία και τον
στρατό» Κλείστε λοιπόν τα funds, φορολογήστε τις τράπεζες,
κόψτε το ακαταδίωκτο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτά λέει ο Τζέφερσον. Δεν λέει µόνο αυτά που µας είπε ο

Πρωθυπουργός. Λέει κι άλλα καλύτερα.
Μερικές, λοιπόν, οφειλόµενες απαντήσεις, κύριε Υπουργέ και

κύριε Πρωθυπουργέ, στον Έλληνα Πρωθυπουργό. Μας είπε ότι
η Νέα Δηµοκρατία, κύριε Υπουργέ µου, υπερασπίζεται τα δίκαια
στο Αιγαίο. Και ρωτάω εγώ: Το καλώδιο στην Κάσο τι έγινε, βρα-
χυκύκλωσε; Απαντήστε µου. Εγώ λέω, ναι, τα υπερασπίζεστε,
αλλά το καλώδιο στην Κάσο βραχυκύκλωσε; 

Μίλησε ο Πρωθυπουργός για συµµαχίες, οι οποίες είναι καλο-
δεχούµενες και πρέπει να γίνονται και µε την Αίγυπτο και µε το
Ισραήλ, αλλά δεν µας είπε γιατί δεν κάνει ΑΟΖ µε την Κύπρο. Δεν
είναι σύµµαχος χώρα η Κύπρος; Μας είπε ο Πρωθυπουργός για
δηµοσιονοµική ευρωστία που µας δίνει τη δυνατότητα να αγο-
ράσουµε όπλα. Το αντιλαµβάνοµαι. Αφού έχουµε δηµοσιονοµική
ευρωστία, λοιπόν, γιατί δεν δίνουµε 13ο και 14ο µισθό στους Έλ-
ληνες; Πολύ απλά είναι τα πράγµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι επειδή µας είπε ο Πρωθυπουργός, και έχει απόλυτο δίκιο

εδώ, ότι ο παγκόσµιος συσχετισµός και ο χάρτης αναδιατάσσε-
ται, να του πω ότι έκανε ένα µοιραίο λάθος, και αυτός και το
ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Πλεύση Ελευθερίας και η Νέα Αρι-
στερά, ταχθήκατε αναφανδόν όλοι εναντίον του Τραµπ προεκλο-
γικά, εκλέχθηκε ο Τραµπ και τώρα έχουµε εχθρό και τον Πούτιν
και τον Τραµπ. Και ερωτώ: Όταν αναδιατάσσεται ο παγκόσµιος
χάρτης, η Ελλάδα ποιον ισχυρό θα µπορούσε να προσεγγίσει για
να µπορέσει να έχει µια συµµαχία; Ρωτώ. Κάνω ερωτήσεις.

Μιλήσατε για το όφελος των εθνικών συµφερόντων. Έχετε
απόλυτο δίκιο, το όφελος των εθνικών συµφερόντων είναι πάνω
απ’ όλους και πάνω απ’ όλα. Ρωτώ τον Έλληνα Πρωθυπουργό
και θέλω απάντηση: Η Τουρκία εντάσσεται στο όφελος των εθνι-
κών συµφερόντων; Διότι εκ της πλαγίας θα µπει στα οπλικά συ-
στήµατα στην Ευρώπη.

Έξω η Τουρκία από τα όπλα της Ευρώπης, έξω από την παρά-
νοµη είσοδό της, όσο παράνοµα κρατάει την Κύπρο. Τα αυτο-
νόητα λέµε εδώ. Δεν λέµε κάτι ακατανόητο ούτε δυσνόητο ούτε
πολύ δύσκολο να το αντιληφθεί και ο τελευταίος πολίτης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μιλήσαµε για ρήτρα διαφυγής, ο Πρωθυπουργός το είπε, κι

εγώ ρωτώ, λοιπόν: Θα µπουν τα λεφτά αυτά στο χρέος στο
τέλος, ναι ή όχι; Δηλαδή, το ποσό αυτό θα συνυπολογιστεί στο
χρέος µας, θα το αυξήσει, ναι ή όχι;

Ερώτηση: Θα εγγυηθούν, όπως είπε η Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν, τα δάνεια οι καταθέσεις; Ναι ή όχι; Γιατί αν µιλάµε πάλι
για δάνεια, σηµαίνει πολύ απλά ότι ένα µεγάλο µέρος των δα-
νείων για την αγορά των όπλων θα πάει στο χρέος.

Κι εµείς έχουµε ένα µειονέκτηµα, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν εί-
µαστε Γερµανία, Γαλλία, Βρετανία, που παράγουν όπλα, τα που-
λάνε και βγάζουν και υπερκέρδος 200% ή 300%, το οποίο
σηµαίνει ότι και δάνειο να πάρουν 100 δισεκατοµµύρια, αν που-
λήσουν 300 δισεκατοµµύρια τα όπλα θα βγάλουν κέρδος 200 δι-
σεκατοµµύρια και θα έχουν και ρυθµούς ανάπτυξης γιατί η
πολεµική τους βιοµηχανία θα αυτοµατοποιηθεί.
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Η Wolkswagen, δηλαδή, δεν µπορεί να γίνεται σήµερα πολε-
µική βιοµηχανία τυχαία και εµείς να «ρίχνουµε νερό στον µύλο»
της Ευρώπης. Πρέπει κι εσείς, να έχετε ένα σχέδιο συγκεκρι-
µένο. 

Επειδή είπατε ότι δεν έχουµε προτάσεις, για δεύτερη φορά θα
τις καταθέσω στη Βουλή, όλες τις προτάσεις αναλυτικά. Είναι η
κεντρική ιδέα του προγράµµατός µας, σε σχέση µε τις προτά-
σεις, για τα εξοπλιστικά. 

Παρακαλώ, για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

Αν θέλει και ο Υπουργός Άµυνας µπορεί να τα παραλάβει να
δει συγκεκριµένες προτάσεις, για κάθε όπλο, για κάθε µέσο, για
κάθε αεροσκάφος, για κάθε άρµα µάχης, για κάθε οπλικό σύ-
στηµα, για drones, για ιπτάµενα µη επανδρωµένα, για τα πάντα.
Το έχουµε από το 2019. Δεν είµαστε κόµµα, το οποίο ήρθε εδώ
µέσα και λέει «δεν έχω πρόγραµµα». Εµείς θέλουµε να κυβερνή-
σουµε πραγµατικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, κύριε

Πρόεδρε, να καλωσορίσουµε ένα σχολείο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκατρείς µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Μυτιλήνης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς ευχόµαστε καλή πρόοδο! 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε την οµιλία σας.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Να πάµε, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ, σε αυτό που εί-
πατε. Βλέπετε, δεν θα µιλήσω για µας. Εµείς καταθέσαµε τις
προτάσεις, που κανένα κόµµα δεν έχει και προκαλώ τον οποιον-
δήποτε να φέρει και να συγκρίνει το πρόγραµµα για τα εξοπλι-
στικά, µε την Ελληνική Λύση. Τον οποιονδήποτε εδώ µέσα! Για
να καταλάβει ο ελληνικός λαός ότι κάποια στιγµή πρέπει να ψη-
φίζουµε όχι θεωρητικολογία, όχι εικοτολογία, όχι αµφισηµία,
αλλά µε βάση το πρόγραµµα κάθε κόµµατος. Δεν γίνεται να ψη-
φίζεις από ένστικτο ή από οργή ή από αγανάκτηση. Οδηγεί σε
λάθος δρόµους. Πρόγραµµα, επιχείρηµα, σχέδιο. Βγαίνουµε από
το αδιέξοδο, βγαίνει από το αδιέξοδο η Ελλάδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ρωτώ, λοιπόν, τον Έλληνα Πρωθυπουργό, γιατί µας είπε για

τους Heron κι έχει δίκιο. Έχουµε τους Heron. Θέλουν πυραύλους
Heron; Ναι ή όχι; Ή είναι µόνο παρατηρήσεως; Διότι, η Τουρκία
κατασκευάζει Bayraktar κατά εκατοντάδες. Αν εγώ έχω µόνο πα-
ρατηρήσεις, δεν µου λέει τίποτα. Η Ελλάς χρειάζεται drones που
να φέρουν πυραυλικά συστήµατα επάνω. Οι Heron έχουν όπλα
επάνω; Απάντηση θα πάρουµε. 

Είπατε, µάλιστα, για τους Γερµανούς, είπατε θα πάρουµε τορ-
πίλες. Έχετε δίκιο. Αυτή η ιστορία ήταν από το 2007, 2008, 2009.
Το 2009, εδώ ήµασταν µαζί, κύριε Πρωθυπουργέ. Ήσασταν εκεί
δεξιά εσείς, εγώ ήµουν πιο αριστερά. Όπως και η φυσική µου
θέση, πιο αριστερά από εσάς, αλλά εν πάση περιπτώσει.

Λέγαµε κιόλας ότι τορπίλες δεν έχουν τα υποβρύχια. Ναι, θα
πάρετε τορπίλες, εσείς, αλλά οι Γερµανοί οι φίλοι µας, οι Ευρω-
παίοι, δίνουν και υποβρύχια στους Τούρκους. Εδώ υπάρχει ένα
θέµα. Και, µάλιστα, οι Πολωνοί πέτυχαν καλύτερη συµφωνία.
Παίρνουν τα ίδια υποβρύχια µε εµάς, µε συµπαραγωγή κατά
50%. Τέτοια Κυβέρνηση θέλω εγώ, κύριε Πρωθυπουργέ. Να
παίρνει συµπαραγωγές και υπεραξία των οπλικών συστηµάτων,
γιατί είναι το χρήµα του ελληνικού λαού, να έχουν θέσεις εργα-
σίας, για να µη φεύγουν τα παιδιά µας από την Ελλάδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε τώρα στα C-130. Είπατε για τα C-130. Αυτή η ιστορία

είναι πολύ αµαρτωλή, όπως τα NH90, όπως κάθε οπλικό σύ-

στηµα, που αγοράσαµε τις προηγούµενες δεκαετίες και δεν πε-
τούσαν. Τα «σκυλεύσαµε» τα περισσότερα. Ο Υπουργός Άµυνας
είναι δίπλα σας. Ρωτήστε τον: «Πετούν από τα δεκατρία µόνο τα
δύο; Ναι ή όχι;». Από τα δεκατρία πετούν µόνο τα δύο, ναι ή όχι;
Και τις πταίει; Και τα υπόλοιπα µεταγωγικά που έχουµε, δεν πε-
τούν όλα. Τις πταίει; Έξι χρόνια κυβερνάτε, έξι χρόνια ίδιες πα-
θογένειες. Κάποια στιγµή, λύστε τες. 

Επειδή δεν θα µπω στη λογική του κυρίου Πρωθυπουργού, µε
τις ύβρεις περί πατριωτών, ψευτοπατριωτών, υπερπατριωτών, να
του πω το εξής: Εµείς, καταψηφίσαµε τη συνέχιση του πολέµου.
Δεν «ταΐζουµε» τις µηχανές, δεν «ταΐζουµε» σφαίρες να σκοτώ-
νονται Ουκρανοί και Ρώσοι στη Ρωσία και στην Ουκρανία. Τελεία
και παύλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα σας πω και τι άλλο καταψηφίσαµε. Είπατε για τα F-35. Δεν

είναι αντίφαση, κύριε Πρωθυπουργέ, να λέτε «θα πάρουµε είκοσι
F-35», όταν η Ευρώπη πλέον είναι σε πόλεµο µε την Αµερική; Δια-
κρίνω µια γεωστρατηγική αντίφαση στα λόγια σας. Ή είστε µε
την Ευρώπη -που είναι απέναντι στην Αµερική πλέον και στον
Τραµπ, γιατί θα επιβάλλει δασµούς και το είπατε εσείς εδώ- ή εί-
µαστε µε την Αµερική. Όταν πατάς σε δύο βάρκες, πέφτεις στη
θάλασσα. Είναι γεγονός. 

Γι’ αυτό σας λέγαµε, κύριε Πρωθυπουργέ, κύριε Ανδρουλάκη,
κύριε Φάµελλε, κυρία Κωνσταντοπούλου και οι υπόλοιποι εδώ
µέσα, µη βρίζετε τον Τραµπ προεκλογικά, θα κάνετε «πατάτα».
Και όχι µόνο «πατάτα» κάνατε, την τηγανίσατε, κιόλας. Και το
πρόβληµα είναι ότι στο λάδι «τσιρτσιρίζει» ο Έλληνας. Αυτή είναι
η αλήθεια. Και βέβαια, δεν µας είπατε για τα F-35 και πρέπει  ο
κ. Δένδιας να µας πει: Το κόστος υποδοµών, το κόστος συντή-
ρησης, πόσο είναι; Όσο για την «Ασπίδα του Αχιλλέα», κύριε
Πρωθυπουργέ, ήταν, όντως, καλή -να ξέρετε- µε βάση τα όσα
λέει ο Οδυσσεύς. Πρέπει να σας πω, όµως, ότι στο τέλος ο Αχιλ-
λέας σκοτώθηκε εκτός των τειχών, µε την ασπίδα! Με αυτά που
ακούσαµε σήµερα -δυστυχώς, θα το πω- µιλάτε µε λαγνεία για
την ευρωπαϊκή άµυνα, αλλά αγοράζοντας όπλα από τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες που η Ευρώπη πολεµά, θα οδηγήσετε, δυστυχώς,
την Ελλάδα -σαν τον Αχιλλέα- να πέσει έξω από τα τείχη. Απο-
φασίστε µε ποιους είστε. Δεν µπορούµε να πατάµε σε δύο βάρ-
κες. 

Εµείς το είπαµε ξεκάθαρα. Με αυτήν την Ευρώπη του αυταρ-
χισµού, του αντιδηµοκρατισµού, δεν µπορεί να είναι η Ελληνική
Λύση. Με αυτήν που αποφασίζει για εκλογές στη Ρουµανία, για
εκλογές στη Γαλλία, µπαίνουν φυλακή άνθρωποι, φιµώνονται άν-
θρωποι, δεν µπορεί να είµαστε. Θέλουµε µια Ευρώπη, κύριε
Πρωθυπουργέ, των αξιών. Όχι του διαφωτισµού απλά, των
ιδεών, της αλληλεγγύης. Μια Ευρώπη που η Γερµανία στηρίζει
την Ελλάδα έναντι της Τουρκίας. Μια Ευρώπη που στηρίζει η Ιτα-
λία, η Γαλλία την Ελλάδα, έναντι της Τουρκίας. Μια Ευρώπη δη-
µοκρατική. Έχει περάσει σε φασίζουσες συµπεριφορές η
Ευρώπη. Γι’ αυτήν την Ευρώπη είµαστε εµείς απέναντι, το έχω
πει χίλιες φορές και θα το ξαναπώ ακόµα µια φορά.

Μιλήσατε για νεοφυείς επιχειρήσεις, γύρω από τα εξοπλιστικά.
Νοµίζω ότι ο κ. Δοξιάδης ξέρει πολλά περισσότερα, γιατί ήταν
στην καινοτοµία και ο ίδιος. Ρωτήστε τον ίδιο, ξέρει πολλά. 

Μιλήσατε -κι εδώ «αριστοφανίζω», δεν θέλω να κλιµακώσω,
δεν είµαι σαν τον Πρωθυπουργό να αρχίσω τις ύβρεις, ποτέ σε
προσωπικό επίπεδο δεν βρίζω κανέναν και δεν θέλω να βρίσω
κανέναν ούτε να λοιδορήσω, είναι η αστική µου ευγένεια πάνω
από οποιαδήποτε αγανάκτηση και οργή- για γραµµατεία εσωτε-
ρικής ασφάλειας. Τι είναι αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ, για εξηγή-
στε µας. 

Θα σας πω τι έλεγε ο µέγας Σοφοκλής. Η υπερσυγκέντρωση
εξουσιών γεννά αυταρχισµό, δυνάστες. Έχετε την ΕΥΠ, παίρνετε
τη γραµµατεία εσωτερικής ασφάλειας, παίρνετε την ΕΡΤ, τα
παίρνετε όλα πάνω σας. Αυτό δεν είναι και πολύ δηµοκρατικό.
Μοιράστε αρµοδιότητες. Και, µάλιστα, λέτε, ότι θα τη διευρύνετε
κιόλας, θα κάνετε νέες προσλήψεις. Γιατί µου λέτε «θα τη διευ-
ρύνουµε κιόλας». Άρα, νέες προσλήψεις. Νέοι νεοδηµοκράτες
να βρουν νέα δουλειά, ρουσφετολογικά. Και επειδή επαναλάβατε
δύο φορές το ίδιο ψέµα ή τη µισή αλήθεια ή δεν ξέρατε, δεν
έχετε δει προτάσεις. Είναι στα Πρακτικά της Βουλής οι προτά-
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σεις της Ελληνικής Λύσης, ειδικά για τα εξοπλιστικά.
Και βέβαια, σοβαρή κουβέντα, κύριε Πρωθυπουργέ, για ένα

πρόγραµµα 25 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ενηµέρωση στο Ελληνικό
Κοινοβούλιο µεταξύ των πολιτικών Αρχηγών, δεν γίνεται έτσι.
Εγώ, αλλιώς, το φανταζόµουν, πιστέψτε µε. Μπορεί να κάνω
λάθος. Να είµαι αιθεροβάµων, να είµαι λίγο διαφορετικός στη
σκέψη, αλλά τα πράγµατα διαφορετικά. Έλα, κύριε Ανδρουλάκη,
κατά µόνας στην αρχή, να σε δω δέκα λεπτά και φέρε µου και
τις προτάσεις σου. Τις δίνεις στον Υπουργό σου, συνδιαλέγεστε,
συζητάτε µεταξύ σας και µετά κάνουµε µια συνάντηση όλοι µαζί
µε εµπειρογνώµονες για το τι µπορούµε να κάνουµε όλοι µαζί.
Γιατί τα εξοπλιστικά δεν είναι προσωπικό θέµα ενός Πρωθυπουρ-
γού, είναι εθνικό θέµα του ελληνικού λαού, κύριε Πρωθυπουργέ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και αυτό το λάθος που έκαναν το ΠΑΣΟΚ µε τον Σηµίτη και

τους υπόλοιπους µε τις αγορές του αιώνα, µην το κάνετε κι
εσείς. Δεν γίνεται διαφορετικά, πρέπει να υπάρχει µια κοινή συ-
νισταµένη στη λογική εδώ µέσα. Θα σας πω, λοιπόν, τα λάθη που
κάνατε. Καταστράφηκε το Στεφανοβίκειο, ναι ή όχι; Καταστρά-
φηκε η Νέα Αγχίαλος; Καταστράφηκε. Έγιναν εγκλήµατα στη
Λιβύη, µε την αποστολή των ανθρώπων εκεί χωρίς οργάνωση;
Έγιναν. Στείλατε οπλικά συστήµατα στην Ουκρανία, δηµιουρ-
γώντας ένα ρήγµα στην Εθνική Άµυνα; Το κάνατε, άσχετα τι λέτε.
Δεν µας ενηµερώσατε ποτέ τι στείλατε, πόσα στείλατε και πού
τα στείλατε. Ποτέ! Μισό λεπτό τώρα, µιας και είστε κι οι δύο εδώ,
για την  τέταρτη Behlarra, ο Υπουργός και ο Πρωθυπουργός έρι-
ζαν για το ποιος θα την πει πρώτος. Τελικά, θα πάρουµε τέσσερις
Behlarra; Ερώτηση. Γιατί λέγατε τέσσερις. Τώρα έγιναν τρεις. Τέ-
ταρτη θα πάρουµε; Αυτό είναι το σηµαντικό. Όχι ότι έχω ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον, αλλά βλέπω µια µετατόπιση, µια
παλινδροµήσεις στις αποφάσεις. 

Επίσης, θέλω να πω το εξής: Εµείς, κύριε Πρωθυπουργέ, κα-
ταψηφίσαµε την προοπτική να µπει η Τουρκία στην ευρωπαϊκή
άµυνα και να πάρει λεφτά ο εχθρός των Ελλήνων. Αυτό καταψη-
φίσαµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το ποιο είναι πατριωτικό, λοιπόν, και το ποιο δεν είναι, το ορίζει

η αλήθεια και η αλήθεια είναι ότι όταν ταΐζεις τον εχθρό σου, ταΐ-
ζεις τον λύκο που θα σε φάει. Εµείς τον λύκο που θα φάει την
Ελλάδα, δεν θα τον ταΐσουµε ποτέ και ποτέ δεν θα γίνουµε φίλοι
µαζί µε τον λύκο. Γιατί οι λυκοφιλίες δεν διαρκούν και πολύ, κύριε
Πρωθυπουργέ. 

Είστε πραγµατικά ο ίδιος άνθρωπος εσείς και η Κυβέρνησή
σας, που δυστυχώς, µε τη διακήρυξη των Αθηνών κάνατε την
Τουρκία να µπει στο παιχνίδι. Μπήκε στο παιχνίδι, µπήκε στο
κάδρο, το να αγοράσουν όπλα ή να συνδιαλλαγεί η Τουρκία µε
την Ευρώπη που παραβιάζει το Διεθνές Δίκαιο κατάφορα όχι
µόνο στην Ελλάδα, αλλά και στην Κύπρο και οπουδήποτε αλλού
και αυτό είναι ενοχλητικό και είναι και λάθος. 

Μιλήσατε για Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία, µάλιστα. Οι προ-
ηγούµενες αγορές σας, και οι Belharra και τα Rafale, θέλω να
µου πείτε τι υπεραξία έδωσαν στην Ελλάδα. Έδωσαν 1 ευρώ, 2
ευρώ, 3 ευρώ; Μπορώ εγώ σε σχέση µε την Αίγυπτο, που αγό-
ρασε Rafale, να σας πω ότι η Αίγυπτος είχε υπεραξία αγοράς και
χαµηλότερες τιµές. Το προσπερνάω αυτό και µπαίνω στην ουσία
όµως, στην υπεραξία, τι συµπαραγωγές κάναµε µε τα οπλικά συ-
στήµατα που αγοράσαµε, πόση ήταν η αξία τους. Επίσης, αγο-
ράσατε F-35 χωρίς να απαιτήσετε συµπαραγωγή και κέντρο
συντήρησης στην Ελλάδα. Η χαρά του κατασκευαστού, θα χρει-
αστούν νέα υπόστεγα, κύριε Πρωθυπουργέ, το ξέρετε, νέες υπο-
δοµές µεγαλύτερες, γιατί είναι µεγαλύτερα τα αεροσκάφη, άρα
κάποιοι θα κερδίσουν περισσότερα λεφτά. 

Δεν ξέρω αν όλα αυτά ενοχλούν τους Έλληνες, πάντως µε το
να δίνουµε χρήµατα του ελληνικού λαού από το υστέρηµά του
σε αγορές οι οποίες δεν βοηθούν τη χώρα ή επιβραδύνουν ή επι-
βαρύνουν την τσέπη του Έλληνα εµείς δεν µπορούµε να συµφω-
νήσουµε. Γι’ αυτό και λέµε ότι πρέπει να είµαστε σοβαροί στην
αγορά οπλικών συστηµάτων. 

Και βέβαια θα σας πω κάτι. Όλοι φοβήθηκαν και ο Φάµελλος,
και ο Ανδρουλάκης, και οι υπόλοιποι εδώ µέσα πλην του κ. Κου-
τσούµπα που ακροθιγώς το είπε, να πουν ότι είµαστε µία από τις

πλέον ρωσοφοβικές Βουλές της Ευρώπης. Ο αόρατος εχθρός,
για τον οποίο δεν αναφέρθηκε ο Πρωθυπουργός, είναι η Ρωσία.
Διότι η Ευρώπη µε αυτήν ξεκινά τον πόλεµο, εξοπλίζεται για τη
Ρωσία, γιατί η Ρωσία, λέει, θα επιτεθεί στην Ευρώπη. 

Και εγώ ρωτάω τον Πρωθυπουργό, που ιστορία γνωρίζει καλά:
Πότε επιτέθηκε η Ρωσία στην Ευρώπη; Το αντίστροφο µπορώ να
σας πω εγώ. Η Ευρώπη στη Ρωσία επιτέθηκε, η Ρωσία στην Ευ-
ρώπη δεν επιτέθηκε ποτέ. Άρα, λοιπόν, αυτή η ρωσοφοβία και η
αντίληψή σας ότι πρέπει να κάνουµε πόλεµο µε τη Ρωσία είναι
µια λάθος τακτική, όπως και ο πόλεµος µε την Αµερική, µε τον
Τραµπ. Είναι λάθος τακτικές, ευρωπαϊκές λάθος τακτικές. 

Η Ελλάδα µπορεί να γίνει γέφυρα µεταξύ Αµερικής και Ρω-
σίας. Μπορούµε να γίνουµε η γέφυρα, ως ορθόδοξη χώρα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και στο ΝΑΤΟ. Να κάνετε εσείς προσωπικά
αυτήν τη µεγάλη επιτυχία, να σας στηρίξει όλο το Κοινοβούλιο,
για να γίνουµε γέφυρα µεταξύ Τραµπ και Πούτιν, µπορούµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για εµάς εχθρός είναι µόνο ένας. Για εµάς εχθρός είναι η

Τουρκία και κανείς άλλος, κύριε Πρωθυπουργέ, για να τα ξεκα-
θαρίσουµε, ούτε οι Ηνωµένες Πολιτείες ούτε η Ρωσία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το ερώτηµα που πλανάται στον ελληνικό λαό είναι το εξής: Θα

στείλουµε στρατό στην Ουκρανία και µε ποιες προϋποθέσεις,
κύριε Πρωθυπουργέ; Αυτό θέλω να µου πείτε. Τα Mirage-2005,
κύριε Δένδια, θα τα στείλουµε by pass σε άλλη χώρα για να πάνε
στην Ουκρανία, ναι ή όχι; Αυτά θέλουν να ακούσουν οι Έλληνες. 

Και, βέβαια, θα πω το εξής, κάτι που ενοχλεί πολλούς. Δε-
σµεύουµε τη χώρα για δώδεκα χρόνια. Θα σας απαντήσω, κύριε
Υπουργέ, µε ένα ερώτηµα. Η τεχνολογία αλλάζει κάθε τρία-τέσ-
σερα χρόνια. Πείτε µου, τα εξοπλιστικά προγράµµατα του σή-
µερα -αγοράζουµε σήµερα όπλα- το 2030, που θα τα
παραλάβουµε, θα είναι σύγχρονα ή θα βγουν καινούργια καλύ-
τερα; Πρέπει, λοιπόν, να συζητήσουµε σοβαρά αν πρέπει να
δούµε τα οπλικά µε διαφορετικό µάτι; Πρέπει να δούµε σοβαρά,
αν πρέπει να τα αγοράσουµε όλα µαζί ή λίγα-λίγα; Πρέπει να
δούµε, τελικά, την ενότητα «αγοράζω και συµπαραγάγω όπλα»
µε λογική να έχω και εγώ παραγωγή καλύτερα, ναι ή όχι; Αυτό
είναι το ζητούµενο. Όχι να πάρει ο Μυτιληναίος µόνο τη δουλειά,
όχι. Εντάξει, θέλει να πάρει τα Μ-113, θα τα πούµε στη δευτερο-
λογία µου. 

Πάµε στο εξής: Τι απάντησε η κ. Ούρσουλα, κύριε Πρωθυ-
πουργέ; «Καµία δέσµευση, αν η Ελλάδα ή η Κύπρος δεχθεί επί-
θεση από τρίτη χώρα, εν προκειµένω την Τουρκία»! Και µπήκανε
οι Τούρκοι στους εξοπλισµούς και µπορεί να παίρνουν οι Ευρω-
παίοι όπλα από τους Τούρκους. Ισχύει αυτό, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, ότι δεν υπάρχει δέσµευση από την ευρωπαϊκή άµυνα,
αν επιτεθεί η Τουρκία στην Ελλάδα; Το ίδιο πρόβληµα έχουµε
και µε την Τουρκία στο ΝΑΤΟ. Θα έχουµε το ίδιο και µε την Ευ-
ρώπη; Τα ίδια ακριβώς λάθη κάνουµε; Την ίδια λαθεµένη πεπα-
τηµένη οδό την ακολουθείτε και εσείς; Εδώ είναι η οδός πεδίο
δόξης λαµπρόν εσείς προσωπικά να δοξαστείτε για να αλλάξετε
την ατζέντα. Όποιος επιτεθεί στην Ελλάδα είτε Τουρκία, είτε
Μογγολία, είτε οποιαδήποτε τρίτη χώρα να αντιµετωπίζεται από
την ευρωπαϊκή ασφάλεια και τον ευρωπαϊκό στρατό! Εδώ σας
θέλω. Αυτό σηµαίνει επιτυχία Πρωθυπουργού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στα υπόλοιπα, για να κλείνουµε σιγά-σιγά, γιατί θα φω-

νάζει ο Πρόεδρος και θα έχει και δίκιο.
Να σας πω γιατί δεν σας εµπιστευόµαστε. Έχω µπροστά µου

µια απάντηση του κ. Δένδια. Ρώτησα τον κ. Δένδια, λοιπόν, εάν
στα περιβόητα Τέµπη πήγαν ανώτατοι αξιωµατικοί. Και µου λέει
ο Υπουργός, γιατί είναι προσεκτικός, δεν είναι κανένας κουτός ο
κ. Δένδιας, είναι παλιός και έξυπνος: «Σύµφωνα µε όσα µου είπαν
οι αρµόδιοι» πήγαν κάτι ανώτατοι αξιωµατικοί, λέει, στα Τέµπη
το ίδιο βράδυ. Τον ρωτάω γιατί πήγαν εκεί, αλλά δεν µου απαντά.
Λέει κάτι περίεργα ότι έβαλαν κάτι σκηνές κάτι σκηνίτες, αλλά
εδώ στην απάντηση λέει «ανώτατοι αξιωµατικοί». Ανώτατοι αξιω-
µατικοί για να βάζουν σκηνές για δηµοσιογράφους, κύριε
Υπουργέ µου, δεν τιµά ούτε τον Στρατό ούτε την Αεροπορία.
Αυτό λέει η απάντησή σας, να ξέρετε. Αλλά είναι έξυπνα διατυ-
πωµένη, «του το µετέφεραν κάποιοι». Μου θυµίζει τον Πρωθυ-
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πουργό που του µετέφεραν παραπλανητικά ότι δεν έγινε τίποτα
στα Τέµπη. Παραπλανηµένη Κυβέρνηση, γι’ αυτό λέω δεν σας
εµπιστευόµαστε. 

Και, βέβαια, δεν θα µιλήσω για τα υπόλοιπα, τι λέει το περι-
βόητο πόρισµα της Αστυνοµίας για το βίντεο. Λέει ότι δεν έχει
το βίντεο της 28ης Φεβρουαρίου. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά
της Βουλής. Δεν εντοπίστηκε, λέει, καταγραφή που να αφορά
την 28-2-2023. Το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα βίντεο που λέει ότι είναι αληθινά, αλλά δεν υπάρχει κατα-
γραφή 28η Φεβρουαρίου, την ηµέρα του δυστυχήµατος. 

Εν πάση περιπτώσει, ποιο είναι το µεγαλύτερο λάθος της Κυ-
βέρνησης; Θα σας το πω τώρα. Το µεγαλύτερο λάθος µιας Κυ-
βέρνησης και αυτής που κάνει το λάθος είναι να επενδύεις σε
λαµαρίνες, βίδες, µπουλόνια και κουµπιά. Αν δεν επενδύσεις στο
φρόνηµα, ναύαρχέ µου, στους µισθούς πείνας, στο ότι παίρνουν
µεταθέσεις όπου να ‘ναι οι αξιωµατικοί µας, ότι δεν έχουν να νοι-
κιάσουν πουθενά; Θέλουν ηθικό ακµαιότατο, θέλουν πατριωτικό
φρόνηµα, θέλουν µισθούς αξιοπρεπείς! Με µισθούς πείνας, αλλά
και αποποµπές για ένα εµβατήριο, δεν καλλιεργείς το εθνικό
φρόνηµα του Ελληνικού Στρατού. Καλλιεργείς, αυτό που λέω
εγώ, κατευναστές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τέλος, σταµατώ εδώ. Μην το κλιµακώσουµε, την άποψή µου

θα πω, ναύαρχέ µου, επίτρεψέ µου. 
Και επειδή κάνετε λάθη επί λαθών και τώρα αποδεικνύεται ότι

µάλλον προσπαθείτε να διορθώσετε ένα λάθος µε ένα άλλο
λάθος, φέρνει µια τροπολογία ο Φλωρίδης για τα παιδιά, λέει,
των οµοφυλόφιλων ζευγαριών να µην υιοθετούνται. Ακούστε,
αυτό θα ισχύει στο εσωτερικό. Στο εξωτερικό µπορούν να παίρ-
νουν παιδιά, ξέρετε. Δηλαδή, θα µπορούν να νοικιάζουν µια
µήτρα. Θα µπορούν να εκµεταλλεύονται τις γυναίκες. Θα µπο-
ρούν να κάνουν τα πάντα οι οµοφυλόφιλοι. Φέρατε τον γάµο
οµοφυλοφίλων εδώ, τον έφερε ο Πρωθυπουργός και η παρέα
του, ο κ. Δένδιας, τον ψήφισαν όλοι µαζί και τώρα φέρνει τροπο-
λογία ο Φλωρίδης, διότι µπάζετε από Δεξιά. Μπάζετε, µπατάρει
το καράβι από Δεξιά, πληµµυρίζει και φέρνετε, λοιπόν, έναν νόµο
ο οποίος θα καταπέσει στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, σας το λέω
από τώρα. Είναι λάθος. 

Η λύση είναι µία: Κατάργηση του γάµου οµοφυλοφίλων -το
έχω πει χίλιες φορές- και τελειώνει η ιστορία εδώ, σταµατάµε.
Γιατί, όντως, έγινε ένα λάθος, να το διορθώσουµε. 

Αλλά αυτήν την ιστορία την άνοιξε ο Σαµαράς, ο οποίος αυτός
ξεκίνησε το άνοιγµα της θύρας, όχι ο Μητσοτάκης. Να τα λέµε
όλα εδώ µέσα. Έφυγε ο Πρωθυπουργός. Ο Σαµαράς µε την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση άνοιξε τη θύρα και στον αντιρατσιστικό
νόµο και στον γάµο οµοφυλοφίλων. Ο Σαµαράς, ο πατριώτης,
που χτυπάει τώρα τον Πρωθυπουργό για τον γάµο των οµοφυ-
λοφίλων. Έφυγε ο Πρωθυπουργός. Έναν καλό λόγο πήγα να του
πω, αλλά έφυγε. Τι να του κάνω; Εγώ φταίω τώρα; Αυτή είναι η
αλήθεια. Αλλά, τα ξεχνάνε οι πολίτες, τα ξεχνάνε οι Έλληνες.

Τα αποτελέσµατα, λοιπόν, του µεγάλου σκακιστή -και κλείνω
εδώ- του µεγάλου κ. Μητσοτάκη και της µεγάλης Νέας Δηµοκρα-
τίας είναι τα εξής: Δεν έχουµε δώδεκα ναυτικά µίλια, δεν έχουµε
ΑΟΖ, δεν κάνουµε εκµετάλλευση πετρελαίου, γαλλίου, αντιµο-
νίου, γερµανίου, σκανδίου -το νέο µετάλλευµα. Τα παίρνει ο Μυ-
τιληναίος, ο φίλος µας. Επ’ ωφελεία των Ελλήνων τα δίνουν όλα
σε ιδιώτες φίλους. Δεν κάνουµε αλιευτικές ζώνες. Πληρώνουµε
πρόστιµο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν προστατεύουµε τη Βό-
ρειο Ήπειρο. Ο Ράµα θα ανοίξει προξενείο µόνο στα Χανιά, στην
πατρίδα του κ. Μητσοτάκη. Δεν υπερασπιζόµαστε τον όρο «Μα-
κεδονία». Δεν συµµετέχουµε στις αποφάσεις της Ευρώπης. Δεν
υπάρχουµε στη Λιβύη, δεν υπάρχουµε στη Μέση Ανατολή. Δεν
προστατεύουµε τους χριστιανούς στη Μέση Ανατολή και στη Λε-
βαντίνη και βγαίνει ο Τζολάνι, ο ισλαµοφασίστας, και σφάζει χρι-
στιανούς. Και είµαστε σε πόλεµο και µε τη Ρωσία και µε την
Αµερική. 

Αυτά είναι τα πεπραγµένα της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτή είναι

η πραγµατικότητα θέλετε, δεν θέλετε. Δεν µπορούµε να την αλ-
λάξουµε. Ένα καλώδιο δεν µπορούµε να περάσουµε από την
Κάσο, ένα καλώδιο δεν µπορούµε! Πρέπει να πάρουµε την άδεια
από τον «τροχονόµο» που λέγεται Τουρκία. 

Εδώ κλείνω, λέγοντας το εξής: Θέλετε να σας πω την αλήθεια
γιατί έγινε σήµερα η κουβέντα; Να σας πω τώρα εγώ. Διότι η Κυ-
βέρνηση καταρρέει. Η Κυβέρνηση µπατάρει, βουλιάζει και σή-
µερα ο Πρωθυπουργός έδωσε ένα ψεύτικο σύνθηµα. Ποιο είναι
αυτό; Κλίνατε επί Δεξιά! Κλίνατε επί Δεξιά! Αλλά είστε τόσο αδέ-
ξιοι που ούτε το πιστεύετε ούτε θα το κάνετε κτήµα και βήµα
σας. Αυτό, λοιπόν, γιατί; Γιατί υπάρχει η Ελληνική Λύση, η οποία
θα ξεµπροστιάζει τα ψέµατα και τις µισές αλήθειες που λέτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γι’ αυτό απευθυνόµαστε στον ελληνικό λαό και του λέµε το αυ-

τονόητο. Έχουµε σχέδιο, ορίστε. Ας ζητήσουν από τα υπόλοιπα
κόµµατα τα εξοπλιστικά τους, το πρόγραµµά τους. Έχει και ο κ.
Δένδιας δικό του. Ας τα βάλουµε κάτω και των υπολοίπων κοµ-
µάτων, για να δούµε. Σοβαρός ο Δένδιας, σοβαρός ο ένας, σο-
βαρός ο άλλος, να επιλέξουµε το καλύτερο ή να κάνουµε µια
κοινή συνισταµένη. Ας τα φέρουν εδώ τα προγράµµατά τους, όχι
γενικολογίες. Τους άκουγα όλους. Έλεγαν το ίδιο πράγµα µε δια-
φορετικό τρόπο. 

Φέρτε τα προγράµµατα εδώ, να δούµε τι γίνεται. Φέρτε τα, για
να ψηφίσει ο ελληνικός λαός πραγµατικά πρόγραµµα και όχι θε-
ωρία, οργή, αγανάκτηση και δήθεν τσαµπουκάδες και σόου.
Πρόγραµµα! Για να µπορέσει επιτέλους η χώρα να κυβερνηθεί
µε ένα πρόγραµµα. 

Γι’ αυτό η Ελληνική Λύση λέει, κύριε Δένδια, τα προγράµµατα
των κοµµάτων προεκλογικά στον Άρειο Πάγο κατατεθειµένα,
ώστε, όταν δεν εφαρµόζονται, να πέφτει η κυβέρνηση! Το λέµε
ξεκάθαρα αυτό. Να πέφτει η κυβέρνηση! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς, λοιπόν, έχουµε σχέδιο. 
Κύριε Δένδια, ό,τι και να λέτε, µπορεί να µας λέγατε «ψεκα-

σµένους» -όχι εσείς, εσείς, τουλάχιστον, είστε σοβαρός, κάποιοι
άλλοι-, αλλά επιβεβαιωθήκαµε σε πολλά. 

Θα πω κάτι στον ελληνικό λαό. 
Αγαπητέ µου ναύαρχε, η µεγαλύτερη απόσταση στον κόσµο

ξέρετε ποια είναι; Από το µυαλό στην καρδιά! Γιατί δεν µετριέται
η απόσταση. Κανείς δεν ξέρει πόση είναι η απόσταση. 

Εµείς λέµε το εξής. Θέλουµε ο Έλληνας να µην ψηφίζει µε
καρδιά µόνο, µε αγανάκτηση, µε οργή, µε θυµό, αλλά να ψηφίζει
και µε µυαλό και µε καρδιά, να µικρύνουµε την απόσταση για να
ενώσουµε τους Έλληνες. Ενώνουµε την Ελλάδα, ενώνουµε τους
Έλληνες. Ψήφος µε καρδιά και µυαλό, όχι µε αγανάκτηση!
Ψήφος, για να δοθεί λύση από την Ελληνική Λύση!

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Βελόπουλο. 
Καλείται τώρα στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Νέας Αριστεράς, ο κ. Αλέξης Χαρίτσης. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στη συζήτηση σήµερα ακούµε πολιτικούς Αρχηγούς να δίνουν

στρατιωτικά παραγγέλµατα από το Βήµα της Βουλής. Ακούσαµε
-ακόµα πιο σοβαρό- έναν Πρωθυπουργό να έχει φορέσει ήδη τη
στολή παραλλαγής. 

Εγώ θα ξεκινήσω λέγοντας από τη δικιά µας την πλευρά, από
τη µεριά της Νέας Αριστεράς, ότι εµείς θα πούµε δυνατά «όχι»,
στο όνοµά µας. «Όχι», στο όνοµά µας! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Ο κ. Μητσοτάκης αποχώρησε πριν από λίγο από την Αίθουσα,

αλλά θα απευθυνθώ σε αυτόν προσωπικά και θα του πω ότι,
κύριε Πρωθυπουργέ, κύριε Μητσοτάκη, δεν µπορώ παρά να επα-
ναλάβω αυτό το οποίο σκέφτεται η συντριπτική πλειονότητα των
Ελλήνων και των Ελληνίδων όταν βλέπει τον Πρωθυπουργό της
χώρας να εναγκαλίζεται έναν καταζητούµενο του Διεθνούς Ποι-
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νικού Δικαστηρίου, όταν βλέπει τον Πρωθυπουργό της χώρας να
σφίγγει τα χέρια µε τον υπεύθυνο µιας γενοκτονίας. Ένα πράγµα
σκέφτεται κάποιος: Ντροπή, κύριε Μητσοτάκη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κυρίες και κύ-

ριοι της Νέας Δηµοκρατίας, υπάρχει ή δεν υπάρχει το ένταλµα
σύλληψης που έχει εκδώσει το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο εναν-
τίον του Νετανιάχου για εγκλήµατα πολέµου; Προφανώς και
υπάρχει. Και είµαστε -και είσαστε- υποχρεωµένοι να το εκτελέ-
σουµε. 

Ποιο ακριβώς είναι το µέτρο της ηθικής που καθιστά αναγκαία
αυτή την επίσκεψη και την επιβεβαίωση των στρατηγικών δεσµών
µε µια ακροδεξιά, µε µια αιµατοβαµµένη, αιµοσταγή κυβέρνηση
όπως είναι η κυβέρνηση Νετανιάχου, µετά από έναν ολόκληρο
χρόνο -παραπάνω από έναν χρόνο- ισοπεδωτικής κατεδάφισης
της Λωρίδας της Γάζας και τη δολοφονία δεκάδων χιλιάδων αµά-
χων;

Αλήθεια, ποιες κοινές αξίες, όπως ακούσαµε, µοιραζόµαστε
µε τον κ. Νετανιάχου; Τις αξίες της γενοκτονίας, µήπως; Πού
ακριβώς οφείλεται η χαρά σας -για να χρησιµοποιήσω τα δικά
σας λόγια- που πήγατε στην Ιερουσαλήµ και συνοµιλήσατε µαζί
του; Χαίρεστε που την αµέσως επόµενη ηµέρα, µόλις αποχωρή-
σατε, ο ισραηλινός στρατός έδωσε εντολή εκκένωσης της Ράφα,
στρώνοντας το έδαφος για νέα χερσαία επιχείρηση στον νότο
της Λωρίδας της Γάζας; Χαίρεστε που ο Νετανιάχου έχει διακό-
ψει όλες τις προµήθειες σε τρόφιµα, σε φάρµακα, σε ανθρωπι-
στική βοήθεια, σε καύσιµα, προς τον βασανισµένο λαό της
Παλαιστίνης;

Κύριε Πρωθυπουργέ, εδώ και πολύ καιρό, δυστυχώς, περπα-
τάτε στον δρόµο της απόλυτης ηθικής απαξίας, µε τις υποκλο-
πές, µε τα µπαζώµατα, µε τις συγκαλύψεις. Και τώρα, ως
χειροκροτητής µιας γενοκτονίας, κύριε Πρωθυπουργέ!

«Όχι», λοιπόν, στο όνοµά µας, «όχι» στο όνοµα της χώρας µας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

Δεν θα σας αφήσουµε να τοποθετήσετε τη χώρα µας στην ίδια
πλευρά µε τον Όρµπαν, που γράφει στα παλιά του τα παπούτσια
το Διεθνές Δικαστήριο, στην ίδια πλευρά µε τον τραµπισµό, που
µιλάει για ψευδοδικαστήριο όταν αναφέρεται στο Διεθνές Ποι-
νικό Δικαστήριο. 

Και, µάλιστα, εχθές, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, απαντών-
τας σε ερώτηση δηµοσιογράφου αν προτίθεται η Ελληνική Κυ-
βέρνηση να καλέσει τον καταζητούµενο Νετανιάχου να
επισκεφτεί την Ελλάδα, απάντησε αµήχανα ότι δεν γνωρίζω, δεν
έχω κάποια ενηµέρωση ότι θα υπάρξει επίσκεψη τις επόµενες
ηµέρες. 

Τι µας λέει, δηλαδή, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος; Ότι µπορεί
και να τον καλέσετε να µας επισκεφθεί, αν όχι τις επόµενες ηµέ-
ρες, λίγο αργότερα; Υπάρχει περίπτωση να τον καλέσετε σε ελ-
ληνικό έδαφος τον καταζητούµενο για εγκλήµατα πολέµου και
να µην τον συλλάβετε; 

Θέλω να σας διαβάσω κάτι, κύριε Υπουργέ, που είστε εδώ
παρών. Ανοίγω εισαγωγικά: «Επαναβεβαιώνουµε τη συνεχή και
αδιάλειπτη υποστήριξή µας στην ανεξαρτησία, την αµεροληψία
και την ακεραιότητα του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου. Το δι-
καστήριο αποτελεί θεµελιώδη πυλώνα του διεθνούς συστήµατος
δικαιοσύνης, διασφαλίζοντας τη λογοδοσία για τα σοβαρότερα
διεθνή εγκλήµατα και την απονοµή δικαιοσύνης στα θύµατα.
Υπογραµµίζουµε τον απαραίτητο ρόλο του Διεθνούς Ποινικού Δι-
καστηρίου στον τερµατισµό της ατιµωρησίας, στην προώθηση
του κράτους δικαίου και στην προώθηση του διαρκούς σεβα-
σµού του Διεθνούς Δικαίου και των ανθρωπίνων δικαιωµάτων».
Κλείνω τα εισαγωγικά. 

Σας θυµίζει κάτι αυτό; Είναι η κοινή δήλωση εβδοµήντα εννέα
κρατών-µελών του ΟΗΕ, µεταξύ των οποίων και η Ελλάδα -και η
Ελλάδα!-, ως αντίδραση στις απαράδεκτες κυρώσεις του Τραµπ
στα µέλη του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου. Πότε έγινε αυτό;
Μόλις πριν από δύο µήνες, στις 7 Φεβρουαρίου του 2025 συγκε-
κριµένα. Συνυπογράφετε αυτήν τη δήλωση και µετά παίρνετε το
πρωθυπουργικό αεροσκάφος και πηγαίνετε και εναγκαλίζεστε
τον καταζητούµενο από το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο. Και δεν
αποκλείεται και επίσκεψή του στην Ελλάδα. 

Ο Νετανιάχου δεν είναι απλώς persona non grata. Επαναλαµ-
βάνω, είναι καταζητούµενος. Δυστυχώς, όµως, έχουµε µια Κυ-
βέρνηση η οποία αντιµετωπίζει το Διεθνές Δίκαιο à la carte,
αντιµετωπίζει ακόµα και το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο à la carte.
Και δεν βρήκε ο κ. Μητσοτάκης ούτε µισή λέξη να πει κατά την
επίσκεψή του στο Ισραήλ για τη γενοκτονία των Παλαιστινίων. 

Αποδείξατε για άλλη µια φορά την περιφρόνησή σας για δύο
έννοιες που θα γίνουν η επιτοµή της διακυβέρνησής σας: Τη διά-
λυση του κράτους δικαίου και την καταβαράθρωση της δικαιο-
σύνης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συµφωνήσουµε, πιστεύω, σε
αυτήν την Αίθουσα –ελπίζω, τουλάχιστον, να συµφωνήσουµε σε
αυτήν την Αίθουσα- ως προς το εξής, ότι η άµυνα και η ασφάλεια
της χώρας συνδέεται άρρηκτα µε την εξωτερική της πολιτική. 

Δεν θα έπρεπε, λοιπόν, πριν συζητήσουµε για τους εξοπλι-
σµούς, να έχει προηγηθεί µια ουσιαστική συζήτηση εδώ στην
Εθνική Αντιπροσωπεία για τη χάραξη της εξωτερικής πολιτικής,
σε συνδυασµό µε τη χάραξη της αµυντικής µας πολιτικής και της
ασφάλειας, κι όχι να ερχόµαστε σήµερα εδώ απλώς και µόνο για
να µας ανακοινώσει ο κ. Μητσοτάκης µια νέα κούρσα εξοπλι-
σµών; Δεν θα έπρεπε να έχει γίνει συζήτηση για την εξωτερική
πολιτική;

Πώς χαράσσεται η εξωτερική πολιτική της χώρας; Ποια είναι
η εξωτερική πολιτική που εφαρµόζει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
τα τελευταία χρόνια; Είναι µήπως µια πολυδιάστατη εξωτερική
πολιτική, που στοχεύει ώστε η Ελλάδα να είναι παράγοντας ει-
ρήνης και σταθερότητας σε µια τόσο ταραγµένη, σε µια τόσο
ανήσυχη περιοχή όπως είναι η δικιά µας; Είναι µήπως µια ανε-
ξάρτητη εξωτερική πολιτική, µε επίκεντρο το Διεθνές Δίκαιο, τον
σεβασµό των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και τα εθνικά µας συµ-
φέροντα; «Όχι» είναι η απάντηση. Κατηγορηµατικά, όχι. 

Ο κ. Μητσοτάκης ακολουθεί ένα ανούσιο, αλλά και επικίνδυνο
δόγµα αποµόνωσης της Τουρκίας και του Ερντογάν. Θυµόµαστε
όλοι τις κυβερνητικές αφηγήσεις περί αποµονωµένου Ερντογάν
που υιοθετούσαν και τα κυβερνητικά µέσα ενηµέρωσης και εί-
δαµε τελικά πόσο επαληθεύτηκε αυτό. 

Σε ένα µόνο πράγµα στοχεύει ο κ. Μητσοτάκης, στο να λει-
τουργεί η Ελλάδα ως ο πιο πιστός σύµµαχος της Ουάσιγκτον.
Κερδίζουµε κάτι από αυτήν την αναποτελεσµατική εξωτερική πο-
λιτική απέναντι στη γείτονα; 

Ποιος δεν προσκαλείται, κύριε Υπουργέ, µιας και δεν είναι εδώ
ο Πρωθυπουργός, σε επιλεγµένες συναντήσεις για την ευρω-
παϊκή άµυνα; Η Ελλάδα είναι αυτή η οποία δεν προσκαλείται,
αλλά η Τουρκία είναι παρούσα. Μήπως, τελικά, αποµονωµένος
είναι ο κ. Μητσοτάκης και γι’ αυτό τρέχει να συναντήσει τον κα-
ταζητούµενο Νετανιάχου και ψάχνει να βρει στήριξη αυτών σε
µια γελοία και κοντόφθαλµη λογική ότι «ο εχθρός του εχθρού
µου είναι φίλος µου»; 

Επειδή, όµως, εδώ µπαίνει και ένα πολύ κρίσιµο ζήτηµα και
επειδή προφανώς δεν σας έχουµε καµία εµπιστοσύνη, κύριε Μη-
τσοτάκη, µήπως θέλετε τελικά να αποδράσετε από τον κλοιό της
κοινωνίας που έχει ξεσηκωθεί µε αιχµή το έγκληµα στα Τέµπη
και θέλετε να αλλάξετε την ατζέντα, ψάχνοντας διέξοδο ακριβώς
στο αδιέξοδο το οποίο δηµιουργήθηκε από πέρυσι στην Κάσο;
Μήπως αναµένοντας µια νέα αντίδραση από την πλευρά της
Τουρκίας περιµένετε από το Ισραήλ να στηρίξει και να απευθυν-
θεί στις ΗΠΑ τώρα που ο Νετανιάχου και ο Τραµπ έχουν πολύ
στενές σχέσεις; 

Μην επενδύσετε σε ένταση στο Αιγαίο. Μη θεωρήσετε ότι θα
βγείτε από τη δύσκολη θέση µε ένα θερµό επεισόδιο. Εµείς σας
το λέµε ξεκάθαρα. Μη µετατρέψετε την εσωτερική σας κρίση,
την ενδοκυβερνητική κρίση σε εθνική κρίση. Θα µας βρείτε απέ-
ναντι. Ο καθένας και η καθεµία σε αυτήν την Αίθουσα θα πρέπει
να αναλάβει τις ευθύνες του, συµπεριλαµβανοµένης και της Αν-
τιπολίτευσης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, η Κυβέρνηση Μη-

τσοτάκη εφαρµόζει µια καταστροφική εξωτερική πολιτική, γιατί
το θέµα δεν είναι να αποµονωθεί η Τουρκία και ο Ερντογάν. Αυτό
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είναι κοντόφθαλµο, είναι επικίνδυνο, είναι καταστροφικό. Το ζη-
τούµενο πρέπει να είναι µια σοβαρή στρατηγική διαλόγου και επί-
λυσης στη βάση του Διεθνούς Δικαίου µε προσφυγή στο Διεθνές
Δικαστήριο της Χάγης. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ούτε στρουθοκαµηλί-
ζουµε ούτε βάζουµε το κεφάλι µας στην άµµο. Έχουµε επίγνωση
ότι είµαστε σε µια περίοδο που αλλάζει ριζικά η παγκόσµια διά-
ταξη των δυνάµεων. 

Η γεωπολιτική αβεβαιότητα, κύριε Υπουργέ, φέρνει στο προ-
σκήνιο πράγµατι το ζήτηµα της ασφάλειας και τίθεται σε ευρω-
παϊκό επίπεδο αυτή η συζήτηση µε το περίφηµο πρόγραµµα
ReArm Europe, που η ονοµασία του και µόνο -επιτρέψτε µου να
πω, γιατί και οι λέξεις παίζουν ρόλο- είναι ανατριχιαστική και ξυ-
πνάει τις πιο άσχηµες µνήµες από την πρόσφατη ιστορία της Γη-
ραιάς Ηπείρου. 

Αναρωτιέµαι, όµως. Κάποια ερωτήµατα θέλω να θέσω. Σταθ-
µίζει η Κυβέρνηση σωστά την απαραίτητη ισορροπία ανάµεσα σε
µια εύλογη ανάγκη για αµυντική επάρκεια και στους υπερεξοπλι-
σµούς; Ανάγονται τα εξοπλιστικά σε µείζον ζήτηµα τώρα, σε
αυτήν τη συγκυρία, επειδή όντως η Ελλάδα κινδυνεύει στο άµεσο
µέλλον ή εξαιτίας της οµηρίας του κ. Μητσοτάκη από τις δυνά-
µεις στα δεξιά του; Με τα εξοπλιστικά συζητάµε, τελικά, την
ασφάλεια της χώρας ή συζητάµε την ασφάλεια της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη; Το κακόηχο και πολεµοχαρές ReArm Europe είναι
ένα πρόγραµµα όντως αναγκαίο για την ευρωπαϊκή ασφάλεια
σήµερα ή µήπως είναι ένα πρόγραµµα πιο αναγκαίο για την ενί-
σχυση της πολεµικής βιοµηχανίας της Γερµανίας και δευτε-
ρευόντως της Γαλλίας και της Ιταλίας; Θα περίµενα από τον κ.
Μητσοτάκη να τοποθετηθεί µε ειλικρίνεια σήµερα πάνω σε αυτά
τα ερωτήµατα. 

Για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απάντηση είναι
σαφής. Η όποια γεωπολιτική αστάθεια υπάρχει -που υπάρχει-
πρέπει να απαντηθεί µε τη σταθερή προσπάθεια, µε τον αγώνα
για αποφυγή της σύγκρουσης. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Αδικείτε τον εαυτό σας µε αυτά
που λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Εντάξει, κύριε συνάδελφε.
Η ρήση «Αν θες ειρήνη, προετοιµάσου για πόλεµο», µε την

οποία µας προϊδέασε ο κ. Μπορέλ για το τι έρχεται, για τη µετα-
στροφή της Ευρώπης στον µιλιταρισµό και στην πολεµική οικο-
νοµία, είναι µια ρήση ανατριχιαστική και όσοι γνωρίζουν ιστορία
ξέρουν πού οδηγήθηκε η Ευρώπη, ναύαρχε, από τέτοιες ρήσεις.
Το έχουν αποδείξει.

Εµείς, λοιπόν, απαντάµε: Όποιος θέλει την ειρήνη, αγωνίζεται
για την ειρήνη, δεν προετοιµάζεται για πόλεµο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Εµείς καταδικάσαµε από την πρώτη στιγµή την παράνοµη ει-

σβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία και, ταυτόχρονα, όµως, είπαµε
ότι πρέπει να αναληφθούν πρωτοβουλίες για την ειρήνη, όχι να
επενδύσουµε στον πόλεµο και να επενδύουµε στη συνέχεια του
πολέµου τρία χρόνια τώρα. 

Πού βρισκόµαστε τρία χρόνια µετά; Η Ουκρανία συνεχίζει να
καταστρέφεται, η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει πληγεί πολλαπλώς σε
όλα τα επίπεδα, πολιτικά, οικονοµικά, διπλωµατικά και συνεχίζει
να δίνει τη λάθος απάντηση. Πολεµική βιοµηχανία αντί για πόλος
διπλωµατίας. Η ηγεσία της Ευρώπης αποφάσισε τον επανεξοπλι-
σµό της για πρώτη φορά µετά από τη λήξη του πιο αιµατηρού
πολέµου που γνώρισε ποτέ η ανθρωπότητα, δείχνοντας ως στρα-
τηγικό της εχθρό ποιον; Τη Ρωσία.

Για την Ελλάδα, λοιπόν, σήµερα, ερωτώ εγώ: Ο στρατηγικός
εχθρός της Ελλάδας είναι η Ρωσία; Αυτή είναι η επίσηµη θέση
της Κυβέρνησης, του Πρωθυπουργού, ότι µπαίνουµε στο ReArm
Europe επειδή κινδυνεύουµε από τη Ρωσία; Αν η απάντηση είναι
ότι κινδυνεύουµε από τη γειτονική Τουρκία, τότε υπάρχει κάπου
µια αντίφαση, γιατί η Τουρκία έχει ήδη µπει δυναµικά στην υπό-
θεση «ευρωπαϊκή άµυνα», όπως έχει µπει δυναµικά η τουρκική
αµυντική βιοµηχανία στη συµπαραγωγή και σε συνεργασίες µε
αµυντικές βιοµηχανίες ευρωπαϊκών χωρών.

Άρα, εδώ για τι ακριβώς µιλάµε; Η Ευρώπη επανεξοπλίζεται

για να αντιµετωπίσει τον «µπαµπούλα» της Ρωσίας, όπως µας
λέει και χτίζει τη στρατηγική της, συµπεριλαµβανοµένης της
Τουρκίας, και η Ελλάδα συµµετέχει µε χαρά στο πρόγραµµα και
ετοιµάζεται να αγοράσει και άλλους επανεξοπλισµούς, για να αν-
τιµετωπίσει την Τουρκία που ήδη συµµετέχει σ’ αυτήν την ευρω-
παϊκή άµυνα. Αν δεν είναι αυτό ο ορισµός της αντίφασης, τότε
ποιο είναι;

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, πέρα από τις αντιφάσεις,
πέρα από την αναποτελεσµατικότητα, δυστυχώς, έχουµε και τη
διάψευση όλου του σχεδιασµού της Κυβέρνησης. Πιστεύατε ότι
θα προσεταιριστείτε τη Γαλλία αγοράζοντας φρεγάτες και Rafale
και ότι η Γαλλία θα συνέπραττε µαζί µας απέναντι στην Τουρκία.
Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Η Τουρκία να προµηθεύεται γαλλι-
κούς πυραύλους Meteor και να διαµαρτύρεται ο Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας στη Γαλλίδα Πρέσβη. 

Μάλιστα, προχθές διαβάσαµε -από δηµοσιεύµατα τα µαθαί-
νουµε κι εµείς- ότι η Ελλάδα εξετάζει την απόκτηση µεταχειρι-
σµένων φρεγατών για την ενίσχυση του Πολεµικού Ναυτικού από
πού; Από την Ιταλία. Αλήθεια, πώς προέκυψε αυτή η ανάγκη για
δύο νέες φρεγάτες; Ποιος είναι τελικά ο προγραµµατισµός; Πώς
τεκµηριώνεται αυτός ο προγραµµατισµός; Θα συζητήσουµε πότε
σοβαρά, επί της ουσίας; 

Είναι αυτό σοβαρή εξωτερική πολιτική, είναι πολιτική άµυνας,
κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης; Πάτε και ψωνίζετε σα να γε-
µίζετε τα καλάθια στο σουπερµάρκετ µε τα χρήµατα του ελληνι-
κού λαού, χωρίς σχεδιασµό, χωρίς στρατηγική, χωρίς να
καταγράφετε συγκεκριµένες ανάγκες, στερώντας πολύτιµους
πόρους από το κοινωνικό κράτος, στερώντας πολύτιµους πό-
ρους από τους εργαζόµενους, στερώντας πολύτιµους πόρους
από τον οικονοµικό ιστό της χώρας, για να πουλάτε µπίζνες και
να πουλάτε φτηνό πατριωτισµό; Αυτό κάνετε. Μπίζνες κάνετε.

Δεν είναι τυχαίο βεβαίως αυτό που ακούσαµε σήµερα το πρωί
από τον κ. Μητσοτάκη ότι ο Πρωθυπουργός θα επιβλέπει -λέει- ο
ίδιος προσωπικά τα εξοπλιστικά για λόγους αυξηµένης διαφά-
νειας, µας είπε. Για λόγους αυξηµένης διαφάνειας ο κ. Μητσοτά-
κης. Μάλλον το Μαξίµου, κύριε Υπουργέ, δεν σας εµπιστεύεται
και πάρα πολύ για τη διαχείριση των κονδυλίων και την κατανοµή
της «πίτας». Ούτε βεβαίως είναι καθόλου τυχαίο που φτιάξατε Κέν-
τρο Αµυντικής Καινοτοµίας κάτω από την «οµπρέλα» του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας µε τη µορφή ανώνυµης πολυµετοχικής
εταιρείας, ούτε βεβαίως είναι τυχαίο ότι ο παριστάµενος Υπουρ-
γός έσπευσε να ικανοποιήσει το αίτηµα των εταιρειών του κλάδου
για 25% ποσοστό ελληνικής συµµετοχής στα εξοπλιστικά προ-
γράµµατα.

Ωραία όλα αυτά. Με την ΕΑΒ τι γίνεται; Με τα ΕΑΣ τι γίνεται;
Εγώ πήγα τις προάλλες στην ΕΑΒ και είδα µια εικόνα διάλυσης,
κύριε Υπουργέ. Θα διασωθούν ως στρατηγικής σηµασίας αυτές
οι βιοµηχανίες ή θα συνεχιστεί και για την ΕΑΒ το γνωστό χιλιο-
παιγµένο έργο, το σχέδιο Χατζηδάκη της ιδιωτικοποίησης διά της
απαξίωσης µιας στρατηγικής βιοµηχανίας; Το έχουµε δει στο πα-
ρελθόν πάρα πολλές φορές. 

Επιµένετε, επίσης, στα F-35. Μάλιστα. Επιµένετε στα πανά-
κριβα F-35 µε τα πολλαπλά εγνωσµένα πλέον προβλήµατα δια-
σφάλισης ποιότητας -και όχι µόνο- τα οποία έχουν ήδη
προκαλέσει ισχυρή ανησυχία, όπως διαβάζουµε, σε πολλές ευ-
ρωπαϊκές χώρες και ήδη η Πορτογαλία τα απέρριψε. Προσέξτε.
Τα ίδια F-35 φαίνεται ότι τελικά θα αγοράσει και η Τουρκία. Είναι
ή δεν είναι αυτό ο ορισµός της ατέρµονης χωρίς ουσιαστικό απο-
τέλεσµα κούρσας εξοπλισµών; 

Ξέρετε κάτι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ποιος είναι ο το-
µέας ο οποίος παρέµεινε αλώβητος από την πανδηµία; Ποιος
είναι εκείνος ο κλάδος ο οποίος µέσα στα lockdowns, στα τερά-
στια προβλήµατα στην αλυσίδα τροφοδοσίας, την αβεβαιότητα
στις διεθνείς αγορές, αύξησε τις πωλήσεις του την ίδια στιγµή
που η παγκόσµια οικονοµία εµφάνιζε αρνητικό δείκτη ανάπτυξης
πάνω από 3%; Ο κλάδος αυτός είναι η πολεµική βιοµηχανία. Είναι
η βιοµηχανία µε τα πιο ισχυρά λόµπι. Αυτό όµως δεν συνέβη
µόνο µέσα στην πανδηµία. Σήµερα διαβάζουµε ότι οι µετοχές της
εταιρείας παραγωγής τεθωρακισµένων οχηµάτων Rheinmetall
και του οµίλου ThyssenKrupp που παράγει και υποβρύχια ενισχύ-
θηκαν πάνω από 100% το πρώτο µόλις τρίµηνο του 2025, τους
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τελευταίους τρεις µήνες, ενώ -προσέξτε- οι επόµενες έξι καλύ-
τερες επιδόσεις µεταξύ των εταιρειών του ευρωπαϊκού δείκτη
STOXX 600 ανήκαν όλες σε εταιρείες που αναµένεται να επωφε-
ληθούν από την αύξηση των αµυντικών δαπανών. Να, λοιπόν,
που θα πάνε τα ευρωπαϊκά κονδύλια και τα ελληνικά κονδύλια.
Αυτοί τρίβουν τα χέρια τους από αυτές τις εξελίξεις. 

Την ίδια στιγµή έχουµε τους ευρωπαίους ηγέτες µε πρώτη απ’
όλους την Πρόεδρο της Κοµισιόν, την κ. Φον ντερ Λάιεν -πρώην
Υπουργός Άµυνας της Γερµανίας, υπενθυµίζω, για να µην ξεχνιό-
µαστε- να µιλούν για στρατηγική αυτονοµία και απεξάρτηση.
Είναι αυτό στρατηγική αυτονοµία και απεξάρτηση ή µήπως τε-
λικά είναι συµµόρφωση στις επιταγές του Τραµπ; Γιατί θυµηθείτε
ποιος µίλησε πρώτος για αύξηση των αµυντικών δαπανών στο
5% του ΑΕΠ; Ποιος κάλεσε ουσιαστικά τους Ευρωπαίους να ανα-
λάβουν περισσότερα βάρη και να ενισχύσουν τον ευρωπαϊκό πυ-
λώνα του ΝΑΤΟ; Ο Τραµπ. Κανένας άλλος. Ο Τραµπ. Και για ποια
απεξάρτηση από τις ΗΠΑ τελικά µιλάµε όταν ο Τραµπ παρακάµ-
πτοντας όλη την Ευρώπη µιλάει απευθείας µε τον Πούτιν και οι
Ευρωπαίοι καλούνται απλώς και µόνο σε παροχή εγγυήσεων για
να εξασφαλίσουν οι ΗΠΑ πρόσβαση στα πολύτιµα κοιτάσµατα
σπάνιων γαιών της Ουκρανίας; Εκεί βρισκόµαστε σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν πριν από λίγους µήνες σε
αυτή την Αίθουσα ψηφίζαµε επί του σχεδίου του κρατικού προ-
ϋπολογισµού για το 2025, η Νέα Αριστερά καταψήφισε τις αµυν-
τικές δαπάνες. Ήµασταν πολύ ξεκάθαροι. Είπαµε «όχι» στους
εξοπλισµούς, είπαµε «όχι» στη µετατροπή της Ευρώπης σε πο-
λεµική οικονοµία, είπαµε «όχι» στη στρατιωτικοποίηση και στη
λογική του πολέµου, είπαµε «όχι» στις συµφωνίες που ο κ. Μη-
τσοτάκης κλείνει µόνος του µε αδιαφάνεια ερήµην ακόµα και της
στρατιωτικής ηγεσίας, την ίδια στρατιωτική ηγεσία η οποία ειρή-
σθω εν παρόδω παρακολουθούνταν από τις υποκλοπές. Είπαµε
«όχι» στην πατριδοκαπηλία. 

Τότε όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -θα απευθυνθώ στα
κόµµατα της προοδευτικής Αντιπολίτευσης- είχα πει ότι θα γινό-
µουν και δυσάρεστος και ότι θα χαλούσα και το κλίµα της συναί-
νεσης σε αυτήν την Αίθουσα καλώντας σας τότε να
συγκρουστούµε µε τη Δεξιά και την άκρα δεξιά που επενδύουν
στη λογική του πολέµου και στην κούρσα των υπερεξοπλισµών.
Σας είπα ότι η συναίνεση στον κ. Μητσοτάκη σε αυτές τις στρα-
τηγικές επιλογές στέλνει λάθος µήνυµα στην κοινωνία. Στέλνει
το µήνυµα ότι όλοι είναι ίδιοι. Και σας είπα ότι εµείς δεν θα δώ-
σουµε λευκή επιταγή στον κ. Μητσοτάκη. Δεν συναινούµε στον
πόλεµο και στους υπερεξοπλισµούς. Και δεν φοβόµαστε τη σύγ-
κρουση µε τον εθνικισµό και ούτε βεβαίως µπερδεύουµε την
ασφάλεια της χώρας µε τις µπίζνες της πολεµικής βιοµηχανίας. 

Σήµερα, λοιπόν, δεν γίνεται παρά να νιώθουµε δικαιωµένοι γι’
αυτή µας τη στάση. Σήµερα ακούγοντας τον κ. Μητσοτάκη το
πρωί στην πρωτοµιλία του να µας παρουσιάζει την νέα κούρσα
υπερεξοπλισµών δεν γίνεται να µη νιώθουµε δικαιωµένοι για τη
συνέπειά µας και για τα όσα είχαµε προβλέψει ότι θα επακολου-
θήσουν. Και να που ήρθαν. Κι εµείς, λοιπόν, θα ξαναπούµε στον
κ. Μητσοτάκη «όχι στο όνοµά µας». Και όχι στο όνοµά µας γιατί
γνωρίζουµε πολύ καλά ότι η πολεµική οικονοµία, αν θέλουµε να
είµαστε ειλικρινείς µε τους εαυτούς µας και µε τον λαό που µας
παρακολουθεί, δεν θα λύσει τα αναπτυξιακά αδιέξοδα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Δεν θα φέρει ανάπτυξη για την κοινωνία. Αν-
τιθέτως θα στερήσει πολύτιµους πόρους από τη ζωή και την
ευηµερία των λαών της. Και µην ξεχνάτε ότι ο µοναδικός τρόπος
αναπαραγωγής της πολεµικής βιοµηχανίας είναι η κατανάλωση
αυτών που κατασκευάζει. Δηλαδή πώς; Με πόλεµο. 

Δεν ακούσαµε καν από την Κυβέρνηση και από τον Πρωθυ-
πουργό πόσες σωστές επισηµάνσεις έκανε ο Πρωθυπουργός
της Ισπανίας ο κ. Σάντσεθ, για παράδειγµα, ο οποίος τόνισε ότι
χρειάζεται να δούµε την άµυνα και την ασφάλεια µε προϊόντα
διττής χρήσης, dual use όπως είπε, λέγοντας ότι τα µη επανδρω-
µένα αεροσκάφη, παραδείγµατος χάριν, µπορούν επίσης να χρη-
σιµοποιηθούν για την καταπολέµηση πυρκαγιών και άρα αυτό
είναι το µήνυµα που πρέπει να περάσει στους ευρωπαϊκούς
λαούς, αυτή η χρήση. 

Μας είπε νωρίτερα ο κ. Μητσοτάκης ότι περιµένει η Κυβέρ-
νησή του µε χαρά να εφαρµόσει τη ρήτρα διαφυγής για τις αµυν-

τικές δαπάνες που παρέχει το πρόγραµµα ReArm. Μάλιστα. Και
τι προβλέπει η ρήτρα διαφυγής; Ότι δεν θα υπολογίζεται µέρος
των αµυντικών δαπανών στο έλλειµµα προκειµένου τα κράτη να
προχωρήσουν σε ακόµη περισσότερους εξοπλισµούς. Είναι θε-
τικό αυτό; Για τον Πρωθυπουργό προσωπικά και για το κόµµα
του που αδηµονεί προφανώς για προεκλογικές παροχές µε το
πρόσχηµα της ενίσχυσης της άµυνας, ναι είναι θετικό. Για τη
χώρα όµως που θα δεθεί ακόµα πιο βαθιά στην υπερχρέωση
µέσω του δανεισµού είναι θετικό; Ξεκάθαρα όχι. Για τη χώρα µας
που µετρά ήδη δαπάνες εξοπλισµού 3,2% του ΑΕΠ σταθερά στις
πέντε πρώτες θέσεις του ΝΑΤΟ εδώ και πολλά χρόνια, είναι αυτό
θετικό; Καθόλου θετικό δεν είναι. Θα αποδειχθεί µια ακόµη θηλιά
υπερχρέωσης ο νέος δανεισµός. 

Ποια είναι η άλλη µέθοδος; Τι λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως
σήµερα µάλιστα αποκαλύπτει το euractiv.gr, για την τρέχουσα
περίοδο; Όχι για το µέλλον, σήµερα, λέει το euractiv.gr για την
περίοδο 2021-2027 των κοινοτικών κονδυλίων για το ΕΣΠΑ που
είναι σε εξέλιξη. Τι λέει λοιπόν; Ανακατεύθυνση πόρων προς την
άµυνα. Εγώ θα σας πω ξεκάθαρα από τη δική µας την πλευρά
να µην τολµήσετε να το κάνετε αυτό. Μην τολµήσετε να κλέψετε
πολύτιµους πόρους από τα δηµόσια νοσοκοµεία. Μην τολµήσετε
να κλέψετε πολύτιµους πόρους από τα σχολεία. Μην τολµήσετε
να κλέψετε πολύτιµους πόρους από τους εργαζόµενους και τους
ανέργους. Μην τολµήσετε να κλέψετε πολύτιµους πόρους από
τις δηµόσιες υποδοµές, όπως για παράδειγµα από τον σιδηρό-
δροµο για τον οποίο γίνεται όλη η συζήτηση το τελευταίο διά-
στηµα και για τον οποίο µας λέει τώρα ο κ. Μητσοτάκης ότι το
2027 θα είναι ασφαλής. Μην τολµήσετε να κλέψετε απαραίτη-
τους πόρους από τα έργα για την αντιµετώπιση της κλιµατικής
κρίσης και τη θωράκιση των κοινωνιών µας από το θεσσαλικό
κάµπο που ακόµα περιµένει την αποκατάσταση από τον «Daniel».
Σήµερα, σε αυτή την τόσο κρίσιµη συνθήκη, θα έπρεπε να συζη-
τάµε γιατί µετά από τόσα χρόνια πολιτικής συνοχής, διαρθρωτι-
κών ταµείων, κοινοτικών προγραµµάτων, όχι απλώς δεν έχει
επιτευχθεί ο βασικός στόχος της σύγκλισης αλλά βλέπουµε τις
εθνικές και περιφερειακές ανισότητες να αυξάνονται ολοένα και
περισσότερο. 

Αυτή θα έπρεπε να είναι η συζήτηση την οποία θα έπρεπε να
κάνουµε αλλά δυστυχώς οι νεοφιλελεύθερες κυβερνήσεις σαν
τη δική σας αποφεύγουν αυτή τη συζήτηση. Σας ενδιαφέρει µόνο
να αυξήσετε ακόµα περισσότερο τις εξοπλιστικές δαπάνες λες
και δεν είναι αρκετό το 3,2% του ΑΕΠ, λες και δεν είναι εξωφρε-
νικό µια χώρα µε τόσο βαθιά δηµοσιονοµικά και παραγωγικά
προβλήµατα να βρίσκεται σταθερά στις 5 πρώτες θέσεις του
ΝΑΤΟ ως προς τις εξοπλιστικές της δαπάνες. Κι εµείς το λέµε
ξεκάθαρα. Για µας η απάντηση είναι ότι θέλουµε ένα Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας για την αντιµετώπιση της κλιµατικής
κρίσης, για τη στήριξη του κόσµου της εργασίας, για την ενί-
σχυση της δηµόσιας παιδείας, για την ενίσχυση του δηµόσιου
συστήµατος υγείας. Δεν θέλουµε νέα δάνεια που θα µας δεσµεύ-
σουν για τους υπερεξοπλισµούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε µια αναφορά στο
εξής. Είναι εµφανές ότι ζούµε σε µια περίοδο που η Ευρωπαϊκή
Ένωση περνάει όχι απλώς µια κρίση αλλά µια υπαρξιακή αβεβαι-
ότητα, θα έλεγα. Είναι επίσης εµφανές ότι η Κυβέρνηση, ο κ. Μη-
τσοτάκης προσωπικά, κάτω από το βάρος των µεγαλειωδών
κινητοποιήσεων του λαού µας ψάχνει οδό διαφυγής. Και θα κάνει
ό,τι µπορεί για να αλλάξει την ατζέντα. Και ήδη το κάνει µε πα-
ρεµβάσεις οι οποίες επενδύουν ακριβώς σε λογικές πατριδοκα-
πηλίας για να αποδράσει. Είναι οι γνωστές δεξιές συνταγές. 

Έχει θέµατα ασφάλειας η χώρα; Έχει, βεβαίως, θέµατα ασφά-
λειας, αλλά γι’ αυτά τα θέµατα ασφάλειας, δυστυχώς, δεν συζη-
τάµε καθόλου. Δεν συζητάµε για το ότι η χώρα δεν είναι
θωρακισµένη απέναντι στην κλιµατική κρίση. Δεν συζητάµε γιατί
η πλειοψηφία της κοινωνίας, τα χαµηλά στρώµατα, πληρώνουν
άδικα αυτό το µάρµαρο της κλιµατικής µετάβασης και δεν υπάρ-
χει κλιµατική δικαιοσύνη. Δεν συζητάµε γιατί ο κόσµος της ερ-
γασίας δεν προστατεύεται από τις συλλογικές συµβάσεις και
είναι έρµαιο της εργοδοσίας. 

Δεν συζητάµε γιατί το δηµόσιο σύστηµα υγείας, όχι απλώς βρί-
σκεται σε κρίση, αλλά καταρρέει συνεχώς και οι γιατροί εγκατα-
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λείπουν το ΕΣΥ και φεύγουν στο εξωτερικό. Δεν συζητάµε γιατί
η δηµόσια παιδεία θυσιάζεται στον βωµό ιδιωτικών συµφερόν-
των, τα κολέγια που βαφτίστηκαν πανεπιστήµια µέσα σε µία
νύχτα περιµένοντας, υποτίθεται, το Χάρβαρντ και το Γέιλ, που-
λώντας φύκια για µεταξωτές κορδέλες στον ελληνικό λαό. Και
δεν συζητάµε για τα τρένα που έχουν γίνει, δυστυχώς, τρένα του
θανάτου µε µια λογική του «Πάµε κι όπου βγει». 

Για αυτά θα έπρεπε να συζητάµε, γι’ αυτά θα έπρεπε να πα-
λεύουµε. Και εµείς γι’ αυτά θα συνεχίσουµε να παλεύουµε. Όχι
για την κούρσα των υπερεξοπλισµών, όχι για τον πόλεµο. Γιατί
αυτό που έχει ανάγκη σήµερα η Ευρώπη συνολικά, οι ευρωπαϊκοί
λαοί, είναι ένα µαζικό κίνηµα για την ειρήνη -για την ειρήνη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και είναι καθήκον όλων των αριστερών και προοδευτικών δυ-

νάµεων να σταθούν απέναντι στα τύµπανα του πολέµου και να
πρωταγωνιστήσουν σ’ ένα τέτοιο κίνηµα απέναντι σε καταστρο-
φικούς σχεδιασµούς που µας γυρνάνε πολλές δεκαετίες πίσω. 

Εµείς δεν λέµε «όχι», προφανώς, στην αναγκαία αµυντική θω-
ράκιση της χώρας µας. Λέµε, όµως, ότι οι λύσεις στις σχέσεις µε
τη γείτονα Τουρκία πρέπει να έχουν το βλέµµα στραµµένο στην
ειρηνική επίλυση των διαφορών µας. Και λέµε, επίσης, ότι η Ευ-
ρώπη δεν πρέπει να ξεχνάει την κοινή ευρωπαϊκή πολιτική και
δεν πρέπει να την αποσυνδέει από την πολιτική ασφάλειας και
την αµυντική πολιτική. 

Λέµε ότι οι λαοί της Ευρώπης πρέπει, πρωτίστως, να προστα-
τευτούν και οι κοινωνίες να είναι όρθιες και ασφαλείς, για να µπο-
ρέσουν να προχωρήσουν. Λέµε ότι στις ανησυχητικές εξελίξεις,
στις απειλές τις οποίες γεωπολιτικά δεχόµαστε αυτή την πε-
ρίοδο, η λύση δεν µπορεί ποτέ να είναι ο πόλεµος, γιατί ο πόλε-
µος είναι η απόλυτη καταστροφή. Και αυτό η ήπειρός µας το έχει
πληρώσει πολύ ακριβά.

Λέµε, επίσης, ότι ο παλαιστινιακός λαός δικαιούται ένα κράτος.
Λέµε ότι η ανάληψη της εξουσίας στη Συρία από τους τζιχαντι-
στές δεν ήταν επιστροφή στην κανονικότητα, όπως, δυστυχώς,
µε πολύ µεγάλη αφέλεια ακούσαµε από επίσηµα κυβερνητικά
χείλη. 

Σας καλώ, λοιπόν, όλες και όλους να αρθούµε στο ύψος των
περιστάσεων, να αναλάβουµε τις ευθύνες µας πριν να είναι πολύ
αργά. Γιατί το παλιό δίληµµα, το οποίο προσπάθησε νωρίτερα ο
κ. Μητσοτάκης να το απαξιώσει, το δίληµµα «κανόνια ή βού-
τυρο», δεν είναι σαθρό, όπως µας είπε ο κ. Μητσοτάκης. Είναι
ένα δίληµµα το οποίο σήµερα είναι εξαιρετικά επίκαιρο, είναι πιο
επίκαιρο από ποτέ. Και πιο επιτακτική από ποτέ είναι η ανάγκη
για τη συγκρότηση ενός λαϊκού µετώπου απέναντι στη Δεξιά και
την ακροδεξιά, απέναντι στη στροφή της Ευρώπης και τον µετα-
σχηµατισµό της σε πολεµική οικονοµία, απέναντι στην πατριδο-
καπηλία και τον εθνικισµό. 

Γιατί ο αγώνας για ειρήνη, ο αγώνας για κλιµατική δικαιοσύνη,
ο αγώνας για ασφάλεια και ευηµερία, είναι καθήκον µας απέναντι
σε µια κοινωνία που, πλέον, ζητάει οξυγόνο. Και είναι, πρωτί-
στως, καθήκον µας απέναντι στις επόµενες γενιές, απέναντι στα
παιδιά µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας Νίκη, ο κ. Δηµήτριος Νατσιός. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιµέναµε να ακούσουµε

πολλά και σηµαντικά σήµερα από τον Πρωθυπουργό, αλλά µας
γέµισε -µας µπούκωσε, καλύτερα- µε καλές προθέσεις, οραµα-
τισµούς και στόχους και παρέπεµψε την παρουσίαση των στόχων
του αµυντικού προγραµµατισµού στην ειδική επιτροπή της Βου-
λής, όπου ο ελληνικός λαός δεν θα µπορεί να ενηµερωθεί για
όσα έχετε σχεδιάσει. Η γνωστή θουκυδίδειος τακτική «θεαταί
λόγων και ακροαταί έργων» καταντήσαµε. Βλέπουµε λόγια και
ακούµε έργα. Πρέπει να ισχύει το αντίθετο. 

Η Νίκη, βέβαια, συµµερίζεται την ανάγκη για την υλοποίηση
ενός προγράµµατος εξοπλισµών που θα καθιστά τις Ένοπλες
Δυνάµεις µας αυτοδύναµες και την προστασία της εδαφικής µας

ακεραιότητας, κυριολεκτικά, ιερό σκοπό. Εξάλλου, είµαστε Πα-
τριωτικό Κίνηµα, πατριωτισµός και εθνική άµυνα πηγαίνουν µαζί.
Έχουµε, όµως, κάποιες ερωτήσεις: Ποια από τα οπλικά συστή-
µατα που θα ανακοινώσετε θα αποκτηθούν µε απευθείας ανά-
θεση και ποια µε δηµόσιο διαγωνισµό; Ποια από τα οπλικά
συστήµατα θα κατασκευαστούν στην Ελλάδα; Τι ποσοστό των
αµυντικών δαπανών θα δοθεί στην Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία
για την παραγωγή ή τη συµπαραγωγή συστηµάτων; Στα προ-
γράµµατα που εξαγγείλατε, θα υπάρχει µέριµνα για την προµή-
θεια πυροµαχικών και ανταλλακτικών σε βάθος δεκαπενταετίας
ή εικοσαετίας ή θα επαναληφθούν φαινόµενα αβδηριτισµού, να
έχουµε δηλαδή οπλικά συστήµατα χωρίς πυροµαχικά; Στα
οπλικά συστήµατα που θα αποκτήσουµε, θα έχουµε πλήρως τη
δυνατότητα χρήσεώς τους όποτε κριθεί αναγκαίο -παραδείγµα-
τος χάριν, σε µια κρίση ή πόλεµο- ή όπως τα F-35 δεν θα µπο-
ρούν να πετάξουν χωρίς τη σύµφωνη γνώµη του κατασκευαστή; 

Η πολεµική σύρραξη στην Ουκρανία και στη Γάζα, όντως, επι-
βεβαίωσε άλλη µια φορά το πόσο σηµαντικό είναι για µία χώρα
να έχει αµυντική αυτάρκεια και να µπορεί να βασίζεται στη δική
της εγχώρια παραγωγή και υποστήριξη. Να θυµίσω από την ιστο-
ρία -µας αρέσει η ιστορία, ακουµπάµε πάνω σε αυτή- ότι οι θρυ-
λικοί µπαρουτόµυλοι της Δηµητσάνας έσωσαν την επανάσταση
στις πρώτες κρίσιµες µάχες, γιατί εξασφάλιζαν πολεµοφόδια
στους επαναστατηµένους τότε αγωνιστές του ’21. 

Και δεν είναι υπερβολή να πούµε ότι η εθνική ανεξαρτησία
είναι συνυφασµένη µε την αµυντική αυτάρκεια, καθόσον σε µία
ενδεχόµενη πολεµική σύρραξη δεν θα υπάρχει η πολυτέλεια να
αναµένουµε αµυντική βοήθεια από τρίτους. «Ουαί τω µη τοις ιδί-
οις όνυξι ξυοµένω». Αλίµονο σε αυτόν που δεν έχει δικά του νύχια
να ξυθεί, µία παροιµία που µας έρχεται από την αυτοκρατορία
της νέας Ρώµης - Κωνσταντινουπόλεως, το κακώς λεγόµενο Βυ-
ζάντιο. 

Γιατί όµως δεν φροντίσατε έγκαιρα να ενισχύσετε την εγχώριά
µας παραγωγή; Γιατί απαξιώσατε τα Ελληνικά Αµυντικά Συστή-
µατα και πλέον δεν µπορούν να παράγουν ούτε βλήµατα πυρο-
βολικού των 155 χιλιοστών; Σας διέφυγε την προσοχή ότι η νέα
λευκή βίβλος για την άµυνα κάνει λόγο για ανάγκη παραγωγής
δύο εκατοµµυρίων βληµάτων τον χρόνο µόνο για την Ουκρανία;
Εσείς ήσασταν τυφλοί τα τελευταία χρόνια και δεν το είδατε
αυτό; Απαντήστε µας, γιατί φαίνεστε ως να ανακαλύψατε τον
τροχό. 

Αυτά τα συµπεράσµατα υπήρχαν, αλλά εσείς δεν κάνατε τί-
ποτε απολύτως για να εξασφαλίσετε την αµυντική µας αυτάρκεια
ούτε και για να επωφεληθούµε οικονοµικά από την παγκόσµια
ζήτηση. 

Μας εντυπωσίασε σήµερα, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι δεν δια-
φηµίσατε πολύ την αγορά των F-35, ενώ στο πρόσφατο παρελ-
θόν το είχατε κάνει σηµαία ως έµπρακτη απόδειξη πατριωτισµού
και ειλικρινούς ενδιαφέροντος για την εθνική µας άµυνα. Γιατί;
Μήπως διαπιστώσατε ότι δεν ήταν και η καλύτερη επιλογή;
Μήπως διαπιστώσατε ότι αγοράσατε ένα πανάκριβο αεροσκά-
φος που παρουσιάζει πολλά τεχνικά προβλήµατα, µε χαµηλή επι-
χειρησιακή διαθεσιµότητα και είναι σχεδιασµένο για άλλο είδος
πολέµου και όχι για το επιχειρησιακό περιβάλλον του Αιγαίου;
Μήπως µάθατε ότι δεν µπορεί να πετάει -το κυριότερο αυτό-
όποτε το θέλουµε; Το λένε αρκετοί αυτό. 

Θα αναφέρω ένα άρθρο της γαλλικής εφηµερίδας «Liberation»
στις 20 Φεβρουαρίου του 2025 του Ευρωβουλευτή Κριστόφ Γκο-
µάρ, ο οποίος υπήρξε και διευθυντής της γαλλικής στρατιωτικής
υπηρεσίας πληροφοριών. Τι λέει αυτός ο κύριος; «Εάν η Αµερική
επιτίθετο στη Γροιλανδία, καµία ευρωπαϊκή χώρα δεν θα µπο-
ρούσε να στείλει τα F-35 της για να την υπερασπιστεί γιατί έχουν
σύστηµα µπλοκαρίσµατος, εάν στο σχέδιο πτήσης δεν συµφωνεί
το αµερικανικό Πεντάγωνο». Τα έγραψε ένας Γάλλος που διετέ-
λεσε σε κρίσιµες θέσεις.

Δεν µου είναι ευχάριστο να λέω τέτοια πράγµατα για την
εθνική µας άµυνα, αλλά δυστυχώς οι επιλογές της Κυβέρνησης
βασίζονται σε καιροσκοπισµό, την υποτέλεια και την δουλοπρέ-
πεια. Φοβούµαστε ότι αυτό θα επαναληφθεί και µε το νέο πακέτο
εξοπλισµών. 

Μιλήσατε για την ανάγκη εγχώριας προστιθέµενης αξίας. Μα
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καλά, αυτό είναι συµπέρασµα από µία Κυβέρνηση που είναι εδώ
και επτά χρόνια στην εξουσία; Τώρα ξυπνήσατε; Τόσος χρόνος
για να κάνετε αυτή την απλοϊκή, θα έλεγα, εκτίµηση; Δεν έχετε
διαβάσει κανένα ιστορικό βιβλίο; Επί κυβερνήσεών σας δόθηκαν
δεκάδες δισεκατοµµύρια για εξοπλισµούς, χωρίς να πετύχουµε
καµία συµµετοχή στο κατασκευαστικό έργο για να κερδίσουµε
µεταφορά τεχνογνωσίας και να ωφεληθεί έτσι και η οικονοµία
µας. Τα αεροσκάφη Rafale, τα F-35 και οι φρεγάτες Belharra κό-
στισαν πολλά δισεκατοµµύρια, αλλά δεν θα επιστρέψει σχεδόν
ούτε ένα ευρώ στην Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία. 

Ο ν.4782/2021 στο άρθρο 149 αναφέρει ότι: «Για την προστα-
σία των ουσιωδών συµφερόντων ασφάλειας της χώρας και ιδίως
για την ασφάλεια εφοδιασµού και την επιχειρησιακή αυτονοµία
των Ενόπλων Δυνάµεων, καθώς και για την κάλυψη των αναγκών,
που υπάρχουν σε περιόδους κρίσης, επιστράτευσης ή πολέµου,
το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας λαµβάνει όλα τα αναγκαία µέτρα
για την εγκαθίδρυση και διατήρηση µιας εγχώριας τεχνολογικής-
βιοµηχανικής βάσης, συµπεριλαµβανοµένων µέτρων που αφο-
ρούν σε έρευνα και ανάπτυξη σε συγκεκριµένους στρατηγικούς
τοµείς άµυνας και ασφάλειας». 

Συµφωνούµε απόλυτα. Ποια ήταν, όµως, η πολιτική σας µέχρι
τώρα; Οι υπάρχουσες υποδοµές παραγωγής αµυντικού υλικού
απαξιώθηκαν και εκποιήθηκαν, µε αποτέλεσµα να µην µπορούµε
να παράγουµε ούτε τα απολύτως αναγκαία για τις αµυντικές µας
ανάγκες. Θα αναφέρω τρία χαρακτηριστικά παραδείγµατα: 

Πρώτον, η Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία κάποτε διέθετε
εξειδικευµένο προσωπικό που αναλάµβανε τη συντήρηση όλων
των πτητικών µέσων. Σήµερα σηµαντικό µέρος της συντήρησης
των πτητικών µέσων εκτελείται στο εξωτερικό και µάλιστα µε
πολύ µεγαλύτερο κόστος από αυτό που κοστίζει στην ΕΑΒ. Επί-
σης, λόγω της πολιτικής των εγκληµατικών µνηµονίων, εξειδικευ-
µένο προσωπικό της ΕΑΒ έχει προσληφθεί σε ιδιωτικές εταιρείες
που αναλαµβάνουν το έργο της συντήρησης ελληνικών αεροσκα-
φών και ελικοπτέρων. Δηλαδή, εµείς εκπαιδεύουµε προσωπικό
άριστο για να δουλεύει όχι στην πατρίδα µας, αλλά για τρίτους,
στο εξωτερικό. 

Δεύτερον, τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα, µετά την εξαγγε-
λία για µετατροπή του εργοστασίου στον Υµηττό σε χώρο πρα-
σίνου και µετεγκατάστασης υπηρεσιών, δεν έχουν σχέδιο
µεταφοράς της παραγωγικής δυνατότητας στο Λαύριο. Κι ενώ
βλέπουµε παγκοσµίως να υπάρχει τεράστια ζήτηση σε πυροµα-
χικά πυροβολικού, τα ΕΑΣ σήµερα δεν µπορούν να παράγουν αυ-
τόνοµα βασικά πυροµαχικά. Πλήρης απαξίωση!

Τρίτον, µια σηµαντική ιδιωτική εταιρεία, η Intracom, οποία είχε
αναλάβει πολλά και κρίσιµα έργα των Ενόπλων Δυνάµεων πε-
ριήλθε σε έλεγχο ισραηλινής εταιρείας, προφανώς για να γίνει
πιο εύκολα η αγορά ισραηλινών οπλικών συστηµάτων. Το είπατε
άλλωστε σήµερα ότι η Ευρώπη έχει ένα µεγάλο παραγωγικό
κενό, κύριε Πρωθυπουργέ, και το Ισραήλ µπορεί να µας παρέχει
πιο γρήγορα τέτοιες δυνατότητες. Γι’ αυτό ξεπουλήθηκε η εται-
ρεία;

Είπατε, επίσης, ότι υπάρχουν εταιρείες που µπορούν να παί-
ξουν αυτόν τον ρόλο. Δώσατε συγχαρητήρια στον Υπουργό Αµύ-
νης για το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, ΕΛΚΑΚ, και
τα σηµαντικά βήµατα που γίνονται για την ανάπτυξη νεοφυών
επιχειρήσεων του οικοσυστήµατος για την άµυνα. Ερώτηση:
Γιατί τόσα χρόνια ο τοµέας έρευνας και ανάπτυξης στην αµυν-
τική τεχνολογία ήταν σε νηπιώδη κατάσταση; Όταν µιλάς για και-
νοτοµία και προσπαθείς να αρπάξεις κάποιο δηµόσιο κτίριο για
να στεγάσεις στα γραφεία σου, τότε δεν υπάρχουν προοπτικές.
Επίσης, όταν σε αυτό το σχήµα, το ΕΛΚΑΚ, βάζεις µέτοχο το
Υπερταµείο, δηλαδή τους ξένους δανειστές, δεν µπορείς να
µιλάς για εθνική παραγωγή και ανάπτυξη. 

Η θέση της Νίκης είναι ότι θα έπρεπε να συσταθεί ένα ανεξάρ-
τητο υφυπουργείο αµυντικής βιοµηχανίας. Έναν σκασµό Υφυ-
πουργούς και Υφυπουργεία έχετε. Ζούµε σε δύσκολη περιοχή
και σε δύσκολη εποχή. Φτιάξτε ένα υφυπουργείο αµυντικής βιο-
µηχανίας µε δικό του προϋπολογισµό, µε αποστολή την ανά-
πτυξη, παραγωγή και προώθηση ελληνικών οπλικών
συστηµάτων. Έχουµε άριστα µυαλά, εγκέφαλους, που δυστυχώς
λεηλατούνται από τους ξένους, για παραγωγή και προώθηση ελ-

ληνικών οπλικών συστηµάτων για την κάλυψη των αµυντικών δα-
πανών της χώρας, αλλά και την εποπτεία και τον συντονισµό των
κρατικών και ιδιωτικών βιοµηχανιών αµυντικού εξοπλισµού,
ασκώντας δηλαδή ουσιαστική στρατηγική προµηθειών. 

Επίσης, αποτελεί παράλειψη της Κυβέρνησης η µη νοµοθέ-
τηση της υποχρεωτικής βιοµηχανικής επιστροφής σε κάθε προ-
µήθεια από το εξωτερικό σε ποσοστό 20% έως 30% για την
ανάληψη υποκατασκευαστικού έργου υπό εγχώριες αµυντικές
βιοµηχανίες. Στην οµιλία σας κάνατε κάποια αναφορά, αλλά αυτό
θα πρέπει να υπάρχει σε σχετικό νόµο. Αλλιώς, δεν θα τηρείται. 

Μιλάµε για πρόγραµµα εξοπλισµών που θα συνεισφέρουν
προγράµµατα στην εθνική µας άµυνα. Εάν, όµως, ρωτούσαµε
τον Πρωθυπουργό τι εννοεί εθνική άµυνα, είµαστε περίεργοι να
ακούσουµε τι θα µας απαντούσε. Στρατιώτες στα σύνορα και
πλοία στο Αιγαίο και αεροσκάφη στα αεροδρόµια; Ναι, αλλά είναι
κάτι ευρύτερο η εθνική άµυνα. Έχει σχέση µε την άµυνα και την
επιβίωση του έθνους όχι µόνο στρατιωτικά, αλλά και ιστορικά.
Άµυνα εναντίον απειλών και κινδύνων που αντιµετωπίζει η χώρα
µας και εξωτερικών, αλλά και εσωτερικών και πνευµατικών.
Άµυνα είναι εθνική και η διατήρηση της µοναδικής της ελληνορ-
θόδοξης ταυτότητας µας και της απαράµιλλης ελληνικής γλώσ-
σας. Άµυνα παλλαϊκή µας χρειάζεται. Είναι τόσο κρίσιµη αυτή η
άµυνα για το ηθικό του στρατού µας σε περιόδους πολέµου. 

Να πω και κάτι. Ο µεγάλος Παπαδιαµάντης το 1896, λίγο πριν
από την καταστροφή του πολέµου του 1897, σ’ ένα προφητικό
κείµενό του, που ενδιαφέρει και σήµερα, έλεγε τα εξής. Τι είναι
άµυνα; Λέει ο µεγάλος συγγραφέας στην εξέχουσα και αριστο-
τεχνική γλώσσα του:  «Άµυνα περί πάτρης, κύριε Υπουργέ, θα
ήτο η ευσυνείδητος λειτουργία των θεσµών, η εθνική αγωγή…»
-λέει ο Παπαδιαµάντης- «…η χρηστή διοίκησις, η καταπολέµησις
του ξένου υλισµού και του πιθηκισµού, του διαφθείροντος το
φρόνηµα και εκφυλίσαντος σήµερον το έθνος…» -ο υλισµός και
ο πιθηκισµός- «…και η πρόληψις της χρεοκοπίας». Μετά από
έναν χρόνο µπήκαµε στην περιπέτεια του λεγόµενου ατυχούς ελ-
ληνοτουρκικού πολέµου και θυµάστε από την ιστορία τι πάθαµε.
Πάθαµε καταστροφή γιατί δεν τηρήθηκαν αυτά που είχε επιση-
µάνει ο µεγάλος συγγραφέας, χρηστή διοίκησις, εθνική αγωγή,
ο υλισµός ο ξένος και ο πιθηκισµός που εκφυλίζει το έθνος και η
πρόληψη της χρεοκοπίας.

Αναφέρθηκε ο Πρωθυπουργός και είπε ότι τα νέα παιδιά δεν
πηγαίνουν στις παραγωγικές σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων
λόγω χαµηλών µισθών. Μάλιστα. Όµως, υπάρχει και κάτι άλλο
που δεν µπορεί να το εντοπίσει, λόγω της παιδείας του, της εκ-
παίδευσης του. Η προπαγάνδα του εθνοµηδενισµού που χρόνια
τώρα δηλητηριάζει τα σχολεία µας και τα πανεπιστήµια µας.
Αυτή είναι η αχίλλειος πτέρνα της ασπίδας του Αχιλλέα που
ευαγγελίζεστε, το ότι µες στα σχολειά µας σήµερα πέφτουν, εν-
σταλάζονται, δηλητήρια κανονικά. 

Ζητήσαµε, αγαπητέ, κύριε Υπουργέ, µια έπαρση της σηµαίας
και µια απαγγελία του Εθνικού Ύµνου που ίσχυε µια φορά τον
µήνα για τα σχολεία µας. Το είχε καταργήσει ο ΣΥΡΙΖΑ το 2019
και εσείς οι ντεµέκ πατριώτες, οι υπερπατριώτες -και εσείς τα
λέτε αυτά- το αρνηθήκατε. Στο δηµοτικό σχολείο έπαρση της ση-
µαίας και απαγγελία του εθνικού ύµνου. Τι ενοχλεί σε παιδιά που
είναι στην κρίσιµη εξοπλιστική ηλικία; Να µας πείτε τι ενοχλεί.
Είναι αντιπατριωτικό, είναι σκοταδιστικό, είναι ακροδεξιό, η
έπαρση της σηµαίας στο δηµοτικό σχολείο; Και όταν υποβάλαµε
την επίκαιρη ερώτηση, η κυρία Υφυπουργός µάς είπε: «Μα εµείς
πιστεύουµε σε έναν νέο πατριωτισµό». Νέος πατριωτισµός είναι
ο εθνοµηδενισµός. Αυτό επαγγέλλεστε.

Δεν πολεµούν τα όπλα, µεγαλουργούν οι καρδιές, όπως έλεγε
ο εθνικός µας ποιητής Βαλαωρίτης, που νιώθω για την πατρίδα
τους στα σπλάχνα χαλασµό. Αλλά πώς να αναπτερωθεί το αί-
σθηµα της φιλοπατρίας µε τις προδοσίες των Πρεσπών, µέσω
τους ψευτογάµους των οµοφυλοφίλων και όλα τα συναφή που
καταρρακώνουν το παραδοσιακό ορθόδοξο αίσθηµα του λαού
µας; Γι’ αυτά είστε άξιοι µόνο.

Μια εθνική άµυνα δεν υποστηρίζεται ότι όταν µια κυβέρνηση
έχει Υφυπουργούς που µιλάνε για τουρκική δηµοκρατία της βο-
ρείου Κύπρου. Μιλάνε για την ανάγκη συνεκµετάλλευσης. Τάχα
δεν γνώριζαν τι σηµαίνει η λέξη. Αυτό σηµαίνει παντελή αγραµ-
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µατοσύνη και αµορφωσιά. Συνεκµετάλλευση του Αιγαίου µε τους
Τούρκους και για τη µη αναγκαιότητα του αγωγού EastMed. Εάν
δεν είναι ξεκάθαρα τα κυριαρχικά σου δικαιώµατα, τότε πώς θα
τα υπερασπιστείς στρατιωτικά;

Κύριε Πρωθυπουργέ, αναφερθήκατε στη Νίκη ως δήθεν πα-
τριώτες επειδή δεν υποστηρίξαµε το σχέδιο επανεξοπλισµού της
Ευρώπης. Να θυµίσουµε µερικά πράγµατα στον ελληνικό λαό.
Στις 6 Μαρτίου στη Σύνοδο Κορυφής της Ευρωπαϊκής Ένωσης
αποδεχθήκατε τη συµµετοχή προθύµων κρατών που θέλουν να
συνδράµουν στην ισχυροποίηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον
τοµέα της ασφάλειας και της άµυνας. Το ίδιο επαναλήφθηκε και
στη λεγόµενη Λευκή Βίβλο για την ευρωπαϊκή άµυνα. Μάλιστα
στην παράγραφο 8 του κειµένου αυτού αναφέρεται ότι η Τουρκία
είναι ένας µακροχρόνιος εταίρος στον τοµέα της κοινής ασφά-
λειας και άµυνας και η Ευρωπαϊκή Ένωση θα συνεχίσει την ανά-
πτυξη µιας αµοιβαία επωφελούς εταιρικής σχέσης.

Ο Τούρκος Πρόεδρος στις 7 Μαρτίου του 2025, λίγο µετά την
πρώτη τηλεδιάσκεψη µεταξύ των προθύµων κρατών -καθόλου
κολακευτικός ο τίτλος, άκου «πρόθυµα κράτη»- και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης δήλωσε: «Είναι προς το αµοιβαίο συµφέρον µας
όλα τα βήµατα που αφορούν την ευρωπαϊκή ασφάλεια να σχε-
διάζονται από κοινού µε την Τουρκία». Σε παρόµοια τηλεδιά-
σκεψη στις 21 Μαρτίου οι επικεφαλής των ευρωπαϊκών θεσµών
αποφάσισε να συµµετάσχει η Τουρκία στο πρόγραµµα Safe σε
ποσοστό 35%. Το πρόγραµµα αυτό, το είπατε, αφορά δαπάνες
150 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Όλα αυτά και µε την πρόσφατη εξα-
γορά της ιταλικής Piaggio Aerospace από την τουρκική Baykar,
µια κίνηση που προσφέρει στην Τουρκία άµεση πρόσβαση στην
ευρωπαϊκή αγορά αεροναυπηγικής και προηγµένων τεχνολο-
γιών. Μήπως µε παρόµοια σχήµατα θα µπορεί η Τουρκία να παίρ-
νει και ευρωπαϊκές πιστώσεις; Και πώς η Ελλάδα προτίθεται να
το αποτρέψει αυτό;

Κύριε Πρωθυπουργέ, σας ρωτούµε απλά και συγκεκριµένα:
Έχετε δεχθεί να συµµετέχει η Τουρκία στη σχεδίαση της ευρω-
παϊκής άµυνας; Δεύτερον, δεχθήκατε η Τουρκία να έχει µερίδιο
στην πίτα των 800 δισεκατοµµυρίων ευρώ του σχεδίου επανεξο-
πλισµού της Ευρώπης που εξήγγειλε η Πρόεδρος της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής Φον ντερ Λάιεν; Εάν ναι, να µας εξηγήσετε τους
λόγους, εκτός και αν υιοθετείτε τις απόψεις που λένε ότι είναι
προς το συµφέρον µας να δεχτούµε την Τουρκία στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, γιατί έτσι θα έχει έναν µοχλό πίεσης στις διεκδι-
κήσεις της στο Αιγαίο και στην ανατολική Μεσόγειο.

Κύριε Πρωθυπουργέ, η δική σας Κυβέρνηση υπέγραψε την κα-
ταπατηµένη πολλάκις διακήρυξε των Αθηνών και προπαγάνδισε
τα διαβόητα ήρεµα νερά µε την Τουρκία. Έδωσε έτσι το δι-
καίωµα να αγοράσει οπλικά συστήµατα η Τουρκία και να απαιτεί
µε απύθµενο θράσος τη συµµετοχή της στην ευρωπαϊκή αµυν-
τική σχεδίαση και παραγωγή. Εσείς ανοίξαµε αυτή την πόρτα.
Μιλάµε για επανεξοπλισµό της Ευρώπης και όλοι αναρωτιόµαστε
γιατί. Πώς προέκυψε τόσο ξαφνικά αυτή η ανάγκη;

Στο κείµενο της λευκής βίβλου αναφέρεται: «Η στρατιωτική
υποστήριξη στην Ουκρανία είναι το πιο άµεσο και πιεστικό έργο
για την ευρωπαϊκή άµυνα». Δηλαδή, κύριε Πρωθυπουργέ, θα
επανεξοπλίσουµε µε την Ευρώπη για να βοηθήσουµε την Ουκρα-
νία και όχι τις ανάγκες της δικής µας εθνικής άµυνας; Εµείς και
η Κύπρος δεν έχουµε απειλές από την Τουρκία; Γιατί δεν ανα-
φερθήκατε σε αυτό; Δεν αναφέρετε καθόλου και τη λέξη «Τουρ-
κία». Ο εχθρός είναι κάτι το αόρατο ζει και κατοικεί κάπου στο
σύµπαν. Γιατί δεν αναφέρθηκε ότι τα σύνορα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης έχουν παραβιαστεί στην Κύπρο και απειλούνται στο Αι-
γαίο µε τη «γαλάζια πατρίδα»; Γιατί συστηµατικά ξεχνάτε την
Κύπρο; Γιατί δεν ανασταίνετε -θα έλεγε και ο λαός- το νεκρό σή-
µερα ενιαίο αµυντικό δόγµα;

Στις 12 Μαρτίου του 2025 στο ψήφισµα του ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου, για το οποίο µας κατηγορήσατε ότι δεν το ψηφίσαµε,
καλούνται τα κράτη-µέλη να διαθέσουν τουλάχιστον το 0,25%
του ΑΕΠ τους για στρατιωτική βοήθεια προς την Ουκρανία. Αυτό
µεταφράζεται σε περίπου 600 εκατοµµύρια ευρώ. Τα χρήµατα
αυτά θα τα βρείτε να τα δώσετε, βεβαίως, αλλά για τις αυξήσεις
στους µισθούς των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων δεν βρή-
κατε.

Και επειδή αναφέρετε Θουκυδίδη, να σας θυµίσω και κάτι άλλο
που είχε γράψει: «Άνδρες γαρ πόλις και ου τείχη, ουδέ νήες αν-
δρών κεναί». Άνδρες, άνθρωποι εννοεί εδώ ο Θουκυδίδης απο-
τελούν τις πόλεις και όχι τα τείχη που δεν έχουν και τα καράβια
ανθρώπους να πολεµήσουν. Το προσωπικό των Ενόπλων Δυνά-
µεων είναι αυτό που πρέπει να προσέξετε. Χωρίς στελέχη στις
στρατιωτικές σχολές δεν θα υπάρχουν άνδρες για να στελεχώ-
σουν τους στόλους σας, εκτός εάν αυτοί θα λειτουργούν -οι
θόλοι εννοώ- µε τηλεχειρισµό από κάποια άλλη χώρα.

Και δύο πολύ σηµαντικά θέµατα που σχετίζονται όχι µόνο µε
την ευρωπαϊκή άµυνα, αλλά κυρίως µε την εθνική µας ασφάλεια.
Αναφέρατε για τις φρεγάτες Belharra ότι είναι το πιο σύγχρονο
σκάφος στη Μεσόγειο. Για να πλεύσουν, όµως, µέσα µε µεθ’
ορµής ακαθέκτου -που θα έλεγαν οι ναυτικοί-, χρειάζονται επαρ-
κές εξειδικευµένο προσωπικό. Πού θα το βρείτε τώρα που οι
στρατιωτικές σχολές έχουν υποβαθµιστεί τόσο πολύ;

Είπατε πριν στην οµιλία σας, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι η εικόνα
των Ενόπλων Δυνάµεων δεν έχει καµία σχέση µε αυτή που πα-
ραλάβατε. Συµφωνούµε. Καταφέρατε οι στρατιωτικές σχολές να
έχουν τους µισούς σπουδαστές απ’ όσους έπρεπε να έχουν.
Αυτό είναι το κατόρθωµα σας. Δεν προσέρχονται νέα παιδιά στις
παραγωγικές σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων. Δεν θα έχουµε
αξιωµατικούς σε λίγα χρόνια και εσείς συνεχίζετε τα ψεύδη σας.

Κανονικά θα έπρεπε το ένα τρίτο της οµιλίας σας -µεταφορικά
µιλάω- να αφορά µέτρα για τη δηµογραφική µας κατάρρευση.
Ματαιοπονούµε αν δεν ξεκινήσουµε από αυτό. Να σας πω κάτι,
πριν δύο χρόνια στο σχολείο όπου ήµουν στο Κιλκίς, η πρώτη
τάξη είχε πενήντα παιδιά. Τώρα έχει καµιά τριανταριά και βαίνουν
προς το χειρότερο, λιγότερα τα παιδιά και δεν κάνετε απολύτως
τίποτα, µόνο λόγια για το δηµογραφικό. Αν δεν το λύσουµε, µα-
ταιοπονούµε. Στεκόµαστε πάνω σε κινούµενη άµµο.

Κύριε Πρωθυπουργέ, επειδή από την όλη σας οµιλία φαίνεται
να ποντάρετε πολλά στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε τον ίδιο τρόπο
που ποντάρατε πριν στην Αµερική, θέλουµε από τους εταίρους
σας, εταίρους µας, να απαιτήσετε δύο πράγµατα. Το πρώτο
αφορά την επιχειρούµενη αλλαγή του τρόπου λήψης αποφά-
σεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ως Ελλάδα, ως χώρα, δεν πρέπει
να επιτρέψουµε να καταργηθεί το δικαίωµα της αρνησικυρίας,
το βέτο, για αποφάσεις σχετικά µε την κοινή εξωτερική πολιτική
και την κοινή άµυνα για τη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Η Ευρώπη είναι ένας χώρος που µπορεί να λειτουργήσει µόνο
συλλογικά.

Το δεύτερο αφορά τη συλλογική άµυνα. Ακρογωνιαίος λίθος -
το ξέρετε και εσείς καλύτερα- της Ευρωατλαντικής Συµµαχίας
είναι το περίφηµο άρθρο 5 που λέει «µια επίθεση εναντίον ενός
µέλους θα θεωρείται ως επίθεση εναντίον όλων των µελών». Αν-
τίστοιχη νοµίζουµε διάταξη θα πρέπει να υιοθετηθεί και στα πιο
επίσηµα έγγραφα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως αυτό της συν-
θήκης λειτουργίας της. Μόνο τότε θα µπορούµε να πούµε ότι σε
περίπτωση πολέµου µε την Τουρκία, που απειλεί νυχθηµερόν, θα
έχουµε την ουσιαστική στήριξη της Ευρωπαϊκής Ενώσεως.

Κάνατε ακόµη λόγο για αναβάθµιση του Συµβούλιου Εθνικής
Ασφάλειας και τη στελέχωση της αναγκαίας γραµµατείας, για να
παρακολουθεί τα θέµατα άµυνας. Συµφωνούµε απολύτως. Το
ερώτηµα είναι ποιος θα το αναλάβει. «Άνδρες γαρ η πόλις». Κά-
ποιος «εκλεκτός» του ΕΛΙΑΜΕΠ και τα στελέχη που θα έχει η
γραµµατεία θα πρέπει να έχουν θητεύσει στο υπ’ όψιν ίδρυµα,
που είναι διαβόητο για τις ανθελληνικές και παράλογες πολλές
φορές θέσεις;

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
πω ότι κανένα πρόγραµµα εξοπλισµών δεν µπορεί να ωφελήσει
την πατρίδα µας αν δεν αλλάξει ο τρόπος που βλέπουµε την
εθνική κυριαρχία και την εθνική άµυνα. Όταν έχουµε εκχωρήσει
τον έλεγχο της οικονοµίας µας στους δανειστές, τη συλλογή εσό-
δων σε ανεξάρτητες αρχές, όταν δεχόµαστε την αλλοίωση της
κοινωνίας µας µε τη λαθροµετανάστευση, τη φυγή Ελλήνων στο
εξωτερικό, τη βίαια επιβολή προτύπων ενάντια στην οικογένεια και
στη µητρότητα, τότε κανένα εξοπλιστικό πρόγραµµα δεν θα είναι
αποτελεσµατικό, γιατί χάνεται η έννοια της εθνικής συνείδησης
και η σπουδαιότητα του εθνικού φρονήµατος. Φρόνηµα θέλουµε,
µε «ήτα», και όχι φρόνιµα παιδιά σαν το γνωστό τραγούδι «Κάτσε
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φρόνιµα». Φρόνηµα σαν την αδάµαστη εκείνη γενιά των Ελλήνων
της Κύπρου, του εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα της ΕΟΚΑ -χτες
είχαµε επέτειο-, τη γενιά που έγραφε στους τοίχους των σπιτιών
της «Την Ελλάδα µας θέλοµεν και ας τρώγωµεν πέτρες!».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τελευταία γραµµή άµυνας για
την πατρίδα µας εν µέσω ενός ακατάστατου κόσµου, αυτό που
µας αποµένει, είναι η παιδεία, η µοναδική ελπίδα για αναγέννηση
και εθνική επιβίωση. «Δράξασθε παιδείας», µας έρχεται από µα-
κριά αυτή η φράση. Έθνος χωρίς παιδεία, εθνική παιδεία πάντα,
είναι πυροβόλο χωρίς πυρίτιδα. Δεν προασπίζουν την εθνική µας
ανεξαρτησία και την εδαφική µας ακεραιότητα µόνο οι πανάξιες
Ένοπλες Δυνάµεις µας, τις προασπίζει ο λαός µε την οµηρική
και θουκυδίδειο έννοια, όχι ο φιλοπόλεµος λαός, αλλά ο ετοιµο-
πόλεµος λαός, ο ψυχικά αρµατωµένος, ο νηφάλιος, ο φωτισµέ-
νος, ο πεπαιδευµένος πολίτης, που είναι ταυτόχρονα και οπλίτης. 

Εµείς στη Νίκη αυτόν τον λαό υπηρετούµε, αυτή τη γαλανό-
λευκη και ορθόδοξη πατρίδα σεβόµαστε και αγαπάµε, και το πε-
ριµένουµε και από εσάς. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-

ρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος
Βενιζέλος», τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και οκτώ συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από τα Δηµοτικά Σχολεία Γραµµενίτσας,
Πέτα, Χαλκιάδων, Κιρκιζάτων και Κορφοβουνίου Άρτας. 

Σας καλωσορίζουµε. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Πλεύσης Ελευθερίας, η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Γεια σας, παιδιά. Καλώς ήρθατε στη Βουλή! 

Γεια σας, κύριε Μητσοτάκη. Καλώς ήρθατε και εσείς στη
Βουλή! Νοµίζω ότι είναι η εικοστή έκτη φορά που εµφανίζεστε
από την έναρξη της κοινοβουλευτικής περιόδου.

Είναι βέβαιο ότι προερχόµαστε και υπερασπιζόµαστε δύο δια-
φορετικούς κόσµους, κύριε Μητσοτάκη. Εγώ σας κοιτώ και σας
απευθύνοµαι. Εµείς µιλάµε για τους ανθρώπους. Εσείς µιλάτε
για τα λεφτά. Εµείς µιλάµε για την πατρίδα, που αποτελείται
πρώτα απ’ όλα από τους ανθρώπους, από τον λαό, από τους πο-
λίτες και από κάθε ανθρώπινη ύπαρξη. Εσείς µιλάτε για την
άµυνα, που την οραµατίζεστε σαν εξοπλισµούς, όπλα, χρήµατα,
συµβάσεις διαφθοράς, δάνεια -µας είπατε-, χρήµατα, χρήµατα,
χρήµατα, χρήµατα, χρήµατα, χρήµατα και άλλα χρήµατα από
αυτά που πηγαίνουν συνήθως σε µίζες, σίγουρα σε τσέπες, και
ποτέ στους πολίτες.

Εκπροσωπούµε και µιλάµε για δύο διαφορετικούς κόσµους,
κύριε Μητσοτάκη, κύριε Πρωθυπουργέ, που επιλέξατε σήµερα
να µιλήσει η Βουλή για το θέµα που εσείς προκρίνατε και δεν έρ-
χεστε για να µιλήσουµε εδώ στη Βουλή για όλα τα θέµατα που
καίνε τους πολίτες. 

Να ξέρετε, η άµυνα, η πατρίδα και η υπεράσπισή της προϋπο-
θέτει πρώτα απ’ όλα λαό περήφανο, πολίτες ευτυχισµένους, προ-
ϋποθέτει φρόνηµα στις ψυχές των ανθρώπων και όχι µια κοινωνία
εξαθλιωµένη, αποµονωµένη, περιθωριοποιηµένη όπως τη θέλετε
εσείς. Η κοινωνία όλο το τελευταίο διάστηµα δείχνει τον δρόµο.
Δείχνει τον δρόµο και φωτίζει το µέλλον, γιατί δεν δέχεται να συ-
ζητάει µαζί σας αυτά που θέλετε εσείς, αλλά βάζει τα θέµατα στο
επίκεντρο και έρχεται η ίδια στο επίκεντρο, έρχεται η ίδια εδώ
στην πλατεία Συντάγµατος, εκατοµµύρια κόσµου, παλλόµενου
κόσµου που ζητάει δικαιοσύνη. Η κοινωνία βάζει τα θέµατα και
ξέρει πως το θέµα είναι πάνω απ’ όλα η δικαιοσύνη και ξέρει πως
γι’ αυτό το θέµα εσείς δεν θέλετε να συζητήσετε. 

Τώρα όµως που είστε εδώ και µπήκατε και στην Αίθουσα, εγώ
θα ξεκινήσω µε αυτά που δεν θέλετε να συζητήσετε και πρώτα
απ’ όλα µε το έγκληµα των Τεµπών, το έγκληµα για το οποίο γνω-
ρίζετε ότι έχετε και προσωπική ποινική ευθύνη, το έγκληµα για
το οποίο…

Αποχωρείτε. Δεν είναι όµως έτσι η κοινοβουλευτική λειτουρ-
γία, δεν είναι έτσι η δηµοκρατία. Η δηµοκρατία προϋποθέτει τον
διάλογο και στοιχείο της δηµοκρατίας είναι η διαφωνία, η σύγ-
κρουση, ο έλεγχος, η λογοδοσία και βέβαια στοιχείο της δηµο-
κρατίας είναι και ο πολυκοµµατισµός. Υπάρχουν στη δηµοκρατία
και άλλες απόψεις. Υπάρχουν µέσα στη Βουλή και άλλες Κοινο-
βουλευτικές Οµάδες. Υπάρχουν µέσα στην κοινωνία παιδιά που
έχουν το δικαίωµα να ακούν αλήθεια και όχι άλλα ψέµατα από
αυτά που δεν τα είπατε χθες Πρωταπριλιά, την παραδοσιακή
ηµέρα των ψεµάτων, αλλά τα λέτε καθηµερινά. 

Τα Τέµπη υποχρεώνουν όλους µας να µιλήσουµε για το έγ-
κληµα, να µιλήσουµε για τις ποινικές ευθύνες του πολιτικού προ-
σωπικού, ενός πολιτικού προσωπικού που προσπαθεί να
αποσείσει τον έλεγχο και να ελέγξει τη Δικαιοσύνη. Μεθαύριο η
Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας θα προσπαθήσει
να στοιχειοθετήσει τους λόγους για να µην ελεγχθεί ο κ. Τριαν-
τόπουλος κι ο κ. Μητσοτάκης από την Προανακριτική Επιτροπή
που συστήθηκε µε απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής. 

Θα προσπαθήσει να φέρει άλλο ένα πόρισµα -αναρωτιέµαι αν
θα είναι πάλι εξακόσιες-επτακόσιες σελίδες ή αν θα είστε πιο λα-
κωνικοί- για να πει ότι είναι αθώος ο κ. Τριαντόπουλος, αθώος
του αίµατος και ο κ. Μητσοτάκης, αλλά παραχωρείται το δι-
καίωµα -αυτές ήταν οι εκφράσεις της κ. Μπακογιάννη- και ζητάτε
να δικασθείτε, να ελεγχθείτε από τους δικαστές που τόσο ανε-
ξάρτητους τους υπολογίζετε, µετά από τόσους διορισµούς και
τόσες προαγωγές, ώστε αισθάνεστε ακόµη πιο ασφαλείς µε
τρεις αρεοπαγίτες, υπό τον έλεγχο της κ. Κλάπα που δίνει ρεσι-
τάλ όλο το τελευταίο διάστηµα κυβερνητικών παρεµβάσεων από
τη θέση της Προέδρου του Αρείου Πάγου, τόσο ασφαλείς αισθά-
νεστε, πιο ασφαλείς ακόµη και από το να υποχρεωθούν οι Βου-
λευτές σας να υποστηρίξουν αυτά που δεν υποστηρίζονται. 

Ο χώρος του εγκλήµατος, ο τόπος του εγκλήµατος στα Τέµπη
αλλοιώθηκε µε τρόπο δόλιο, εγκληµατικό και εσείς αυτές τις
µέρες προσπαθείτε να συγκαλύψετε και προσπαθείτε να αποφύ-
γετε τον έλεγχο. 

Το υλικό που προκάλεσε την έκρηξη, από την οποία έχασαν τη
ζωή τους νέοι άνθρωποι, παιδιά που είχαν επιβιώσει της σύγ-
κρουσης, ήταν παράνοµο, ήταν εύφλεκτο, µένει να προσδιορι-
στεί αν ήταν στρατιωτικό, µένει να προσδιοριστεί αν σχετιζόταν
µε οποιεσδήποτε επιχειρήσεις στρατιωτικές -παράνοµες οπωσ-
δήποτε και αυτές και αντιστρατευόµενες το Σύνταγµα. 

Εµείς θα συνεχίσουµε να µιλάµε εδώ τη γλώσσα της αλήθειας,
να φέρνουµε εδώ αυτά που δεν θέλει ο κ. Μητσοτάκης να συζη-
τήσουµε. Τον συµβούλεψα να βρει έναν καλό δικηγόρο γιατί θα
τον χρειαστεί και είµαι σίγουρη ότι αν είχε ακούσει τη συµβουλή
µου, δεν θα είχε φύγει µε το που µιλήσαµε για το έγκληµα των
Τεµπών.

Υπάρχει και ένα άλλο έγκληµα που διαπράττεται όλο αυτό το
διάστηµα µε τη σιγή της Κυβέρνησης και µε την επιδεικτική άρ-
νηση του κ. Μητσοτάκη να απαντήσει και να συζητήσουµε εδώ
στη Βουλή και είναι το έγκληµα των γυναικοκτονιών. 

Εχθές βρέθηκα στους Αγίους Αναργύρους µπροστά στο αστυ-
νοµικό τµήµα, εκεί όπου δολοφονήθηκε η εικοσιοκτάχρονη Κυ-
ριακή Γρίβα, ενώ προηγουµένως είχε προστρέξει στην
Αστυνοµία για βοήθεια, την είχαν διώξει, της είπαν «κακώς ήρ-
θατε εδώ, πάρτε τηλέφωνο το 100». Και συνοµιλώντας µε το 100,
µπροστά στο αστυνοµικό τµήµα, µπροστά στα µάτια του φρου-
ρού, καταγγέλλοντας ότι θα της κάνει κακό ο δράστης, ενηµε-
ρώνοντας ότι είναι εκεί µπροστά της, εισέπραξε την απάντηση
«Το περιπολικό δεν είναι ταξί».

Πείτε στον κ. Μητσοτάκη να έρθει. Πείτε του να έρθει, κύριε
Δένδια, ενηµερώστε τον. Γιατί πρέπει κάποια στιγµή να απαντή-
σει τι θα κάνει για τις συνεχιζόµενες γυναικοκτονίες. Σαράντα
πέντε επίκαιρες ερωτήσεις του έχω καταθέσει για το θέµα αυτό
και τις καταθέτω στα Πρακτικά. Η τελευταία ήταν χθες, έναν
χρόνο µετά τη δολοφονία της Κυριακής Γρίβα.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)
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Και πείτε του ότι δεν τον ρωτάω µόνο εγώ. Τον ρωτάει η µάνα
της Κυριακής, η µάνα της Γαρυφαλλιάς, η µάνα της Ερατούς, η
µάνα της Ελένης, οι µανάδες όλες των κοριτσιών, των γυναικών
που συνεχίζουν να δολοφονούνται την ώρα που η Κυβέρνηση
στρίβει αλλού τα µάτια της και κάνει άλλα. 

Γυρνάω όλη τη χώρα, είµαι σε άµεση επαφή µε τους πολίτες
αυτής της χώρας και ξέρω καλά ότι η αγωνία τους, η αγωνία των
αγροτών προχθές στο Κιλελέρ, των µαθητών στη Θεσσαλονίκη,
η αγωνία των µηχανικών ΤΕ δηµόσιου τοµέα που τους έχετε πα-
ραγκωνίσει, η αγωνία των εποχικών πυροσβεστών που είναι στην
ανεργία, η αγωνία τους δεν είναι πόσα λεφτά θα βάλει στην
τσέπη ο οποιοσδήποτε έχων την εξουσία ούτε η αγωνία τους
είναι βεβαίως αυτό που η κ. Μπακογιάννη είπε στις 29 Μαρτίου:
«Για να δούµε τι λεφτά θα πάρουµε». «Ο Πρωθυπουργός της Ελ-
λάδας είναι στο Παρίσι για τον Μακρόν, στην Ελλάδα µε τους
διάφορους, για να δούµε τι λεφτά θα πάρουµε για το θέµα της
άµυνας και από την άλλη πλευρά στο Ισραήλ αύριο για να µπο-
ρέσουµε να κρατήσουµε ακριβώς τις ισορροπίες στη µεσανατο-
λική Μεσόγειο». Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Λεφτά, λεφτά, λεφτά!
Με ποιο δικαίωµα πήγε ο κ. Μητσοτάκης στο Ισραήλ να επι-

σκεφθεί και να αγκαλιάσει έναν καταζητούµενο από το διεθνές
ποινικό δικαστήριο, εγκληµατία πολέµου που ελέγχεται και για
εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας;

Με ποιο δικαίωµα περιφρονεί την ιστορία αυτού του λαού, του
ελληνικού λαού, που είναι ιστορία ειρήνης, δηµοκρατίας, σεβα-
σµού στην ανθρώπινη αξιοπρέπεια και αλληλεγγύης στον κατα-
πιεσµένο παλαιστινιακό λαό που σφαγιάζεται;

Πείτε του, κύριε Δένδια, να έρθει. Του έχω καταθέσει δεκαεν-
νέα επίκαιρες ερωτήσεις για τη στάση του σε σχέση µε το κρά-
τος του Ισραήλ που δολοφονεί και διαπράττει γενοκτονία και σε
σχέση µε τον παλαιστινιακό λαό που σφαγιάζεται και δοκιµάζε-
ται. Τις καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ξέρετε, είναι ωραίες οι κορώνες περί πατριωτισµού. Θα τα πω
και σε κάποιους που οραµατίστηκαν τον Τραµπ στρατηγικό
εταίρο και υπέγραφαν συµφωνίες που τις λένε σήµερα πατριω-
τικές, συµφωνία του ΝΑΤΟ από τον Τραµπ, η Συµφωνία των Πρε-
σπών ήταν, λέει, πατριωτική συµφωνία. 

Ακούστε, κύριοι, η πατρίδα είναι εγγεγραµµένη στο Σύνταγµά
µας και συνυφασµένη µε τη δηµοκρατία και τον λαό, µε την ελευ-
θερία ως κοινωνικό δικαίωµα και αγαθό. Κι επειδή πρέπει να το
κάνω, θα διαβάσω την αρχή και το τέλος του Συντάγµατός µας,
γιατί εµείς σε αυτό αναφερόµαστε.

«Άρθρο 1. Θεµέλιο του πολιτεύµατος είναι η λαϊκή κυριαρχία.
Όλες οι εξουσίες πηγάζουν από τον λαό, υπάρχουν υπέρ αυτού
και του έθνους και ασκούνται όπως ορίζει το Σύνταγµα. Άρθρο
2. Ο σεβασµός και η προστασία της αξίας του ανθρώπου αποτε-
λούν την πρωταρχική υποχρέωση της πολιτείας». Η αξία του αν-
θρώπου είναι η πρωταρχική υποχρέωση, κύριοι, και όχι η τσέπη
µας. «Η Ελλάδα, ακολουθώντας τους γενικά αναγνωρισµένους
κανόνες του Διεθνούς Δικαίου, επιδιώκει την εµπέδωση της ει-
ρήνης», και όχι του πολέµου, «της δικαιοσύνης» και όχι της αδι-
κίας και της αρνησιδικίας, «της ανάπτυξης φιλικών σχέσεων
µεταξύ των λαών και των κρατών». 

Αυτά υπαγορεύει το Σύνταγµα και όποιος είναι πράγµατι πα-
τριώτης γι’ αυτά θα απαντήσει και για το άρθρο 120 του Συντάγ-
µατος, το ιστορικό δηµοκρατικό άρθρο 114, το 114 των
κοινωνικών αγώνων, που λέει «Ο σεβασµός στο Σύνταγµα και
τους νόµους που συµφωνούν µε αυτό και η αφοσίωση στην πα-
τρίδα και τη δηµοκρατία», δεν υπάρχει η πατρίδα χωρίς δηµο-
κρατία, είναι η χούντα, «αποτελεί θεµελιώδη υποχρέωση όλων
των Ελλήνων.

Ο σφετερισµός, µε οποιονδήποτε τρόπο της λαϊκής κυριαρ-
χίας και των εξουσιών που απορρέουν από αυτήν, διώκεται µόλις
αποκατασταθεί η νόµιµη εξουσία, οπότε και αρχίζει η παρα-
γραφή του εγκλήµατος. Η τήρηση του Συντάγµατος επαφίεται
στον πατριωτισµό των Ελλήνων που δικαιούνται και υποχρεούν-
ται να αντιστέκονται µε κάθε µέσο σε όποιον επιχειρεί να το κα-
ταλύσει µε τη βία». 

Κυρίες και κύριοι, ο λαός µας έχει ισχυρή σύνδεση µε τον δη-
µοκρατικό πατριωτισµό, έχει ισχυρή σύνδεση µε τους αγώνες για
την ελευθερία και η Πλεύση Ελευθερίας συγκροτήθηκε για την
εγγύηση συνθηκών ελευθερίας και σεβασµού των δικαιωµάτων
όλων των πολιτών, αλλά και όλων των ανθρώπων. 

Διαβάζω από τη διακήρυξή µας: «Για την προώθηση της ειρή-
νης µε αλήθεια και δικαιοσύνη, για την αποκάλυψη του ρόλου
των βιοµηχανιών όπλων στην υπερχρέωση των χωρών και στη
διάρρηξη της παγκόσµιας ειρήνης και για την αναζήτηση αποζη-
µίωσης για τις αχρείαστες εξοπλιστικές δαπάνες δεκαετιών, για
την προστασία των αναφαίρετων δικαιωµάτων κάθε ανθρώπου
που αναζητεί καταφύγιο στο ευρωπαϊκό έδαφος, κυνηγηµένος
από συνθήκες πολέµου ή πολιτικής δίωξης ή οδηγηµένος στην
προσφυγιά από την εξαθλίωση της πείνας και της στέρησης».
Αυτούς τους ανθρώπους, απ’ ό,τι κατάλαβα, ο κ. Μητσοτάκης
θέλει να τους πολεµήσει και αναφέρει ως επίτευγµα την από-
κρουση των µεταναστευτικών ροών. 

Διαβάζω ξανά από την διακήρυξη της Πλεύσης Ελευθερίας,
19 Απριλίου του 2016, διεθνής ηµέρα του φιλελληνισµού, ηµέρα
θανάτου του Λόρδου Βύρωνα: «Για την αλληλεγγύη των λαών και
των κοινωνιών ως βασικό στοιχείο ευηµερίας της ανθρωπότητας,
αλλά και για τη διαφύλαξη και προστασία του περιβάλλοντος,
του κλίµατος, των ζωντανών υπάρξεων και του πλανήτη. Για µια
κοινωνία, η οποία παρά την αποψίλωση των δικαιωµάτων των
µελών της, παρά τη βίαιη επίθεση στις ελευθερίες της, επιµένει
να διεκδικεί την αξιοπρέπειά της και να διατρανώνει την αλλη-
λεγγύη της απέναντι στα θύµατα του πολέµου, των διώξεων, της
πείνας, της εξαθλίωσης». 

Κυρίες και κύριοι, η Πλεύση Ελευθερίας ιδρύθηκε για να υπη-
ρετήσει την ελευθερία των ανθρώπων και την ελευθερία τους
απέναντι και στη µέγγενη του συστήµατος των µνηµονίων που
εσείς φέρατε και τροφοδοτήσατε, του συστήµατος του χρέους
που εσείς δηµιουργήσατε, ένα κόµµα µε 500 εκατοµµύρια ευρώ
χρέος που µας κάνει µαθήµατα διά στόµατος Μητσοτάκη περί
υπευθυνότητας. Μα, ποια υπευθυνότητα; Όταν χρωστάτε 500
εκατοµµύρια ευρώ στις τράπεζες, πώς θα κανοναρχήσετε τις
τράπεζες να µην παίρνουν τις πρώτες κατοικίες και τις µικρές πε-
ριουσίες των πολιτών; Πώς θα ασκήσετε αυτεξούσια πολιτική;

Η εθνική κυριαρχία, κύριοι, δεν είναι τα τανκς, οι όλµοι, τα υπο-
βρύχια και τα αεροπλάνα. Η εθνική κυριαρχία είναι δηµόσιος
έλεγχος στα στρατηγικά εργαλεία της χώρας. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά το πόρισµα της Επιτροπής Αλή-
θειας Δηµοσίου Χρέους που συγκροτήθηκε εδώ στη Βουλή και
τόσο την πολεµήσατε. Πριν από δέκα χρόνια είχα την τιµή να τη
συγκροτήσω. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
πόρισµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ξέρετε τι λέει; Λέει ότι τουλάχιστον 40 δισεκατοµµύρια ευρώ
από αυτά του χρέους έχουν προκληθεί από αχρείαστες, επιλή-
ψιµες, λεόντειες συµβάσεις αµυντικών εξοπλισµών, µε χρήµατα
που πήγαν στις τσέπες, µε χρήµατα διαφθοράς για τα οποία ελά-
χιστοι πήγαν φυλακή -ο Τσοχατζόπουλος και ο Παπαντωνίου που
µετά µας τον είπαν κάποιοι αθώο- οι εξοπλιστικές συµβάσεις
είναι πηγή διαφθοράς και ιστορικά έχουν συντελέσει στην υπερ-
χρέωση της χώρας µας. 

Για την άµυνα της πατρίδας µας -ιστορικά- περίµενα κάτι να
ακούσω από τον κ. Μητσοτάκη που µόνο λεφτά κάνουν τα µάτια
του, δολάρια, ευρώ, µόνο δραχµές δεν θέλει να κάνουν. Εµείς
πάλι δεν αγαπάµε κανένα νόµισµα. Κανένα νόµισµα! Αγαπάµε
τον λαό. 

Ξέρετε, την άµυνα της χώρας δεν την εγγυήθηκαν τα νοµί-
σµατα. Στις 6 Απριλίου, σε λίγες µέρες, είναι η επέτειος της ει-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΒ’ - 2 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10095



σβολής των ναζιστικών στρατευµάτων στην πατρίδα µας. Την
άµυνα της χώρας, κύριοι, όποτε χρειάστηκε, την εγγυήθηκαν άν-
θρωποι φτωχοί, ξυπόλητοι πολλές φορές, γυναίκες που έπλεκαν
κάλτσες για τους συντρόφους τους, άνθρωποι που πήραν τα
πόδια τους και τα βουνά να πολεµήσουν και έκαναν το πραγµα-
τικό Έπος του ’40. Την άµυνα της χώρας την εγγυήθηκε αυτός ο
πολύ µεγάλος -αν και µικρός- λαός που δεν έχασε ποτέ την πυ-
ξίδα του, δεν έχασε ποτέ την αίσθηση του δικαίου. Συγκρότησε
το ΕΑΜ, το Εθνικό Απελευθερωτικό Μέτωπο, που ακόµα σας κά-
θεται στο λαιµό, συγκρότησε την εθνική αντίσταση και αντιστά-
θηκε και στα τανκς, αντιστάθηκε και στη βίαιη ανατροπή του
πολιτεύµατος. 

Εσείς, αντίθετα, έχετε ανάµεσά σας, στα γονίδια των δυνά-
µεων εκείνων, των σκοτεινών δυνάµεων εκείνων που ανέτρεψαν
τη δηµοκρατική λειτουργία στην πατρίδα µας. 

Κυρίες και κύριοι, πριν από ογδόντα χρόνια η ανθρωπότητα είπε
«ποτέ ξανά πόλεµος, ποτέ ξανά εγκλήµατα πολέµου». Όµως ο κ.
Μητσοτάκης δεν είπε σήµερα τίποτα για τα πενήντα ένα χρόνια
που συµπληρώνονται σε λίγο από την τουρκική εισβολή στη βό-
ρεια πλευρά της Κύπρου, δεν είπε τίποτε για τη συνεχιζόµενη επί
πενήντα ένα χρόνια κατοχή στη Μεγαλόνησο. Δεν είπε τίποτε για
το πώς θα σταµατήσει το καθεστώς αυτής της κατοχής. Πώς να
πει όταν ευαγγελίζεται τον Νετανιάχου, τη σφαγή των Παλαιστι-
νίων, αυτόν που διαπράττει µια άλλη σηµερινή σύγχρονη κατοχή; 

Κυρίες και κύριοι, έχετε παραδώσει και πουλήσει τις τηλεπι-
κοινωνίες της χώρας στο γερµανικό δηµόσιο, τα αεροδρόµια της
χώρας στο γερµανικό δηµόσιο, τα λιµάνια της χώρας σε κινεζικά
συµφέροντα, ιταλικά συµφέροντα και άλλα συµφέροντα, τους
σιδηροδρόµους της χώρας σε ιταλικά συµφέροντα, τους αιγια-
λούς, έχετε εκχωρήσει τις τράπεζες και τη νοµισµατική κυριαρ-
χία, έχετε ιδιωτικοποιήσει την ενέργεια και την ίδια ώρα η
Κυβέρνησή σας ενέχεται στην παραβίαση του απορρήτου των
επικοινωνιών, ακόµη και της ηγεσίας του στρατού. 

Για ποια άµυνα µιλάτε; Για ποια άµυνα µιλάτε; Ποια κυριαρχία
µπορεί να εγγυηθεί αυτό το γενικό ξεπούληµα από πλασιέ της
δηµόσιας περιουσίας και της πατρίδας µας; 

Κυρίες και κύριοι, η Πλεύση Ελευθερίας έχει ισχυρή συνεί-
δηση ότι την άµυνα της χώρας µας δεν θα την εγγυηθούν βέβαια
τα δάνεια. Δεν θα την εγγυηθούν οι εταιρείες σεκιούριτι µε τις
οποίες κρατάτε σχέσεις, είτε εδώ είτε στο Ισραήλ, δεν θα την εγ-
γυηθεί η Siemens, δεν θα την εγγυηθεί αυτό το νέο Γραφείο που
άκουσα, κύριε Υπουργέ, ότι θα εγκαταστήσει ο κ. Μητσοτάκης
για να έχει υπό τον έλεγχό του την εθνική άµυνα. 

Έχει ένα ειδικό γραφείο παρακολούθησης. Ακούσαµε τη λέξη
«παρακολούθηση» και ανατριχιάσαµε, για άλλη µία φορά.

Την άµυνα της χώρας θα την εγγυηθεί ο λαός αυτής της
χώρας, που έχει υψηλό αίσθηµα αγάπης για την Ελλάδα. Αγα-
πάει την Ελλάδα, τη χώρα που αξίζουµε και όχι τη χώρα του
«πάµε και όπου βγει» και ξέρει καλά ότι η πατρίδα είναι συνυφα-
σµένη µε την ελευθερία.

Μία τελευταία απάντηση σε κάποιους που νοµίζουν ότι ο πα-
τριωτισµός είναι κάποια ασθένεια της Δεξιάς ή της ακροδεξιάς.
Η Αριστερά, τα κινήµατα, οι λαϊκές κινητοποιήσεις, πάντοτε εµ-
φορούνταν από την αγάπη για την πατρίδα. Μια από τις πιο ιστο-
ρικές οµιλίες του Τσε Γκεβάρα στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ,
η οµιλία στην οποία είπε «Θα νικήσουµε», περιείχε αυτή την εµ-
βληµατική φράση που δονεί οποιονδήποτε διακατέχεται από την
αγάπη για την πατρίδα του και αναγνωρίζει και στους άλλους αν-
θρώπους να έχουν αγάπη για τη δική τους πατρίδα. «Patria o
Muerte», «Πατρίδα ή Θάνατος». Ο δικός µας λαός είπε: «Ελευθε-
ρία ή Θάνατος» και αυτό που συνδέει αυτές τις δύο εµβληµατι-
κές φράσεις δεν είναι κάποιο δίληµµα. Είναι µία επιλογή. Η
επιλογή η πατρίδα να έχει περιεχόµενο ελευθερίας, η επιλογή η
ζωή µας να είναι συνυφασµένη µε την ελευθερία. 

Η Πλεύση Ελευθερίας γι’ αυτό ιδρύθηκε, γι’ αυτό παλεύει και
δεν ξεχνάει ποτέ ότι δεν υπάρχει ούτε πατρίδα ούτε ελευθερία
χωρίς ανθρώπους µε αξιοπρέπεια, µε δικαιώµατα, µε φωνή που
εκφράζεται και εδώ, µέσα στη Βουλή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών κ.
Βασίλειος Στίγκας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, κύριε Δένδια, εγώ δεν θα
κάνω µνηµόσυνο για το ΕΑΜ που µόλις πριν από λίγο µάθαµε ότι
το ΕΑΜ πολέµησε και τους Γερµανούς! Θα ξεχάσουµε και αυτά
που ξέραµε, αλλά εν πάση περιπτώσει.

Εγώ είµαι Έλληνας πατριώτης και θα κάνω µνηµόσυνο στους
αγωνιστές της ΕΟΚΑ. Χθες συµπληρώθηκαν εβδοµήντα χρόνια
από εκείνη την ιστορική ηµέρα, την 1η Απριλίου 1955, όπου η
ιστορία συνάντησε τον γίγαντα του Ελληνισµού, τον Γεώργιο
Γρίβα-Διγενή και µαζί έγραψαν νέες σελίδες ηρωισµού και αυτα-
πάρνησης. Μαζί µε τον αγέρωχο αρχηγό, συντάχθηκαν αµού-
στακα παιδιά που λαχταρούσαν την ελευθερία της πατρίδας
τους, όπως λαχταρά ένας διψασµένος άνθρωπος λίγο νερό.
Όλοι µαζί ενωµένοι και αποφασισµένοι ξεκίνησαν έναν τιτάνιο
αγώνα για την εθνική τους ανεξαρτησία, ενάντια στη δολοφονική
βρετανική αυτοκρατορία. Όλοι αυτοί οι ήρωες που έδωσαν τη
ζωή τους για το εθνικό όραµα, δεν δείλιασαν ούτε στιγµή µπρο-
στά στον δήµιο, µπροστά στο ικρίωµα, µπροστά στο απόσπασµα
και µπροστά στον θάνατο. 

Έµπρακτη απόδειξη της θυσίας τους και της λαχτάρας τους
για την ελευθερία είναι τα φυλακισµένα µνήµατα όπου ανα-
παύονται οι γενναίοι. Στον τοίχο του κοιµητηρίου υπάρχει µία επι-
γραφή: «Τ’ αντρειωµένου ο θάνατος, θάνατος δε λογιέται». Όλοι
αυτοί εκεί ήταν ανδρειωµένοι. Όλοι αυτοί ήταν ήρωες βγαλµένοι
µέσα από τα έγκατα της ιστορίας, κουβαλώντας το DNA των πο-
λεµιστών που µόνο εµείς οι Έλληνες το έχουµε. Αυξεντίου, Δρά-
κος, Παλικαρίδης, Καραολής, Δηµητρίου, Ζάκος, Μάτσης και
τόσοι άλλοι, που όλοι µαζί αποτελούν τους αθάνατους ήρωες
που µαρτύρησαν και κατέθεσαν τη νιότη τους στα ιερά θυσια-
στήρια της πατρίδας, υπερασπιζόµενοι τη γη που τους γέννησε
και τους έθρεψε µε την ιστορία, τους αγώνες των προγόνων µας,
τις αρχές και τα ιδανικά του ελληνικού έθνους. Αθάνατοι!

Πάµε λίγο στα δικά µας και στα πρόσφατα γεγονότα, διότι, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, άφωνη έµεινε η Ευρώπη των λαών
από τον αποκλεισµό της Μαρί Λεπέν από τις εκλογές. Αν όντως
ήταν ένα µεµονωµένο γεγονός και ότι έπρεπε να τιµωρηθεί για
οικονοµικές ατασθαλίες που έγιναν στο Ευρωκοινοβούλιο, θα λέ-
γαµε, εντάξει και δικαίως, βεβαίως να τιµωρηθεί. Όταν, όµως, οι
αποκλεισµοί µη αρεστών, οι αποκλεισµοί µη προσκυνηµένων και
όταν οι αποκλεισµοί και µε δικαστική βούλα γίνονται κανόνας
στον οίκο ανοχής που λέγεται Ευρωπαϊκή Ένωση, τότε αυτό δεν
λέγεται δηµοκρατία, απλά λέγεται στυγνή δικτατορία. Υπάρχει
διευθυντήριο µε πρόθυµα µέλη, σχεδόν δουλικούς ριψάσπιδες
που παίρνουν εντολές για την εκτέλεση όλων όσων σηκώνουν
κεφάλι ενάντια στη woke ατζέντα, στον δικαιωµατισµό, στα ανοι-
χτά σύνορα, σαν να λένε «Πακιστανοί, ελάτε ελεύθερα», στις
ΜΚΟ, στην ανωµαλία και στα «θέλω» της µειοψηφίας.

Πρόσφατα στη Ρουµανία εκτέλεσαν εν ψυχρώ µε αποκλεισµό
και φυλάκιση τον Γκεοργκέσκου. Ναι, αυτόν που οι δηµοσκοπή-
σεις λίγο πριν τις εκλογές τον έδειχναν µε ποσοστό 1% και τε-
λικά, πήρε σχεδόν 23%. Το ίδιο ή κάτι ανάλογο είχε συµβεί µε
τους Σπαρτιάτες και θα συµβεί και στο µέλλον, στο κοντινό µέλ-
λον και θα το δείτε. Θα δείτε εκεί τα φερέφωνα της Κυβέρνησης
-Τζίµα, Γιάµαλη και κάποιοι άλλοι- να παθαίνουν απανωτά εγκε-
φαλικά.

Τον απέκλεισαν, λοιπόν, τον Γκεοργκέσκου µε την αστεία δι-
καιολογία ότι τον βοήθησε, λέει, ο Πούτιν στις εκλογές. Πάντα,
βέβαια, το σύστηµα ψάχνει µια δικαιολογία, γιατί κατά τα ει-
ωθότα στην Ελλάδα του κ. Μητσοτάκη και του κ. Ανδρουλάκη η
όποια νόµιµη στήριξη αποτελεί µέγιστο ποινικό αδίκηµα, ενώ
όταν κλέβεις ασύστολα, σκοτώνεις αθώους µε τρένα και καις
ζωντανούς τους ανθρώπους, είναι προφανώς ένα απλό πληµµέ-
ληµα.

Η Πολωνία, δε, πρόσφατα ζήτησε τεχνογνωσία από τη Ρουµα-
νία για τους δικούς της πολιτικούς αντιπάλους που θέλει να εξον-
τώσει. Αφήστε, βέβαια, τη «δηµοκρατική» Τουρκία -εκεί είναι ένα
στυγνό δικτατορικό καθεστώς και δεν χρειαζόταν ιδιαίτερη προ-
σπάθεια-, που όχι µόνο απέκλεισε, αλλά φυλάκισε και τον νόµιµα
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εκλεγµένο δήµαρχο Κωνσταντινούπολης, αποκλείοντάς τον, βέ-
βαια, από την κάθοδο του στις εκλογές για την προεδρία. Πάλι
καλά που δεν τον εκτέλεσαν και δηµόσια.

Να θυµηθούµε τον απόγονο των ναζί, τον Σολτς, όπου κατέ-
βασε στους δρόµους διακόσιες χιλιάδες πολίτες κατά του AfD
µε τη δικαιολογία ότι είναι ένα ακροδεξιό κόµµα. Δεν κατάφερε,
βέβαια, να τους αποκλείσει από τις εκλογές, διότι προφανώς οι
θεσµοί λειτουργούν καλά στη Γερµανία προς το παρόν, αλλά
φρόντισε ο απόγονος των Ούνων να διατάξει κάποιους δήθεν δη-
µοκράτες στην Ελλάδα και να αποκλείσει ένα νόµιµα εκλεγµένο
κοινοβουλευτικό κόµµα από τις εκλογές. Γι’ αυτό ο ανεπαρκής
Σολτς έκανε µέχρι και φόρουµ εδώ στη χώρα µας και έφτιαξε
µέχρι και φυλλάδιο -πήγαν εκπρόσωποι κάποιων κοµµάτων από
εδώ-, µε κύριο αίτηµα «αποκλείστε τους ακροδεξιούς από την
πολιτική ζωή του τόπου». Οι πρόθυµοι υπάκουσαν αµέσως και
έστελναν υποµνήµατα στον Άρειο Πάγο µε τη γνωστή συνέχεια
αποκλεισµού των Σπαρτιατών από τις ευρωεκλογές. Τους δύο
πρόθυµους και «δηµοκράτες», βέβαια, τους γνωρίζετε, έχουν
ονοµατεπώνυµο. Γι’ αυτό ο ελληνικός λαός δεν πρόκειται ποτέ
να τους ξεχάσει.

Να περάσουµε τώρα στο νοµοσχέδιο, ένα πολύ σοβαρό νοµο-
σχέδιο που άπτεται της ασφάλειας της χώρας µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιστορία δεν περιµένει και
εµείς εδώ σήµερα οφείλουµε να αποφασίσουµε αν θα τη γρά-
ψουµε ή απλώς θα την παρακολουθούµε.

Το πρόγραµµα ReArm Europe, η πρωτοβουλία, δηλαδή, για
ενίσχυση της ευρωπαϊκής άµυνας, παρουσιάζεται ως µία ευκαι-
ρία και µάλλον είναι, ιδίως για εµάς που ζούµε υπό τη συνεχή
τουρκική απειλή όχι στα χαρτιά, δυστυχώς, εµπράγµατα, στο Αι-
γαίο, στην Κύπρο, στα Ίµια.

Δεν ξεχνάµε το 1974, δεν ξεχνάµε το 1996, δεν ξεχνάµε ποτέ
και τίποτα. Η Ελλάδα χρειάζεται και πρέπει να εξοπλιστεί και γρή-
γορα. Το λέµε καθαρά: Στηρίζουµε αυτή την εθνική πρωτοβου-
λία, όχι γιατί µας το υπαγορεύει κάποιος από τις Βρυξέλλες,
αλλά γιατί η πατρίδα µας προηγείται.

Όµως, ας µη γελιόµαστε. Τα οπλικά συστήµατα που θα πρέπει
να αγοραστούν θα αγοραστούν. Αυτό είναι µη αµφισβητήσιµο.
Και, βεβαίως, θα τα πληρώσουµε εµείς, όλοι εµείς, οι Έλληνες,
ο ελληνικός λαός. Βεβαίως, όπου µπορούµε να πάρουµε δωρεάν
βοήθεια, δωρεάν όπλα από αποθέµατα, αυτό είµαι σίγουρος ότι
το κάνει το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, γιατί την ίδια στιγµή συ-
νεχίζει να µειώνεται η αξιοπρέπεια του λαού µε επιδόµατα αντί
για δουλειές και µε συµβάσεις αντί για στρατηγική.

Εµείς, οι Σπαρτιάτες, δεν αποδεχόµαστε καµία αποστρατικο-
ποίηση του έθνους. Είµαστε δίπλα στις Ένοπλες Δυνάµεις ολό-
ψυχα, γιατί οι Ένοπλες Δυνάµεις φυλάνε Θερµοπύλες, ενώ
κάποιοι εδώ φυλάνε βουλευτικούς, προεδρικούς και υπουργι-
κούς θώκους.

Και προς την Ευρώπη έχουµε ένα µήνυµα: Θέλουµε µια Ευ-
ρώπη των εθνών, όχι µια Ευρώπη των τεχνοκρατών, των τραπε-
ζιτών και σε τελική ανάλυση και των Πακιστανών! Μπορούµε να
συνεργαστούµε µε την Ευρώπη των τεχνοκρατών, αλλά δεν θα
παραδοθούµε σε αυτήν την Ευρώπη. Και ήρθε η ώρα να διαχω-
ρίσουµε την Ευρώπη των εθνών από το τεχνοκρατικό οµοσπον-
διακό όραµα που µας σερβίρουν ως µονόδροµο.

Δεν µπορούµε να µιλάµε για κοινή άµυνα, όταν κάποιοι στην
Ευρώπη δεν ξέρουν πού πέφτει ο Έβρος, η Γαύδος και το σύµ-
πλεγµα της Μεγίστης. Δεν γίνεται, στην τελική, να ζητάς από τον
Έλληνα να πληρώσει για την άµυνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όταν οι ίδιοι δεν εκπληρούν ούτε τα δικά τους ποσοστά δαπανών
προς το ΝΑΤΟ. Συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Ένωση; Ναι. Συν-
τονισµός µε την Ευρωπαϊκή Ένωση; Ναι, φυσικά. Παράδοση,
όµως, εθνικής κυριαρχίας; Ποτέ! Η Ελλάδα δεν είναι επαρχία κα-
νενός. Η Ελλάδα είναι το προπύργιο του Νότου, το τελευταίο σύ-
νορο της Ευρώπης.

Είναι ώρα ευθύνης όχι µόνο απέναντι σε εξοπλιστικά προγράµ-
µατα και προϋπολογισµούς, αλλά απέναντι στη µνήµη, στο µέλ-
λον και στην Ελλάδα. Και αν κάποιοι αναρωτιούνται πώς θα µας
κρίνει η ιστορία, ας αναρωτηθούν πρώτα πώς θα µας κρίνουν τα
παιδιά µας, όταν όλα µετατραπούν σε φόρους και σιωπή. Γι’ αυτό
έχουµε µια ευκαιρία, που σπάνια παρουσιάζεται στην ιστορία του

έθνους, να µετατρέψουµε την άµυνα σε εθνική υπεραξία, να
επενδύσουµε όχι µόνο σε όπλα, αλλά σε εθνική αυτάρκεια, τε-
χνολογική ανεξαρτησία και στρατηγική ισχύ.

Είναι γνωστή η αποβιοµηχάνιση της χώρας µας και οι νέοι δεν
βρίσκουν δουλειά και φεύγουν στο εξωτερικό, γιατί, κυρίες και
κύριοι, δεν φτάνει να αγοράζεις. Πρέπει και να κατασκευάζεις.
Δεν γίνεται να ξοδεύουµε δισεκατοµµύρια σε συστήµατα που δεν
µπορούµε ούτε καν να επισκευάσουµε χωρίς την άδεια τρίτων
και την ίδια ώρα να βλέπουµε οι εξ Ανατολών γείτονες να εξο-
πλίσουν τους Αλβανούς και τους Σκοπιανούς µε τουρκικά
drones. Τι ακριβώς φοβούνται τα Σκόπια από την Ελλάδα και η
Τουρκία τους εξοπλίζει µε drones παρακολούθησης και κατασκο-
πείας;

Κόλαφος για τους προλαλήσαντες είναι η απαξίωση επί σειρά
ετών της πολεµικής µας βιοµηχανίας, όπως για παράδειγµα, η
µεγάλη ΠΥΡΚΑΛ του Μποδοσάκη, που την κατάντησαν όλοι µαζί
µια µικροβιοτεχνία.

Δεν θα ξεχάσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από µερι-
κούς µήνες όταν την επισκέφτηκα, επειδή είµαι άνθρωπος της
παραγωγής, ότι στεναχωρήθηκα πάρα πολύ. Είδα ένα µικροµά-
γαζο, µια µικροβιοτεχνία. Και δεν σας κρύβω ότι στο περιθώριο
της επίσκεψης µε έπιασαν κάτι εργαζόµενοι -άνδρες και γυναί-
κες- και µου έλεγαν: «Πρόεδρε, τι θα γίνει; Θα κλείσει και αυτό
το λίγο που έχει µείνει; Θα χάσουµε τις δουλειές µας;». Με κοι-
τούσαν µε αγωνία στα µάτια αυτοί οι άνθρωποι. Είδα µια µικρο-
βιοτεχνία.

Ο καταστροφικός πόλεµος, λοιπόν, στην Ουκρανία απέδειξε
ότι ο επόµενος πόλεµος θα είναι ασύµµετρος, απρόσωπος και
τεχνικά ευφυής. Και µέσα σε αυτή τη νέα εποχή, η Ελλάδα έχει
έναν και µόνο δρόµο: Να γίνει παίκτης και όχι πιόνι, να αναπτύξει
τα δικά της drones, δικά της συστήµατα µάχης, τεχνητής νοηµο-
σύνης, παρακολούθησης και αποτροπής. Και αυτά για να υπάρ-
ξουν, χρειάζονται µυαλά, χρειάζονται επιστήµονες, τεχνικούς,
χειριστές. Και για να τους έχεις, πρέπει να επενδύσεις στην παι-
δεία. Να ξεκινήσει από το σχολείο η εξοικείωση µε την τεχνητή
νοηµοσύνη, µε τις εφαρµογές στην άµυνα, στην τεχνολογία, στην
εθνική παραγωγή. Διότι, αν δεν φτιάξουµε Έλληνες ικανούς να
στηρίξουν συστήµατα, θα συνεχίσουµε να αγοράζουµε, να πλη-
ρώνουµε και να εξαρτόµαστε.

Και κάτι ακόµη: Για να πετάξει ένα drone, χρειάζεται τεχνικός,
για να σχεδιαστεί, χρειάζεται επιστήµονας, για να οραµατιστείς,
χρειάζεται παιδεία και εθνικό στόχο. Αν θέλουµε εθνική άµυνα
που να αντέχει στον χρόνο, θα πρέπει να επενδύσουµε και στα
παιδιά που θα την υπηρετήσουν αύριο, όχι µόνο στον εξοπλισµό
που θα την προστατεύσει σήµερα. Δεν είναι αρκετό να αγορά-
ζουµε ραντάρ. Πρέπει να καλλιεργούµε µυαλά, να εκπαιδεύουµε,
να εµπνέουµε, να επιταχύνουµε την πρόοδο και την εξέλιξη, να
εκπαιδεύουµε στρατηγικές συνειδήσεις, να διδάξουµε όχι απλώς
τεχνολογία, αλλά και πατριωτισµό µε καινοτοµία. Διότι ο επόµε-
νος πόλεµος δεν θα κριθεί µόνο στο ποιος έχει καλύτερα όπλα,
αλλά ποιος έχει τα καλύτερα µυαλά πίσω από αυτά.

Μαθαίνουµε, λοιπόν, δηµιουργούµε και κυριαρχούµε. Και αν
δεν ετοιµάσουµε τη νέα γενιά για να κρατήσει τη σκυτάλη της
ελευθερίας, θα βρεθούµε να κρατάµε µόνο τη θύµησή της. Και
η ιστορία έχει δείξει πως, όταν εξαρτάσαι, η βοήθεια συνήθως
αργεί ή δεν έρχεται καθόλου. Σαν την Κύπρο το 1974, που την
αφήσαµε αβοήθητη, σαν τη Μικρά Ασία το 1922, που µείναµε
µόνοι µας, προδοµένοι, στα βάθη της Ανατολής, σαν το 1940,
που µας άφησαν οι Άγγλοι στο έλεος των ναζί.

Η Ελλάδα δεν ζητά δανικές άµυνες. Ζητά αποφασιστικότητα.
Και αν δεν µας τη δώσουν οι άλλοι, θα τη χτίσουµε εµείς µε
drones, µε επιστήµη, µε βιοµηχανία, µε πίστη και όραµα. Διότι οι
Σπαρτιάτες δεν περιµένουν τη βοήθεια. Τη φτιάχνουν, τη γεν-
νούν.

Ξέρω τι λένε κάποιοι, ότι δεν χρειαζόµαστε άλλα Rafale, φρε-
γάτες, αλλά χρειαζόµαστε ΜΕΘ.

Μα, η Ιστορία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν συγχωρεί τη
λήθη ούτε τις αυταπάτες. Όποιος επενδύει µόνο στην ευηµερία
και αδιαφορεί για την ασφάλεια, στο τέλος, τα χάνει και τα δύο.
Η ελευθερία έχει τίµηµα. Δεν είναι σλόγκαν. Είναι νόµος της
ύπαρξης των εθνών. Και το τίµηµα αυτό δεν πληρώνεται µε likes,
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αλλά πληρώνεται µε θυσίες. Και θα υπάρξει κόστος, αλλά καλύ-
τερα αυτό το κόστος να το πληρώσουµε µε ευρώ παρά να το
πληρώσουµε αύριο µε εδάφη, αξιοπρέπεια και -θεός φυλάξοι!-
µε χιλιάδες δυσαναπλήρωτες ανθρώπινες ζωές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πρόεδρε, να
σας διακόψω για να ανακοινώσουµε ένα σχολείο και να συνεχί-
σετε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Βεβαίως,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και πέντε εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Κέρκυρας.

Σας καλωσορίζουµε!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστούµε, κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Σας θυ-

µίζω την αθηναϊκή ηγεµονία µετά τον Πελοποννησιακό Πόλεµο
τον 4ο αιώνα.

Μετά την ακµή του Χρυσού Αιώνα του Περικλέους, η Αθήνα
πίστεψε ότι η δύναµή της θα στηριχθεί στην οικονοµική άνθηση,
τη ναυτιλία, το εµπόριο και κάτι συµµαχίες. Έκοψε στρατιωτικές
δαπάνες, υποτίµησε τον κίνδυνο από τη Σπάρτη και αργότερα
από τη Μακεδονία. Όταν ήρθε, όµως, στη Θήβα και στην Αθήνα
ο Αλέξανδρος µαζί µε τον Φίλιππο, ήταν ήδη πολύ αργά. Η πόλη
που έχτισε τον Παρθενώνα, έγινε φόρου υποτελής στη Μακεδο-
νία.

Μάθηµα: Όσο και αν είναι ισχυρή µια δηµοκρατία, αν δεν θω-
ρακίσει την ελευθερία της, απλώς τη χάνει και µαζί µε αυτή και
την ευηµερία. Η Γερµανία εξοπλιζόταν µε ρυθµούς φρενήρεις
και η Γαλλία απλώς κοιτούσε ή καλοπερνούσε. Όταν ήρθε η ει-
σβολή το 1940, η Γαλλία δεν είχε ούτε ψυχολογία ούτε εφε-
δρείες. Τα τανκς της Γαλλίας ήταν του 1914, ενώ των Γερµανών
του 1940. Όλα τα κεκτηµένα της κοινωνικής πολιτικής εκείνη την
εποχή έγιναν στάχτη κυριολεκτικά.

Μάθηµα: Ευηµερία χωρίς ισχύ είναι ένα σπίτι χωρίς πόρτα.
Η ασφάλεια, λοιπόν, δεν είναι πολυτέλεια. Είναι προϋπόθεση

για κάθε άλλη πολυτέλεια. Μπορείς να χτίσεις σχολεία, νοσοκο-
µεία, δρόµους και θέατρα, αλλά, αν δεν τα υπερασπιστείς, κά-
ποιος άλλος θα τα καταλάβει και αν δεν τα καταστρέψει, θα τα
χρησιµοποιήσει ο ίδιος, απαγορεύοντάς σου τη χρήση τους.

Όποιος το ξεχνά αυτό, όποιος επενδύει αποκλειστικά στην
ευηµερία, χωρίς να θωρακίσει την άµυνα, πληρώνει βαρύτατο τί-
µηµα. Το έκανε η Αθήνα αυτό µετά τον Χρυσό Αιώνα και κατέ-
ληξε υποτελής. Το έκανε και η Γαλλία και είχε τα ίδια
αποτελέσµατα. Η ιστορία δεν φωνάζει, αλλά ψιθυρίζει, και αν δεν
την ακούσεις, θα το υπενθυµίσει µε ολέθρια ακρίβεια.

Όµως, αυτή η Κυβέρνηση, ενώ διαπραγµατεύεται καλύτερα
από τις προηγούµενες, δεν µιλάει µε τη γλώσσα της ιστορίας,
ούτε της πατρίδας, ούτε των Ελλήνων, είναι πρόθυµη να θυσιά-
σει στρατηγική για επικοινωνία και εθνική πυγµή για καλό κλίµα
και, βεβαίως, για ήρεµα νερά.

Εµείς δεν απορρίπτουµε την τεχνογνωσία. Απορρίπτουµε,
όµως, την πολιτική δειλία. Η Ελλάδα χρειάζεται ηγέτες µε πυγµή,
µε αποφασιστικότητα και µε φωνή. Και µέσα σε όλο αυτό τον
ορυµαγδό αριθµών και αποφάσεων, κάποιοι ξεχνούν ότι το όριο
ανάµεσα στην πατρίδα και το σκοτάδι το κρατούν άνθρωποι, όχι
ανακοινώσεις, όχι κονδύλια, αλλά άνθρωποι µε στολή, µε απο-
στολή, µε την ψυχή τους τοποθετηµένη στην πρώτη γραµµή. 

Οι Ένοπλες Δυνάµεις της Ελλάδας δεν είναι κόστος, είναι τιµή.
Οι Ένοπλες Δυνάµεις της Ελλάδας δεν είναι σχέδιο εκσυγχρονι-
σµού, είναι η ζωντανή απόδειξη ότι το έθνος υπάρχει και θα εξα-
κολουθεί να υπάρχει. Και όταν τους βάζουµε στο τραπέζι των
διαπραγµατεύσεων σαν ένα απλό µέγεθος προϋπολογισµού,
τους προσβάλουµε και τους µικραίνουµε, και µαζί µικραίνουµε
και εµείς. Αν υπάρχει κάτι που να αξίζει κάθε ευρώ, κάθε θυσία,
κάθε επένδυση είναι όλοι αυτοί που µας κρατούν ελεύθερους,

γιατί αυτοί δεν µιλάνε στα µικρόφωνα, δεν κάνουν «TikTok»,
αυτοί σιωπούν, αλλά όταν έρθει η ώρα πυροβολούν. Οι Σπαρτιά-
τες δεν ξεχνούν ποιοι φυλάνε τα τείχη, ποιοι φυλάνε Θερµοπύ-
λες. 

Να µη ζήσουµε δραµατικές και ντροπιαστικές στιγµές, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, σαν και αυτό που έγινε τότε πριν από εί-
κοσι εννέα χρόνια στα Ίµια, γιατί και τότε όπλα είχαµε και µπο-
ρούσαµε να κάνουµε πολλά έναντι της Τουρκίας, αλλά δεν
υπήρχε η πολιτική αποφασιστικότητα, δεν υπήρχε το πολιτικό
θάρρος.

Πάµε στον ΣΥΡΙΖΑ που έχει µια αλλόκοτη εµµονή µε την πα-
ραχώρηση, όχι µόνο µε την οικονοµία, αλλά και µε τα εδάφη -κυ-
ρίως αυτά- και µε τα δικαιώµατα και την εθνική αξιοπρέπεια. Ο
Μπαλάφας, αν θυµόσαστε, ξεκάθαρα είχε πει: «Θα πάρουµε τα
ρίσκα µας µε την Τουρκία». Την ώρα, όµως, που η Τουρκία απει-
λεί, την ώρα που παραβιάζει και εξοπλίζεται, ο ΣΥΡΙΖΑ απαν-
τούσε και απαντά µε ζαριά, λες και παίζουµε µπαρµπούτι. Όµως,
πάλι, αυτό δεν είναι καν φράση τζογαδόρου, είναι εθνική αυτο-
χειρία. Ο Γιάννης Μπαλάφας δεν είπε απλώς µια άποψη, είπε δυ-
νατά αυτό που πολλοί στην Αριστερά και στο ΠΑΣΟΚ
σκέφτονται: «Καλύτερα ήσυχοι και Ευρωπαίοι, παρά έτοιµοι και
ανεξάρτητοι». Στην Ιστορία αυτή η νοοτροπία λέγεται «Βενιζέ-
λος-υποχώρησις» και συνήθως καταλήγει σε εκκένωση. 

Ο δε Τσίπρας είχε αναρωτηθεί µε αφέλεια και είχε πει: «Έχει
σύνορα η θάλασσα;». Και του απαντάµε ότι, ναι, έχει σύνορα, εκεί
φυλάει σκοπιά το Πολεµικό µας Ναυτικό, το µέγα το της θαλάσ-
σης κράτος, και όχι ο ροµαντισµός του κ. Τσίπρα.

Βεβαίως το ένδοξο Πολεµικό µας Ναυτικό λέει και συνθήµατα,
και καλά κάνει και λέει συνθήµατα. Και θα παρακαλούσα, κύριε
Υπουργέ, να µην το λάβετε καν υπ’ όψιν αυτό. Γιατί βγήκαν όλοι
οι Αριστεροί και είπαν ότι τα ακούγανε αυτά µικρά παιδιά. Λες
και τα µικρά παιδιά δεν ξέρουν τίποτα. Όµως, έτσι αναπτερώνε-
ται και το εθνικό µας φρόνηµα. 

Να θυµηθούµε λίγο τον Ζουράρι που είπε: «Και να χάσουµε
µερικά νησιά δεν πειράζει». Πειράζει, κύριε καθηγητά. Μας πει-
ράζει εµάς τους εθνικόφρονες...

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Πείτε κάτι και για την Κυβέρνηση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Είπα για

το νοµοσχέδιο. Και γι’ αυτό λέω για το νοµοσχέδιο. Θα δείτε. Πο-
νάει!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν υπάρχει νοµοσχέδιο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Και αυτοί
που λένε ότι δεν πειράζει να δώσουµε κάτι για να έχουµε την
ησυχία µας, είναι οι ίδιοι που το ’22 έλεγαν: «Ας αποχωρήσουµε
από τη Σµύρνη, δεν είναι δικιά µας». Και µετά απορούµε γιατί καί-
γεται το DNA µας εκατό χρόνια µετά.

Αυτή δεν είναι εθνική στρατηγική, είναι πολιτική ενδοτισµού µε
κουλτουριάρικο περιτύλιγµα. Καταλάβατε; Αν αγαπάγατε τόσο
πολύ τους Τούρκους και δεν θέλετε τα όπλα, πηγαίνετε στην
Τουρκία. Απλά πράγµατα είναι. Δεν χρειάζεται πολύ µυαλό. 

Η κυριαρχία, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, δεν παραδίδεται. Η κυ-
ριαρχία δεν "ρισκάρεται". Η κυριαρχία φυλάσσεται µε κόστος, µε
δόντια, µε νύχια και, αν χρειαστεί, και µε φωτιά. Έτσι πρέπει να
αντιµετωπίσουµε την Τουρκία. Καταλάβατε; 

Αν θέλετε να παίξετε εσείς µικροκοµµατικά παιχνίδια, εγώ δεν
είµαι διατεθειµένος να κάνω τέτοια πράγµατα. Γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά ότι έχουµε πληγεί από τη Νέα Δηµοκρατία. Το γνωρί-
ζετε αυτό, το είπα και προηγουµένως. Όµως, µε την εθνική
άµυνα δεν κάνω παιχνίδια.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Λιγάκι!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν κάνω

παιχνίδια, κυρία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Οι Σπαρ-

τιάτες, λοιπόν, δεν διαπραγµατεύονται τα σύνορα, τα υπερασπί-
ζονται και τα διεκδικούν. Δεν ζούµε σε καιρούς ειρήνης, απλώς
δεν έχουµε ακόµη πόλεµο στην πατρίδα µας. Και η ιστορία όταν
επιστρέψει, δεν χτυπάει ευγενικά την πόρτα, την σπάει.

Οι Σπαρτιάτες δεν φοβούνται τη θυσία, φοβούνται µόνο την
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ατιµία, την προδοσία και την εγκατάλειψη θέσεων. Και εµείς δια-
λέξαµε πλευρά. Αυτή τη φορά η πατρίδα µας πιστεύουµε ότι
είναι στη σωστή πλευρά της ιστορίας. Είµαστε εδώ, είµαστε µε
την Ελλάδα, µε την ιστορία, µε την αλήθεια.

Και για να είµαστε ξεκάθαροι, θέλω να πω το εξής. Αν αξιοποι-
ήσουµε σωστά το πρόγραµµα, δεν θα έχουµε απλώς καλύτερα
όπλα, θα έχουµε µια ισχυρότερη Ελλάδα. Η παράδοση δεν είναι
εµπόδιο, είναι βάση εκτόξευσης. Δεν είµαστε οπισθοδροµικοί
επειδή πιστεύουµε στην πατρίδα, στη σηµαία, στη θρησκεία, στη
µνήµη και στην άµυνα. Οπισθοδροµικός είναι όποιος φοβάται να
πει Ελλάδα. Η πατρίδα ανήκει σε εκείνους που έχουν το θάρρος
να την υπερασπιστούν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στο σηµείο αυτό
ολοκληρώθηκε ο κύκλος των πρωτολογιών του Πρωθυπουργού
και των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. 

Συνεχίζουµε µε τις δευτερολογίες. 
Καλούµε να έρθει στο Βήµα ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μη-

τσοτάκης, για τη δευτερολογία του.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Σας ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να σας πω ότι βρήκα τη συζήτηση αρ-

κετά διαφωτιστική ως προς τα πεδία εκείνα στα οποία διαπι-
στώνω ότι µπορεί να υπάρχει µια σχετική σύγκλιση µεταξύ
κάποιων, τουλάχιστον, πολιτικών δυνάµεων, αλλά και νοµίζω ταυ-
τόχρονα αρκετά αποκαλυπτική ως προς τοποθετήσεις που
άκουσα, κυρίως από κόµµατα τα οποία προέρχονται από το αρι-
στερό φάσµα, σχετικά µε το πώς αντιλαµβάνονται πραγµατικά
τις αµυντικές προτεραιότητες και µια εθνική πολιτική θωράκισης
των εθνικών συµφερόντων της πατρίδας µας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Ξεκινώ, λοιπόν, απαντώντας σε κάποιες από τις ενδιαφέρου-
σες τοποθετήσεις του κ. Ανδρουλάκη, λέγοντας επί της αρχής
ότι στην τοποθέτησή σας δεν άκουσα ουσιαστικές διαφοροποι-
ήσεις µε το σχέδιο το οποίο παρουσίασα σήµερα ως προς τις
εθνικές προτεραιότητες σχετικά µε τον αµυντικό σχεδιασµό. Και
θα εξηγήσω στη συνέχεια τι ακριβώς εννοώ. 

Επιτρέψτε µου, όµως, κάποιες εισαγωγικές παρατηρήσεις για
το γεωπολιτικό τοπίο µέσα στο οποίο διεξάγεται αυτή η συζή-
τηση. 

Είναι ακριβές να πει κανείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
η Ευρώπη τα τελευταία χρόνια υπήρξε γεωπολιτικά αφελής.
Αυτή τη φράση την έχω χρησιµοποιήσει επανειληµµένως, και
εντός και εκτός συνόρων, όταν διαπίστωνα µια αδυναµία κατα-
νόησης των γεωπολιτικών συσχετισµών και µια, θα έλεγα, αφέ-
λεια ευρωπαϊκή, η οποία στηριζόταν σε ένα πλαίσιο παραδοχών,
το οποίο όλοι αντιλαµβάνονταν ότι έπαυε πια να ισχύει. 

Το 2017 ο τότε Αµερικανός Πρόεδρος, και νυν Αµερικανός
Πρόεδρος, ο Ντόναλντ Τραµπ, µε τον ιδιαίτερο τρόπο µε τον
οποίο εκφράζεται, είπε στην Ευρώπη µια µεγάλη αλήθεια. Η αλή-
θεια αυτή ήταν ότι µετά την πτώση του Τείχους και την κατάρ-
ρευση του υπαρκτού σοσιαλισµού η Ευρώπη ουσιαστικά
απεµπόλησε τις ευθύνες της απέναντι στην ευρωπαϊκή άµυνα,
εκχωρώντας ουσιαστικά αυτήν την αρµοδιότητα στις Ηνωµένες
Πολιτείες, µε αποτέλεσµα οι Ηνωµένες Πολιτείες να παρέχουν
µια ασπίδα ασφάλειας στην Ευρώπη, χωρίς όµως η Ευρώπη να
κάνει αυτά τα οποία της αναλογούν, στα πλαίσια µιας συµµαχίας,
και αναφέροµαι εδώ στο ΝΑΤΟ, το οποίο υποχρέωνε τις ευρω-
παϊκές χώρες, αν µη τι άλλο, να δαπανούν τουλάχιστον το 2%
του ΑΕΠ τους στις αµυντικές δαπάνες. Η Ελλάδα δεν άνηκε ποτέ
σε αυτήν την κατηγορία διότι πάντα ήµασταν πάνω από το όριο
του 2%.

Αυτή η πραγµατικότητα, λοιπόν, δυστυχώς αποκαλύφθηκε σε
όλη της την έκταση µετά την απροκάλυπτη ρωσική εισβολή στην
Ουκρανία και µετά την επανεκλογή του ίδιου Αµερικανού Προ-
έδρου, ο οποίος µας είχε ήδη προειδοποιήσει ότι οι Ηνωµένες
Πολιτείες δεν θα ήταν διατεθειµένες να αναλάβουν δυσανάλογα

µεγάλο βάρος για την προστασία της Ευρώπης. Ουσιαστικά, µας
υποχρέωσε να κοιταχθούµε µε απότοµο τρόπο στον καθρέφτη
και να αναλογιστούµε τις δικές µας -και αναφέροµαι στις ευρω-
παϊκές, για να µην µε παρεξηγήσει κανείς- τις ευρωπαϊκές µας
αδυναµίες. Και εδώ φάνηκε ότι κάποιοι από εµάς, οι οποίοι µι-
λούσαµε για την ανάγκη της στρατιωτικής αυτονοµίας εδώ και
χρόνια, είχαµε τελικά δίκιο, διότι η Ευρώπη –για να δανειστώ µια
φράση η οποία δεν είναι δικιά µου, αλλά είναι του Προέδρου Μα-
κρόν- δεν µπορεί σ’ αυτήν τη γεωπολιτική ζούγκλα να προσποι-
είται ότι είναι ένα φυτοφάγο ζώο εν µέσω πολλών καρνιβόρων.
Άλλαξαν οι καιροί. Το πλαίσιο το οποίο δηµιουργήθηκε µετά τον
Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο σε µεγάλο βαθµό δεν ισχύει πια. 

Η δύναµη, λοιπόν, της ισχύος είναι σηµαντική και αυτό είναι
κάτι το οποίο, έστω και µε καθυστέρηση, η Ευρώπη αρχίζει να
το αντιλαµβάνεται. Και εδώ θα έλεγα ότι οι πολιτικές δυνάµεις
τις οποίες έχει την τιµή η Νέα Δηµοκρατία να εκπροσωπεί, το Ευ-
ρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, η ευρωπαϊκή Κεντροδεξιά βρέθηκε στην
πρώτη γραµµή να προτάξει τα ζητήµατα της άµυνας και της
ασφάλειας στην Ευρώπη στον νέο πενταετή κύκλο των ευρωπαϊ-
κών θεσµών, ο οποίος άνοιξε τον περασµένο χρόνο. Και πράγ-
µατι γίνονται βήµατα, για τα οποία τουλάχιστον µπορούµε να
συµφωνήσουµε ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση, αλλά δεν µας
ικανοποιούν ακόµα ούτε ως προς την ταχύτητα ούτε ως προς
την έκτασή τους, αν θέλουµε πραγµατικά να µιλήσουµε για ευ-
ρωπαϊκή στρατηγική αυτονοµία. 

Και εξηγούµαι. Η ρήτρα διαφυγής είναι µια επιτυχία. Είναι µια
επιτυχία, γιατί δίνει τη δυνατότητα για µεγαλύτερη δηµοσιονο-
µική ευελιξία σε χώρες οι οποίες δεσµεύονται από τις οροφές
δαπανών, έτσι ώστε να µπορούν, κάνοντας τους δικούς τους
υπολογισµούς, να αυξήσουν τους αµυντικούς προϋπολογισµούς,
χωρίς αυτή η επιπρόσθετη αύξηση να συνυπολογίζεται στις δα-
πάνες οι οποίες τίθενται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό µας
δίνει κάποια -θέλω να το τονίσω- δηµοσιονοµική ευελιξία. Η δη-
µοσιονοµική ευελιξία δεν είναι απεριόριστη, διότι σε κάθε περί-
πτωση ο τελικός κριτής δεν είναι µόνο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή.
Είναι οι ίδιες οι αγορές και τελικά η βιωσιµότητα του χρέους µας,
διότι αυτή η ευελιξία µπορεί να χρησιµοποιηθεί µόνο µε φειδώ,
διότι σε καµία περίπτωση δεν µπορεί να θέσει σε κίνδυνο τη συ-
νολική δηµοσιονοµική σταθερότητα.

Και θέλω να θυµίσω εδώ ότι το 2020-2021 αυτή η Κυβέρνηση
πήρε κάποιες δύσκολες αποφάσεις. Οι δύσκολες αποφάσεις
αφορούσαν την προώθηση µε µεγάλη ταχύτητα και πάντα µε δια-
κρατική συµφωνία και προφανώς και την κύρωση της Βουλής
δύο πολύ σηµαντικών αµυντικών προγραµµάτων, τα Rafale και
τις φρεγάτες Belharra. Το κάναµε, διότι η κατάσταση την οποία
παραλάβαµε, κύριε Φάµελλε, το 2019 στις Ένοπλες Δυνάµεις…
Δεν θέλω να µιλήσω δηµόσια. Δεν θέλω να µιλήσω δηµόσια, σε
περισσότερες λεπτοµέρειες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Λοιπόν, δεν θέλω να µιλήσω. Θα πω µόνο ότι εκµεταλλευτή-

καµε σε έναν βαθµό και την ευρωπαϊκή ρήτρα διαφυγής, τη γε-
νική ρήτρα διαφυγής, για να κάνουµε κάποιες σηµαντικές
αµυντικές επενδύσεις µε µεγάλη ταχύτητα. Και πράγµατι ολο-
κληρώσαµε δύο πολύ σηµαντικά εξοπλιστικά προγράµµατα µε
διακρατικές συµφωνίες, µε απόλυτη διαφάνεια και το τελικό απο-
τέλεσµα είναι ότι καταφέραµε και πήραµε είκοσι τέσσερα αερο-
πλάνα Rafale µε πυραύλους Meteor και τρεις υπερσύγχρονες
φρεγάτες…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
… οι οποίες θα είναι ενταγµένες στον ελληνικό στόλο µέχρι το

2026. Καλύψαµε δηλαδή µε πολύ µεγάλη ταχύτητα ένα µεγάλο
επιχειρησιακό κενό το οποίο είχαµε. Αλλά γνωρίζουµε τα όρια
της ρήτρας διαφυγής και γι’ αυτό σε καµία περίπτωση αυτή η
Κυβέρνηση, η οποία έχει επενδύσει τόσο πολύ στη δηµοσιονο-
µική σταθερότητα, δεν πρόκειται να επιτρέψει αυτή η δηµοσιο-
νοµική ευελιξία να οδηγήσει σε τέτοια κατάχρηση που να θέσει
σε κίνδυνο συνολικά τη δηµοσιονοµική σταθερότητα. Αυτό το
γνωρίζει και ο Υπουργός και γνωρίζει ότι η ευελιξία την οποία
έχουµε δεν είναι αµελητέα, αλλά δεν είναι και απεριόριστη. 

Έρχοµαι τώρα, κύριε Ανδρουλάκη, στο ζήτηµα του «SAFE».
Έχετε δίκιο να λέτε -το είπα κι εγώ εξάλλου- ότι ένα φτηνό χρη-
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µατοδοτικό εργαλείο -γιατί αυτό είναι ουσιαστικά το «SAFE»,
φανταστείτε το ως ένα µεγάλο ευρωπαϊκό δάνειο το οποίο δίνε-
ται σε κράτη-µέλη µε προνοµιακό επιτόκιο, γιατί δανείζεται η Ευ-
ρώπη πιο χαµηλά απ’ ό,τι µπορούµε να δανειστούµε εµείς, οπότε
το όφελός µας ουσιαστικά είναι η διαφορά στο επιτόκιο- δεν µπο-
ρεί να µας λύσει το πρόβληµα ότι ουσιαστικά προσθέτουµε και
άλλο χρέος. Είναι σίγουρα κάποια ανάσα, δεν θα κάνει όµως τη
διαφορά. Άρα, είναι µία κίνηση στη σωστή κατεύθυνση, αλλά σε
καµία περίπτωση δεν είναι αυτό το οποίο ζητάµε. 

Εδώ παραβιάζετε ανοιχτές θύρες, διότι πρώτος έχω µιλήσει
για την ανάγκη να υπάρχει για την άµυνα και ένα Ευρωπαϊκό Τα-
µείο, το οποίο θα χρηµατοδοτήσει ευρωπαϊκές επενδύσεις µέσα
από επιχορηγήσεις και όχι µέσα από δανεικά. Έχω περιγράψει,
µάλιστα, ποια µπορούν να είναι τα έργα εκείνα κοινού ευρωπαϊ-
κού ενδιαφέροντος τα οποία θα µπορούσαν να χρηµατοδοτη-
θούν από ένα τέτοιο ταµείο και έχουµε προτάξει ως Ελλάδα -δεν
είµαστε µόνοι µας, και η Πολωνία συµφωνεί σ’ αυτό και πολλές
άλλες ευρωπαϊκές χώρες- έναν ευρωπαϊκό αντιπυραυλικό θόλο,
γιατί -όπως καταλαβαίνετε- αν δανειστούµε ευρωπαϊκά, θα πρέ-
πει το όφελος να είναι ευρωπαϊκό. Δεν µπορεί το όφελος να είναι
εθνικό. Θα πρέπει να βρούµε κάποιο πρόγραµµα το οποίο να έχει
ευρωπαϊκό όφελος και το οποίο να µπορεί να υποστηρίξει και η
ευρωπαϊκή βιοµηχανία, εφ’ όσον έχει ορατότητα και γνωρίζει ότι
θα γίνουν σηµαντικές αγορές σε αυτήν την κατεύθυνση και ακρι-
βώς αυτήν τη λογική υπηρετεί και η ελληνική πρόταση. Είµαστε
εκεί; Όχι, δεν είµαστε ακόµα εκεί. 

Δεν είµαστε ακόµα εκεί, κύριε Ανδρουλάκη, διότι φαντάζοµαι
ότι γνωρίζετε ότι ήδη εν όψει του προϋπολογισµού της επόµενης
προγραµµατικής περιόδου 2028-2035 αρχίζει να γίνεται ήδη µια
συζήτηση για το πώς θα αποπληρώσουµε τα δάνεια του Ταµείου
Ανάκαµψης, τα οποία έχουµε ευρωπαϊκή υποχρέωση να αρχί-
σουµε να τα αποπληρώνουµε το 2028. Και αν αυτό δεν αλλάξει -
και η Ελλάδα εισηγείται, για να είµαι σαφής, αυτές οι
υποχρεώσεις να µετατεθούν στο µέλλον- τότε το 20% του ευρω-
παϊκού προϋπολογισµού θα κατευθυνθεί στις αποπληρωµές των
δανείων του Ταµείου Ανάκαµψης. Αυτό είναι προφανώς κάτι το
οποίο δεν µπορούµε να το κάνουµε δεκτό, γιατί καταλαβαίνετε
τις επιπτώσεις που θα έχει και για τη συνοχή και για τα προγράµ-
µατα που αφορούν τον αγροτικό τοµέα, όχι µόνο για εµάς, αλλά
και πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Άρα, κάθε φορά που µιλάµε για καινούργια ευρωπαϊκά χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία πρέπει να αντιλαµβανόµαστε ότι πρέπει να
βρούµε και µια φόρµουλα µε την οποία αυτά θα µπορέσουµε ευ-
ρωπαϊκά να τα ξεπληρώσουµε. Υπάρχει όµως -και θέλω να το το-
νίσω αυτό- µια αλλαγή στάσης από πολλές χώρες οι οποίες
ανήκαν στην κατηγορία των φειδωλών, όπως η Φινλανδία παρα-
δείγµατος χάριν, οι οποίες για πρώτη φορά συζητούν την έκδοση
ευρωπαϊκού χρέους για επιχορηγήσεις για την άµυνα. Τουλάχι-
στον είναι µία πρόοδος. Είναι µία διαδικασία η οποία φαίνεται να
κινείται στη σωστή κατεύθυνση. Μακάρι, λοιπόν, να έχουµε και
τη στήριξη και άλλων πολιτικών οµάδων και των ευρωπαίων σο-
σιαλιστών σε αυτήν την κατεύθυνση. Νοµίζω ότι ως χώρα θα
έχουµε όφελος. Θα έχουµε όφελος εάν προφανώς συµβεί κάτι
τέτοιο, διότι επαναλαµβάνω ότι υπάρχουν όρια στο πόσο µπορεί
να επιβαρυνθεί ο κρατικός προϋπολογισµός από τις αµυντικές
δαπάνες.

Έρχοµαι τώρα σε ένα ζήτηµα το οποίο τέθηκε από πολλά δια-
φορετικά κόµµατα και το οποίο αφορά την έννοια της ευρωπαϊκής
αλληλεγγύης. Ποια είναι η ευρωπαϊκή υποχρέωση σε περίπτωση
που ένα κράτος-µέλος δεχθεί επίθεση; Στο ΝΑΤΟ αυτό ονοµάζεται
άρθρο 5. Θέλω να θυµίσω ότι η Διακήρυξη της Ουάσινγκτον είναι
ένα πολύ λιτό κείµενο και υπεγράφη πριν από εβδοµήντα πέντε
χρόνια, το οποίο λέει ξεκάθαρα ότι µία επίθεση εναντίον ενός κρά-
τους-µέλους είναι επίθεση εναντίον όλων. Καταλαβαίνουµε, όµως,
ότι το άρθρο 5 δεν είναι απολύτως σαφές ότι µπορεί να ενεργο-
ποιηθεί σε περίπτωση που υπάρξει επίθεση από κράτος-µέλος του
ΝΑΤΟ και νοµίζω ότι όλοι καταλαβαίνετε τι εννοώ. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, η έννοια της ευρωπαϊκής στρατηγικής αυτο-
νοµίας, η ένταση δηλαδή µε την οποία η Ευρώπη θα µπορέσει
να υπερασπιστεί την εδαφική ακεραιότητα ενός κράτους-µέλους
αποκτά ξεχωριστή σηµασία. Υπάρχει αυτό σήµερα στις Ευρω-

παϊκές Συνθήκες; Βεβαίως και υπάρχει. Είναι το άρθρο 42 παρά-
γραφος 7 της Ευρωπαϊκής Συνθήκης, το οποίο διαβάζω: «Σε πε-
ρίπτωση κατά την οποία κράτος-µέλος δεχθεί ένοπλη επίθεση
στο έδαφός του, τα άλλα κράτη-µέλη οφείλουν να του παρά-
σχουν βοήθεια και συνδροµή µε όλα τα µέσα που έχουν στη διά-
θεσή τους, σύµφωνα µε το άρθρο 51 του Καταστατικού Χάρτη
των Ηνωµένων Εθνών». Αυτό υπάρχει ήδη. 

Όµως, δεν µιλάω γι’ αυτό. Δεν µιλάµε γι’ αυτό στην Ευρώπη.
Μιλάµε συνήθως τα κράτη-µέλη του ΝΑΤΟ για το άρθρο 5, δεν
µιλούν για το άρθρο 42 παράγραφος 7.

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουµε, λοιπόν, εµείς κάθε λόγο το άρθρο 42 παράγραφος 7
να το αναδεικνύουµε ως την κορωνίδα της ευρωπαϊκής πολιτικής
ασφάλειας, διότι αφορά πρωτίστως εµάς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και µία ευρωπαϊκή πολιτική ασφάλειας προφανώς δεν µπορεί

να µη συµπεριλαµβάνει µια ρήτρα αµοιβαίας συνδροµής σε πε-
ρίπτωση – ο µη γένοιτο- που ένα ευρωπαϊκό κράτος δεχθεί επί-
θεση. 

Άκουσα κάποια σχόλια -και θέλω απλώς να το αποσαφηνίσω-
για τη νοµοθετική πρόταση που υιοθέτησε η επιτροπή σχετικά
µε την ευελιξία στο Ταµείο Συνοχής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Θέλω να είναι απολύτως σαφές ότι αυτή η ευελιξία, κύριε Αν-
δρουλάκη, δεν είναι υποχρεωτική. Είναι ευελιξία. Κάθε κράτος
µέλος, λοιπόν, έχει τη δυνατότητα να επανατοποθετήσει κονδύ-
λια από το Ταµείο Συνοχής όχι µόνο για την άµυνα, αλλά και για
τη στέγαση και για έργα ανθεκτικότητας υδάτων, για έργα inter-
connectors, διασυνδέσεις, δηλαδή, ηλεκτρικής ενέργειας, δίκτυα
και υποδοµές φόρτισης. Αυτές ήταν οι ελληνικές διεκδικήσεις.
Αυτό δεν είναι υποχρεωτικό. Δεν χάνουµε λεφτά από τη Συνοχή.
Θέλω να είµαι τελείως σαφής και ξεκάθαρος. Τα λεφτά της Συ-
νοχής -του ΕΣΠΑ για να το πω πολύ απλά- είναι τα ίδια.

Εξασφαλίσαµε, όµως, µεγαλύτερη ευελιξία για να κατευθύ-
νουµε υφιστάµενους πόρους από τη Συνοχή σε έργα στα οποία
συµπεριλαµβάνεται η άµυνα -εµείς δεν έχουµε πρόθεση να το
κάνουµε-, αλλά και σε άλλα έργα τα οποία αφορούν κυρίως
ύδατα και ηλεκτρικές διασυνδέσεις, τα οποία είναι απολύτως κρί-
σιµα για εµάς.

Θέλω να κάνω µια αναφορά, γιατί µου έκανε εντύπωση που
κανείς δεν το σχολίασε, διότι µιλάµε συχνά για προβολή ισχύος
και τον τρόπο µε τον οποίο, θα έλεγα, συµπλέει η εξωτερική πο-
λιτική µε την αµυντική πολιτική. 

Θα ήθελα να κάνω µια αναφορά, κύριε Ανδρουλάκη, στον νόµο
Μανιάτη, ο οποίος καθορίζει ουσιαστικά τα οικόπεδα προς εκµε-
τάλλευση από εταιρείες που ενδιαφέρονται για έρευνα στο πεδίο
των υδρογονανθράκων. Πρώτος εγώ στην πρώτη µου δήλωση
αναγνώρισα ότι πράγµατι τα οικόπεδα αυτά χαράχθηκαν το 2014
από την κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου, προκηρύχθηκαν. Δεν
υπήρχε ενδιαφέρον τότε. Δεν υπήρχε ενδιαφέρον τότε, γιατί τα
οικόπεδα ήταν νοτίως της Κρήτης. 

Με αυτήν την Κυβέρνηση εκδηλώθηκε ενδιαφέρον και από την
Exxon Mobile και από τη Chevron.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, προφανώς, επειδή άκουσα πάλι κατηγορίες για την

ηγεσία -δεν τα είπατε εσείς, τα είπαν άλλοι-, για την ηγεσία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κάτι καλό έκαναν
αυτοί οι άνθρωποι για να µπορέσουν µαζί µε τον προκάτοχό τους
-θέλω να κάνω µια ξεχωριστή αναφορά στον κ. Σκυλακάκη- για
να µπορέσουν οι εταιρείες αυτές να έρθουν στην Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και προφανώς αντιλαµβάνεστε την ιδιαίτερη σηµασία του να

υπάρχουν σήµερα δύο αµερικανικές εταιρείες, οι οποίες τι κά-
νουν; Γιατί καλά τα λόγια, είναι ωραία τα λόγια. Όµως, αυτές έρ-
χονται και λένε: Κυριαρχικά δικαιώµατα νοτίως της Κρήτης ασκεί
η Ελλάδα, γι’ αυτό συνοµιλούµε µε την Ελλάδα. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Τι είπατε; Δεν σας άκουσα. 
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: … (Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Συµφωνούµε. Καλό είναι αυτό. 
Διαπιστώνω µεγαλύτερη σύµπνοια στα θέµατα αυτά, εκτός αν

δεν πιστεύετε ότι είναι καλό αυτή τη στιγµή η Ελλάδα… Είναι και
αυτή µια άποψη. Μπορώ να την ακούσω. Μπορεί κάποιος να µου
πει εδώ πέρα, που είναι µια θεµιτή άποψη -ενδεχοµένως να είναι
η άποψή σας, δεν ξέρω, γιατί έχω µπλεχτεί γενικά µε τις θέσεις
του ΣΥΡΙΖΑ-, µπορεί κάποιος να πει ότι εγώ δεν θέλω να κάνω
καµία έρευνα υδρογονανθράκων. Μπορεί κάποιος να το πει αυτό
το πράγµα. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Κύριε Πρωθυπουργέ, για τον κ. Τσάφο σας ρω-
τήσαµε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μπορεί κάποιος να το πει αυτό το πράγµα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Δεν ήταν εκεί. Γι’ αυτό σας ρωτήσαµε. Δεν είχε
επαγγελµατική σχέση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Όχι, εντάξει. Εγώ απάντησα µε τις πράξεις των ανθρώπων, µε
τις πράξεις των ανθρώπων, όχι µε λασπολογία και δολοφονία χα-
ρακτήρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς µπορεί να έχετε την άποψη, κύριε Φάµελλε, ότι η χώρα

δεν πρέπει να προχωράει σε έρευνες υδρογονανθράκων. Καλό
θα είναι να το αποσαφηνίστε και να το πείτε, αν είναι.

Η δικιά µας άποψη είναι ότι από τη στιγµή που θα χρειαστούµε
φυσικό αέριο για τα επόµενα τριάντα χρόνια τουλάχιστον από το
να πληρώνουµε πολλά δισεκατοµµύρια για να εισάγουµε φυσικό
αέριο, είναι πολύ καλύτερο να διερευνήσουµε αν έχουµε δικό
µας φυσικό αέριο παρά να το πληρώνουµε και να το εισάγουµε
επιβαρύνοντας τον κρατικό προϋπολογισµό και το ισοζύγιο τρε-
χουσών συναλλαγών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έρχοµαι, λοιπόν, στο που αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει µια

στοιχειώδης συναντίληψη σε αυτήν την Αίθουσα από αυτούς του-
λάχιστον που ασχολήθηκαν µε το αντικείµενο, διότι υπήρχαν και
κάποιοι, κάποιες που µίλησαν για τελείως άσχετα θέµατα. Θα
επανέλθω και σε αυτό στη συνέχεια. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει µια βασική συναντίληψη στο γε-
γονός ότι σ’ ένα σύγχρονο θέατρο επιχειρήσεων η τεχνολογία
και η καινοτοµία παίζουν κρίσιµο ρόλο και σε αυτό το οποίο είπε
ο κ. Βελόπουλος «Μα, καλά θα κάνετε δωδεκαετές πρόγραµµα,
όταν αλλάζουν όλα τόσο γρήγορα;», θα έλεγα ένα όχι τόσο πα-
ράλογο επιχείρηµα. Η απάντηση είναι ότι κάθε τρία χρόνια το
πρόγραµµα αυτό αναθεωρείται. Εµείς έχουµε ένα συνολικό δη-
µοσιονοµικό χώρο, αλλά προφανώς το πρόγραµµα αυτό δεν
είναι…

Ως προς κάποια προγράµµατα µακροπρόθεσµα, προφανώς
καταλαβαίνετε ότι αν η χώρα έχει αποφασίσει -και σωστά, κατά
την άποψή µας- να προµηθευτεί µαχητικά πέµπτης γενιάς F-35,
αυτό προϋποθέτει µια πολύ µακροπρόθεσµη επένδυση, διότι δεν
µιλάµε µόνο για την αγορά των αεροσκαφών, µιλάµε για σηµαν-
τικές υποδοµές οι οποίες πρέπει να γίνουν στην Ανδραβίδα, γιατί
εκεί θα φιλοξενηθούν και οι οποίες προφανώς απαιτούν έναν µα-
κροχρόνιο σχεδιασµό. Δεν σηµαίνει, όµως, ότι δεν παρακολου-
θούµε τις εξελίξεις και δεν βλέπουµε ότι αυτή τη στιγµή η
τεχνολογία τρέχει τόσο γρήγορα που ενδεχοµένως κάτι το οποίο
θεωρούσαµε ότι µπορεί να είναι πλεονέκτηµα της Τουρκίας -τα
αργά βαριά drones- ενδεχοµένως τελικά σε ένα θέατρο επιχει-
ρήσεων να µην είναι τόσο µεγάλο πλεονέκτηµα όσο κάποιοι πι-
στεύαν και να έχει πολύ µεγαλύτερο ενδιαφέρον να έχει κανείς
ένα πολύ µεγαλύτερο αριθµό µικρών drones , πολλά εκ των
οποίων µπορούν να κινούνται και µε τεχνητή νοηµοσύνη, τα
οποία να τα στέλνεις. 

Επίσης, πολύ µεγαλύτερο ενδιαφέρον µπορεί να έχει όχι µόνο
αυτό, αλλά η δυνατότητά σου κάθε δεκαπέντε µέρες, κάθε

τριάντα ηµέρες να µπορείς να επικαιροποιείς τα συστήµατα επι-
κοινωνίας, έτσι ώστε αυτά να µην είναι αντικείµενα παρεµβολών. 

Ευτυχώς -και θέλω να το τονίσω αυτό- έχουµε την τύχη να
έχουµε -ή είχαµε την προνοητικότητα θα έλεγα- έναν αρχηγό του
Γενικού Επιτελείου, ο οποίος ο ίδιος είναι ηλεκτρολόγος µηχανι-
κός και ο οποίος καταλαβαίνει τεχνολογία και νοµίζω ότι αυτό
είναι πάρα πολύ σηµαντικό αν αντιληφθεί κανείς το είδος των
επενδύσεων που πρέπει να κάνουµε από εδώ και στο εξής. Άρα,
νοµίζω ότι λέµε µε σαφήνεια ότι αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο
πρέπει να µας απασχολήσει.

Το δεύτερο ζήτηµα είναι η συµπαραγωγή, οι δυνατότητες της
εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας. Δεν θέλω να µιλήσω για την
κατάσταση στην οποία παραλάβαµε ούτε την ΕΑΒ ούτε τα ΕΑΣ.
Κάνουµε µια µεγάλη προσπάθεια αυτή τη στιγµή ειδικά και στην
ΕΑΒ για να µπορέσουµε να την ανατάξουµε πλήρως και σε
πρώτη φάση να είναι σε θέση να υλοποιήσει το πρόγραµµα εκ-
συγχρονισµού των F-16 σε Viper. Για τα ΕΑΣ, ναι, αυτήν τη στιγµή
προχωρούµε σε µια σύµπραξη µε µία σηµαντικότατη εταιρεία
από την Τσεχία, προκειµένου να µπορούµε να µπούµε δυναµικά
στην παραγωγή πυροµαχικών, τα οποία είναι απολύτως απαραί-
τητα. Διότι όταν λέτε ότι τα ΕΑΣ έκαναν τζίρο, δεν µας είπατε και
µε τι κόστος τον έκαναν τον τζίρο αυτό. Εάν είναι να κάνουν τζίρο
και το κόστος παραγωγής να είναι τρεις φορές µεγαλύτερο από
τα έσοδα, τότε δεν νοµίζω ότι αυτή είναι µια βιώσιµη επιχείρηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, ο σκοπός είναι οι επιχειρήσεις αυτές να είναι και βιώσιµες

όχι απλώς να κάνουν τζίρο λοιπόν, γιατί ήταν βαθιά προβληµατι-
κές και ζηµιογόνες επιχειρήσεις, οι οποίες πρέπει πλήρως να
αναταχθούν.

Επιτρέψτε µου, όµως, να σταθώ λίγο περισσότερο, γιατί δεν
νοµίζω ότι του δώσατε αρκετά µεγάλη σηµασία, στη δουλειά η
οποία γίνεται στο ΕΛΚΑΚ, αλλά και στη δυνατότητα ιδιωτικών επι-
χειρήσεων, µεγάλων και µικρών, να µπορέσουν να παίξουν ση-
µαντικό ρόλο σε αυτή τη συµπαραγωγή. Δηµιουργούµε
ουσιαστικά µια καινούργια αγορά για να το πω µε απλά λόγια.
Ελληνικές επιχειρήσεις -κάποιες µεγάλες, κάποιες µικρότερες-
αντιλαµβάνονται ότι το κοµµάτι της άµυνας προσελκύει πια µε-
γάλο ενδιαφέρον και είναι διατεθειµένες να επενδύσουν, να πά-
ρουν ρίσκο επιχειρηµατικό και να αναπτύξουν τα καινούργια
συστήµατα, τα οποία µπορεί να είναι χρήσιµα για τις Ένοπλες
Δυνάµεις και να καταλήξουν όχι µόνο να πάρουν µεγαλύτερες
παραγγελίες, αλλά και να εξάγουν και τα συστήµατα αυτά στην
Ευρώπη. 

Επαναλαµβάνω ότι η παραγωγική βάση σήµερα της Ευρώπης
δεν είναι ικανή για να καλύψει τις ανάγκες τις οποίες έχει η ίδια
η Ευρώπη και αυτό δεν είναι µόνο ελληνικό πρόβληµα, είναι ευ-
ρωπαϊκό πρόβληµα και γι’ αυτό και θα χρειαστεί να µπορέσουµε
να επενδύσουµε περισσότερο για να αναπτύξουµε αυτήν την βιο-
µηχανία, τις διαλειτουργικότητες, τις παραγγελίες από κοινού. 

Aν θέλουµε να παραγγείλουµε ένα οπλικό σύστηµα και µία
άλλη ευρωπαϊκή χώρα θέλει να παραγγείλει ακριβώς το ίδιο, δεν
υπάρχει κανείς λόγος να βάλουµε δύο ξεχωριστές παραγγελίες.
Μπορούµε να πάµε µαζί και να διεκδικήσουµε και καλύτερες
τιµές. Όλα αυτά προβλέπονται στον καινούργιο κανονισµό και
στο καινούργιο πλαίσιο για τη χρηµατοδότηση τέτοιων δαπανών.

Τέλος, για τα ζητήµατα των διαθεσιµοτήτων, έγινε κουβέντα
γι’ αυτό. Νοµίζω το είπατε εσείς, κύριε Φάµελλε. Πόσα C-130 πε-
τάνε σήµερα; Δεν θυµάµαι ποιος το ρώτησε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Εγώ το ρώτησα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Εσείς; Ωραία. 

Να σας πω πόσα πετούσαν το 2019;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ένα. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το

ξέρετε. Μισό! Μισό, µισό! 
Λυπάµαι που το λέω, αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Έχουµε φτάσει πια σε ένα σηµείο όπου να είµαστε απολύτως σί-
γουροι ότι µπορούµε να έχουµε µέχρι το τέλος του χρόνου έξι
C-130, έξι C-27 απολύτως επιχειρησιακά. Είναι µια µεγάλη πρό-
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οδος. Δεν είµαστε ακόµα εκεί που θέλουµε να είµαστε, αλλά είναι
µια µεγάλη πρόοδος και ήταν µια ιστορική αµαρτία, ιστορική
αµαρτία το γεγονός ότι δεν δίναµε καµία έµφαση στις Follow On
Support. Το ίδιο πρόβληµα έχουµε µε τα ΗΝ90. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και γι’ αυτό και είναι καλύτερο
να αγοράζουµε ενδεχοµένως λιγότερα στην αρχή -για να το πω
πολύ απλά και λαϊκά- και να έχουµε εξασφαλισµένη την υποστή-
ριξη σε βάθος χρόνου από το να εντυπωσιάζουµε και να λέµε «τα
πήραµε, τι ωραία που είναι» και µετά από τρία χρόνια να διαπι-
στώνουµε ότι η διαθεσιµότητα έχει πάει στα τάρταρα. 

Αυτό αλλάζει. Αλλάζει και γι’ αυτό ένα σηµαντικό κοµµάτι του
προϋπολογισµού του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας πηγαίνει ακρι-
βώς στην υποστήριξη συστηµάτων, των καινούργιων προφανώς,
αλλά και των παλιών συστηµάτων τα οποία δεν µπορούν να απα-
ξιώνονται, διότι αν θέλεις να βάλεις µπροστά ένα σύστηµα τέ-
τοιο, αν θες να το βάλεις µπροστά, στοιχίζει πάρα πάρα πολλά
χρήµατα, εάν τα έχεις παρατήσει και δυστυχώς υπάρχουν και
προβληµατικές, πολύ προβληµατικές συµβάσεις τις οποίες κλη-
ρονοµήσαµε από το παρελθόν. 

Μια επιλογή «διαµάντι», την οποία είχατε κάνει, κύριε Φάµελλε,
είναι τα περίφηµα P3, τα αεροπλάνα ναυτικής υποστήριξης, η
πρώτη σας επιλογή. Το πρώτο εξάµηνο επιλέξατε να ανακαινί-
σετε ένα αεροπλάνο το οποίο είχε κατασκευαστεί πριν γεννηθώ,
ένα αεροπλάνο του 1967! Πήρατε αυτή την απόφαση, ήµασταν
δεσµευµένοι, καταφέραµε µε χίλια ζόρια να πετάξει το πρώτο.
Υπεγράφη αυτή η σύµβαση το 2015 και το πρώτο P3 πετάει
τώρα. Τουλάχιστον τη βάλαµε σε µια τάξη. Μας στοίχισε πολύ
ακριβά. Τουλάχιστον να πάρουµε ό,τι καλύτερο µπορούµε. Δικιά
σας επιλογή και του Υπουργού Εθνικής Άµυνάς σας, για να µην
ξεχνιόµαστε.

Έρχοµαι τώρα λίγο σε άλλα ζητήµατα. Δεν θα πω πολλά γι’
αυτά τα οποία είπατε, κύριε Φάµελλε. Υπάρχει η εντύπωση ότι
πλανάται στην Αίθουσα ένα πρόσωπο το οποίο δεν είναι µαζί σας
σήµερα, αλλά γράφει. Δεν είναι σήµερα εδώ στην Αίθουσα. Δίνει
διαλέξεις αυτήν τη στιγµή, γράφει και κείµενα στρατηγικής πυ-
ξίδας, στα οποία καταφέρνει να λέει πολλές φορές το ίδιο για το
ακριβώς αντίθετο, σαν αυτό να αποτελεί εθνική στρατηγική. 

Πιστεύω ότι αν ρωτήσουµε, πάρουµε ανθρώπους στον δρόµο
και τους ρωτήσουµε τι ακριβώς θυµάστε από την εξωτερική πο-
λιτική της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, νοµίζω θα σας πουν δύο πράγ-
µατα. Το πρώτο που θα σας πουν…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ναι, οι δεκαεπτά ώρες δεν είναι εξωτερική πολιτική. Θα έρθω

σε αυτό στη συνέχεια γιατί αφορά την κ. Κωνσταντοπούλου.
Είναι ενδιαφέρον αυτό.

Το πρώτο που θυµούνται είναι ότι η θάλασσα δεν έχει σύνορα.
Αυτό το θυµούνται σίγουρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ειπώθηκε και όχι απλά ειπώθηκε, υλοποιήθηκε και ως πολιτική,

η πολιτική των ανοιχτών συνόρων. Αυτό το θυµούνται σίγουρα.
Το θυµάται και η χώρα. Μας πλήγωσε πάρα πολύ.

Και το δεύτερο το οποίο θυµούνται προφανώς είναι η Συµφω-
νία των Πρεσπών και την αναγνώριση µακεδονικής γλώσσας και
µακεδονικής εθνότητας και τώρα βλέπουµε τα προβλήµατα
αυτής της επιλογής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτά λοιπόν πιστεύω ότι θυµούνται από τις δικές σας µέρες

και δεν νοµίζω ότι θέλουν να επιστρέψουµε εκεί. 
Έρχοµαι τώρα σε κάποια ερωτήµατα τα οποία τέθηκαν -ρητο-

ρικά πιστεύω- όπως: Είµαστε σήµερα πιο ισχυροί από ό,τι ήµα-
σταν το 2019; Νοµίζω ότι πρέπει να είναι κανείς πολύ
κακοπροαίρετος να πει ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις δεν είναι σε
πολύ καλύτερη κατάσταση σήµερα από ό,τι ήταν το 2019, γιατί
προφανώς έγιναν σηµαντικές επενδύσεις. Έγιναν από το υστέ-
ρηµα του ελληνικού λαού. Δεν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι σή-
µερα οι Ένοπλες Δυνάµεις είναι σε πολύ καλύτερη κατάσταση
από ό,τι ήταν το 2019. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και προφανώς αυτό δεν αφορά µόνο τα µεγάλα εξοπλιστικά

προγράµµατα. Αφορά και τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων.
Άκουσα διάφορα και νοµίζω κάποια δικαιολογηµένα. Άκουσα από

πολλούς να λένε ότι σήµερα δεν είναι ελκυστικές οι Ένοπλες Δυ-
νάµεις ως καριέρα για ένα νέο παιδί δεκαοκτώ χρονών, το οποίο
σκέφτεται τι θα κάνει στη ζωή του και σε ένα βαθµό αυτό είναι
σωστό. Και πράγµατι δεν γίνεται αυτή τη στιγµή να αναθέτουµε,
ας το πούµε, σε έναν πλωτάρχη να κυβερνήσει ένα σκάφος το
οποίο µπορεί να στοιχίζει δεκάδες, µπορεί και εκατοντάδες εκα-
τοµµύρια και να µην αισθάνεται αυτός ο άνθρωπος ότι έχει µία
ανταµοιβή αντάξια της πολύ λεπτής αποστολής την οποία καλεί-
ται να επιτελέσει. 

Αυτή λοιπόν την πραγµατικότητα αυτή η Κυβέρνηση έρχεται
και τη διορθώνει, όταν εµείς ερχόµαστε σήµερα και λέµε ότι για
έναν πλωτάρχη, ο οποίος είχε δεκαοκτώ χρόνια υπηρεσία, από
τα τέλη του 2025, αρχές του 2026 θα µπορέσει να πάρει µια αύ-
ξηση που για όλο το έτος του 2026 θα ισοδυναµεί µε 5.500 ευρώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι µια σοβαρή αύξηση αυτήν την οποία εισηγείται το Υπουρ-

γείο και αντίστοιχες αυξήσεις υπάρχουν για όλα τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων και αυτό, αυτές τις αυξήσεις µπορούµε να
τις δώσουµε αφενός διότι έγιναν κάποιες σηµαντικές εξοικονο-
µήσεις και αφετέρου γιατί ναι, µπορούµε να πατήσουµε πάνω
στη ρήτρα διαφυγής, ειδικά για τις Ένοπλες Δυνάµεις, για να
µπορέσουµε να δικαιολογήσουµε και ευρωπαϊκά αυτές οι πρό-
σθετες δαπάνες να εξαιρεθούν από τον υπολογισµό και από τις
«οροφές» των δαπανών. Αυτό είναι το «ευχαριστώ» το οποίο
εµείς λέµε στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και το λέµε µε
πράξεις, όχι µε λόγια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μίλησα για τα Σώµατα Ασφαλείας και για τις ανακοινώσεις τις

οποίες θα κάνουµε στη Διεθνή Έκθεση της Θεσσαλονίκης. Εκεί
πέρα συνιστώ απλά λίγη υποµονή και θυµίζω και πάλι όµως ότι
τα 100 ευρώ αύξηση, πέραν των 30 ευρώ που δόθηκαν ήδη, τα
100 ευρώ αύξηση από 1η Ιουλίου του 2025 θα τα πάρουν όλοι οι
εργαζόµενοι στα Σώµατα Ασφαλείας και είναι παραπάνω και από
αυτό το οποίο διεκδικούσαν, συµπεριλαµβανοµένων –µπορώ να
το ανακοινώσω σήµερα- και των σωφρονιστικών υπαλλήλων, οι
οποίοι και αυτοί αξίζουν αυτό το έκτακτο επίδοµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έρχοµαι τώρα, για να κλείσω την τοποθέτησή µου, σε µία ανα-

φορά σε αυτά τα οποία είπε η κ. Κωνσταντοπούλου. Πρώτον, το
ενδιαφέρον σας για τις γυναικοκτονίες, κυρία Κωνσταντοπούλου,
είναι καταγεγραµµένο και απολύτως σεβαστό. Δεν θεωρώ όµως
ότι έχετε κάποια παραπάνω ευαισθησία εσείς για το ζήτηµα αυτό
από ό,τι έχουµε εµείς, από ό,τι έχει οποιοσδήποτε σε αυτήν την
Αίθουσα. Η διαφορά είναι ότι εσείς δεν ασκείτε, δεν έχετε κυβερ-
νητικές ευθύνες, ενώ εµείς έχουµε. 

Και η διαφορά είναι ότι στο ζήτηµα αυτό έχουµε να επιδεί-
ξουµε µια πολιτική, η οποία ήδη φέρνει µετρήσιµα αποτελέ-
σµατα. Όταν σήµερα η Ελληνική Αστυνοµία έχει εξετάσει
συνολικά το 2024 περί τα 20.000 περιστατικά, αυτό είναι µια ση-
µαντική πρόοδος. Και ξέρετε γιατί είναι πρόοδος; Είναι πρόοδος
γιατί οι γυναίκες αισθάνονται σήµερα ότι µπορούν να εµπιστευ-
θούν την Ελληνική Αστυνοµία για ένα τέτοιο περιστατικό, να το
καταγγείλουν και αυτό το περιστατικό να το διαχειριστεί η Ελλη-
νική Αστυνοµία µε επαγγελµατισµό. 

Υπάρχουν πάντα και αστοχίες που οδηγούν σε τραγωδίες και
σε αυτές το µόνο που µπορούµε να κάνουµε είναι να σκύψουµε
το κεφάλι και να πούµε ναι, θα κοιτάξουµε να γίνουµε καλύτεροι,
αλλά δεν µπορείτε και δεν έχετε δικαίωµα να έρχεστε σε αυτή
την Αίθουσα εν είδει εθνικού εισαγγελέα και να καταγγέλλετε
αφορίζοντας πολιτικές, οι οποίες έχουν ήδη αποτέλεσµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί δεν πάτε να µιλήσετε σε γυναίκες οι οποίες έχουν -αφού

ενδιαφέρεστε τόσο πολύ;- το panic button; Το πήραν το panic
button και ενεργοποιείται το panic button και έχει σώσει ζωές.
Δεν το ξέρετε; Αδιάφορο είναι αυτό τελείως; Είναι κάτι το οποίο
πρέπει να το προσπεράσουµε ως σαν να µην έχει γίνει; 

Σήµερα έχουµε εβδοµήντα τρεις υπηρεσίες αντιµετώπισης εν-
δοοικογενειακής βίας, στελεχωµένες ως επί το πλείστον µε γυ-
ναίκες αξιωµατικούς σε αστυνοµικά τµήµατα µε τελείως
διαφορετική εικόνα, που µια γυναίκα µπορεί να πάει να µιλήσει
εκεί και να αισθανθεί πιο προστατευµένη. 
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Είµαστε εκεί που θέλουµε; Όχι. Δεν είµαστε εκεί που θέλουµε.
Πάντα υπάρχει το καλύτερο, αλλά σε καµία περίπτωση δεν έχετε
το δικαίωµα να έρχεστε εδώ πέρα και να αφορίζετε µια πολιτική
η οποία µέχρι σήµερα έχει να δείξει µετρήσιµα αποτελέσµατα. 

Και το πιο σηµαντικό αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής είναι ότι
οι γυναίκες έχουν το θάρρος να καταγγείλουν αυτήν την...

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Από την πολιτική σας βρήκαν το θάρρος;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το
βρήκαν το θάρρος από την εµπιστοσύνη την οποία έχουν στην
Ελληνική Αστυνοµία. Σίγουρα όχι από αυτά που λέτε εσείς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί από κάπου βρήκαν το θάρρος! 
Όσο περισσότεροι µιλούν γι’ αυτό το θέµα, τόσο το καλύτερο.

Όλοι µπορεί να έχουν έναν ρόλο στην παραπάνω ευαισθητοποί-
ηση, αλλά από το να µιλάµε για το ζήτηµα αυτό και να αισθάνεται
κάποιος ότι αυτό είναι ένα θέµα το οποίο τον απασχολεί -και είναι
δικαίωµά σας να θέτετε τις δικές σας προτεραιότητες και για µας
είναι προτεραιότητα-, µέχρι να αφορίζει όλα αυτά τα οποία έχουν
γίνει, υπάρχει µία απόσταση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Βρίσκω, επίσης, ενδιαφέρον το γεγονός ότι συζητάµε και για
άλλα θέµατα, πλην της µονοθεαµατικότητας η οποία σας έχει
απασχολήσει στον δηµόσιο διάλογο τους τελευταίους µήνες και
αναφέροµαι στην τραγωδία των Τεµπών. Είναι ενδιαφέρον αυτό
διότι, ξέρετε, όσο µιλάτε για τα θέµατα αυτά, αρχίζει και κατα-
λαβαίνει ο κόσµος ποιες είναι οι θέσεις τις οποίες πραγµατικά
πρεσβεύετε. Και εδώ επιτρέψτε µου να σταχυολογήσω τρεις
συγκεκριµένες. 

«Εµείς δεν αγαπάµε κανένα νόµισµα, αγαπάµε τον λαό». Όλοι
αγαπάµε τον λαό, αλλά έχουµε νόµισµα το ευρώ και θέλουµε να
το υπερασπιστούµε. Δεν θέλουµε να πάµε στη δραχµή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι απολύτως θεµιτό και εγώ σας αναγνωρίζω µία ειλικρίνεια,

κυρία Κωνσταντόπουλου. Μια ειλικρίνεια και στη θέση στην
οποία ήσασταν όταν ήσασταν Πρόεδρος της Βουλής. Φύγατε
από τον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί τότε θεωρήσατε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε όντως
µια τεράστια κωλοτούµπα. Θέλετε να οδηγήσετε τη χώρα στη
δραχµή και στην άτακτη έξοδο από το ευρώ. Αυτή είναι η αλή-
θεια, γιατί δεν το λέτε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι η άποψή σας. Είναι η πολιτική σας. Γιατί δεν έχετε το

θάρρος να την υπερασπιστείτε και να το πείτε δηµόσια. Το εν-
νοήσατε περίπου, να το πείτε και δηµόσια, όµως. Σίγουρα υπάρ-
χουν κάποιοι Έλληνες, οι οποίοι πιστεύουν ότι αυτό και σήµερα
ενδεχοµένως να είναι το καλύτερο. Πιστεύω ότι είναι µια µειοψη-
φία και πιστεύω ότι αυτή η συζήτηση έχει κλείσει οριστικά. Αν θέ-
λετε να την επαναφέρετε στον δηµόσιο διάλογο, να το κάνετε µε
θάρρος και όχι µε ηµίµετρα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς την επαναφέρετε!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το
δεύτερο, λοιπόν, το οποίο άκουσα στην τοποθέτησή σας και
αυτό είναι ενδιαφέρον, γιατί µας διαβάσατε…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …(Δεν ακούστηκε)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μην εκνευρίζεστε, θα τα ακούσετε. Μην εκνευρίζεστε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν εκνευρίζοµαι, απλώς για τον Νετανιάχου να µας
απαντήσετε!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μας µιλήσατε, λοιπόν, για τη ιδρυτική σας διακήρυξη και άκουσα
καλά ότι η ιδρυτική σας διακήρυξη περιγράφει µία Ελλάδα, ένα
µεγάλο ανοιχτό περιβόλι, το οποίο θα υποδέχεται τον κάθε κα-
τατρεγµένο είτε αυτός δικαιούται άσυλο είτε αυτός είναι αποτέ-
λεσµα οικονοµικής εκµετάλλευσης. 

Όχι, κυρία Κωνσταντόπουλου! Η Ελλάδα δεν είναι «µπάτε σκύ-
λοι αλέστε» µε αυτή την Κυβέρνηση! Έχει σύνορα και προστα-
τεύουµε τα σύνορά µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σεβόµαστε απόλυτα αυτούς οι οποίοι έχουν δικαίωµα ασύλου

και στους οποίους το χορηγούµε, αλλά είµαστε, επίσης, απολύ-
τως ξεκάθαροι: Αν θέλεις να µπεις παράνοµα στην Ελλάδα και
δεν δικαιούσαι άσυλο, θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας
για να σε στείλουµε πίσω από εκεί που ήρθες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και µε οργανωµένο τρόπο θα υποδεχτούµε εκείνους τους οι-

κονοµικούς µετανάστες που εµείς θα καθορίσουµε πόσους και
ποιους χρειαζόµαστε. Δεν θα κάνουν κουµάντο οι διακινητές και
οι Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις που συνεργάζονται µαζί τους
στο ποιος θα µπαίνει στην πατρίδα µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα να µια δεύτερη µεγάλη διαφορά µας. Πράγµατι είµαστε

από δύο διαφορετικούς κόσµους και καλό είναι αυτό να το εξη-
γούµε και να µιλάµε λίγο περισσότερο γι’ αυτά τα οποία πρε-
σβεύετε τώρα που έχετε πάρει και δηµοσκοπική ορµή και αέρα.
Έχετε αέρα δηµοσκοπικό στα πανιά σας, προς µεγάλη θλίψη του
κ. Ανδρουλάκη. 

Είχα προβλέψει την εξέλιξη αυτή βέβαια, γιατί όταν πας και
ταυτίζεσαι µε τα πιο ακραία στοιχεία, οι πολίτες θα επιλέξουν το
πρωτότυπο κι όχι το αντίγραφο. Το αφήνω στην άκρη αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και το τρίτο. Πραγµατικά, για την άµυνα τι λέτε; Μιλήσατε για

τον πατριωτισµό και κάνατε αναφορές το 1940, αλλά, δεν µου
λέτε, αν η χώρα δεχτεί επίθεση, µε καρδούλες και µε µαργαρίτες
θα αντιµετωπίσουµε τον εχθρό; Πώς το καταλαβαίνετε, δηλαδή;
Πρέπει ή δεν πρέπει η χώρα να έχει αξιόπιστες Ένοπλες Δυνά-
µεις αν χρειαστεί να προβάλουµε ισχυρή αποτροπή; Καλές οι
καρδούλες, αλλά όχι στην άµυνα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έρχοµαι, λοιπόν, να κλείσω -και ζητώ συγγνώµη γιατί πήρα

παραπάνω χρόνο, αλλά νοµίζω ότι έπρεπε να δώσω αυτές τις
αποσαφηνίσεις- τελειώνοντας από που ξεκίνησα. Ο Υπουργός
Εθνικής Άµυνας...

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για τον Νετανιάχου πείτε!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ο
Υπουργός Εθνικής Άµυνας θα παρουσιάσει στην αρµόδια επι-
τροπή της Βουλής τις λεπτοµέρειες του εξοπλιστικού προγράµ-
µατος. Θέλω να ζητήσω τη µέγιστη δυνατή στήριξη της Εθνικής
Αντιπροσωπείας, διότι αυτή η πολιτική είναι µια πολιτική που σί-
γουρα ξεπερνά τον ορίζοντα αυτής της Κυβέρνησης, αλλά είναι
και µια πολιτική η οποία έχει εθνικά χαρακτηριστικά, διότι εδώ
πέρα συντελείται ένας µεγάλος µετασχηµατισµός. Δεν είναι µόνο
µια πολιτική αγοράς οπλικών συστηµάτων. 

Είναι ίσως, κατά την άποψή µας, η πιο σοβαρή πολιτική µεταρ-
ρύθµισης των Ενόπλων Δυνάµεων, που χρειάζονται µεγάλες και
τολµηρές αλλαγές. Και όσο µεγαλύτερη στήριξη έχουµε από τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης, τόσο πιο αποτελεσµατικοί θα είµα-
στε στην υλοποίηση της πολιτικής µας και τόσο πιο πολύ θα στεί-
λουµε κι ένα µήνυµα στην ελληνική κοινωνία, ότι ασχέτως των
διαφορών µας σε άλλα θέµατα, στην εθνική άµυνα τουλάχιστον
µπορούµε και πρέπει να οµονοούµε. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρωθυπουργό. 

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ο Πρωθυπουργός έχει την άποψη ότι ο ρόλος της Αντιπολίτευ-
σης είναι να στηρίζει την Κυβέρνηση. Ο ρόλος της Αντιπολίτευ-
σης είναι να ελέγχει την Κυβέρνηση, να προτείνει, να ασκεί
κριτική και όταν υπάρχει ένα πλαίσιο συναινέσεων, να υπάρχει
θάρρος και γενναιότητα. 

Εγώ δεν πήρα απαντήσεις στα ερωτήµατα που έχουµε θέσει.
Κι επειδή τότε η Ευρώπη ήταν υπνοβάτης και την ώρα που
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έπρεπε, δεν πήρε τις αποφάσεις, ενώ υπήρχαν τα µηνύµατα δέκα
και δεκαπέντε χρόνια πριν, δεν είναι ουδέτερες οι ευθύνες.
Υπήρχε µια ηγετική οµάδα µε συγκεκριµένο χρωµατισµό, µε συγ-
κεκριµένη ιδεολογία, µε συγκεκριµένη αντίληψη, αυτή του Λαϊ-
κού Κόµµατος. Κι έχω συγκεκριµένο και απτό παράδειγµα. 

Διαβάστε το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Κι εσείς
που δεν το ψηφίσατε, διαβάστε το και πάρτε µετά το κείµενο της
Λευκής Βίβλου για την Άµυνα και κάντε σύγκριση για να καταλά-
βετε τι σηµαίνει Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα και πώς οι αναγκαίοι
συµβιβασµοί µε την ακροδεξιά τους οδηγούν σε πολιτικές επι-
λογές αποδόµησης ενός οράµατος κοινής άµυνας, κοινής εξω-
τερικής πολιτικής, ευρωστρατού και εν τέλει της ουσίας της
αλληλεγγύης των λαών. 

Η αλληλεγγύη των λαών δεν είναι µόνο τα ταµεία, γιατί είναι
και οικονοµικό το ζήτηµα της ασφάλειας. Είναι να νιώθει ο πολί-
της από την Εσθονία µέχρι την Κύπρο, ότι έχει την ίδια γεωπολι-
τική ασφάλεια που έχει ένας πολίτης στη Δανία. Αυτό είναι το
όραµα της Ενωµένης Ευρώπης, αλλά αυτή η ηγεσία δεν το υπη-
ρετεί. 

Είπε ο Πρωθυπουργός για το άρθρο 42. Και ποιου είναι επιτυ-
χία το άρθρο 42; «Ελληνική ρήτρα» την έλεγαν τότε. Δεν είναι
επιτυχία της Κυβέρνησης Σηµίτη σε εκείνες τις δύσκολες δια-
πραγµατεύσεις, µια µεγάλη εθνική επιτυχία, όπως είναι και το Ελ-
σίνκι; Και τι έγινε µετά; Και εδώ δεν έχουµε χρώµα; Πάλι
ουδέτερα είναι τα πράγµατα; Μεγάλες επιτυχίες που σιγά-σιγά
έχασαν τη δυναµική τους. 

Και υπάρχουν κι εδώ µέσα ευθύνες, στον δικό σας χώρο. Διότι
προετοιµάζεις µία στρατηγική και αυτή η στρατηγική βρίσκει
χώρο υλοποίησης όταν υπάρχουν οι κατάλληλες συνθήκες. Να
οι κατάλληλες συνθήκες!

Φανταζόταν κανείς ότι θα έλεγε η Φινλανδία και η Σουηδία
«Εξοπλίστε µας» ή «Βάλτε µας στο ΝΑΤΟ» πριν από είκοσι χρό-
νια; Κανείς στην Ευρώπη δεν το φανταζόταν. Κάποιοι, όµως,
όφειλαν να σχεδιάσουν βάσει των δικών µας αναγκών που όταν
έρθουν οι κίνδυνοι, οι φόβοι οι δικοί τους να ταυτιστούν µε τους
δικούς µας και να αποκτήσει σάρκα και οστά το όραµα της ενω-
µένης Ευρώπης και στα θέµατα της ασφάλειας.

Για όλα αυτά, καλώς ή κακώς, η παράταξη που εκπροσωπείτε
σε ευρωπαϊκό επίπεδο ήταν τροχοπέδη. Μόνο ο Γιούνκερ έκανε
κάποια βήµατα µπροστά, µε πολύ µεγάλες δυσκολίες τουλάχι-
στον σε οικονοµικό επίπεδο. Αλλά αυτό που ζούµε αυτή τη φορά,
να καταρρέει η ασφάλεια του ΝΑΤΟ, να υπάρχει ευθεία αµφισβή-
τηση κρατών προηγµένων, του Καναδά, της Δανίας, χωρών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, και αντί να τρέχουµε µε ταχύτητα, το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο να προτείνει µε ευρύτατες συναινέσεις και
να µένει εµµονική η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε ένα σχέδιο πέρα
από κάθε λογική, ε, αυτό υπάρχει και ως πολιτική ευθύνη, που
σας βαρύνει και εσάς. Η κ. Φον ντερ Λάιεν στο κόµµα σας ανήκει. 

Έχω πει και στο παρελθόν και το πιστεύω: δεν πρόκειται να
σταθεροποιηθεί η Ένωση όταν η παραγωγική της βάση είναι στα
χέρια των Κινέζων, η άµυνα στα χέρια των Αµερικάνων και η
ενέργεια στα χέρια των Ρώσων, πέρα από φιλικά κράτη και συµ-
µαχίες. Γιατί αυτή η ιστορική συγκυρία αποδεικνύει ότι τελικά
υπάρχουν και εκπλήξεις επικίνδυνες και αυτοί που τρέχουν µπρο-
στά είναι αυτοί που σχεδιάζουν και έχουν πραγµατικά βλέµµα
προς το µέλλον.

Συγκεκριµένα, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο είχε πλήρη ανα-
φορά στο άρθρο 42, µε περιγραφή τι πρέπει να γίνει ως αµοιβαία
συνδροµή υψίστης σηµασίας για να διασφαλιστεί η αλληλεγγύη
όλων των κρατών-µελών, σε όποια γεωγραφική θέση και αν βρί-
σκονται, ανεξάρτητα αν είναι µέλη του ΝΑΤΟ. Όπως ήταν στο
ευρωπαϊκό κείµενο του Κοινοβουλίου δεν υπάρχει πουθενά στη
«Λευκή Βίβλο». Γενικά για τη Λευκή Βίβλο το ΝΑΤΟ παραµένει ο
εγγυητής ασφάλειας της Ευρώπης και όλα τα υπόλοιπα είναι δια-
κρατικά. Να τα πούµε αυτά για να καταλάβει ο ελληνικός λαός
για τι µιλάµε.

Δεν υπάρχει εθνική νίκη στη Λευκή Βίβλο, δεν είναι εθνική νίκη
η ρήτρα. Η ρήτρα είναι κοµµένη και ραµµένη για τους ισχυρούς
και οφείλετε να διαπραγµατευτείτε. Πρέπει να υπάρξουν grants,
επιδοτήσεις για τα κράτη όπως η Ελλάδα. Έχουµε δώσει δισε-
κατοµµύρια για τη δική µας αλλά και για την ευρωπαϊκή ασφά-

λεια, γιατί τα σύνορά µας είναι ευρωπαϊκά. Δεν θα µας βάλουν
ξανά στη µέγγενη να παίρνουµε δάνεια, να εκτιναχθεί το δηµόσιο
χρέος και µετά από δέκα χρόνια να λέµε «γιατί;». Τώρα είναι το
«momentum», που καταλαβαίνουν πάρα πολλοί λαοί ότι είχαµε
δίκιο εδώ και είκοσι χρόνια που µιλούσαµε για αυτά τα θέµατα.
Ρήτρα για τους ισχυρούς. Για τα κράτη της περιφέρειας και ει-
δικά για κράτη όπως η Ελλάδα, µε χρόνια ιστορία εξοπλιστικών
προγραµµάτων που βαραίνουν τον ελληνικό λαό εις βάρος του
κοινωνικού κράτους, επιδοτήσεις, κύριε Μητσοτάκη! Αυτό πρέπει
να διαπραγµατευθείτε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Αγοράζουµε -λέει- ευρωπαϊκά. Ούτε αυτό υπάρχει, αυτό που
είπατε δεν υπάρχει στη Λευκή Βίβλο. Υπήρχε στο κείµενο του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Ως προς την αµυντική βιοµηχανία απου-
σιάζει το κριτήριο «αγοράζουµε ευρωπαϊκά», καθώς στο ReArm
Europe για τα χρήµατα από τη ρήτρα διαφυγής 650 δισεκατοµ-
µυρίων υπάρχει µόνο σύσταση -σύσταση!-, καµία δέσµευση. Δη-
λαδή τα κράτη-µέλη µπορούν να τα χρησιµοποιήσουν όπως
θέλουν, αγοράζοντας ακόµη και τουρκικά και αµερικανικά όπλα.
Άρα µε τα ευρωπαϊκά χρήµατα της ρήτρας κανένα όφελος επί
της ουσίας ή δεσµευτικό όφελος για την ευρωπαϊκή οικονοµία! 

Όλα αυτά είναι επικίνδυνες εµµονές. Πρέπει να θέσετε και να
θέσουµε όπως µπορούµε το θέµα της εξαγωγής όπλων σε τρίτες
χώρες. Το άνοιγµα της αµυντικής βιοµηχανίας της Ευρώπης θα
δηµιουργήσει µεγαλύτερες εξαρτήσεις. Τώρα πρέπει να µπει το
πλαίσιο. Δεν µπορεί ο καθένας να πουλάει όπλα όπου θέλει. Δη-
λαδή θα µπορούσε µία χώρα της Ευρώπης να πουλάει όπλα στη
Ρωσία; Σε αυτές τις συνθήκες, ενώ πολεµάνε οι Ουκρανοί µε ευ-
ρωπαϊκά όπλα, να πουλάει ένα άλλο κράτος-µέλος όπλα στη
Ρωσία; Θα µπορούσε; Γιατί να µπορεί να το κάνει αυτό µε τη
χώρα του Αττίλα και του casus belli; Τώρα είναι το momentum.
Και µπορεί κάποιες κυβερνήσεις να έχουν µεγάλες δεσµεύσεις -
και τις γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά-, µε φαραωνικά εξοπλιστικά
προγράµµατα, αλλά οι λαοί καταλαβαίνουν, πολλά κόµµατα κα-
ταλαβαίνουν ότι έχουµε δίκιο και πρέπει να το επικοινωνήσουµε
και να γίνει πανευρωπαϊκή εκστρατεία για το δικαίωµά µας στην
πραγµατική αλληλεγγύη και όχι να αγοράζουµε εµείς όπλα και
από τον ίδιο πυλώνα και η Τουρκία όπλα, αλλά να λέµε µετά
«γιατί δεν µπορούµε να τους συναγωνιστούµε;». Μα, δεν µπο-
ρούµε, διότι οικονοµικά αυτή η χώρα έχει άλλες δυνατότητες. 

Άρα, δεν υπάρχει αλληλεγγύη. Όλα αυτά πρέπει να γίνουν πο-
λιτική ατζέντα της πατρίδας µας σε όλη αυτή τη διαδικασία του
διαλόγου της άµυνας. 

Ευρωστρατός; Ποιος Ευρωστρατός; Το Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο βάζει ξεκάθαρα τη γραµµή του Ευρωστρατού. Στη Λευκή
Βίβλο δεν υπάρχει Ευρωστρατός. Μα, είναι δυνατόν να έχουν
γίνει όλα αυτά που έχουν γίνει στην Ευρώπη τα τελευταία χρόνια
-και δεν λέω µόνο για την Ουκρανία- στη Μέση Ανατολή, στη Βό-
ρεια Αφρική, στο Σαχέλ µε την τροµοκρατία και αντί να έχουµε
πυλώνες ασφάλειας, να έχουµε αποχωρήσει από παντού -και να
περιµένουµε από ποιους την ασφάλειά µας;- και να µην υπάρχει
κανένα στρατηγικό σχέδιο Ευρωστρατού µε ηγεσία; Μα, αυτός
θα είναι ο χαρακτήρας του ευρωπαϊκού πατριωτισµού. Τι θα είναι
ο ευρωπαϊκός πατριωτισµός; Ο καθένας έχει µια εθνική συνεί-
δηση. Ο ευρωπαϊκός πατριωτισµός θα είναι η κατανόηση ότι
έχουµε κοινούς φόβους, κοινά συµφέροντα, κοινή ατζέντα ασφά-
λειας. Αυτά πρέπει να γίνουν πολιτική. Δεν υπάρχει άλλη επιλογή.

Σας είπα για τα ζητήµατα που αφορούν το στρατηγικό σχέδιο
των επόµενων δώδεκα ετών. Δεν υπάρχει προγραµµατισµός.
Όλα είναι ad hoc. Σας είπαµε ότι η εγχώρια αµυντική βιοµηχανία
µαραζώνει. Από τον Φεβρουάριο του 2022 που ξεκίνησε η ρωσική
εισβολή, υπήρξε τεράστια αύξηση της ζήτησης για πυροµαχικά
155 χιλιοστών και εµείς το ίδιο έτος κλείσαµε τη γραµµή παρα-
γωγής, µε εντολή του Υπουργού Οικονοµικών, χάνοντας έτσι µια
τεράστια ευκαιρία τα ΕΑΣ να ανακάµψουν. Θέλω µια απάντηση
σε αυτό, θέλω µια απάντηση στην τριτολογία σας τι εξυπηρε-
τούσε η απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, ενώ πρέπει -προ-
σέξτε- βάσει της Λευκής Βίβλου να αναπληρώσουµε αυτά που
έχουµε στείλει στην Ουκρανία. Άρα και για µας, αλλά και για εξα-
γωγή έχουµε ανάγκη. Γιατί πήραν αυτή την απόφαση;
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Σας είπαµε ότι υπάρχουν προγράµµατα που έρχονται στη
Βουλή και η τύχη τους αγνοείται. Άλλα έχουν ταχεία εξέλιξη,
χωρίς διαφάνεια, χωρίς λογοδοσία. Ούτε εκεί άκουσα κάτι.

Παραδείγµατα, λοιπόν, για να απαντήσετε συγκεκριµένα:
Η προµήθεια πυροµαχικών 120 χιλιοστών για τα άρµατα

µάχης, που είναι βασικό στοιχείο αποτροπής, έχει περάσει από
την Επιτροπή Εξοπλισµών εδώ και πολλούς µήνες, χωρίς να
υπάρχει πρόοδος. Αντίθετα, άλλα πυροµαχικά όπως τα λεγόµενα
«περιφερόµενα» µπήκαν σε άµεση προτεραιότητα. Θέλουµε µια
απάντηση. 

Ο δικός σας νόµος 4782/2021 προβλέπει µεσοπρόθεσµο προ-
γραµµατισµό δώδεκα ετών και κυλιόµενο προγραµµατισµό τριών
ετών. Αυτοί οι προγραµµατισµοί δεν έχουν εγκριθεί ακόµα. Άρα,
για ποιο σχέδιο µιλάµε; Δικός σας νόµος είναι, σεβαστείτε τον. 

Ενίσχυση του ελεγκτικού ρόλου των εξοπλιστικών προγραµ-
µάτων, για να υπάρχει κατανόηση και συνεχιζόµενος έλεγχος
στην πρόοδο όλων των συµβάσεων. Όχι µόνο η έγκριση. Εµείς
θέλουµε να υπάρχει διαδικασία ελέγχου σε όλη τη διαδικασία
προόδου των συµβάσεων. Αυτό σηµαίνει διαφάνεια, και αυτό
πρέπει να γίνει διότι θα έρθουν πολύ µεγάλα πακέτα οικονοµικά,
θα καταναλώσει πολλά χρήµατα και ιδίους πόρους η χώρα. Πρέ-
πει να υπάρχουν καθαρές διαδικασίες διαφάνειας. 

Σας άκουσα να λέτε για τις αυξήσεις στους ενστόλους. Μάλ-
λον απευθύνεστε στους Υπουργούς σας που συναγωνίζονται
ποιος είναι ο πιο φιλολαϊκός. Δεν έχουν καταλάβει ακόµα τι είναι
η ρήτρα, νοµίζουν ότι η ρήτρα είναι κανένα «λεφτόδεντρο» και
πάνε να καρπωθούν πολιτικά τις εξαγγελίες. Και λέτε «υποµονή,
όλα στην ώρα τους». Ποια είναι η ώρα τους; Προεκλογικά; Έτσι
πάτε; Σε οµηρία οι άνθρωποι εξαγγελιών, φιλολογιών, παρεµβά-
σεων των Υπουργών σας, αλλά προεκλογικά; Ωραία πολιτική!

Για τον κ. Τσάφο, αλλά και για άλλον Υπουργό σας υπάρχουν
θέµατα, τα είπαµε. Δεν ακούσαµε κάτι συγκεκριµένο. Και δεν
µιλώ µόνο για τον κ. Τσάφο. Εδώ υπάρχει Υπουργός σας που
έχει µιλήσει ξεκάθαρα για συνεκµετάλλευση του Αιγαίου. Δεν τον
άκουσα να πει µια συγγνώµη. Για φανταστείτε να ήταν Υπουργός
άλλης κυβέρνησης τι θα είχατε κάνει εσείς. Στο Σύνταγµα θα
τους κυνηγούσατε. Θα τους είχαν λιώσει τα µίντια. Έχουν κάνει
τέτοιες δηλώσεις, ακραίες δηλώσεις εις βάρος της πατρίδας
µας, αλλά δεν τρέχει κάστανο. 

Επίσης είπα και προηγουµένως στην πρωτολογία µου για τα
ΕΛΚΑΚ. Είναι πολύ κρίσιµο. Πρέπει να επενδύσουµε σε startup
για εθνική παραγωγή, όπως κάνουν και άλλα ευρωπαϊκά κράτη,
για να υπάρχει συντονισµός και στη δηµόσια και στην ιδιωτική
αµυντική παραγωγή και στην έρευνα και την ανάπτυξη, διότι
εµείς είµαστε πολύ πίσω. Υπερτριπλάσιο ποσοστό στο µέσο όρο
της Ευρώπης 0,07, 0,02 η Ελλάδα. Άρα, τι πετύχατε; Τρεις φορές
κάτω από τον µέσο όρο της Ευρώπης. Ποια, λοιπόν, είναι η επι-
τυχία; Χρειάζεται, λοιπόν, µια άλλη πολιτική. 

Η Λευκή Βίβλος, για να κλείσω την παρέµβασή µου, θέλει πολύ
µεγάλες αλλαγές και επειδή το κουστούµι θα είναι στενό, πρέπει
να πάρουµε πρωτοβουλίες ο καθένας από το δικό του πολιτικό
µετερίζι για να βελτιωθεί αυτό το κείµενο, διότι είναι µια πολύ µε-
γάλη ευκαιρία και δυστυχώς επώδυνοι συµβιβασµοί µειώνουν τις
δυνατότητες που µπορεί να έχει η Ελλάδα και άλλα ευρωπαϊκά
κράτη της περιφέρειας. 

Είναι πολύ κρίσιµο ο καθένας, από όποια πολιτική οµάδα και
αν είναι σε ευρωπαϊκό επίπεδο, να καταλάβει ότι είναι µια ιστο-
ρική ευκαιρία για την Ελλάδα και τις επόµενες γενιές. Αν τώρα
σχεδιάσουµε σωστά τα ζητήµατα της ευρωπαϊκής άµυνας και τη
δική µας στρατηγική µέσα σε αυτά, οι επόµενες γενιές θα πλη-
ρώσουν λιγότερες δαπάνες και θα έχουν καλύτερη άµυνα και κα-
λύτερη ασφάλεια από τις προηγούµενες γενιές. Και αυτό αφορά
όλα τα κόµµατα, όχι µόνο την Κυβέρνηση ή την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση ή ένα άλλο κόµµα. Μας αφορά όλους. Είναι ένα µείζον
εθνικό ζήτηµα.

Ωραίοι είναι οι συνδικαλισµοί στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ότι
δεν ψηφίζουµε γιατί δεν το λέει καθαρά αυτό, ενώ το έλεγε κα-
θαρά, αλλά τι καταφέρατε; Ήρθε κάτι τρισχειρότερο µετά. Διότι
αυτό είναι το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα. Αν υπάρχει µια συµµαχία
λογικής µε τα κόµµατα που θέλουν να προχωρήσει µπροστά η
Ευρώπη σε όλα τα επίπεδα και στα οικονοµικά και στα θέµατα

ασφάλειας και στα θέµατα αλληλεγγύης, θα είχαµε καλύτερα
αποτελέσµατα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα -και κλείνω µε αυτό- είναι η
Παγκόσµια Ηµέρα Ευαισθητοποίησης για τον Αυτισµό. Δυστυ-
χώς και εδώ είµαστε πάρα πολύ πίσω και το ξέρουµε όλοι µας.
Χιλιάδες οικογένειες είναι σε οµηρία, χιλιάδες παιδιά περιµένουν
συµπερίληψη, καλύτερη αντιµετώπιση, εργασιακή προοπτική.
Πραγµατικά το λέω αυτό από την ψυχή µου, ό,τι χειρότερο έχω
συναντήσει είναι να βλέπω γονείς σαράντα ετών να λένε: «Τι θα
γίνουν τα παιδιά µας, αν φύγουµε από τη ζωή;». Φανταστείτε
έναν άνθρωπο σαράντα ετών να σκέφτεται το τέλος της ζωής
του τι θα κάνουν τα παιδιά του. Γι’ αυτό πρέπει να κάνουµε πολύ
περισσότερα γι’ αυτούς τους ανθρώπους και τις οικογένειές
τους. 

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής χειρο-

κροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Πρόεδρο. 
Θα καλέσω τώρα στο Βήµα τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτι-

κής Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φά-
µελλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρωθυπουργέ, κύριοι
Υπουργοί, µια πολύ σοβαρή συζήτηση γίνεται σήµερα για τον
προγραµµατισµό των αµυντικών δαπανών και την αµυντική πο-
λιτική της χώρας. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός διατείνεται -και ξεκίνησε τη δευτε-
ρολογία του έτσι- ότι ήρθαµε να συζητήσουµε για το σχέδιο -έτσι
δεν είναι, κύριε Πρωθυπουργέ;- των αµυντικών δαπανών και της
αµυντικής πολιτικής. Υπάρχει, λοιπόν, ένα ερώτηµα. Πρώτα από
όλα, µας έφερε κάποιο σχέδιο ο κύριος Πρωθυπουργός; 

Διότι οφείλω να σας πω, κύριε Πρωθυπουργέ, και αυτά που
συζητούνται έξω από την Αίθουσα. Όλες οι τοποθετήσεις ήταν
ότι στην πρωτολογία σας δεν µιλήσατε για σχέδιο, αλλά κάποιες
γενικόλογες αναφορές µε έναν γενικό τίτλο προϋπολογισµού. 

Είναι συνεπής έστω προς τον θεσµικό προγραµµατισµό της
χώρας; Δυστυχώς οφείλω να σας πω, κύριε Πρωθυπουργέ, αν
δεν σας το έχει πει ήδη ο κ. Δένδιας, ότι αυτήν την κουβέντα την
κάνετε θεσµικά µε καθυστέρηση τεσσάρων ετών. Το γνωρίζετε;
Γνωρίζετε ότι έχετε νοµοθετήσει τον ν.4782, ο οποίος προβλέπει
τον µακροπρόθεσµο προγραµµατισµό αµυντικών εξοπλισµών
πριν από τέσσερα χρόνια και ήρθατε µετά από τέσσερα χρόνια
για να µας πείτε γενικότητες; Αισθάνεστε ασφαλείς µε αυτήν τη
συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας;

Τέσσερα χρόνια µετά ήρθε για να µας πει ότι πολλά θέµατα
εµπιστευτικά θα τα πούµε αλλού, αλλά δεν έχει να µας πει προ-
γραµµατισµό. Αλλά έστω και µε αυτό το «τέσσερα χρόνια µετά»
σας δίνει ασφάλεια, κύριε Πρωθυπουργέ; Εσείς, κύριε Δένδια,
αισθάνεστε ασφαλής;

Εδώ, λοιπόν, για να είµαστε ακριβείς, ο κ. Μητσοτάκης ήρθε
να προσθέσει στη συζήτηση τη διαπίστωσή του ότι είναι γεωπο-
λιτικά ασφαλής η Ευρώπη. Και ερωτώ. Ποιες αλλαγές έκανε ο κ.
Μητσοτάκης για να µην είναι γεωπολιτικά αφελής η Ευρώπη και
να µην είναι αφελής η Ελλάδα; Γιατί έκανε πολλά περισσότερα
από άλλες χώρες της Ευρώπης για να µας εκθέσει και να δηµι-
ουργήσει στη χώρα µας µεγαλύτερα ερωτήµατα στην αστάθεια
που σήµερα δηµιουργείται και µε την αλλαγή της διοίκησης
Τραµπ; Και ποιον λόγο, αφού ήταν αφελής η Ευρώπη, γιατί είναι
διπλά αφελής ο κ. Μητσοτάκης; Δεν είναι ένα ερώτηµα; Για ποιον
λόγο; Γιατί έκανε περισσότερα λάθη; 

Δεύτερο ερώτηµα σε αυτά που είπε τώρα στη δευτερολογία
του. Το πρόβληµα είναι η παραχώρηση ασφάλειας στις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες Αµερικής, κύριε Μητσοτάκη, για την Ευρώπη ή η
παραχώρηση και υπόκλιση εξωτερικής πολιτικής και της πολιτι-
κής για την ειρήνη και την αποτροπή εντάσεων;

Διότι ωραία λόγια ξέρετε να λέτε -σας τα γράφουν πιθανά λο-
γογράφοι- αλλά στην ουσία εδώ που ήρθατε στη δευτερολογία
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να µας πείτε λίγο πιο αυθόρµητα τι γίνεται, ξεχάσατε ότι το µε-
γάλο πρόβληµα είναι η εξωτερική πολιτική, η διπλωµατία, η πρό-
ληψη των εντάσεων και η πολιτική ειρήνης. Δεν παραχώρησε την
ασφάλειά της η Ευρώπη. Την εξωτερική πολιτική παραχωρήσατε
εσείς στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, κύριε Μητσοτάκη,
και έρχεστε σήµερα να µας οδηγήσετε σε ακόµα πιο δύσκολα
µονοπάτια. 

Τρίτο ζήτηµα. Είναι, λέει, προτεραιότητα η δύναµη ισχύος. Μα,
η δύναµη ισχύος, κύριε Μητσοτάκη, είναι πρώτα στην εξωτερική
πολιτική και αυτή. Δεν είναι στο κυνήγι των εξοπλισµών. Δεν είναι
στο κόµµα του πολέµου που δυστυχώς αναπτύσσεται στην Ευ-
ρώπη. Δεν είναι σε µια νέα στρατιωτικοποίηση και µε πυρηνικούς
εξοπλισµούς για τους οποίους δεν είπατε τίποτα. Είναι στην πο-
λιτική της ειρήνης η δύναµη της ισχύος κι αυτό η Ελλάδα το ξέρει
πολύ καλύτερα από άλλες χώρες. Δεν υπηρετείτε ούτε αυτή την
αξία της χώρας µας και του ελληνικού πολιτισµού. 

Λέει ο κ. Μητσοτάκης ότι η µεγάλη αλλαγή είναι η ρήτρα δια-
φυγής. Κρατάει βέβαια προς το τέλος και µια υποδιαστολή. Αλ-
λάζει το χρέος, κύριε Μητσοτάκη, η ρήτρα διαφυγής; Αλλάζει το
τι θα επιβαρυνθεί η ελληνική κοινωνία; Αλλάζει το τι θα επιβα-
ρυνθούν τα παιδιά µας; Αλλάζει την πιθανότητα περικοπής δα-
πανών για την παιδεία και την υγεία; Όχι, κύριε Μητσοτάκη, όχι,
γι’ αυτό θέλει πολύ µεγάλη προσοχή. Αν δεν υπάρχουν ευρωπαϊ-
κοί πόροι, ανοίγει αυτή η συζήτηση, αλλά εσείς πανηγυρίζετε για
τη ρήτρα διαφυγής, ενώ η χώρα µας είναι ήδη σε πολύ υψηλά
ποσοστά προϋπολογισµού για την άµυνα. Και ρωτάµε πού θα
φτάσει αυτή η συζήτηση. 

Όµως, κύριε Μητσοτάκη, δεν είπατε τίποτα κι επειδή έχετε τρι-
τολογία υποχρεούµαι για εθνικούς πατριωτικούς λόγους να το
θέσω ξανά, πρέπει να απαντήσετε σε συγκεκριµένα ερωτήµατα
για το ReArm.

Ερώτηµα πρώτο: Ποια θα είναι η επίπτωση στον προϋπολογι-
σµό της χώρας και της Ευρώπης για κοινωνικές και αναπτυξιακές
δαπάνες; Δεν έχει δοθεί απάντηση. 

Ερώτηµα δεύτερο: Ποια θα είναι η επίπτωσή του στα µετοχικά
ταµεία, µιας και µιλάµε και για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων και συνολικά στα µετοχικά ταµεία; 

Τρίτη ερώτηση: Σας τις έθεσα στην πρωτολογία και δεν είπατε
τσιµουδιά. Ποιος θα είναι ο ρόλος της Ελληνικής Αµυντικής Βιο-
µηχανίας στο ReArm Europe; 

Τέταρτη ερώτηση: Τι προτεραιότητα θα έχουν τα σύνορα της
Ελλάδας ως ευρωπαϊκά σύνορα στο ReArm Europe;

Και πέµπτη ερώτηση: Θα επιτρέψετε να κάτσει η Τουρκία στο
τραπέζι του ReArm Europe ή θα θέσετε βέτο; Είναι πάρα πολύ
συγκεκριµένη ερώτηση. Πρέπει να µας πείτε κάτι. Πρέπει να µας
πείτε κάτι συγκεκριµένο. 

Εµείς τις ερωτήσεις αναγκαζόµαστε από τη δική σας ανεπάρ-
κεια και τις θέτουµε δηµόσια. Θα ήταν πολύ πιο αποτελεσµατικό
να γινόταν συζήτηση και σε άλλο επίπεδο. Δεν απαντάτε όµως
και δηµιουργείτε ερωτήµατα.

Για να µπορέσετε να ξεφύγετε από τα δικά σας αδιέξοδα έχετε
ανασύρει τώρα το επιχείρηµα ότι η Ελλάδα ήταν σε πολύ προ-
βληµατική κατάσταση το 2019. Ωραία, πρέπει να απαντήσουµε,
όπως καταλαβαίνετε. Εσείς δεν είπατε στοιχεία. Ε, θα πούµε
εµείς και απαντήστε στην τριτολογία σας.

Το 2019, κύριε Μητσοτάκη, είχαν πάει οι επενδύσεις για την
αναβάθµιση των F-19 σε Viper στην Ελληνική Αεροπορική Βιοµη-
χανία, των F-16, αλλά δεν πήγαν τα Rafale. Απαντήστε, είναι συγ-
κεκριµένη η ερώτηση. Το 2019 δεν πληµµύριζαν και δεν
καίγονταν στρατόπεδα εθνικής σηµασίας. Συνέβη επί δικής σας
διοίκησης. 

Το 2019 δεν υπήρχαν παραιτήσεις στα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων και µειωµένη διεκδίκηση των θέσεων των στρατιωτι-
κών σχολών, στη δική σας διοίκηση συνέβη. 

Το 2019 το Barbaros δεν µπόρεσε να µπει σε περιοχή ενδια-
φέροντος της χώρας µας και σταµάτησε µε δική µας επιλογή και
δική µας παρέµβαση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Στη δική σας διοίκηση το Oruc Reis έφτασε, γιατί το πήρε ο
αέρας έξω από τη Ρόδο. Έτσι συγκρίνουµε, κύριε Μητσοτάκη,

την υπηρεσία στη χώρα και τις επιδόσεις του καθένα. 
Και επειδή ανοίγει µια συζήτηση, λοιπόν, για πράγµατα τα

οποία σαφέστατα και είναι κρίσιµα και αφορούν τις σχέσεις µας
µε τη γειτονική χώρα, που συνδέεται µε τα θέµατα άµυνας, εγώ
θα πω συγκεκριµένα πέντε περιστατικά, που ακολούθησαν τη
δική σας καθυστέρηση στην παράνοµη κήρυξη του παράνοµου
τουρκολιβυκού. 

Περιστατικό πρώτο: Oruc Reis, 2020. Δεν συνέβη το 2015-
2019. Περιστατικό δεύτερο: ερευνητικό L’ Atalante, Απρίλιος
2021. Περιστατικό τρίτο: Σεπτέµβριος 2021, ωκεανογραφικό
Nautical Geo. Περιστατικό τέταρτο: Ιούλιος 2024, ερευνητικό lev-
oli Relume. Περιστατικό πέµπτο: διακοπή, Μάρτιος 2025. 

Αυτά δεν συνέβησαν την περίοδο 2015-2019, συνέβησαν
τώρα, µε τη δική σας Κυβέρνηση, και αφορούν ελλείµµατα της
δικής σας Κυβέρνησης. Εµείς αυτά θέλουµε να προλάβουµε,
κύριε Μητσοτάκη. Είπα συγκεκριµένες ηµεροµηνίες, διαψεύστε
τες. Είναι πάρα πολύ συγκεκριµένες ηµεροµηνίες και από τα
αδιέξοδα που έχετε δηµιουργήσει, από ό,τι διαρρέεται τουλάχι-
στον και βγήκε στην ανακοίνωση µετά, πήγατε να δείτε τον κ. Νε-
τανιάχου, για τον οποίον υπάρχει διεθνές ένταλµα σύλληψης
αλλά δεν είπατε τσιµουδιά για τη γενοκτονία στη Γάζα. Για να κα-
λύψετε αδιέξοδα, νέα αδιέξοδα και νέα ελλείµµατα στην πολι-
τική. 

Εκµεταλλεύτηκαν τα δικά σας κενά στο παράνοµο τουρκολι-
βυκό. Και δυστυχώς αφορά τη χώρα µας αυτό, δεν αφορά µόνο
εσάς ως πρόσωπα. Γι’ αυτό και τίθενται. Όµως, προσπαθήσατε
να συνδέσετε τα ελλείµµατα που παραλάβατε µε τη Συµφωνία
των Πρεσπών. 

Θυµάστε τότε, κύριε Μητσοτάκη, που εσείς βγάζετε σέλφι στο
Σύνταγµα για µια συµφωνία που η κ. Μπακογιάννη είπε ότι την
τιµάτε και ο κ. Γεραπετρίτης και «καλούµε τη γειτονική χώρα να
την εφαρµόσει γιατί υπάρχει σοβαρό πρόβληµα µε τη µη εφαρ-
µογή της»; 

Μιας και µιλήσατε, λοιπόν, για τη Συµφωνία των Πρεσπών και
δεν τολµήσατε να πείτε το όνοµα του Αλέξη Τσίπρα -τέτοιο φόβο
έχετε- εµείς, λοιπόν, θα σας πούµε ότι είµαστε υπερήφανοι γι’
αυτήν τη συµφωνία, γιατί έλυσε ένα σοβαρό εθνικό πρόβληµα,
προήγαγε και την ειρήνη και τη σταθερότητα, όταν εσείς διαδη-
λώνατε χέρι-χέρι µε τη Χρυσή Αυγή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Αυτή είναι η αλήθεια, κύριε Μητσοτάκη, και σας λέµε να εγκα-
ταλείψετε επιτέλους την παθητική σας στάση και να εφαρµόσετε
τη συµφωνία, γιατί από µακεδονοµάχος, τώρα έχετε γίνει ο κα-
λύτερος χορηγός και του VMRO και του κ. Μιτσκόσκι, και αυτό
αποτελεί θέµα και για τη χώρα και για τα Βαλκάνια. 

Μας κατηγορούσατε τότε ότι ανταλλάξαµε τη συµφωνία µε τις
συντάξεις. Δυστυχώς, κύριε Μητσοτάκη, για να ωφεληθείτε εκλο-
γικά ζηµιώσατε τη χώρα, ενώ πολλά στελέχη σας στη συνέχεια -
και το είδαµε και στο Ευρωκοινοβούλιο πρόσφατα- διεκδικούν
από τη γειτονική χώρα την εφαρµογή της συµφωνίας, και εµείς
το ίδιο. Και δεν µπορώ να µη θυµίσω κάτι που είπατε εσείς, αλλά
σας αντιστοιχεί ή ταιριάζει απόλυτα, τη ρήση ότι η πατριδοκα-
πηλία είναι το τελευταίο καταφύγιο των απατεώνων. Και αυτό
αποδεικνύεται πολιτικά δυστυχώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές.

Για να συνεχίσουµε όµως σε επόµενα ζητήµατα, τα οποία είναι
πάρα πολύ σηµαντικά. Κύριε Μητσοτάκη, γυρίσατε τη συζήτηση
στο παρελθόν. Αναφερθήκατε σε κάτι πάρα πολύ κρίσιµο, στα
προγράµµατα που δεν έχουν Follow On Support και δεν έχουµε
έτσι δυνατότητα να τα προχωράµε. 

Κύριε Μητσοτάκη, µήπως αναφέρεστε σε προγράµµατα που
υπογράφθηκαν από Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας; Γιατί
αυτά τα προγράµµατα τα βρήκαµε και εµείς µπροστά µας όταν
ήµασταν κυβέρνηση. Γιατί τέτοια προγράµµατα δεν υπογράφη-
καν µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Αντιθέτως, υπογράφτηκαν
προγράµµατα µετά από τα οποία απουσίαζε η Ελληνική Αµυντική
Βιοµηχανία, και αυτό επιβεβαιώθηκε και στις δικές µου επισκέ-
ψεις από τον δικό σας προηγούµενο σύµβουλο εθνικής ασφά-
λειας. 

Εσείς δεν είστε ικανοί να λύσετε ούτε το θέµα των αυξήσεων
των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Ακόµα και αυτό έχει κα-
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ταλήξει να είναι ένα θέµα εσωκοµµατικής κόντρας γιατί µεταξύ
σας, κύριε Μητσοτάκη, οι Υπουργοί σας και οι Βουλευτές διαγ-
κωνίζονται ποιος θα ικανοποιήσει περισσότερο το εσωκοµµατικό
του ακροατήριο.

Αλλά µιας και µιλάµε για αµοιβές που ήταν ήδη νοµοθετηµένες
από το 2023 στο µεγαλύτερο ποσοστό τους, κύριε Μητσοτάκη,
ξέρετε ότι µιλάµε για αµοιβές που ένας δεκανέας ΕΠΟΠ θα λάβει
56 ευρώ το µήνα µικτά και ο σµηνίας από τη Σχολή θα λάβει 100
ευρώ µικτά; Γι’ αυτά συζητάµε; 

Γιατί δεν είπατε τίποτα για τον 13ο και 14ο µισθό, που έχουµε
καταθέσει εµείς ως τροπολογία και περιλαµβάνει και σηµαντικό
τµήµα των στελεχών και των εργαζοµένων στην αµυντική βιοµη-
χανία της χώρας; Γιατί δεν έχετε πει τίποτα γι’ αυτό, αν θέλετε
να µιλήσουµε ουσιαστικά για την αµοιβή της ραχοκοκαλιάς των
Ενόπλων Δυνάµεων, της άµυνας της χώρας, που είναι οι άνδρες
και οι γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων; Δεν είπατε τίποτα γι’
αυτά, κύριε Μητσοτάκη. 

Αντιθέτως, ήρθατε σήµερα για να µας δώσετε απαντήσεις που
εσείς νοµίζετε ότι καλύπτουν τα ελλείµµατά σας. Για να συζητή-
σουµε λίγο για την Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία, που εµείς το
θέτουµε πολύ συγκεκριµένα, όταν σας είπα για τον τζίρο των
ΕΑΣ, µε ρωτήσατε ποιο ήταν το κόστος λειτουργίας των ΕΑΣ.
Μάλιστα. 

Κατά σύµπτωση έχω µαζί µου το διάγραµµα των πωλήσεων
και των κερδών, κύριε Μητσοτάκη, για να δείτε πόσο υποκριτής
είστε ή ανεπαρκής αν δεν ξέρετε την αλήθεια. Όταν ήταν 31 εκα-
τοµµύρια οι πωλήσεις του οµίλου, το µικτό κέρδος του οµίλου
το 2019 ήταν 19,5 εκατοµµύρια ευρώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Σε ποιο έτος αναφέρεστε;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Στο 2019, κύριε Δένδια. Τα έχουµε εδώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Τα 19 εκατοµµύρια ήταν ζηµιές, τα έχω µπροστά µου. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Μεικτό κέρδος είναι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Είναι ζηµιές. Τα ΕΑΣ δεν είχαν κέρδη. Ο αριθµός που έχετε,
έχει και µια παρένθεση δεξιά κι αριστερά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Κύριε Δένδια, επειδή αυτά τα στοιχεία υπάρχουν
και υπάρχουν στη δηµοσιότητα, θέλω να έρθω…

ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Ξαναβάλτε το µέσα το χαρ-
τάκι!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Όχι, όχι, δεν βάζω κανένα χαρτάκι µέσα. Όχι,
κύριε Δένδια.

Επειδή ακριβώς κάνετε µια υποκριτική παράσταση για θέµατα
και θέλω λιγάκι να ρωτήσω κάτι πολύ συγκεκριµένο τον κ. Μη-
τσοτάκη και τον κ. Δένδια, που είναι κι οι δύο εδώ, φέρατε µια
συζήτηση εδώ για την ΕΑΒ για τα P-3. Να ρωτήσω, λοιπόν, συγ-
κεκριµένα, γιατί εγώ βρήκα ένα έγγραφο στη δηµοσιότητα. Στις
13 Οκτωβρίου 2014, κύριε Μητσοτάκη και κύριε Δένδια, ήσασταν
µέλη του ΚΥΣΕΑ; Ήσασταν ή όχι, και οι δύο; Ήσασταν ή όχι µέλη
του ΚΥΣΕΑ το 2014; Στις 13 Οκτωβρίου 20104 ήσασταν ή όχι,
απαντήστε µου.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Για
συνεχίστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Εδώ, λοιπόν, βλέπουµε ένα πρακτικό, το οποίο
θα δώσω προσωπικά στον κ. Μητσοτάκη, παρότι το βρήκα στο
διαδίκτυο, γιατί είναι πρακτικό του ΚΥΣΕΑ µε την υπογραφή του,
ότι ο κ. Μητσοτάκης και ο κ Δένδιας ήταν στη συνεδρίαση που
ενέκριναν το πρόγραµµα ανασκευής των P-3 για τα οποία ήρθε
τώρα να κατηγορήσει την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για
να µη λέµε λόγια του αέρα. 

Εγώ συνεχίζω µε πολύ συγκεκριµένα θέµατα, για τα οποία δεν

έχουν δοθεί απαντήσεις και έχετε τριτολογία, κύριε Μητσοτάκη.
Δεν ακούσαµε τίποτα για το Στεφανοβίκειο. Δεν ακούσαµε τίποτα
για την Αγχίαλο. Δεν ακούσαµε τίποτα για τη Λιβύη, µε απώλεια
πέντε ανθρώπινων ζωών. Δεν ακούσαµε τίποτα για την Καλα-
µάτα, για το αν λειτουργεί ή όχι και τι υπηρεσίες παρέχει και µε
τι κόστος, αυτή η σκανδαλώδης σύµβαση. Δεν ακούσαµε τίποτα
για τους Meteor. Δεν ακούσαµε τίποτα για τα Eurofighter. Δεν
ακούσαµε τίποτα για τους Patriot στη Σαουδική Αραβία. Δεν
ακούσαµε τίποτα για το καλώδιο στην Κάσο. 

Δεν ακούσαµε τίποτα για τα πάρκα και τον θαλάσσιο χωροτα-
ξικό σχεδιασµό, γιατί την περίοδο που µας κατηγορούσε ο κ. Μη-
τσοτάκης ότι δεν έχει σύνορα η θάλασσα, εκείνη την περίοδο
σταµάτησε το Barbaros. Γιατί εµείς ξέρουµε ποια είναι τα κυριαρ-
χικά δικαιώµατα της χώρας. Δυστυχώς αυτό δεν ισχύει την πε-
ρίοδο που είναι Πρωθυπουργός ο κ. Μητσοτάκης.

Δεν ακούσαµε τίποτα για τα νοσοκοµεία και τη στέγη των στε-
λεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Και επίσης δεν ακούσαµε τίποτα
για τον κ. Τσάφο. Γιατί, κύριε Μητσοτάκη, εµείς δεν αµφισβητή-
σαµε ποτέ το θέµα της κήρυξης και κατοχύρωσης των κυριαρχι-
κών δικαιωµάτων της χώρας µας. 

Εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα όµως, ότι υπάρχει στέλεχος της Κυ-
βέρνησής σας, που ανάλογα πού είναι επαγγελµατικά, αλλάζει
την άποψή του για εθνικά θέµατα και τοποθετείται δηµόσια -και
έχει τοποθετηθεί- αναγνωρίζοντας την κατοχή και το ψευδοκρά-
τος. Γι’ αυτό δεν έχετε απαντήσει και γι’ αυτό χρειάζεται µια
απάντηση. 

Διότι µην περιµένετε από τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ ή από τους
Βουλευτές να αµφισβητήσουν τη διεκδίκηση και την κατοχύρωση
των δικαιωµάτων. Το αντίθετο, εµείς ανοίξαµε τέτοιες πρωτοβου-
λίες. Όµως στη δική σας περίπτωση δεν έχουµε πάρει απαντή-
σεις. Μην κρύβεστε, λοιπόν. Εµείς έχουµε δώσει απαντήσεις για
τον πατριωτισµό µας. 

Εδώ υπάρχει ένα σοβαρό θέµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
που από την Κυβέρνηση για τον κ. Τσάφο δεν έχει απαντηθεί.
Εµείς θα συνεχίσουµε να το βάζουµε, διότι υπάρχει σοβαρότατο
θέµα εκπροσώπησης.

Όσον αφορά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα µεγάλα ζητή-
µατα τα οποία τέθηκαν, εγώ, κύριε Μητσοτάκη, θα επανέλθω
κλείνοντας, επαναλαµβάνοντας ένα ζήτηµα το οποίο είναι πάρα
πολύ σηµαντικό. Για να συζητήσουµε για τα θέµατα της άµυνας,
που σαφέστατα θα ακολουθήσει µια εµπιστευτική συζήτηση, θα
πρέπει πρώτα απ’ όλα να δώσετε τις απαραίτητες διαβεβαιώσεις
ότι η πολιτική αυτή συνδέεται µε την εξωτερική πολιτική της
χώρας µας και στο επίπεδο της Ευρώπης ότι θα δοθούν οι πέντε
απαντήσεις που ζητήσαµε για το θέµα του ReArm Europe. 

Δεν µπορούµε να συνεχίσουµε τη συζήτηση χωρίς να γνωρί-
σουµε και να είναι ξεκάθαρο για τα σύνορα τα οποία υπερασπί-
ζεται το ReArm Europe, για τον ρόλο της Ελληνικής Αµυντικής
Βιοµηχανίας, για το αν κάθεται στο τραπέζι η Τουρκία, για το αν
υπάρχει θέµα µε τα µετοχικά ταµεία και τους πόρους της χώρας
και αν ανοίγει οποιοδήποτε ζήτηµα για την κοινωνική πολιτική και
την αναπτυξιακή πολιτική της χώρας.

Γιατί το ξεκαθαρίσαµε στην τοποθέτησή µας ότι η ισχυρή
άµυνα και ασφάλεια της χώρας σηµαίνει ισχυρή εξωτερική πολι-
τική, ισχυρή κοινωνία, ισχυρή οικονοµία. Σήµερα αµφισβητούνται
στη χώρα µας, και η ισχύς της οικονοµίας -δείτε το έλλειµµα πώς
εξελίσσεται, δείτε το έλλειµµα συναλλαγών. Αµφισβητείται η κοι-
νωνική λειτουργία -δείτε την αγοραστική δύναµη πού βρισκόµα-
στε. Αµφισβητείται η λειτουργία της πολιτείας και των θεσµών
-δείτε την αξιοπιστία των θεσµών της δικαιοσύνης και το αίσθηµα
δικαίου, πού βρίσκεται η κοινωνία όσον αφορά την αξιοπιστία της
Κυβέρνησης και τη λειτουργία των θεσµών. Και υπάρχουν σοβα-
ρότατα ελλείµµατα στην εξωτερική πολιτική, στα οποία έρχεται
να προστεθεί η εξωτερική πολιτική ΙΧ, η µυστική διπλωµατία και
η τακτική του δεδοµένου συµµάχου.

Κύριε Μητσοτάκη, γι’ αυτό ξεκάθαρα σας έχουµε πει ότι κά-
νετε βήµατα προς τα πίσω και έρχεται σήµερα για τη συζήτηση,
αυτήν την κρίσιµη, για την άµυνα της χώρας, να δηµιουργήσετε
εντυπώσεις χωρίς να παίρνετε ουσιαστικές πρωτοβουλίες για την
αλλαγή πορείας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εγώ θέλω να το πω ότι εµείς δεν
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περιµένουµε από τον κ. Μητσοτάκη να αλλάξει πορεία. Η χώρα
πρέπει να αλλάξει πορεία. Ο κ. Μητσοτάκης έχει ξεκαθαρίσει ότι
και στο θέµα της άµυνας υπηρετεί επικοινωνιακούς σκοπούς και
δυστυχώς σε αυτό το θέµα στην Ευρώπη οι µόνοι που ωφελούν-
ται µε την αλλαγή κατεύθυνσης είναι πιθανά κάποια ολιγοπώλια
που θα συνδεθούν µε τις αµυντικές δαπάνες. Δεν υπηρετείτε τον
σκοπό ούτε της σταθερότητας και της σοβαρότητας στην εσω-
τερική πολιτική ούτε της ειρήνης. 

Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς θεωρούµε ότι πέρα από την ξεκάθαρη
κατάθεση της δικής µας άποψης για την πολιτική άµυνας, απαι-
τείται αλλαγή πολιτικής στη χώρα. Η αλλαγή πολιτικής, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, δεν µπορεί να γίνει µε τα ίδια φθαρµένα
υλικά. Δεν µπορεί να έρθει ο κ. Μητσοτάκης σήµερα να κάνει
προγραµµατικές δηλώσεις σαν να είναι το 2019. 

Τουλάχιστον στην τριτολογία οφείλει να απολογηθεί για όλα
αυτά τα ελλείµµατα τα οποία έχουν διαπιστωθεί. Και εκτός από
την απολογία υπάρχει και κάτι το οποίο θα αποτελέσει πραγµα-
τικά λυτρωτικό δηµοκρατικό στόχο, η παραίτηση της Κυβέρνη-
σης και η προκήρυξη εκλογών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Το έχω πει ξεκάθαρα, και στα θέµατα της δηµοκρατίας, και
στα θέµατα της οικονοµίας, και στα θέµατα της γεωπολιτικής
σταθερότητας της χώρας µας, δεν µπορεί αυτή η Κυβέρνηση να
υπηρετήσει τα συµφέροντα της χώρας. 

Κύριε Μητσοτάκη, αυτή είναι η πραγµατικότητα. Δεν µπορείτε
να αλλάξετε ατζέντα, ούτε µε ασαφείς υποσχέσεις για κάτι που
δεν έχετε υπηρετήσει εδώ και έξι χρόνια. 

Γιατί γελάτε, κύριε Μηταράκη;
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Με αυτά που λέτε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κατάσταση έξω
στην κοινωνία ξέρετε δεν είναι για γέλια. Οι πολίτες αγωνιούν και
ψάχνουν διέξοδο και µε τέτοιες συµπεριφορές στρέφονται και
κατά της πολιτικής. Εγώ θα το πω, δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Υπηρε-
τούµε έναν πολύ σοβαρό σκοπό, που είναι η δηµοκρατία και συ-
ζητάµε για κάτι πολύ πιο σοβαρό σήµερα από τα γελάκια, που
είναι η άµυνα και η ασφάλεια της χώρας. Εµείς ζητάµε συγκεκρι-
µένες απαντήσεις και έχουµε κάνει συγκεκριµένες προτάσεις. 

Το πρόβληµα είναι ότι η Κυβέρνηση πάει συνέχεια προς τα
πίσω. Γι’ αυτό λέµε ότι η χώρα πρέπει να αλλάξει σελίδα. Δεν
µπορεί να συνεχιστεί άλλο αυτός ο κατήφορος. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Πρόεδρε.
Θα καλέσω στο Βήµα τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτρη
Κουτσούµπα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Στην πρωτολογία, κυρίες και κύριοι, σας είχαµε θέσει ορισµένα
ερωτήµατα όπως και ορισµένες κρίσιµες επισηµάνσεις σχετικά
µε την πολιτική σας, για τα οποία είτε δεν απαντήσατε καθόλου,
κύριε Μητσοτάκη, είτε καταφύγατε σε µισόλογα. 

Επαναλαµβάνω: Δεσµεύεστε ότι δεν πρόκειται µε κανένα πρό-
σχηµα, κάτω από καµιά ταµπέλα, ούτε τώρα ούτε σε λίγους
µήνες, να σταλούν ελληνικά στρατεύµατα στο πολεµικό σφαγείο
στην Ουκρανία; Προφανώς και δεν δεσµεύεστε. 

Επίσης είναι αλήθεια ή ψέµατα ότι οι στρατιωτικές δαπάνες
που αναφέρεστε είναι επιθετικές πολεµικές δαπάνες, που δεν
έχουν σχέση µε την άµυνα της χώρας; Ό,τι οπλικά συστήµατα
έχει χρυσοπληρώσει ο ελληνικός λαός δήθεν για την άµυνα της
χώρας, αυτήν τη στιγµή αξιοποιούνται για άλλους στόχους, από
την Ουκρανία µέχρι τη Σαουδική Αραβία, όπως για παράδειγµα
οι Patriot.

Είναι αλήθεια ή ψέµατα ότι στα νέα οπλικά συστήµατα και στη
χρήση τους είναι καθοριστικός ο ρόλος του πωλητή, κυρίως των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής; 

Είναι αλήθεια ή ψέµατα ότι η ρήτρα διαφυγής και οι όροι που

τίθενται δεν απαλλάσσουν τον ελληνικό λαό από τα βάρη των
εξοπλισµών και συνολικά της πολεµικής οικονοµίας, που είναι το
νέο δόγµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κυβερνήσεων κάθε
απόχρωσης; 

Είναι αλήθεια ή ψέµατα ότι τα αντισταθµιστικά οφέλη για την
εγχώρια πολεµική βιοµηχανία θα κατευθυνθούν σε λίγους µεγά-
λους επιχειρηµατίες ή σε συµπράξεις µε ιδιωτικούς οµίλους, την
ίδια ώρα που δεν υπάρχει κανένας σχεδιασµός για την κρατική
αµυντική βιοµηχανία και συνολικά τη βιοµηχανία, µε µοναδικό
κριτήριο την άµυνα της χώρας; Και πολλά ακόµη θα µπορούσαµε
να πούµε. 

Επίσης, θα βρείτε καµιά κουβέντα να πείτε για τα αίσχη του
Ερντογάν στην Τουρκία, µε τη βάρβαρη καταστολή απέναντι
στον λαό και τις συλλήψεις των πολιτικών του αντιπάλων; 

Και µιας και ο κ. Μητσοτάκης θυµήθηκε πρώτα το άρθρο 5 του
ΝΑΤΟ και µετά το άρθρο 42 της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την πε-
ριβόητη αλληλεγγύη της προς τις χώρες µέλη, να σας θυµίσουµε
τα εξής. Η Ιταλία έχει πουλήσει στην Τουρκία επιθετικό ελικό-
πτερο T129 ATAK και πλοία. Η ιταλική Leonardo συµφώνησε µε
την τουρκική Baykar για συµπαραγωγή µη επανδρωµένων αερο-
σκαφών. 

Η Γαλλία, µετά την πρόθεση της Τουρκίας για την αγορά των
Eurofighters, αποδέχθηκε να πουλήσει στην Τουρκία πυραύλους
Meteor. 

Η Γερµανία έχει προµηθεύσει άρµατα Leopard. Το τουρκικό
ναυτικό υπέγραψε το 2024 µε τη γερµανική ThyssenKrupp τη
ναυπήγηση έξι φρεγατών τύπου 214 και πολλά ακόµη άλλα στο
πλαίσιο της νατοϊκής σχέσης και ως στρατηγικός σύµµαχος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Πού είναι, επίσης, η αλληλεγγύη στην Κύπρο; Διαφηµίζετε τη
συµφωνία µε την Chevron και την Exxon Mobil και ξέρουµε ότι
στην Κύπρο δόθηκαν άδειες παραχώρησης θαλάσσιων οικοπέ-
δων στην Exxon Mobil, στην Total, στην Eni και άλλα µονοπώλια,
µε τυµπανοκρουσίες και πανηγυρισµούς. Όµως, τα τετελεσµένα
της Τουρκίας και η κατοχή συνεχίζονται. Κουβέντα για όλα αυτά.

Αποκαλέσατε και εσείς ιστορική τη συµφωνία Λιβάνου - Ισραήλ
το 2022 για την οριοθέτηση ΑΟΖ και το κράτος του Ισραήλ µπού-
καρε στα εδάφη του Λιβάνου, προχώρησε στη γενοκτονία του
παλαιστινιακού λαού και εσείς τρέχατε και χαριεντιζόσασταν µε
τον κ. Νετανιάχου, αυτόν τον εγκληµατία πολέµου, σύµφωνα µε
το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο και άλλα πολλά.

Πάµε και στο διά ταύτα. Τα δισεκατοµµύρια που ετοιµάζεστε
να δώσετε για τα εξοπλιστικά, όχι µόνο δεν πρόκειται να υπηρε-
τήσουν την ανάγκη του ελληνικού λαού να είναι ασφαλής, αλλά
αντίθετα θα λείψουν από την κάλυψη ζωτικών αναγκών του. Θα
λείψουν από τους δηµόσιους υπαλλήλους και τους συνταξιού-
χους που έχουν δίκιο να απαιτούν επιστροφή εδώ και τώρα του
δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού της σύνταξης,
αλλά ακούνε τον κ. Χατζηδάκη να τους λέει ότι λεφτά γι’ αυτά
δεν υπάρχουν. 

Θα λείψουν από τα νοσοκοµεία µας που χρειάζονται άµεσα χι-
λιάδες προσλήψεις υγειονοµικών. Αντίθετα, εσείς τα µετατρέ-
πετε σε εφηµερατζίδικα και νοµιµοποιείτε το αίσχος µε το
φακελάκι για τα χειρουργεία. Όµως, πήρατε την απάντησή σας
από τους γιατρούς της Αττικής που ανέδειξαν την παράταξη που
στηρίζεται από το ΚΚΕ -τη συµµορία της µιζέριας, όπως έλεγε ο
Υπουργός σας- σε πρώτη δύναµη και γκρέµισαν την κυβερνητική
παράταξή σας µετά από είκοσι πέντε χρόνια. Καλά λέµε ότι τα
πήγατε, κύριε Γεωργιάδη! Εσείς και οι Υφυπουργοί σας πείτε κι
άλλα τέτοια!

Επίσης, θα λείψουν από τη µόρφωση των παιδιών µας που
απαιτεί κατασκευή νέων σύγχρονων σχολείων, εργαστηριακές
υποδοµές, περισσότερους καθηγητές και δασκάλους και όσα
όλα διατράνωσαν οι εκπαιδευτικοί στο πανελλαδικό τους συλλα-
λητήριο το Σάββατο, το οποίο πνίξατε και στα χηµικά. 

Είναι χαρακτηριστικό το γεγονός ότι την ίδια ώρα που οι φοι-
τητές βλέπουν πανεπιστηµιακές σχολές να κλείνουν λόγω υπο-
χρηµατοδότησης, η Κυβέρνηση στήνει και χρηµατοδοτεί
κρατικές εταιρείες διασύνδεσης πολεµικής βιοµηχανίας και ανώ-
τατης εκπαίδευσης, όπως η γνωστή DefencEduNet. Βλέπετε, η
νατοϊκή ευρωενωσιακή ατζέντα της πολεµικής οικονοµίας και η
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όλο και περισσότερο βαθύτερη εµπλοκή της χώρας µας, περ-
νάνε από παντού και διαµορφώνουν την εικόνα των πανεπιστη-
µίων που είναι ανοιχτά για τις ανάγκες του ΝΑΤΟ, της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, µεγάλων οµίλων, όµως κλειστά για τις
ανάγκες των φοιτητών που θέλουν να σπουδάσουν ολοκληρω-
µένα, καταθέτοντας την επιστήµη τους στην υπηρεσία του λαού
και της χώρας µας. 

Είναι, λοιπόν, βέβαιο ότι οι πόλεµοι θα πολλαπλασιαστούν,
προκαλώντας και νέα καραβάνια ξεριζωµένων και κατατρεγµέ-
νων. Γι’ αυτόν τον λόγο, την ίδια ώρα που αποφασίζονται αυτά
τα νέα εξοπλιστικά προγράµµατα-µαµούθ, στο επίκεντρο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης βρίσκεται η ακόµα µεγαλύτερη ένταση της
καταστολής σε βάρος των θυµάτων των πολέµων σας. Αυτό εκ-
φράζεται και µέσα από το νέο κανονισµό για τις επιστροφές, δη-
λαδή τις απελάσεις και τις επαναπροωθήσεις, καθώς και τους
λεγόµενους κόµβους επιστροφών, δηλαδή τα στρατόπεδα συγ-
κέντρωσης σε τρίτες χώρες, στα πρότυπα της απαράδεκτης συµ-
φωνίας της ακροδεξιάς Μελόνι µε την Αλβανία. Αυτό εκφράζεται
µέσα από τα παζάρια για την επιτάχυνση εφαρµογής του αντι-
δραστικού νέου Συµφώνου για τη µετανάστευση και το άσυλο
που ψηφίσατε από κοινού φιλελεύθεροι, σοσιαλδηµοκράτες και
ακροδεξιοί. 

Η Κυβέρνησή σας πρωταγωνιστεί σε αυτές τις διεργασίες,
στην προώθηση µιας βάρβαρης πολιτικής που συστηµατικά πα-
ραβιάζει τη Συνθήκη της Γενεύης για τους πρόσφυγες και φέρνει
τα αµέτρητα ναυάγια στις θάλασσες του Αιγαίου, στις θάλασσες
της Μεσογείου, όπως το πολύνεκρο ναυάγιο της Πύλου µε πάνω
από εξακόσιους νεκρούς ανθρώπους, ανάµεσα στους οποίους
βρήκαν βασανιστικό θάνατο κλειδωµένοι στα αµπάρια εκατοντά-
δες ανυπεράσπιστα γυναικόπαιδα. Ακόµα όµως, ενάµιση χρόνο
µετά, δεν έχει δοθεί καµία επίσηµη απάντηση από την Κυβέρ-
νηση για τις ευθύνες της τραγωδίας και δεν έχουν τιµωρηθεί οι
ένοχοι. Τα στοιχεία που έχουν βγει στο φως της δηµοσιότητας
είναι συγκλονιστικά και η Κυβέρνησή σας είναι υπόλογη και γι’
αυτό το έγκληµα και για την επιχείρηση συγκάλυψής του. 

Κυρίες και κύριοι, ταυτόχρονα θα µεγαλώσουν και οι κίνδυνοι
για τα νέα Τέµπη του πολέµου που καραδοκούν, όπως φαίνεται
από τις πολύ σοβαρές αποκαλύψεις του «Ριζοσπάστη» για το σι-
δηροδροµικό δίκτυο «ΝΑΤΟ εξπρές» που έχετε δηµιουργήσει και
για τις οποίες δεν έχετε δώσει ακόµα πειστική και ολοκληρωµένη
απάντηση. 

Η προχθεσινή απάντησή σας, κύριε Δένδια, σε σχετική ερώ-
τηση του ΚΚΕ επισηµαίνει ότι οι µεταφορές όπλων, πυροµαχι-
κών, εκρηκτικών υλών και άλλων µε τη χρήση οδικών
σιδηροδροµικών και θαλασσίων υποδοµών γίνεται µε συγκεκρι-
µένες προδιαγραφές ασφαλείας οι οποίες καθορίζονται στο
ν.2168/1993. Όµως έχουν κατατεθεί µαρτυρίες ότι οι µεταφορές
αυτές γίνονται µε παραστατικά, χωρίς καµία δυνατότητα ελέγχου
του περιεχοµένου τους από τους υπεύθυνους των σιδηροδρό-
µων µε απόλυτη µυστικότητα και για λόγους, όπως λένε, ασφα-
λείας. Είναι γνωστό επίσης, ότι για ανάλογους λόγους
ασφαλείας δεν αναγράφονται πάντα στα παραστατικά αυτά οι
ακριβείς ηµεροµηνίες µεταφοράς των επικίνδυνων υλικών. 

Στην απάντηση του Υπουργού Άµυνας, κ. Δένδια, αναφέρεται
ότι «κατά τους µήνες Ιανουάριο και Φεβρουάριο 2023 ουδεµία
µεταφορά στρατιωτικού υλικού πραγµατοποιήθηκε στο σιδηρο-
δροµικό δίκτυο της χώρας για λογαριασµό των Ενόπλων Δυνά-
µεων ή κρατών - µελών του ΝΑΤΟ.». 

Όµως, η τραγωδία των Τεµπών συντελέστηκε στις 28 Φε-
βρουαρίου στις 23.30 πριν τα µεσάνυχτα, ξηµερώµατα δηλαδή
1ης Μαρτίου. Μήπως τα παραστατικά ανέγραφαν -λέω, ελέγξτε
το- αυτήν την ηµεροµηνία µεταφοράς αυτού του άγνωστου επι-
κίνδυνου υλικού που θα ήταν και η ηµεροµηνία που θα έφτανε
στον τελικό προορισµό του; Άλλο ένα σηµείο ελέγχου για τη δι-
καιοσύνη. 

Ερωτήµατα θέτουµε και ζητάµε να διερευνηθούν επισταµένα
και συγκεκριµένα.

Καταθέτω και το σηµερινό δηµοσίευµα του «Ριζοσπάστη». Αν
δεν τον έχετε αγοράσει, σπεύσατε να τον αγοράσετε. Όµως,
επειδή δεν το προβλέπω εδώ µέσα και για πολλούς, να καταθέσω
στα Πρακτικά το σχετικό δηµοσίευµα µε όλα τα στοιχεία και τις

απαραίτητες φωτοτυπίες για να τα µελετήσετε. Θα έχουµε και
στο µέλλον να πούµε και άλλα, γιατί δεν έχουµε και πολύ χρόνο
σήµερα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επι-
τροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Δηµήτριος
Κουτσούµπας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δη-
µοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Γι’ αυτούς και για ακόµα άλλους πολλούς λόγους. Η πολιτική
σας λέµε ότι είναι επικίνδυνη για το λαό και τη νεολαία. Πρέπει
αυτήν την πολιτική ο λαός και η νεολαία να τη βάλουν πιο απο-
φασιστικά στο στόχαστρο των αγώνων τους και των επιλογών
τους φυσικά. Εµείς θα συνεχίσουµε να δίνουµε τη µάχη µαζί µε
το λαό για να συνεχίσει αυτό που ξεκίνησε µε τις µεγάλες κινη-
τοποιήσεις του και, κυρίως, µε την πρωτοφανή σε συµµετοχή
απεργία και τα συλλαλητήρια στις 28 Φεβρουαρίου. 

Σε µια εβδοµάδα από τώρα, στις 9 του Απρίλη, τη µέρα της
νέας πανελλαδικής πανεργατικής απεργίας να νεκρώσουν ξανά
όλοι οι χώροι δουλειάς, εργασίας, να κλείσουν µικροµάγαζα και
όλοι µαζί χέρι χέρι να πληµµυρίσουµε ξανά τους δρόµους και τις
πλατείες της χώρας, µέχρι να βάλουµε οριστικά τέλος στην πο-
λιτική και το σύστηµα που γεννά εγκλήµατα σε όλους τους το-
µείς της ζωής µας και ετοιµάζεται να στείλει τη νεολαία µας στα
σφαγεία του πολέµου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς, κύριε Πρόεδρε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυ-

ριάκος Βελόπουλος.
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα αποδείχθηκε, δυστυ-

χώς, για τον Έλληνα Πρωθυπουργό το «κλίνατε επί δεξιά!» δεν
έπιασε.

Κύριε Δένδια, δεν ξέρω εάν είναι χαρµόσυνα τα νέα για εσάς
ή για τους υπόλοιπους δελφίνους, αλλά µόλις σαράντα εννέα
Βουλευτές ήταν από κάτω για να ακούσουν τον Πρωθυπουργό.
Από τους εκατόν πενήντα επτά, µόλις σαράντα εννέα, πενήντα.
Αυτό µπορεί να είναι ευχάριστα νέα για εσάς ή για κάποιους άλ-
λους. Είναι δυσάρεστα, όµως, για την πατρίδα, γιατί ο Πρωθυ-
πουργός και η Νέα Δηµοκρατία είναι σε αποδροµή και η πιο
έντιµη στάση είναι να πάει σε εκλογές! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όµως, αυτό που προκάλεσε σε εµένα ιδιαίτερη εντύπωση -και

θα το πω µε πολύ συµπάθεια προς όλους- είναι ότι δεν άκουσα
καµία πρόταση από τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολιτεύσεως.
Καλή είναι η κριτική. Όλοι επιτέθηκαν µε συγκεκριµένο τρόπο.
Το αποδέχοµαι και το δέχοµαι, δυστυχώς, όµως, χωρίς προτά-
σεις και εδώ είναι το άλλοθι του κ. Δένδια και της Νέας Δηµο-
κρατίας και του Πρωθυπουργού. Έρχεστε, λέει, εδώ και δεν µας
καταθέτετε προτάσεις. Και έχουν και δίκιο. 

Εµείς τι κάναµε, λοιπόν; Πέρα από αυτά που είπαµε, είπαµε:
Πάρτε το πρόγραµµα των εξοπλιστικών προγραµµάτων. Τι πρέ-
πει να πάρει η χώρα, πάρτε το, κύριε Δένδια, δείτε το και εσείς
µε τους εµπειρογνώµονες, πείτε πού συµφωνείτε, πού διαφω-
νείτε και το ίδιο πρέπει να κάνει και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ και
τα υπόλοιπα κόµµατα, για να µπορεί ο ελληνικός λαός να κατα-
λάβει ότι εδώ δεν ερχόµαστε για να κάνουµε σόου, ούτε να µι-
λάµε συνεχώς επί είκοσι πέντε λεπτά για τα Τέµπη. Είναι πολύ
σηµαντικό το θέµα, βεβαίως, και µην ξεχνάµε ότι η Ελληνική
Λύση έφερε το θέµα των Τεµπών στη Βουλή από την πρώτη
στιγµή, αλλά δεν καπελώνουµε ούτε καπηλευόµαστε το θέµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άρα για εµάς, κύριε Δένδια, κύριε Υπουργέ, άξονας και

γραµµή µας είναι οι ρήσεις και οι απόψεις των προγόνων µας.
Να µην ασχολούµαστε επιπόλαια µε τα µεγάλα ζητήµατα. Οι εξο-
πλισµοί είναι ένα µεγάλο ζήτηµα και είδα µια επιπολαιότητα από
όλο το πολιτικό προσωπικό της χώρας και από τους πολιτικούς
Αρχηγούς, διότι αφορούν και χρήµατα Ελλήνων αλλά και την
ασφάλεια της χώρας. 
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Προσωπικά, εάν θέλετε την άποψή µου, απογοητεύτηκα, γιατί
δεν είδα προτάσεις και η χώρα χρειάζεται σχέδιο, πρόταση, ανα-
συγκρότηση, ανοικοδόµηση και, κυρίως, µία κυβέρνηση που θα
µπορεί να υλοποιήσει το πρόγραµµα που διαθέτει. Αυτό πρέπει
να το δουν οι πολίτες. 

Επειδή, κύριε Δένδια, η Ελληνική Λύση είναι συνεπής στη
στάση της, και επειδή το κόµµα σας -όχι εσείς προσωπικά, αλλά
το Μέγαρο Μαξίµου- διαθέτει µία οµάδα τραµπούκων στο διαδί-
κτυο και επειδή ο Πρωθυπουργός συνεχώς οµιλεί για την παρα-
πληροφόρηση, για τα fake, τα bots και όλες αυτές τις ανοησίες
εν πάση περιπτώσει, τις οποίες επικαλούνται κάποιοι οι οποίοι
απέτυχαν, να του υπενθυµίσω ότι οι τραµπούκοι οι δικοί σας είναι
η «Οµάδα Αναλήθειας». Πήρε τον Κουτσούµπα, πήρε εµάς, πήρε
τον έναν, πήρε τον άλλον και µε µισά βίντεο, µονταρισµένα, επι-
χειρεί να διαστρέψει την πραγµατικότητα. 

Θα σας πω, λοιπόν, τι έκανε σε εµάς. Επιχείρησε να παραπλη-
ροφορήσει πάλι για τα F-35. Θα ελέγξουµε ποιοι βρίσκονται από
πίσω από την «Οµάδα Αναλήθειας», ήδη ετοιµάζουµε φάκελο για
τον εισαγγελέα και θα κληθούν όχι µόνο για τα F-35 αλλά για την
παραπληροφόρηση και τη χυδαία στάση και συµπεριφορά τους
απέναντι στο πολιτικό προσωπικό της χώρας. 

Δεν είναι κακό να κάνεις κριτική στον Κουτσούµπα ή στον Βε-
λόπουλο ή στον Ανδρουλάκη ή στον Φάµελλο. Κακό είναι να µον-
τάρεις βίντεο και να ευτελίζεις την ουσία της δηµοκρατίας και
της υπάρξεως των πολιτικών Αρχηγών και να χυδαιολογείς. Αυτοί
είναι οι τραµπούκοι της Νέας Δηµοκρατίας! Γιατί είναι τραµπού-
κοι κανονικοί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, για τα F-35. Κύριε Υπουργέ, οι αντιδράσεις σας

από τη µία µου λέτε ότι θέλετε ευρωπαϊκή άµυνα και από την άλλη
τρέχετε να πάρετε F-35, τα οποία F-35, κύριε Υπουργέ, ξέρετε
πολύ καλά ότι όλες οι χώρες της Ευρώπης, η µία µετά την άλλη,
τα ακυρώνουν.

Πρέπει δε να σας πω, επειδή οι εµπειρογνώµονες οι δικοί µας
είναι ειδικοί στα αεροσκάφη, ότι τα F-35 σε κλειστές αεροµαχίες
θα γίνουν σουρωτήρι από τα Rafale. Αυτό είπα εγώ προηγουµένως
και είπα για τα F-35 ότι προτιµώ να τα πάρουν οι απέναντι και εγώ
να έχω τα Rafale, τα οποία πήρατε εσείς µετά και από δική µας
συµβουλή προς τον Πρωθυπουργό. Είναι και προς τιµήν της Νέας
Δηµοκρατίας για τα Rafale και τις Belharra.

Πρέπει, όµως, να πω και το εξής: Εµείς θα λέµε όλη την αλή-
θεια, γιατί έχουµε µία ουσιαστική διαφορά. Δεν είµαστε δηµοσιο-
γράφοι διαφόρων οπλικών συστηµάτων στα γραφεία Τύπου, ούτε
τα «παίρνουµε» από εµπόρους όπλων ούτε παίρνουµε µίζες ούτε
«κονοµάµε» από το χρήµα του ελληνικού λαού. Θα λέµε αλήθειες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχω µπροστά µου, λοιπόν, το περιοδικό «Stern». Το καταθέτω

για τα Πρακτικά της Βουλής. Τίτλος: Γερµανία «Ακυρώσετε τώρα
την παραγγελία των F-35». Ακούστε τι λέει το «Stern». Καταλή-
γουν στο συµπέρασµα ότι οι παραγγελίες πρέπει να ακυρωθούν
άµεσα, γιατί στη συµφωνία των Ηνωµένων Πολιτειών – Γερµανίας
για την αγορά των µαχητικών πέµπτης γενεάς υπάρχουν µυστι-
κές ρήτρες. Θέλω να δω τη σύµβαση για τα F-35, όπως και για
τη Chevron. Θέλω να δω αν υπάρχουν ρήτρες. Γιατί τι λένε οι
Γερµανοί; «Δίνεται το δικαίωµα στις Ηνωµένες Πολιτείες» ειδικά
δικαιώµατα «και οι ΗΠΑ µπορούν να αρνηθούν την παράδοση,
χωρίς αποζηµίωση. Διατηρούν το δικαίωµα, εάν το απαιτεί το
εθνικό συµφέρον των ΗΠΑ να τερµατιστεί ή να ανασταλεί η πα-
ροχή υπηρεσιών εν όλω ή εν µέρει ανά πάσα στιγµή. Δηλαδή, αν
θέλει ο Πρόεδρος Τραµπ, αρνείται και σταµατά την παράδοση
των F-35 χωρίς καµία εξήγηση. Ακόµη και αν τα µαχητικά αερο-
σκάφη είναι στα χέρια Γερµανών πιλότων, οι ΗΠΑ µπορούν να
ακυρώσουν τη χρήση τους». Αυτά τα λένε οι ίδιοι οι Γερµανοί.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
άρθρο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα δεν ξέρω αν αυτό είναι παιχνίδι εµπορικό. Θέλω, όµως,
εσείς, ως Υπουργός και οι δικοί σας άνθρωποι, να το ψάξουν
καλά. Δείτε τη σύµβαση που υπογράψατε ή τη συµφωνία που θα
υπογράψετε, γιατί είχατε έρθει εδώ εσείς ο ίδιος και µας είχατε

πει ότι οι Αµερικανοί δεν υλοποίησαν τα του Μπλίνκεν της επι-
στολής. Εσείς το είπατε, ότι έστειλε στον Πρωθυπουργό ο Μπλίν-
κεν µία επιστολή, την οποία δεν υλοποίησε ποτέ η Αµερική. Μην
την ξαναπατήσουµε. Μην την ξαναπάθουµε. Μιλάµε για δισεκα-
τοµµύρια, χρήµα του ελληνικού λαού.

Να σας διαβάσω, λοιπόν, τι λέει το Γραφείο Ελέγχου της Κυ-
βέρνησης των ΗΠΑ και η έκθεση του Κογκρέσου για τα F-35; Ε;
Να σας τα διαβάσω, αγαπητέ κύριε Δένδια;

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος  καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ούτε λίγο ούτε πολύ, λέει ότι δεν µπορούν να τα παράγουν σε
αριθµό που πουλάνε, ότι δεν έχουν ανταλλακτικά, ότι έχουν προ-
βλήµατα, ότι δεν είναι Stealth, ότι όταν φέρουν βόµβες από κάτω
ανιχνεύονται από τα ραντάρ, ότι το χρώµα που θα τα βάψουν θα
τα πάνε στην Ιταλία, γιατί δεν έχουν εκεί τις υποδοµές. Λένε
πολλά πράγµατα. Αυτά τα λέει το Κογκρέσο, όχι ο Βελόπουλος.
Γι’ αυτό είπα όσα είπα. Αλλά οι τραµπούκοι µε αναγκάζουν να
απαντήσω διά επιχειρηµάτων. Εκεί το πέρασα έτσι. 

Όσο έχετε τραµπούκους στη Νέα Δηµοκρατία στο διαδίκτυο,
τόσο θα απαντάµε µε τη γλώσσα της αλήθειας, δεν υπάρχει άλλη
λύση για εµάς, µε ευγένεια αστική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έπρεπε να είναι ο Πρωθυπουργός εδώ και να τον καλωσορίσω

στη γραµµή µας, στη γραµµή της λογικής, στη γραµµή του
Τραµπ. Σήµερα είπε καλά λόγια για τον Τραµπ. Αυτό µου άρεσε,
κύριε Δένδια. Είστε, λοιπόν, στη ρότα τη σωστή πλέον. Ήσασταν
αντι-τραµπικοί. Τώρα ξαφνικά βρίσκετε και καλούς λόγους για
τον Τραµπ. Αυτό είναι καλό σε έναν βαθµό.

Όσο για τη ρήτρα διαφυγής, δεν µας απάντησε ο Πρωθυπουρ-
γός. Τον ρώτησα κάτι απλό: Η αγορά των όπλων θα µεταφερθεί
στο χρέος της Ελλάδος, ναι ή όχι; Αυτό θέλω να µου απαντήσει.
Τα υπόλοιπα περί ρήτρας διαφυγής, ο θείος µου στο χωριό και
η θεία µου η Ευανθούλα στον Παλαιό Μυλότοπο Γιαννιτσών δεν
τα καταλαβαίνουν. Ρήτρα διαφυγής δεν καταλαβαίνει ο άλλος τι
είναι. Μπορεί να ξέρει -ξέρω ‘γω- τη χύτρα στο σπίτι της η θεία
µου, αλλά τη ρήτρα δεν την ξέρει. Πείτε µας, θα πάει στο χρέος
αυτό το ποσό, ναι ή όχι; 

Επικαλέστηκε και την Πολωνία ο Πρωθυπουργός για την αµυν-
τική οµπρέλα. Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ιστορία. Ξέρετε καλά ιστο-
ρία. Η Πολωνία έχει άσβεστο µίσος µε τη Ρωσία. Εµείς µισούµε
τη Ρωσία και δεν το ξέρω; Είχαµε πόλεµο µε τη Ρωσία; Είχε πάνω
από είκοσι πολέµους η Πολωνία µε τη Ρωσία και µε τη Γερµανία,
βέβαια. Εµείς πολεµήσαµε µε τη Ρωσία ποτέ; Να σας το πω; Ναι,
πολεµήσαµε, στείλαµε στρατεύµατα στην Κριµαία και την πατή-
σαµε µία φορά. Μην το ξανακάνετε.

Τον ρώτησα τον Πρωθυπουργό -σε εσάς ρωτάω: Θα στείλετε
τα Mirage 2000-5 µέσω αυτής της χώρας, ναι ή όχι; Δεν µου
απαντάει. Δεν µου απαντάτε. Θα στείλετε στρατό στην Ουκρα-
νία; Δεν µου απαντάτε. Τι συζητάµε εδώ, λοιπόν; Κάνουµε την
έκθεση ιδεών και φεύγουµε; Όχι, θα απαντάτε. Θα απαντάει ο
Πρωθυπουργός.

Είπατε ότι υπάρχουν δυσκολίες στη χρηµατοδότηση. Το είπε
ο Πρωθυπουργός. Η Ένωση δεν έχει εργαλεία και είναι γνωστό
αυτό, µην κοροϊδεύουµε τον κόσµο. Η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν
έχει εργαλεία χρηµατοδοτήσεως. Πρέπει να εφεύρει. Εάν, όµως,
η Γερµανία επιβάλει τη δική της βούληση, τι θα κάνει ο Πρωθυ-
πουργός; Θα πει όχι; Την όποια βούλησή της, µπορεί να είναι και
ανθελληνική, να είναι αντιευρωπαϊκή. 

Όσο για το άρθρο 42 παράγραφος 7, που επικαλέστηκε ο Έλ-
ληνας Πρωθυπουργός εδώ για την ευρωπαϊκή άµυνα, κύριε Δέν-
δια, να του υπενθυµίσω κάτι: Η Κύπρος είναι χώρα της
Ευρωπαϊκής Ενώσεως. Έχει δεχθεί εισβολή από την Τουρκία.
Έχει πάει Γερµανός, Γάλλος εκεί µε στρατεύµατα, για να ξερι-
ζώσει τους Τούρκους από την Κύπρο; Πολεµά κανένας από αυ-
τούς; Όχι. µόνοι ήµασταν, µόνοι είµαστε, µόνοι θα είµαστε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και γι’ αυτό λέµε ότι καλώς προσπαθούµε να εξοπλίσουµε τη

χώρα, αλλά µην τρέφουµε αυταπάτες.
Όσο για τα πετρέλαια που είπε ο Πρωθυπουργός εδώ, έπαθα
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σοκ. Άκουγα Βελόπουλο από το 2007 από τον Πρωθυπουργό.
Άρχισε να µας κάνει παλινδροµήσεις, να κάνει χρονοταξίδια στο
2014, να µας λέει ότι τότε δεν υπήρχε ενδιαφέρον.

Μα, δεν υπήρχε ενδιαφέρον, κύριε Δένδια µου! Πείτε του κυ-
ρίου Πρωθυπουργού ότι το 2014 δεν υπήρχε ενδιαφέρον για τα
πετρέλαια. Λογικό είναι. Ξέρετε γιατί; Διότι δεν είχαµε ΑΟΖ. Ούτε
τώρα έχουµε ΑΟΖ. Και ποιος φταίει για αυτό; Η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και των υπολοίπων κοµµάτων. Δεν κάνατε
ποτέ ΑΟΖ.

Το άλλοθι τότε του 2014 -γιατί γνωρίζω το θέµα καλά- ήταν η
έλλειψη ΑΟΖ και η έλλειψη βούλησης από την κυβέρνηση να
προστατεύσει την όποια επιλογή εταιρείας να πάει να κάνει γε-
ώτρηση µε πολεµικά σκάφη. Την έχετε τώρα; Είστε έτοιµοι να
προστατεύσετε την εταιρεία αυτή, γιατί είναι ιδιωτική εταιρεία;

Έρχεται εδώ ο Πρωθυπουργός και µας λέει ότι, επειδή ήρθε
η Chevron εδώ, δεν υπάρχει ΑΟΖ τουρκική, τουρκολυβικό µνη-
µόνιο. Μια ιδιωτική εταιρεία που δεν διαθέτει πολεµικά σκάφη,
θα προστατεύσει την ελληνική ΑΟΖ. Ποιον κοροϊδεύουµε; Αυτό
δείχνει µια αδυναµία αντιλήψεως των πραγµατικών περιστατικών.

Η Ελλάς δικαιούται, πρέπει να ανακηρύξει ΑΟΖ και να προστα-
τεύσει την ΑΟΖ η ίδια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εσείς δεν λέγατε, κύριε Υπουργέ, ο ίδιος -σας θυµάµαι σε ένα

κανάλι αραβικό, στο Al Jazeera- ότι δεν θα κάνετε το Αιγαίο
Κόλπο του Μεξικού;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Σαουδικής Αραβίας ήταν!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Σαουδική Αραβία; Α, όταν είχατε πάει τους Patriot εκεί.
Δωράκι οι Patriot και µια συνέντευξη µαζί δώρο!

Ακούστε, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν θα το κάνετε Κόλπο του
Μεξικού, αλλά ένα «συγγνώµη» πρέπει να πείτε. Διότι ξαφνικά
έρχεστε και κάνετε κυβερνητική πολιτική αυτά που έλεγε η Ελ-
ληνική Λύση εδώ και χρόνια. Έρχεστε και µιλάτε για τα θέµατα
αυτά που λέγαµε εδώ και χρόνια. Τέτοια δικαίωση πραγµατικά!

Εµένα µου αρέσει που δικαιωνόµαστε. Και µου αρέσει που δι-
καιωνόµαστε σε όλα όσα έχουµε πει εδώ µέσα, γιατί εµείς λει-
τουργούµε επ’ ωφελεία του ελληνικού λαού. Κυρίως, πολιτική
σηµαίνει πρόβλεψη.

Όταν, λοιπόν, εµείς µιλούσαµε το 2019 -και το 2007, το 2008,
το 2009 τα έλεγα εδώ, ως Βουλευτής- κάποιοι µε κορόιδευαν
από τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, τον ΣΥΡΙΖΑ. Μου έλεγαν ότι
δεν ισχύουν αυτά που λέω.

Καλά, τώρα δεν θα έχουµε αυτάρκεια από τις ανεµογεννή-
τριες, κύριε Δένδια; Έτσι δεν έλεγε ο Πρωθυπουργός εδώ. Τα
φουρφουράκια θα µας σώσουν, έλεγε. Τα φωτοβολταϊκά θα µας
σώσουν. Χάσαµε 22 δισεκατοµµύρια. Τα δώσαµε εκεί. Τώρα δεν
έχουµε αυτάρκεια; Πρέπει να πάρουµε και το φυσικό αέριο, λέει,
για να έχουµε αυτάρκεια.

Όταν τα έλεγε η Ελληνική Λύση, µας έλεγε ψεκασµένους!
Τώρα που τα λέει ο Πρωθυπουργός, τι µπορεί να είναι αυτός;
Πείτε µου εσείς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε και στο καλύτερο: Όλη η Ελλάδα για λύση είναι έξω.
Γιατί είναι η λύση, κύριε Δένδια, έξω; Ρωτώ εσάς. Για µια κοι-

νοτική Οδηγία που αφορά στο ζύγισµα των ψαριών εκτός λιµα-
νιών. Δύσκολο, επίπονο. Δεν πρόκειται να γίνει. Είναι δύσκολο.
Διαµαρτύρονται οι αλιείς. Γιατί, άραγε, διαµαρτύρονται;

Διότι δεν κάνατε αλιευτικές ζώνες, κύριε Δένδια, ούτε το
ΠΑΣΟΚ ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε η Νέα Δηµοκρατία και µπαίνουν οι
Τούρκοι και τον εθνικό µας πλούτο -ουσιαστικά, έχουµε εκχώ-
ρηση- τον αλιεύουν χωρίς κανένα πρόσκοµµα και οι Έλληνες ψα-
ράδες δεν µπορούν να ψαρέψουν.

Όσο για τους λαθροµετανάστες, έµαθε και τη λέξη ο Πρωθυ-
πουργός. Τον καλωσορίζουµε στη γραµµή της Ελληνικής Λύσης.
Όντως, είναι λαθροµετανάστες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Βγήκε ο Τραµπ, µπήκε στη ρότα της Ελληνικής Λύσης ο Πρω-

θυπουργός! Χαίροµαι για αυτό. Μη γελάτε εσείς! Θα σας πω τα
καλά τώρα!

Ο κέρβερος των συνόρων είναι η Νέα Δηµοκρατία, ο ατσάλι-

νος Θορ -ήταν ο βασιλιάς των Βίκινγκς ο Θορ- µε το ατσάλινο
σφυρί που δεν αφήνει στα σύνορα να περάσει κανένας.

Ακούστε τώρα αιτήσεις ασύλου που δόθηκαν. Το 2019, εβδο-
µήντα επτά χιλιάδες, το 2020 σαράντα χιλιάδες, το 2021 είκοσι
οκτώ χιλιάδες, το 2022 τριάντα επτά χιλιάδες, το 2023 εξήντα
τέσσερις χιλιάδες, το 2024 εβδοµήντα τρεις χιλιάδες, το 2025
δέκα χιλιάδες µέχρι τώρα. Σύνολο: Πεντακόσιες τριανταπέντε χι-
λιάδες αιτήσεις ασύλου εγκρίθηκαν από τη Νέα Δηµοκρατία.
Τόσο πολύ φυλάτε τα σύνορα!

Αν πεντακόσιες τριανταπέντε χιλιάδες αιτήσεις ασύλου έγιναν
δεκτές, πόσοι λαθροµετανάστες πέρασαν; Πείτε µου εσείς. Σε
δώδεκα µήνες µεταφέρθηκαν σαράντα χιλιάδες. Αυτά δεν τα λέω
εγώ. Τα Υπουργεία στα Πρακτικά. Πάρτε το για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Πάµε και στο γλέντι τώρα. Αρχίζουν τα γλέντια! Έχουµε και
τους επενδυτές του ΣΥΡΙΖΑ.

Ακούστε, κύριε Δένδια, για να γελάσετε, για να καταλάβετε τι
κράτος-παρωδία κάνατε. Ύποπτες περιπτώσεις που ανακάλυψα,
ανατρέχοντας στην ΑΑΔΕ. Μπαίνεις µέσα και βλέπεις ποιοι χρω-
στούν λεφτά. Βλέπεις, ψάχνεις.

Ακούστε τώρα: Οκτώ φυσικά πρόσωπα έχουν ανοίξει ΑΦΜ µε
το όνοµα «Ισλάµ». Ψάχνω να δω ποιος είναι ο Ισλάµ. Οκτώ φυ-
σικά πρόσωπα. Πόσο χρωστούν; Στον ΕΦΚΑ 2 εκατοµµύρια οκτώ
φυσικά πρόσωπα. Ορίστε εδώ, για τα Πρακτικά της Βουλής. Από
τον ΕΦΚΑ τα βρήκα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εκτός από µουσουλµάνους έχουν βρει να φεσώνουν το Ελλη-
νικό Δηµόσιο οι Τσετσένοι και οι Κινέζοι. Στον ΕΦΚΑ πενήντα εκα-
τοµµύρια Τσετσένοι και Κινέζοι. Πάρτε και αυτά για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στον ΕΦΚΑ πενήντα εκατοµµύρια οι Τσετσένοι και οι Κινέζοι,
206 εκατοµµύρια φέσια στην εφορία, 1,9 εκατοµµύριο φέσια
στον ΕΦΚΑ. Συγχαρητήρια στην ΑΑΔΕ που κυνηγά τους κουλου-
ράδες Έλληνες. Εδώ είναι, για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δώδεκα αλλοδαποί, κύριε Δένδια, ως φυσικά πρόσωπα, χρω-
στούν 67 εκατοµµύρια στην εφορία. Το πρόβληµα είναι ότι οι άν-
θρωποι αυτοί έχουν κοινά ονόµατα. Ποια είναι αυτά; Χασάν, 67
εκατοµµύρια. Πάρτε τα και αυτά για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σαράντα εννιά χρωστούν -ακούστε- 126 εκατοµµύρια στην
εφορία, 5,6 εκατοµµύρια στον ΕΦΚΑ. Οι περισσότεροι έχουν κάτι
ονόµατα περίεργα, κινεζικο-πακιστανικο-αφγανικά. Πάρτε το και
αυτό εδώ για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μπράβο, λοιπόν, στον Μοχάµεντ, που ξεφτίλισε το κράτος και
την ΑΑΔΕ. Όταν υπάρχουν τριανταπέντε Μοχάµεντ που χρω-
στούν 41,5 εκατοµµύρια ευρώ και 8,5 εκατοµµύρια στον ΕΦΚΑ,
µπράβο στον Μοχάµεντ. Μπράβο του ο Μοχάµεντ! Ένας Μοχά-
µεντ στην ΑΔΑΕ δεν υπάρχει, ο Πιτσιλής εκεί, να τους πιάσει
όλους αυτούς;

Γελάτε, κύριε Υπουργέ! Μα είναι κράτος για γέλια αυτό το
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κράτος! Για γέλια είναι το κράτος και για κλάµατα µαζί!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Και κλείνω εδώ: Επειδή µιλάτε για Ευρώπη, ποια Ευρώπη; Πο-
λωνία, Κροατία, Λετονία, Αλβανία, Γερµανία, Ιταλία, Ισπανία, Βρε-
τανία, Νορβηγία, Σουηδία, Ολλανδία έχουν κάνει αµυντικές
συµφωνίες µε την Τουρκία και κάνουν συµπαραγωγές οπλικών
συστηµάτων. Για ποια Ευρώπη µιλάµε;

Και θα κάνουµε και µαθήµατα για αρχάριους περί την ιστορίαν!
Ο Υπουργός τα ξέρει, σας ενηµερώνω.

Κατά τα τελευταία διακόσια χρόνια, αντιθέτως, στη Ρωσία ει-
σέβαλαν από τη Γαλλία ο Ναπολέων, από τη Γερµανία Α’ και Β’
Παγκόσµιος Πόλεµος, η Αγγλία µαζί µε τις ΗΠΑ στην Αρκτική
Θάλασσα το 1918, η Φινλανδία το 1941, σύµµαχος της ναζιστικής
Γερµανίας -την επικαλέστηκε ο Πρωθυπουργός εδώ- η Αγγλία
και η Γαλλία στον Κριµαϊκό Πόλεµο, η Αγγλία, η Γαλλία και η Ελ-
λάδα το 1919 εισέβαλαν µαζί και από κοινού στη νότια Ρωσία. Τι
να συζητάµε τώρα;

Τι έπαθαν όλοι αυτοί; Υπέστησαν συντριπτική ήττα, κύριε Δέν-
δια! Πού πας, ρε Καραµήτρο, χωρίς όπλα, βρε Ευρωπαίε, µε δια-
κόσια άρµατα η Γαλλία, διακόσια η Γερµανία και διακόσια η
Αγγλία; Γιατί στοχοποιείς τη Ρωσία; Τι χρείαν έχουµε να κάνουµε
εχθρό τη Ρωσία; Τι χρείαν έχουµε να κάνουµε εχθρό την Αµε-
ρική; Ποιος είναι λόγος; Ως Ελλάδα αναφέροµαι τώρα.

Και το γεγονός ότι αγοράζετε λάθος όπλα, κύριε Υπουργέ,
αποδεικνύεται από τις δηλώσεις του κ. Ροζολή, ο οποίος είναι
Πρόεδρος του Συνδέσµου Ελλήνων Κατασκευαστών, ο οποίος
είπε τα εξής για τα F-35 των τραµπούκων της οµάδας αλήθειας.
Παίρνουµε F-35,ενώ η ΕΑΒ χαροπαλεύει. Κάναµε λάθος στις δια-
πραγµατεύσεις. Το κόστος για να κρατηθούν σε επιχειρησιακή
ετοιµότητα τα παλιά αεροσκάφη και πλοία ξεπερνά τρεις-τέσσε-
ρις φορές αυτό της αγοράς. Δηλαδή, αν δώσεις 1 δισεκατοµµύ-
ριο για να αγοράσεις ένα καράβι, στα σαράντα χρόνια ξοδεύεις
άλλα 2 δισεκατοµµύρια για να το κρατήσεις αξιόµαχο. Τα λέει ο
άνθρωπος αυτός, όχι εγώ.

Αναφορικά µε την αγορά των F-35, όταν έχεις συµφωνήσει την
τιµή και µετά ζητάς κάτι ο πωλητής είτε δεν θα το δώσει είτε θα
το δώσει µε όρους που δεν αξίζει. Όλες οι χώρες, λέει, έχουν
διαπραγµατευτεί πριν. Θέλω τη σύµβαση των F-35 να την ελέγ-
ξουν όλοι οι πολιτικοί Αρχηγοί, για να δουν τα χρήµατα του ελ-
ληνικού λαού πού πήγαν. Διότι αγοράσατε γουρούνι στο σακί.
Έτσι λέει ο λαός.

Πάντως, αγαπητέ κύριε Δένδια, επειδή έχετε τους τραµπού-
κους, πριν τις εκλογές του 2023 είχα µιλήσει για αυτό που πάει
να κάνει τώρα η Κυβέρνησή σας και είναι καλό. Αντέγραψε το
πρόγραµµά µας. Είχα πει να συνδέσουν τις εξορύξεις και τα κοι-
τάσµατα φυσικού αερίου και πετρελαίου µε τα ασφαλιστικά τα-
µεία. Και είχα πει ότι µπορούν να παίρνουν συντάξεις 3.000 ευρώ,
όπως είναι στη Νορβηγία. Μου κάνατε και σποτ αφιέρωµα εναν-
τίον µου για να µε περιπαίξετε.

Δεν πέρασε ούτε ενάµισης χρόνος και ήρθατε στη γραµµή
µας, αλλά συγγνώµη δεν ζητάνε οι τραµπούκοι της οµάδας αλή-
θειας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό λέει το νοµοσχέδιο που φέρνει η Νέα Δηµοκρατία. Αντι-

γράφει αυτό που είπαµε!
Η Νορβηγία έχει ένα fund στο 1,7 τρισεκατοµµύριο, κύριε

Υπουργέ, από τα αποθεµατικά της ενέργειας, που είναι τεράστιο
το ποσό, 1,7 τρισεκατοµµύριο.

Η Ελλάδα, δυστυχώς, κύριε Δένδια, διαθέτει τεράστιο πλούτο.
Ποιος θα ωφεληθεί; Οι πλουτοκράτες ολιγάρχες. Θέλετε από-
δειξη; Για πείτε µου τώρα το εξής. Ο κ. Μυτιληναίος το γάλλιο
πού το βρήκε; Το βρήκε στο χωράφι του πατέρα του; Πού το
βρήκε; Έγινε κανένας διαγωνισµός και θα είναι ο βασικός προ-
µηθευτής του γαλλίου, το οποίο είναι υψηλής σηµασίας ορυκτό
για τα κινητά, για τις τηλεοράσεις, για τα οπλικά συστήµατα; Το
βρήκε σπίτι του και το παίρνει και κάνει το γάλλιο ο Μυτιληναίος; 

Είπαµε είναι αξιαγάπητος και αξιολάτρευτος ο κ. Μυτιληναίος
για τον Πρωθυπουργό, όπως τα λέει ο ίδιος. Όµως, το σκάνδιο,
το γερµάνιο, το γάλλιο, το αντιµόνιο που υπάρχουν στην Ελλάδα,
µε ποιο δικαίωµα ο κύριος αυτός τα παίρνει; Ξέρετε πόσο κάνει
το κιλό το σκάνδιο; Κάνει 20.000 ευρώ το κιλό. Ένα κιλό σκάνδιο

κάνει 20.000 ευρώ. Τόσο κοστίζει. Και πού το δίνουν; Το δίνουν
στον ιδιώτη, σε αυτόν που κερδίζει δισεκατοµµύρια ευρώ. Γιατί; 

Είναι χρήµα, κύριε Δένδια, του ελληνικού λαού. Κάτω τα χέρια
από τα χρήµατα των Ελλήνων. Τα δίνετε στους πλουτοκράτες -
µε ήτα- «καπιτα-ληστές» και όχι στους Έλληνες πολίτες. Σήµερα
ο Μυτιληναίος είναι όλο χαρά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αποτέλεσµα, λοιπόν, των επιλογών όλων, ήταν ένα έµµεσο µή-

νυµα του Τραµπ από τον Τζορτζ Παπαδόπουλο, πρώην σύµ-
βουλο του κ. Τραµπ. Είναι γνωστός ο κ. Παπαδόπουλος. Τι είπε;
Είπε: «Η σηµερινή ελληνική ηγεσία δεν κατάφερε να αδράξει τη
στιγµή. Η Ελλάδα θα µπορούσε να διαδραµατίσει βασικό ρόλο
συνοµιλητή µεταξύ Ηνωµένων Πολιτειών και Ρωσίας», αυτό που
λέει η Ελληνική Λύση από την πρώτη στιγµή. «Για το καλό της
Ελλάδας χρειάζεται νέα ηγεσία», κατέληξε µε έµµεσο µήνυµα ο
Τραµπ. Δεν αναφερόταν στον Δένδια. Αναφερόταν στην ηγεσία
της χώρας, στην Ελληνική Λύση, που είναι η µοναδική λύση,
κύριε Δένδια, γιατί ακολουθείτε τη δική µας γραµµή, διότι δεν
έχετε γραµµή οι ίδιοι. 

Εµείς το λάβαµε το µήνυµα. Εσείς, η κ. Κωνσταντοπούλου, ο
κ. Φάµελλος, ο κ. Χαρίτσης, ο κ. Ανδρουλάκης, ο κ. Μητσοτάκης,
δεν το έχετε λάβει το µήνυµα γιατί ακόµη και τώρα βρίζετε τον
Τραµπ και τον Πούτιν καµιά φορά έµµεσα. Είστε απέναντι στη
λογική. Είµαστε η µόνη λύση.

Και εδώ είναι το µήνυµα του Τζορτζ Παπαδόπουλου. Το κατα-
θέτω στα Πρακτικά της Βουλής για τον ιστορικό του µέλλοντος.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και κλείνω, λέγοντας το εξής. Εµείς δεν πολεµήσαµε κανένα
Τραµπ, κανέναν Πούτιν. Εµείς το µόνο που θέλουµε να πολεµή-
σουµε -και θα το πω ακόµη µία φορά- είναι τους εχθρούς της Ελ-
λάδος. Εχθρός της Ελλάδος είναι ο κακός Έλληνας, ο Έλληνας
που δεν αγαπάει την πατρίδα. Εχθρός της Ελλάδος για εµάς
είναι η Τουρκία η οποία διεκδικεί ζωτικό χώρο, διεκδικεί νησιά,
διεκδικεί Αιγαίο, διεκδικεί Θράκη, διεκδικεί Κύπρο. 

Εξάλλου, όπως έλεγε και ο Αίσωπος, οι συνετοί πρέπει προ-
ηγουµένως να βλέπουν µακριά τα πράγµατα πριν τα επιχειρή-
σουν. Και εµείς, κύριε Δένδια, βλέπουµε πάντα µακριά, πολύ
µακριά, µακρύτερα από ό,τι βλέπει η Νέα Δηµοκρατία, το
ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ και τα υπόλοιπα κόµµατα. 

Λέµε, λοιπόν, στους Έλληνες πολίτες το εξής. Ο ορισµός της
πολιτικής παράνοιας είναι να κάνεις το ίδιο λάθος ξανά και ξανά
και να περιµένεις άλλο αποτέλεσµα, να περιµένεις διαφορετικό
αποτέλεσµα. Εµείς τους λέµε, λοιπόν, η ψήφος ξανά στους τρεις
αποτυχηµένους είναι πολιτική παράνοια και όχι πολιτική λύση και
πολιτική λογική. Μην τους ψηφίσετε ξανά, µην αναπαράγετε την
παράνοια. Υπάρχει λύση, Ελληνική Λύση, µε υπογραφή, µε σχέ-
διο και µε πρόγραµµα. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Πρόεδρο.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Νέας Αριστεράς,

τον κ. Αλέξη Χαρίτση.
Κύριε Χαρίτση, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ξεκι-
νήσω σχετικά µε ένα θέµα στο οποίο έκανα µια αναφορά στην
πρωτολογία µου, αλλά επειδή τα πράγµατα είναι πάρα πολύ σο-
βαρά, θα ήθελα να επανέλθω και να µιλήσω λίγο πιο διεξοδικά.
Αναφέροµαι στο ζήτηµα των ευρωπαϊκών κονδυλίων, στην πολι-
τική συνοχής και πώς µε την πολιτική την οποία ακολουθεί αυτήν
τη στιγµή η Ευρωπαϊκή Ένωση και µε το πρόγραµµα ReArm Eu-
rope, έχουµε µια πλήρη ανατροπή σε όλα αυτά τα οποία γνωρί-
ζαµε µέχρι σήµερα. 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, λοιπόν, αποφασίζει τώρα, αποφασίζει
σήµερα στην τρέχουσα περίοδο, όχι κάποια στιγµή σε ένα απώ-
τερο µέλλον, να στρέψει τις χρηµατοδοτήσεις προς τους εξοπλι-
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σµούς. Επίσης, αποφασίζει για πρώτη φορά να ανοίξει τα κοινο-
τικά κονδύλια του ΕΣΠΑ στις µεγάλες επιχειρήσεις για να εξυ-
πηρετήσει τις πολεµικές βιοµηχανίες. 

Μάλιστα, τα γεωγραφικά κριτήρια βάσει του ΑΕΠ τα οποία
µέχρι τώρα καθορίζουν τα ποσοστά ενίσχυσης –άρα για χώρες
όπως η Ελλάδα, από τις πιο φτωχές, περιλαµβάνουν αυξηµένες
χρηµατοδοτήσεις- αυτά τα κριτήρια πάνε περίπατο. Η ενίσχυση
της µικρής επιχείρησης πάει περίπατο. Η ενίσχυση των εργαζο-
µένων που αποτελεί βασικό πυλώνα της πολιτικής συνοχής, πάει
επίσης περίπατο. 

Γιατί γίνονται όλα αυτά; Όλα αυτά γίνονται για να γεµίσουν τα
ταµεία της πολεµικής βιοµηχανίας. Ποιων δηλαδή; Εκείνων των
κολοσσών που έχουν δει ήδη τις τελευταίες εβδοµάδες, τους τε-
λευταίους µήνες τις µετοχές τους να εκτοξεύονται µόνο και µόνο
µε την ανακοίνωση του προγράµµατος ReArm Europe. 

Και εµείς, η χώρα της Ευρώπης που κατ’ εξοχήν επωφελείται
από τα προγράµµατα της πολιτικής συνοχής από τα διαρθρωτικά
ταµεία, που παραδοσιακά διεκδικεί περισσότερα κονδύλια γιατί
τα έχει µεγάλη ανάγκη, λόγω των βαθιών οικονοµικών διαρθρω-
τικών της προβληµάτων, τι ακριβώς κάνουµε σήµερα; Χειροκρο-
τούµε; Πανηγυρίζουµε; Λέµε και µπράβο από πάνω στους
Ευρωπαίους; Είναι δυνατόν; 

Και καλά ο κ. Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή του µπορούν να
χειροκροτούν, γιατί έχουν άλλο στο πίσω µέρος του µυαλού
τους, οι υπόλοιποι σε αυτή την Αίθουσα τι ακριβώς κάνουµε; Θα
το αφήσουµε αυτό να περάσει έτσι;

Να αναφερθώ, για παράδειγµα, στην Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, στο ΠΑΣΟΚ του κ. Ανδρουλάκη, που υπερψήφισε στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο το ReArm Europe. Θα συµφωνήσει σε µια τέτοια
ανακατεύθυνση των πόρων; Και προσέξτε! Ανακατεύθυνση η
οποία δεν αφορά µόνο το ΕΣΠΑ, αφορά και το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας. 

Γιατί τι λέει τώρα η Ευρώπη για ένα πρόγραµµα τόσο φιλό-
δοξο, το οποίο τελειώνει του χρόνου, τέλος του 2026; Και επειδή
οι χώρες δεν έχουν αξιοποιήσει τα σχετικά κονδύλια -µεταξύ
αυτών και η Ελλάδα, µε πολύ χαµηλό ποσοστό απορρόφησης-
τι τους λέει τώρα η Ευρώπη; Τους λέει: «Στείλτε τα στην πολε-
µική βιοµηχανία για να µην τα χάσετε, για να προλάβετε να τα
αξιοποιήσετε». Αυτό τους λέει τώρα η Ευρώπη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι όλοι µας οφείλουµε
να πάρουµε ξεκάθαρη θέση και να αναλάβουµε τις ευθύνες µας.
Οφείλουµε να εµποδίσουµε τον Πρωθυπουργό, τον κ. Μητσο-
τάκη, να κλέψει ουσιαστικά -γιατί περί κλοπής πρόκειται- τους
πόρους από το κοινωνικό κράτος, από τη θωράκιση ενάντια στην
κλιµατική κρίση, και να τους δώσει για αγορά υπερεξοπλισµών.
Δεν είναι πατριωτισµός αυτό που κάνει η Κυβέρνηση. Κατα-
στροφή είναι και φτωχοποίηση του ελληνικού λαού. Αυτά θα
φέρει ένα τέτοιο πρόγραµµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το είπα στην πρωτολογία µου
θα το επαναλάβω και τώρα. Η πολεµική οικονοµία δεν πρόκειται
να λύσει κανένα από τα αναπτυξιακά, τα οικονοµικά, τα δηµοσιο-
νοµικά προβλήµατα της Ευρώπης αυτή τη στιγµή. Ειδικά, όµως,
για τη χώρα µας, µε µια Κυβέρνηση που υλοποιεί ένα άδικο, ένα
στρεβλό παραγωγικό µοντέλο, η κατάσταση που διαµορφώνεται
δεν είναι απλώς δύσκολη, δεν είναι απλώς ζοφερή, είναι µια κα-
τάσταση επικίνδυνη. 

Οι εξοπλιστικές δαπάνες αποτελούν αντιπαραγωγικό κεφά-
λαιο, µε ελάχιστο εύρος διακλαδικών διασυνδέσεων και αλληλε-
πιδράσεων στους κλάδους της οικονοµίας, και στερούν
σηµαντικούς πόρους από τους πραγµατικά παραγωγικούς το-
µείς. Η εγκαθίδρυση ενός οικονοµικού υποδείγµατος που θα βα-
σίζεται στις στρατιωτικές δαπάνες, δεν θα φέρει ανάπτυξη, θα
λειτουργήσει τελικά σε βάρος της ευρωπαϊκής οικονοµίας, θα
λειτουργήσει τελικά σε βάρος των ευρωπαϊκών λαών. 

Και ακόµη από την οπτική της ασφάλειας αν το δει κανείς, ει-
λικρινά θεωρεί κανείς ότι όλο αυτό µπορεί να λειτουργήσει σε
όφελος της ευρωπαϊκής αυτονοµίας, σε όφελος της ευρωπαϊκής
άµυνας, σε όφελος της ευρωπαϊκής ασφάλειας, µε µια κοινωνία
αποδιαρθρωµένη, µε ένα κοινωνικό κράτος να καταρρέει, µε µια
κοινωνία σε καθίζηση; Φυσικά και όχι. Και αν όλα αυτά τα οποία
λέω τώρα σχετικά µε τις οικονοµικές και τις κοινωνικές επιπτώ-

σεις, αφορούν το σύνολο της Ευρώπης µία φορά, αφορούν την
Ελλάδα εκατό φορές. 

Και βεβαίως από τη µεριά του -για αυτό είπα πριν ότι µπορεί
να έχει άλλα στο πίσω µέρος του µυαλού του- ο κ. Μητσοτάκης
µάς είπε ότι ήδη έχει εκδηλωθεί ενδιαφέρον από ιδιωτικές εται-
ρείες να συµµετέχουν στο πρόγραµµα. 

Μάλιστα. Καταλάβαµε. Έχει ήδη αρχίσει να µοιράζεται η πίτα.
Business as usual από τον κ. Μητσοτάκη.

Και επειδή απαντήσατε, κύριε Μητσοτάκη, -υποτίθεται- και
προσπαθήσετε να καθησυχάσετε και τις ανησυχίες για τα υψηλά
κόστη συντήρησης, να είµαστε λίγο ειλικρινείς. Το κόστος από-
κτησης πανάκριβων αεροσκαφών αντιπροσωπεύει -προσέξτε- λι-
γότερο από το 20% του συνολικού κόστους του κύκλου ζωής που
υπολογίζεται στα τριάντα χρόνια. Αν, λοιπόν, αγοράσεις ένα πα-
νάκριβο οπλικό σύστηµα και δεν έχεις εξασφαλισµένους πόρους
και προγράµµατα για τη συντήρησή του, για την αναβάθµισή του,
για την υποστήριξή του, αν δεν έχεις εγχώρια αµυντική βιοµηχα-
νία που έχει διαλυθεί σήµερα στη χώρα µας, τελικά έχεις αερο-
πορικό στόλο µόνο στα χαρτιά. Μόνο στα χαρτιά, πουθενά
αλλού. Να σταµατήσει, λοιπόν, η κοροϊδία.

Και κάτι τελευταίο, επειδή αναφέρθηκε ο κ. Μητσοτάκης στην
ανάγκη συνεννόησης, στην ανάγκη συναίνεσης, στην ανάγκη δια-
φάνειας. Αν θέλατε πραγµατικά να υπάρξει διαφάνεια και συνεν-
νόηση, θα έπρεπε να έχετε ζητήσει να αλλάξει εκ βάθρων ο
τρόπος που λειτουργεί και η αρµόδια επιτροπή της Βουλής,
κύριε Μητσοτάκη. Εµείς εδώ ως προς αυτό έχουµε και µια πρό-
ταση. Ας δούµε τι γίνεται σε άλλες χώρες. Ας δούµε βέλτιστες
πρακτικές. Ας δούµε τι γίνεται, για παράδειγµα, στη Γερµανία,
όπου στην αντίστοιχη επιτροπή του Κοινοβουλίου η προεδρία
ασκείται εκ περιτροπής από την Κυβέρνηση και την Αντιπολί-
τευση για να υπάρχει έλεγχος. Και µάλιστα σε µια επιτροπή η
οποία έχει αυξηµένες ελεγκτικές αρµοδιότητες, όχι µια προσχη-
µατική συζήτηση, όπως γίνεται εδώ, και µετά σηκωθήκαµε και
φύγαµε και υλοποιεί η Κυβέρνηση αυτά τα οποία θέλει. 

Θα έπρεπε, επίσης, να αναπτύξουµε ένα σύστηµα επί της ου-
σίας και λεπτοµερούς ελέγχου ανάλογο µε το αµερικανικό GAO,
το Government Accountability Office, αυτό το οποίο προσπαθεί
να ξηλώσει τώρα ο Τραµπ. Αυτό θα σήµαινε έµπρακτος σεβα-
σµός στα χρήµατα του φορολογούµενου. Αυτό θα σήµαινε πραγ-
µατική λογοδοσία. Συµφωνεί σε αυτό η Κυβέρνηση; Όχι, δεν θα
συµφωνήσει. Προφανώς δεν θα συµφωνήσει, γιατί όλα αυτά τα
περί συνεννόησης, τα περί διαφάνειας είναι απολύτως προσχη-
µατικά. Δεν τα εννοείτε. Αυτό το οποίο επιδιώκετε είναι να µετα-
τρέψετε το ReArm Europe σε µια νέα «αγορά του αιώνα», σε ένα
ακόµα σκάνδαλο αδιαφανών υπερεξοπλισµών και διασπάθισης
δηµόσιου χρήµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατικότητα είναι ότι ο κ.
Μητσοτάκης ήρθε εδώ να µιλήσει στη δευτερολογία του χωρίς
ουσιαστικά να δώσει καµία απάντηση στα δύσκολα. Τσιµουδιά,
βεβαίως, για τον Νετανιάχου και για το ένταλµα σύλληψης. Αντ’
αυτού, όµως, ακούσαµε από τον αυτοπροσδιοριζόµενο ως κεν-
τροδεξιό και φιλελεύθερο Πρωθυπουργό να µιλάει για τους µε-
τανάστες µε πλήρως ακροδεξιά γλώσσα. «Θα πάνε από εκεί που
ήρθανε» µας είπε. Συγχαρητήρια, κύριε Μητσοτάκη. Τουλάχιστον
δείξατε ποιο είναι το πραγµατικό σας πρόσωπο. Χαϊδέψατε για
µία ακόµη φορά ακροδεξιά αυτιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε το εξής. Νοµίζω
ότι είναι σαφές και από τη σηµερινή µας συζήτηση εδώ στο Ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο: Όπως συµβαίνει και σε ολόκληρη την Ευ-
ρώπη έτσι και στη χώρα µας, ακόµα περισσότερο στη χώρα µας
θα έλεγα, το ζήτηµα των υπερεξοπλισµών, το ζήτηµα της µετα-
τροπής της ευρωπαϊκής οικονοµίας σε πολεµική οικονοµία είναι
αυτό το στρατηγικό ζήτηµα το οποίο χαράσσει τη νέα διαχωρι-
στική γραµµή µεταξύ των πολιτικών δυνάµεων, µεταξύ της προ-
όδου και της συντήρησης, µεταξύ της Αριστεράς και της Δεξιάς.
Οι καιροί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κρίσιµοι και ο κα-
θένας και η καθεµιά καλείται να αναλάβει τις ευθύνες του. Εµείς
ως Νέα Αριστερά θα επιµείνουµε να είµαστε µε την πλευρά
αυτών που επιδιώκουµε την ειρήνη και γι’ αυτό θα συνεχίσουµε
να αγωνιζόµαστε για την ειρήνη. 

Σας ευχαριστώ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Πρόεδρο. 
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Νίκης, ο κ. Δηµήτρης Νατσιός. 
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ κι εγώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούµε από το πρωί για την
αποστολή στρατού στην Ουκρανία. Όλα τα κόµµατα σχεδόν ζή-
τησαν από την Κυβέρνηση να το διαψεύσει ή να το επιβεβαιώσει.
Απάντηση, όµως, δεν δίδεται και η σιωπή αυτή είναι πάρα πολύ
ένοχη. Έχει η Ελλάδα την πολυτέλεια να στέλνει στρατιώτες,
στρατευµένοι νιάτα, σε ξένα πολεµικά µέτωπα και µάλιστα -αυτό
πρέπει να ληφθεί πολύ σοβαρά υπ’ όψιν- εναντίον µιας οµόδοξης
χώρας; Όσοι διαβάσετε τη «Ζωή εν Τάφω» του Μυριβήλη θα κα-
ταλάβετε καλύτερα τι εννοώ. Δεν θυµάστε το πάθηµα του Ελευ-
θερίου Βενιζέλου το 1919, όταν απέστειλε το εκστρατευτικό
σώµα στην Ουκρανία και συνέβησαν, δυστυχώς, τραγικά πράγ-
µατα για τον Ελληνισµό; Και µιλάω και για τον αντίκτυπο που είχε
στο µικρασιατικό µέτωπο, που βοήθησαν οι µπολσεβίκοι τότε µε
όλες τους τις δυνάµεις -µε χρήµατα κυρίως- τον Κεµάλ, αλλά και
ο Ελληνισµός, οι κοινότητες οι ελληνικές της Ρωσίας υπέστησαν
τα πάνδεινα εξαιτίας της εκστρατείας, όπως έµεινε στην ιστορία,
της Ουκρανίας. 

Δυστυχώς, όµως, η ιστορία διδάσκει, κύριε Υπουργέ, ότι κα-
νείς δεν διδάσκεται από αυτήν. Έχει καταστροφικές συνέπειες
η εχθρότητα που έχουµε µε τους Ρώσους και οικονοµικές. Χτυ-
πιούνται και κλαίνε οι παραγωγοί ακτινιδίων στην Πιερία για το
κλείσιµο της σπουδαίας και µεγάλης γι’ αυτούς ρωσικής αγοράς.
Το ίδιο συµβαίνει και µε τους ροδακινοπαραγωγούς της κεντρι-
κής Μακεδονίας, Νοµοί Πέλλης, Ηµαθίας κ.λπ.. Αυτή η µεγάλη
αγορά της Ρωσίας έκλεισε γι’ αυτούς. Δυσµενέστατες οι συνέ-
πειες για τις τοπικές οικονοµίες, µε απόρροια, βέβαια, όλης
αυτής της άθλιας πολιτικής και στη δηµογραφία.

Μίλησε ο κύριος Πρωθυπουργός για το κλείσιµο των λαθρο-
µεταναστευτικών ροών. Έχουµε παρατηρήσει το εξής. Μετά την
εκλογή του Τραµπ, δεν νοµίζουµε ότι είναι ο ίδιος Μητσοτάκης.
Υπάρχει κάποιος κλώνος του κ. Μητσοτάκη που µιλάει διαφορε-
τικά. Πριν από τον Τραµπ, ακούγαµε για τον ψευτογάµο των οµο-
φυλοφίλων, για την τυραννία της πλειοψηφίας, την πολυπο-
λιτισµικότητα και όλα τα συναφή. Μετά την εκλογή του Τραµπ, ο
κλώνος φόρεσε φουστανέλα, θα έλεγα, και χλαµύδα αρχαιοελ-
ληνική και περικεφαλαία και µιλάει για την τυραννία της µειοψη-
φίας. Κατήργησε και έναν ολέθριο νόµο που είχε σχέση µε την
παρένθετη µητρότητα. Εντάξει, εµείς προτιµούµε τον κλώνο. 

Μίλησε ο κύριος Πρωθυπουργός στηλιτεύοντας τον ΣΥΡΙΖΑ
για τη λεγόµενη Συµφωνία -για εµάς προδοσία- των Πρεσπών.
Απορούµε και εξιστάµεθα: Γιατί δεν κάνει κάτι -το είχε εξάλλου
υπονοήσει προεκλογικώς- γι’ αυτήν την καταστροφική προδοσία
των Πρεσπών; Υπάρχουν ένα σωρό, εκατοντάδες ουσιώδεις πα-
ραβιάσεις, µε σπουδαιότερη και πιο προκλητική όταν τον µήνα
Μάιο του παρελθόντος έτους κατά την ορκωµοσία της νυν Προ-
έδρου των Σκοπίων, αυτή ούτε λίγο ούτε πολύ ανερυθριάστως
µίλησε και είπε «ορκίζοµαι ως Πρόεδρος της Δηµοκρατίας της
Μακεδονίας». Αυτό τι είναι; Έχουν παραβιάσει τα πάντα. 

Η Νίκη, πιστή στο καθήκον να υπηρετεί τον ελληνισµό και να
ανατρέψει την προδοσία της Μακεδονίας, καταθέσαµε πρόταση
νόµου µε συνοδευτική έκθεση και έγγραφα όπου αποδεικνύουµε
όλες τις ουσιώδεις, όπως ονοµάζονται, παραβιάσεις από πλευ-
ράς Σκοπίων εναντίον της λεγόµενης Συµφωνίας των Πρεσπών,
απροκάλυπτα για εµάς προδοσίας. Αλλά εσείς δεν διαφέρετε σε
τίποτε από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο ένας έβαλε τις υπογραφές, ο άλλος
αρνείται να αφαιρέσει αυτές τις υπογραφές και να εκµεταλλευτεί
αυτήν την ευκαιρία της αφέλειας και της προδοτικής, όπως συ-
νεχίζεται, στάσης των Σκοπιανών που µας κλέβουν τα πάντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας είπε ο Πρωθυπουργός ότι
δεν θα µπορούσαµε να κάνουµε τίποτα στην άµυνα, εάν δεν εί-
χαµε καταφέρει δηµοσιονοµική σταθερότητα. Μεγάλο ψέµα.
Υποκρισία. 

Μόλις πρόσφατα εσείς, κύριε Υπουργέ Αµύνης, µιλούσατε για
υδροκεφαλισµό στον Στρατό και µε πρόχειρους σχεδιασµούς και
ατεκµηρίωτες εισηγήσεις αποφασίζατε το κλείσιµο στρατοπέδων.
Αντέδρασαν πολλές τοπικές κοινωνίες. Τα στρατόπεδα δεν ήταν
µόνο στρέµµατα, χωράφια, ήταν και αίσθηµα ασφαλείας. Και δεν
µιλάω για οικονοµικό µόνο αντίκτυπο. Το αίσθηµα ασφαλείας ιδίως
σε ακριτικές περιοχές αίρεται µε το κλείσιµο στρατοπέδων που
ιστορικώς βρίσκονται σε εκείνες τις περιοχές. Και, µάλιστα, απο-
καλύψατε δηµοσίως και τα ποσοστά στελέχωσης των µονάδων
του Ελληνικού Στρατού. Δεν ξέρω αν αυτό προβλεπόταν.

Για τη νέα αυτή δοµή δυνάµεων ψευδώς ισχυρίζεστε ότι λά-
βατε έγκριση από τη Βουλή. Ουδείς γνωρίζει τι περιέχει η περί-
φηµη, διαβόητη, περιβόητη -κατά πώς την ερµηνεύει κάποιος-
ατζέντα του 2030, η οποία σχεδιάστηκε µε άκρα µυστικότητα.
Συνεπώς, δεν θα µπορούσατε να ισχυριστείτε ότι η Βουλή σας
έδωσε την άδεια. Αυτό είναι ψέµα µεγάλο, λοιπόν.

Φτάσατε στις πρόσφατες εξαγγελίες για τα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων -και να µην τους λέµε ένστολους, στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων είναι και όχι ένστολοι, υποτιµητική είναι η
λέξη «ένστολοι» για τους στρατιωτικούς µας- να πείτε, λοιπόν,
ότι τα χρήµατα θα δοθούν από τον εξορθολογισµό των δαπανών
που έγινε µε την αναδιοργάνωση. Δηλαδή, προσέξτε συλλογι-
σµό: Κλείνετε στρατόπεδα και καταργείτε µονάδες για να βρείτε
κάποια ελάχιστα να δώσετε στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων
και τελικά τους κοροϊδεύετε, αφού οι όποιες αυξήσεις ή αποφά-
σεις θα ανακοινωθούν στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. Συγ-
γνώµη που θα το πω, αλλά υποτιµάτε βαρύτατα τη νοηµοσύνη
των στρατιωτικών, αλλά και του ελληνικού λαού. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, οι Ένοπλες Δυνάµεις δεν αναδοµούνται
ούτε διοικούνται µε γνώµονα το δηµοσιονοµικό τεφτέρι και µόνο.
Η λογική των τροχάδην συγχωνεύσεων και του στοιβάγµατος µο-
νάδων δεν ταιριάζει σε µια χώρα που απειλείται συνεχώς από
έναν αναθεωρητικό και απειλητικό «εξ Ανατολών γείτονα».

Αν δεν κάνω λάθος, πουθενά δεν αναφέρατε στην οµιλία σας
ότι η Τουρκία είναι η διαρκής και µόνιµη απειλή κατά της Ελλά-
δος. Γιατί αυτό; Κρύβουµε ότι εχθρός µας είναι η Τουρκία; Τα
πράγµατα µιλούν µόνα τους. Μήπως δεν θέλετε να στεναχωρή-
σετε τον κ. Ερντογάν τώρα που έχει αρκετή πίεση µε τη φυλά-
κιση του Ιµάµογλου; Αλήθεια, εκδώσαµε καµία καταδικαστική
ανακοίνωση για το θέµα αυτό ή λέτε το προσφιλές για εσάς ρητό
«τον λόγο έχει η δικαιοσύνη»;

Επανέρχοµαι: Εάν η Τουρκία δεν αποτελεί απειλή για την πα-
τρίδα µας, τότε γιατί εξοπλιζόµαστε και υποβάλλουµε τον ελλη-
νικό λαό σε τόσες µεγάλες θυσίες; Μήπως για να συνεισφέρουµε
στον πόλεµο της Ευρώπης µε τη Ρωσία; Και αναφέρθηκα στις
δυσµενείς συνέπειες.

Στην οµιλία σας αναφερθήκατε αρκετές φορές για την ανάγκη
ενίσχυσης της συλλογικής ευρωπαϊκής άµυνας και, µάλιστα, εί-
πατε -να επαναλάβω- ότι η εισβολή της Ρωσίας δοκιµάζει όλη την
αρχιτεκτονική ασφάλεια της Ευρώπης. Κατ’ αρχάς, εδώ είναι και
ένα ψεύδος. Ουδέποτε είχαµε επίθεση της Ρωσίας προς την Ευ-
ρώπη. Δεν υπάρχει πουθενά στις ιστορικές σελίδες τέτοια κίνηση
της Ρωσίας προς τη Δυτική Ευρώπη. Τουναντίον, µάλιστα, και
επί Ναπολέοντος Βοναπάρτη και επί Χίτλερ η Ευρώπη κινήθηκε
προς τη Ρωσία. Να αφήσουµε τα ψέµατα ότι απειλεί η Ρωσία να
καταστρέψει την Ευρώπη και ακούµε οδηγίες από τον Μακρόν
να πάρουν τρόφιµα και τα συναφή γιατί έρχεται πυρηνικός πό-
λεµος. Είναι αστειότητες.

Κύριε Πρωθυπουργέ, υπήρξε ποτέ κάποια φορά που είπατε
ότι η εισβολή της Τουρκίας στην Κύπρο και η γαλάζια πατρίδα,
το casus belli, και οι συνεχείς απειλές της επηρεάζουν και την
αρχιτεκτονική ασφάλεια της Ελλάδος κυρίως; Αυτή µας ενδια-
φέρει. Εάν δεν ξεκαθαρίσουµε ποια είναι η απειλή, η Ρωσία ή η
Τουρκία, τότε πώς θα καθορίσουµε τις αµυντικές µας ανάγκες;

Σήµερα η κατάσταση -το είπα και στην πρωτολογία µου- στις
παραγωγικές σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων είναι δραµατική.
Μπαίνουν διακόσιοι, τριακόσιοι και αποµένουν καµιά εξηνταριά
στο τέλος. Δεν θα έχουµε ηγήτορες και στρατός χωρίς ηγήτορες
δεν µπορεί να πολεµήσει. 

Οι µαθητές βλέποντας την απαξίωση του στρατιωτικού επαγ-
γέλµατος επιλέγουν µε το δίκιο τους άλλα πιο προσοδοφόρα και
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λιγότερο ψυχοφθόρα επαγγέλµατα. Και εσείς τι κάνετε; Τίποτε.
Και, βέβαια, βάλτε πάντοτε σε αυτήν την εξίσωση αυτό που το-
νίζω, την ανθελληνική προπαγάνδα, που γίνεται µέσα στα σχο-
λεία, τον αφελληνισµό µε την πάροδο του χρόνου και τον πόλεµο
που γίνεται, την πολεµική εναντίον αυτών που συνθέτουν τον ελ-
ληνισµό, την πίστη µας, τη φιλοπατρία και όλα όσα συνοδεύουν
αυτά τα θεµέλια του έθνους µας. 

Βεβαίως, να σας αναγνωρίσουµε ότι κάτι κάνατε. Δεν είµαστε
ισοπεδωτικοί. Δώσατε πέρυσι µια αύξηση 20% στην αποζηµίωση
νυκτερινής απασχόλησης των στελεχών. Το διατυµπανίζατε εδώ
µεταξύ βαΐων και κλάδων για την αύξηση 20%. Άκουγε ο άλλος
και νόµιζε ότι είναι κάτι το µεγάλο και το τεράστιο. Πόσο, όµως,
ήταν αυτό το 20%, η αποζηµίωση νυκτερινής απασχόλησης; 8
ευρώ τον µήνα. Τόσα ήταν τα χρήµατα που δώσατε. Δώσατε και
αύξηση στο φοιτητικό επίδοµα που έπρεπε να την είχατε δώσει
χρόνια πριν, όπως ίσχυε για τους σπουδαστές –να το πω έτσι-,
µαθητές Αστυνοµίας. Και περιµένατε από αυτό να πειστούν οι
σπουδαστές ότι µπορούν να ζήσουν το υπόλοιπο της ζωής τους.
Τελικά, δεν είναι υπερβολή. Κοροϊδεύετε τα στελέχη µε τις απο-
φάσεις τους.

Να αναφέρω και ένα άλλο παράδειγµα που επιβεβαιώνει ό,τι
λέω. Εφαρµόσατε το δόγµα του αστραπιαίου αιφνιδιασµού µε
στόχο την ακαριαία µείωση των ανώτατων αξιωµατικών και των
συνταγµαταρχών; Θέλατε να µην αφήσετε περιθώριο αντίδρα-
σης σε κάποιους και οργανώσατε µε τους µυστικοσυµβούλους
σας αυτήν την επιχείρηση τύπου -το θυµάστε το βιβλίο- σοκ και
δέος;

Κυβερνάτε την Ελλάδα έξι και χρόνια και τώρα διαπιστώσατε
αυτά τα τόσο βαθιά κρίσιµα και δοµικά προβλήµατα στον νευ-
ραλγικό τοµέα της εθνικής άµυνας που έπρεπε να λυθούν µε τη
διαδικασία του κατεπείγοντος, σαν άλλος ο γόρδιος δεσµός;
Έτσι συµπεριφέρεστε στα στελέχη, στα πολύτιµα στελέχη του
Στρατού µας, τα οποία θα κληθούν να πολεµήσουν εάν απαιτη-
θεί; Και δεν είναι µακριά αυτό το σενάριο. Βλέπετε τι γίνεται. Σε
ακατάστατη γειτονιά ζούµε, µε έναν εχθρό που συνεχώς, νυχθη-
µερόν, απειλεί την πατρίδα µας, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και το δη-
µογραφικό πλεόνασµα της Τουρκίας. 

Να πω εδώ κάτι. Είχα διαβάσει παλαιότερα µια από τις αιτίες
του Πελοποννησιακού Πολέµου -από εκεί πρέπει να αντλούµε
παραδείγµατα- είναι ότι υπήρχε πολλή νεότητα, κόχλαζε νεανικό
αίµα κυριολεκτικά στην Αθήνα την εποχή εκείνη και λέει ο Θου-
κυδίδης: «Τότε δε και νεότης πολλή µεν ούσα εν ταις Αθήναις
ουκ ακουσίως υπό απειρίας ήπτετο του πολέµου». Επιθυµούσε
τον πόλεµο γιατί υπήρχε πολλή νεότητα από την απειρία, η πο-
λυάριθµος νεολαία της Αθήνας, και φτάσαµε στον καταστροφικό
πόλεµο, τον Πελοποννησιακό. 

Και επειδή µιλήσατε για την εγχώρια αµυντική βιοµηχανία, να
πω ότι εδώ και τόσα χρόνια είχαµε χαµένες ευκαιρίες. Όπως
έλεγε και κάποιος σοφός: Το έθνος να λυπάστε αν φοράει ρούχα
που δεν το ύφανε, ψωµί αν τρώει, αλλά όχι από τη σοδειά του,
κρασί αν πίνει, αλλά όχι από το πατητήρι του. Η δική σας Κυβέρ-
νηση δεν έκανε το παραµικρό στο θέµα αυτό. Αγόραζε από το
ράφι των εξωτερικών αγορών. Ποιος ξέρει ότι ίσως πετυχαίνετε
έτσι καλύτερες προµήθειες;

Και κάτι τελευταίο που έχει σχέση µε την πρόθεσή σας για την
αναβάθµιση του Συµβουλίου Εθνικής Ασφάλειας να πω, αλλά και
τον υπαινιγµό σας ότι δεν υπάρχει στοιχειώδης εθνική συνεν-
νόηση –µιλάω για τον κύριο Πρωθυπουργό- για τα θέµατα άµυ-
νας και ασφάλειας. Είναι σαν να λέτε να σας δώσουµε λευκή
επιταγή για να λαµβάνετε όποιες αποφάσεις θέλετε στο όνοµα
δήθεν της εθνικής συνεννόησης. Όµως, αν πραγµατικά θέλατε
να υπάρχει η εθνική οµόνοια και συνεννόηση, θα φροντίζατε να
συντάξετε στρατηγική εθνικής ασφάλειας όπου µε απλά και ξε-
κάθαρα στοιχεία θα φαίνεται η πορεία, θα χαρασσόταν η πορεία
που πρέπει να βαδίσει η χώρα τα επόµενα χρόνια. 

Εσείς µέχρι τώρα είχατε ενδιαφέρον να συντάξετε στρατηγι-
κές για την ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ, τις οποίες τις υπερασπιστήκατε
µε κίνδυνο τη διάλυση της ελληνικής κοινωνίας, ακόµη και του
κόµµατός σας. Όµως, το τελευταίο δεν µας ενδιαφέρει καθόλου.
Στρατηγική εθνικής ασφάλειας δεν θέλετε να συντάξετε γιατί δεν
θα µπορείτε µετά να παρεκκλίνετε όταν θα σας το επιτάσσουν οι

φίλοι και οι σύµµαχοί σας. 
Αυτό έπρεπε να κάνει και ο σύµβουλος εθνικής ασφάλειας, να

συντάσσει µε την Κυβέρνηση τη στρατηγική που θα εφαρµόζουν
όλες οι δοµές και οι δυνάµεις του έθνους. Και φυσικά αυτή η
στρατηγική, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να είναι γνωστή σε όλους
και όχι απόρρητη, όπως δυστυχώς γίνεται µε την περίφηµη
ατζέντα 2003, που σιγά-σιγά παίρνει και το όνοµά σας. 

Να κλείσω, αγαπητοί µου, µε το εξής. Εµείς προσπαθούµε και
αγωνιζόµαστε ως πατριωτικό κόµµα και τον εννοούµε τον πα-
τριωτισµό, τον εφαρµόζουµε εξ απαλών ονύχων από τα νιάτα
µας για να στηρίξουµε τον λαό µας, να ξαναβρούµε τη χαµένη
ταυτότητά µας, γιατί πάντοτε µιας υλικής κατάρρευσης προηγεί-
ται µια πνευµατική ήττα. Και η πνευµατική ήττα ηµών των Ελλή-
νων της ρωµιοσύνης είναι ότι ξεχάσαµε ποιοι είµαστε. Θα το
ξαναβρούµε. Εµείς θα το φωτίζουµε συνεχώς, γιατί η Νίκη ήρθε
για να δείξει τι είχαµε, τι χάσαµε και τι µας πρέπει, όπως έλεγε ο
ποιητής.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Πρόεδρε. 
Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μοναξιές στη Νέα Δηµοκρατία. Ο κ. Μητσοτάκης κατα-
λαβαίνω ότι δυσκολεύτηκε πολύ και µάλλον δεν θα τριτολογήσει,
όπως δικαιούται, για να κλείσει τη συζήτηση. 

Είναι πράγµατι δύσκολο πιστεύω για έναν Πρωθυπουργό µε
εκατόν πενήντα έξι Βουλευτές να ξεκινάει την οµιλία του των εί-
κοσι λεπτών µε τριάντα, τριάντα πέντε Βουλευτές µέσα στην Αί-
θουσα και µολονότι τους έδωσε πάρα πολύ χρόνο -µίλησε
τριάντα εννιάµισι λεπτά ο κ. Μητσοτάκης από τα είκοσι που εδι-
καιούτο- παρ’ όλα αυτά δεν µαζευτήκατε παρά περίπου πενήντα,
µπορεί πενήντα πέντε για να µην σας αδικήσω. 

Έτσι, λοιπόν καταλαβαίνουµε όλοι ότι είστε µια Κυβέρνηση σε
αποδροµή. Καταλαβαίνουµε ότι µε νύχια και µε δόντια ο κ. Μη-
τσοτάκης ελπίζει να σύρει τη χώρα µέχρι το φθινόπωρο για να
κάνει εξαγγελίες στη ΔΕΘ και στη συνέχεια να παραδώσει. Είναι
ένας Πρωθυπουργός που έχει σοβαρότατη προσωπική και ποι-
νική ευθύνη για την καταρράκωση των αρχών του κράτους δι-
καίου και της δηµοκρατίας στη χώρα µας. Είναι ένας
Πρωθυπουργός που έχει προσωπική και ποινική ευθύνη για το
έγκληµα των Τεµπών και δεν του αρέσει να του το λέµε και απο-
χωρεί από την Αίθουσα, όταν του το λέµε. 

Πείτε του σας παρακαλώ ότι εγώ δεν στενοχωριέµαι όταν απο-
χωρεί ο κ. Μητσοτάκης από την Αίθουσα ως Πρωθυπουργός. Τα
έχουν κάνει και άλλοι αυτά. Ο κ. Τσίπρας έπαιρνε όλο το Υπουρ-
γικό Συµβούλιο και έφευγαν, όταν µιλούσα ως Πρόεδρος της
Βουλής κατά της καταπάτησης της εντολής του ελληνικού λαού
στο δηµοψήφισµα, κατά του πραξικοπήµατος εναντίον της λαϊ-
κής εντολής. Όλο το Υπουργικό Συµβούλιο αποχωρούσε, όταν
µιλούσα ως Πρόεδρος της Βουλής. Άρα, δεν κάνει ούτε κάτι
πρωτότυπο ο κ. Μητσοτάκης ούτε κάτι πρωτόγνωρο. 

Μου απηύθυνε όµως κάποιες ερωτήσεις και για πρώτη φορά
µίλησε εδώ, στη Βουλή και για τις γυναικοκτονίες. Θα τον υπο-
χρεώσουµε να έρθει να µιλήσουµε. Όσο είναι ακόµα Πρωθυ-
πουργός, θα τον υποχρεώσουµε να γίνει η συζήτηση για την
έµφυλη βία, όχι έτσι εν παρόδω, µε συνθήµατα και ακριτοµυθίες,
ουσιαστικά, για να πούµε ποιοι είναι αυτοί που έχτισαν το υπό-
δειγµα του κακοποιητή µέσα στο πολιτικό σύστηµα. Ποιοι είναι
αυτοί που εκπέµπουν και εδώ µέσα αυτό το µήνυµα ότι είναι εν-
τάξει να κακοποιείς λεκτικά, σωµατικά, σεξουαλικά, ψυχικά.
Ένας διαγραµµένος εκεί κάθεται ακόµη µαζί σας, δίπλα-δίπλα. 

Κάθεστε και δεν ξεχνάµε βέβαια και ζητάµε απαντήσεις και για
εκείνον τον αστυνοµικό, για τον οποίο υπήρξε καταγγελία της
συζύγου του ότι κακοποιεί και βιάζει την ίδια και τα παιδιά της
και παρέµεινε εδώ, στη Βουλή, για εννιά ακόµη µήνες, από το
Φλεβάρη µέχρι το Νοέµβρη του 2024, µε την ευθύνη του κ. Τα-
σούλα, που σήµερα έχει προαχθεί σε Πρόεδρο της Δηµοκρατίας
µε µονοκοµµατική ψήφο, ουσιαστικά µε διορισµό.
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Και να µην ξεχνάµε εκείνη τη φοβερή συνάντηση του κ. Τα-
σούλα µε τον κ. Μενέντεζ, τον γερουσιαστή και Πρόεδρο της Επι-
τροπής Άµυνας και Εξοπλιστικών των Ηνωµένων Πολιτειών,
καταδικασµένο σήµερα για διαφθορά, στον οποίο ο κ. Τασούλας
παρέδωσε ένα χάρτη της Ελλάδας και το θεώρησε πάρα πολύ
εύστοχο να του λέει µπροστά στις κάµερες, κύριε Υπουργέ, «σας
παραδίδω την Ελλάδα και είµαι σίγουρος ότι είναι σε καλά
χέρια». Αυτόν τον άνθρωπο κάνατε Πρόεδρο Δηµοκρατίας,
αυτόν που παραδίδει συµβολικά τη χώρα και λέει ότι είναι σίγου-
ρος ότι είναι σε καλά χέρια. 

Δεν κάνω τυχαία αυτήν την παρέκβαση. Την κάνω για να απαν-
τήσω στον κ. Μητσοτάκη, ο οποίος µε ρώτησε το εξής, µιµούµε-
νος και άλλους που ειρωνεύονται την αγάπη και τις καρδούλες.
Αν η χώρα, λέει, δεχτεί επίθεση, εσείς, κυρία Κωνσταντοπούλου,
µε καρδούλες και µε µαργαρίτες θα απαντήσετε; Και έκανε µά-
λιστα το σχήµα της καρδιάς. Να του πω ότι η καρδιά είναι ολό-
καρδη µε όλα τα χαρακτηριστικά της. Να το πω και σε άλλους
Αρχηγούς µήπως θελήσουν να τον µιµηθούν.

Κύριε Μητσοτάκη, ένα είναι σίγουρο. Αν η χώρα δεχθεί επί-
θεση, εγώ θα υπερασπιστώ τη χώρα µου, θα υπερασπιστώ τον
λαό µου. Εσείς πιθανότατα θα φύγετε µε ένα από αυτά τα ελικό-
πτερα που λέτε ότι παραγγέλνετε ή θα συνθηκολογήσετε µε τον
επιτιθέµενο. 

Και δεν το λέω αυτό θεωρητικά. Η χώρα µας έχει δεχθεί επί-
θεση και όχι µόνο µία. Η χώρα µας δέχθηκε την πιο άγρια επί-
θεση την περίοδο των µνηµονίων, µε ευθείς εκβιασµούς, µε
επιταγές να ψηφίζει η Βουλή αυτά που εξωτερικοί παράγοντες
ζητούσαν, µε εκβιασµούς για τη ρευστότητα που θα κοβόταν,
εάν δεν έκαναν οι κυβερνήτες αυτά που εντέλλονταν οι λεγόµε-
νοι δανειστές, αυτοί που είναι αντισυµβαλλόµενοι και σε πάρα
πολλές συµβάσεις εξοπλιστικών. Οι ίδιοι είναι. 

Η χώρα µας δεχόταν επίθεση για πάρα πολύ καιρό και δέχθηκε
την πιο άγρια επίθεση το 2015, µε το κλείσιµο της ρευστότητας,
µε τις απειλές από εξωτερικούς παράγοντες ότι θα επέλθει αν-
θρωπιστική καταστροφή, εάν οι Έλληνες και οι Ελληνίδες δεν
σκύψουν το κεφάλι και δεν δεχθούν αυτά που τους επέβαλαν, µε
περιγραφές για το ότι θα πεινάσουµε, δεν θα έχουµε φάρµακα,
µε διακηρύξεις από τον κ. Τουσκ, τον φίλο του κ. Μητσοτάκη µε
τον οποίο απεργάζονται τα ευρωπαϊκά σχέδια ότι τελείωσε το
παιχνίδι, game over και µε ευθεία αξίωση να παραβιαστεί η κο-
ρυφαία εντολή, η εντολή της λαϊκής κυριαρχίας, η εντολή του
ελληνικού λαού, το 62% «όχι» του δηµοψηφίσµατος. 

Εγώ, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, τότε σε αυτήν την επίθεση
απάντησα: Δεν παραδίδω τα κλειδιά της Βουλής, δεν παραδίδω
τη σφραγίδα της Βουλής, δεν παραδίδω τη χώρα µου και βε-
βαίως, δεν παραβιάζω τη λαϊκή εντολή και ετυµηγορία, την πιο
ισχυρή υποχρέωση, το πιο ιερό καθήκον που έχουµε όλοι µας
εδώ µέσα. 

Εσείς, κύριε Μητσοτάκη, τότε ενωθήκατε µαζί µε την κυβέρ-
νηση Τσίπρα που κατέλυσε τη λαϊκή ετυµηγορία, χτυπιόσασταν
στους ώµους και στην πλάτη µε εκείνους που εκβίαζαν τον ελ-
ληνικό λαό και µέχρι σήµερα µας λέτε ότι σώζατε και σώσατε τη
χώρα. Τόσο πολύ τη σώσατε αυτή τη χώρα, ώστε µετά από τόσα
χρόνια, µετά από δέκα χρόνια, δεν υπάρχουν ούτε ασφαλείς σι-
δηρόδροµοι και δεν έχετε αναλάβει ούτε µία ευθύνη. Τόσο πολύ
τη σώσατε τη χώρα αυτή, που η νέα γενιά δεν µπορεί να ζήσει
σε αυτήν τη χώρα και τη διώχνετε. Και έρχεστε να µας πείτε ότι
δεν είναι η χώρα µπάτε σκύλοι αλέστε.

Στη διακήρυξη της Πλεύσης Ελευθερίας, που µιλάει για το κε-
κτηµένο του κράτους δικαίου, το κεκτηµένο των Ηνωµένων
Εθνών, το κεκτηµένο της ανθρωπότητας µετά τον Β’ Παγκόσµιο
Πόλεµο που λέει «η ανθρώπινη ζωή υπέρτατη αξία, προστασία
και αλληλεγγύη σε όλους τους κατατρεγµένους», εσείς απαντή-
σατε όπως σας πρέπει, όπως πρέπει σε έναν Πρωθυπουργό που
βάζει τον Βορίδη Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου. Απαντή-
σατε µε ξενοφοβία, µε ρατσισµό, µε µισαλλοδοξία και µε απεύ-
θυνση στα πιο σκοτεινά ένστικτα που έχουν οδηγήσει την
ανθρωπότητα στα χειρότερα.

Δεν απάντησε ο κ. Μητσοτάκης για τον Νετανιάχου. Δεν απάν-
τησε και για τον Τραµπ. Τον είπε στρατηγικό εταίρο. Και ο κ. Τσί-
πρας τον είχε πει στρατηγικό εταίρο. 

Για να προστατεύσουµε τη χώρα µας, κύριοι, από νέα επίθεση,
πρέπει πρώτα απ’ όλα να εφαρµόζουµε στο διεθνές στερέωµα
την πολιτική της ειρήνης. Πρέπει να αρνούµαστε να συµπράτ-
τουµε µε σφαγείς, όπως είναι ο Νετανιάχου. Πρέπει να αρνού-
µαστε τις διπλωµατικές σχέσεις µε κράτη τα οποία διαπράττουν
γενοκτονία και εθνοκάθαρση, όπως είναι το κράτος του Ισραήλ,
το κράτος του Αζερµπαϊτζάν.

Για να προωθήσεις την ειρήνη, οφείλεις να στηρίξεις τους διε-
θνείς οργανισµούς που θωρακίζουν τα ανθρώπινα δικαιώµατα
και όχι να τους τορπιλίζεις. Και πρέπει να σεβαστείς το διεθνές
ένταλµα σύλληψης του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου κατά του
Νετανιάχου, όχι να αγκαλιάζεις τον Νετανιάχου και να τον χτυ-
πάς στην πλάτη. 

Αλλά, βέβαια, ο κ. Μητσοτάκης δεν είπε λέξη για την Κύπρο
στην δευτερολογία του και δεν είναι απορίας άξιον, γιατί µέχρι
πριν από λίγο είχε Υπουργό Ναυτιλίας που ήρθε εδώ στη Βουλή
και είπε, άκουσον-άκουσον -είναι και Κύπριος ο κ. Στυλιανίδης-
ότι η µισή Κύπρος είναι τουρκική. Ο κ. Στυλιανίδης το είπε. Είναι
Βουλευτής σας, κύριοι, και ήταν Υπουργός σας και είναι αυτός
ο οποίος επιτέθηκε στον Συνήγορο του Πολίτη για το πόρισµα
που αφορά το έγκληµα της Πύλου. 

Ακούστε, κύριε Μητσοτάκη, αν εσείς ονειρεύεστε την χώρα
µας, µια χώρα που πνίγει τους ανθρώπους και τους βυθίζει στα
έγκατα της γης, εγώ, εµείς, αλλά και όλες και όλοι σε αυτήν τη
χώρα ονειρευόµαστε µία πατρίδα µε τους ανθρώπους της περή-
φανους, µια πατρίδα κυρίαρχη, αυτεξούσια, που δεν εξαρτάται
από κανέναν πάτρωνα. 

Άλλοι αγαπάτε τις Ηνωµένες Πολιτείες, άλλοι τη Γαλλία, άλλοι
το Ηνωµένο Βασίλειο κι άλλοι τη Ρωσία. Εµείς θέλουµε τη χώρα
µας ανεξάρτητη. Είναι κάτι που δεν µπορείτε να το χωνέψετε.
Όµως, αυτό το αίσθηµα της ανεξαρτησίας και της ελευθερίας
είναι βαθιά ριζωµένο στον ελληνικό λαό. 

Και αφού αναφέρθηκα στην ξενοφοβική ρητορική του κ. Μη-
τσοτάκη, να τον πληροφορήσω -κύριε Υπουργέ, θα τον πληρο-
φορήσετε κι εσείς και πιστεύω ότι ως νοµικός τα παρακο-
λουθείτε- ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας και οι Έλληνες δικα-
στές έχουν καταδικάσει την πολιτική της Ελλάδας, της Ελληνικής
Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και της κυβέρνησης
Τσίπρα, να θεωρεί την Τουρκία ασφαλή τρίτη χώρα. Γιατί στην
Τουρκία παραβιάζονται τα ανθρώπινα δικαιώµατα και άνθρωποι
οι οποίοι διώκονται εκεί ή προέρχονται από εκεί, πρέπει να απο-
λαµβάνουν εδώ εκείνα τα δικαιώµατα που το Διεθνές Δίκαιο και
το διεθνές κεκτηµένο υπαγορεύουν. 

Κύριε Υπουργέ, που έχετε µείνει εδώ να εκπροσωπείτε τον
αποχωρήσαντα κ. Μητσοτάκη, κύριοι λίγοι εδώ της Νέας Δηµο-
κρατίας, εµείς λογοδοτούµε στους πολίτες και λογοδοτούµε στις
νέες γενιές και λογαριάζουµε το παρόν και το µέλλον µε ψυχή,
µε αγάπη για την ειρήνη, µε αγάπη για τους ανθρώπους και δεν
θα κουραστούµε να µιλάνε για την ειρήνη, για την αγάπη, για την
αλληλεγγύη των λαών και των κοινωνιών. 

Θα κλείσω, υπενθυµίζοντας τα εξής, γιατί οι υπερπατριώτες
τα ξεχνούν. Μετά από τετρακόσια χρόνια σκλαβιάς, ο ελληνικός
λαός επαναστάτησε και κατέκτησε αυτά του λέγανε -σίγουρα και
τότε- ότι οικονοµικά δεν συνεισέφεραν και ότι ήταν αδύνατα. Και
στα συντάγµατα της Επανάστασης, αυτό που οι πρόγονοί µας
περιέλαβαν ήταν η ισότητα, η ισότητα όλων των ανθρώπων, η
ισότητα όλων των ανθρώπων που βρίσκονται στην ελληνική επι-
κράτεια και των ξένων που έρχονται στην ελληνική επικράτεια.
Αυτά λένε τα επαναστατικά συντάγµατα για την ισότητα. 

Αυτοί που παριστάνουν τους πατριώτες, µιλώντας για στρα-
τούς, για όπλα, κλείνοντας το µάτι στη βιοµηχανία των όπλων και
του πολέµου, αυτοί οι ίδιοι είναι που τελικά προδίδουν τους
λαούς. Αυτοί οι ίδιοι είναι που τελικά κάνουν τα πραξικοπήµατα,
στρατιωτικά ή µη στρατιωτικά. Αυτοί οι ίδιοι είναι που παραγνω-
ρίζουν τη δηµοκρατία και τη λαϊκή κυριαρχία. 

Την προδοσία της Κύπρου την διέπραξαν κάποιοι που παρί-
σταναν ότι υπερασπίζονται την Κύπρο και την Ελλάδα. Και επειδή
υπήρξα η Πρόεδρος της Βουλής που το 2015 άνοιξε τον φάκελο
της Κύπρου µαζί µε τον Κύπριο οµόλογό µου, έχω να πω ότι
εκείνο το οποίο αποτελεί το όπλο και την εγγύηση για την ευη-
µερία του λαού, δεν είναι η συγκάλυψη στην οποία αρέσκεστε,
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είναι η αλήθεια. 
Και σίγουρα στον κ. Μητσοτάκη δεν θα άρεσε που µίλησα για

την επίθεση που δέχθηκε η χώρα µας µε τα µνηµόνια και για τους
χαριεντισµούς των κυβερνώντων µε εκείνους που διέπραξαν
αυτήν την επίθεση και για το γεγονός ότι επιτρέπεται σήµερα να
εξοπλίζεται για πρώτη φορά η Γερµανία µετά τον Β’ Παγκόσµιο
Πόλεµο. Ήρθη αυτή η απαγόρευση η µεταπολεµική και ακόµα οι
κυβερνήσεις οι ελληνικές δεν έχουν διεκδικήσει τις οφειλές της
Γερµανίας προς την Ελλάδα για τα εγκλήµατα των ναζί. 

Σίγουρα δεν θα του άρεσε ακόµη το γεγονός ότι του υπενθύ-
µισα και του υπενθυµίζω ότι κ. Τραµπ έχει πρωτοπαλίκαρο του
τον κ. Μασκ που ξεκίνησε τη θητεία του µε δύο ναζιστικούς χαι-
ρετισµούς. Σίγουρα δεν θα αρέσουν αυτά, αλλά σίγουρα εµείς
θα συνεχίσουµε να µιλάµε για την αλήθεια. 

Η χώρα µας έχει δεχθεί και στρατιωτική επίθεση στο πρό-
σφατο παρελθόν. Γνωρίζετε ότι στα Ίµια καταρρίφθηκε το ελι-
κόπτερο. Γνωρίζετε ότι έχετε συµπράξει στη συγκάλυψη και
αυτής της ιστορικής τραγωδίας και εγκλήµατος και δεν αρκεί βε-
βαίως να λέτε ότι έχετε Βουλευτή σας τον αδελφό ενός ήρωα,
αλλά οφείλετε να τιµήσετε τους ανθρώπους που έπεσαν στο κα-
θήκον, τους ανθρώπους που δώσανε τη ζωή τους για την πα-
τρίδα και να δώσετε αλήθεια. Πεδίον δόξης λαµπρό, κύριοι: Μια
εξεταστική επιτροπή εδώ, στη Βουλή, για την κατάσταση των
εξοπλισµών στη χώρα, για την κατάσταση των εξοπλιστικών δα-
πανών και βεβαίως για την φοβερή εκείνη στιγµή όπου Έλληνες
στην υπεράσπιση της πατρίδας θυσιάστηκαν και οι κυβερνήσεις
το συγκάλυψαν.

Εµείς θα είµαστε πάντα µε την αλήθεια, απέναντι στη συγκά-
λυψη, πάντα µε τους πολίτες και τη δηµοκρατία. Αυτή είναι η
Πλεύση Ελευθερίας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Πρόεδρο.
Θα κλείσουµε τη σηµερινή συζήτηση µε την παρέµβαση του

Υπουργού Εθνικής Άµυνας κ. Νίκου Δένδια. 
Παρακαλώ, έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που µου δίνετε τον λόγο. 
Η παρούσα συζήτηση, όπως ξέρετε, διεξάγεται µε το 142Α,

όπου µιλούν µόνο οι Αρχηγοί των Κοµµάτων. Κατά συνέπεια δεν
έχω πρόθεση να κάνω οµιλία, θέλω απλώς να δώσω ορισµένες
διευκρινίσεις σε σχέση µε όσα ακούστηκαν. 

Κατ’ αρχάς επί των παρατηρήσεων του Προέδρου της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης κ Νίκου Ανδρουλάκη θα ήθελα να πω ότι
το 50% του νέου εξοπλιστικού προγράµµατος µπορεί να υλοποι-
ηθεί από την ευρωπαϊκή αµυντική βιοµηχανία, και άνω του 50%.
Είναι 9,4 δισεκατοµµύρια. από τα 18,9 δισεκατοµµύρια. Και επί-
σης, από τα εξήντα οκτώ προγράµµατα τα δεκατέσσερα µπο-
ρούν να αφορούν µόνο ελληνικές εταιρείες, έχουν πλήρη
δυνατότητα να τα εκπληρώσουν ελληνικές εταιρείες. Μιλάµε δη-
λαδή για άνω του 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ.

Τώρα θέλω να κάνουµε µια καθαρή εξήγηση, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, όσοι µετά από αυτήν την πολύ µακρά διαδικασία
έχετε µείνει στην Αίθουσα. Αυτή εδώ η διαδικασία που ακολου-
θείται από αυτήν την Κυβέρνηση έχει ένα στοιχείο πρωτοφανούς.
Είναι η πρώτη φορά που γίνεται. Η υποχρέωση της χώρας να έχει
µακροπρόθεσµο πρόγραµµα αµυντικών εξοπλισµών νοµοθετή-
θηκε το 2010. Από το 2010 µέχρι σήµερα δεν έχει κατατεθεί πρό-
γραµµα δεκαετίας. Είναι η πρώτη φορά κατά την οποία
κατατίθεται. Και είναι µείζον-µείζον!- θέµα διαφάνειας, γι’ αυτό
κατ’ αρχάς κατατίθεται. Διότι έτσι η Επιτροπή Εξοπλιστικών και
δι’ αυτής η Βουλή των Ελλήνων ξέρει απολύτως τι προγραµµα-
τίζει η Κυβέρνηση και ξέρει και απολύτως τον δηµοσιονοµικό
χώρο τον οποίο η Κυβέρνηση προτίθεται να χρησιµοποιήσει. 

Αυτά τα οποία ακούστηκαν, καταλαβαίνω, εν τη ρύµη του
λόγου ήταν. Καταλαβαίνω, πια είµαι πολλά χρόνια σε αυτήν την
Αίθουσα. Απλώς θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν προτίθεµαι
ούτε τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής ούτε τα θέµατα εθνικής
άµυνας να τα µετατρέψω σε θέµατα κοµµατικής αντιπαράθεσης,

στον βαθµό που εξαρτάται από µένα δεν θα το κάνω. Γι’ αυτό
ουδέποτε επί έξι χρόνια άσκησα κριτική σε προηγούµενες κυβερ-
νήσεις για οτιδήποτε έκαναν στην εξωτερική πολιτική ή οτιδή-
ποτε έκαναν στην άµυνα. Και προφανώς είναι σαφές ότι δεν
έγιναν όλα τέλεια.

Το λέω αυτό γιατί ορισµένες τοποθετήσεις εδώ Πολιτικών Αρ-
χηγών είχαν ένα στοιχείο -και δεν αναφέροµαι στην κ. Κωνσταν-
τοπούλου, γιατί η λέξη ίσως παραπέµπει εκεί- εισαγγελικότητας.
Το ξεκαθαρίζω, δεν αναφέροµαι στην κ. Κωνσταντοπούλου.
Είχαν ένα στοιχείο δείχνουµε µε το χέρι και πέστε µας, πέστε
µας, πέστε µας, πέστε µας. Ως προς τι; Οι περισσότερες ερωτή-
σεις, για το Στεφανοβίκειο κ.λπ., έχουν απαντηθεί διά του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου δεκαπέντε φορές η καθεµία.
Οποιοσδήποτε από τους Πολιτικούς Αρχηγούς ήθελε να µη δη-
µιουργήσει εντυπώσεις θα µπορούσε κάλλιστα να πάρει τις
απαντήσεις µου και να τις διαβάσει ή εν πάση περιπτώσει, µπορώ
να του τις ξαναστείλω, δεν υπάρχει θέµα. Αλλά αυτή η συζήτηση
δεν έχει να κάνει ούτε µε το Στεφανοβίκειο, ούτε µε την Αγχίαλο,
ούτε µε τη Λιβύη, ούτε µε κάτι από όλα αυτά. Έχει να κάνει µε
τα πολύ σοβαρά θέµατα των εξοπλισµών. 

Αυτή η Κυβέρνηση είναι η πρώτη Κυβέρνηση η οποία -έχει το
στοιχείο του «Απορρήτου» πάνω, γι’ αυτό δεν µπορώ να το κα-
ταθέσω- έχει καταθέσει δεκαετές εξοπλιστικό το οποίο έχει απο-
στείλει ήδη προς τη Βουλή των Ελλήνων εδώ και έναν µήνα και
αναµένει πότε θα συνέλθει η επιτροπή για να το συζητήσουµε.

Επίσης έρχοµαι να µιλήσουµε λίγο, αν θέλετε, για το ευρύτερο
πλαίσιο, τι προτείνουµε εδώ και είναι υπαρξιακό για τη χώρα.
Προτείνουµε µια συνολική αλλαγή προσέγγισης των αµυντικών,
κατ’ αρχάς µια πλήρη αλλαγή δόγµατος. Να τα πω απλά. Στην
επιτροπή θα τα πω πολύ πιο καθαρά, µε λεπτοµέρειες, βεβαίως
χωρίς καµία δηµοσιότητα. Σταµατάµε τη λογική ότι το Αιγαίο το
υπερασπίζεται ο στόλος και πάµε σε µια τελείως διαφορετική λο-
γική, µε την «Ασπίδα του Αχιλλέα», που το Αιγαίο και όλη την επι-
κράτεια εναντίον πυραύλων, εναντίον αεροπλάνων, εναντίον
drones, εναντίον σκαφών και εναντίον υποβρυχίων τα υποστηρί-
ζει πλέον ένα πολύ πιο πολύπλοκο σύστηµα -πολύ πιο φτηνό
όµως στην απόκτησή του και πολύ πιο ικανό στη λειτουργία του-
πολλαπλών πυραυλικών συστηµάτων αποκρυπτόµενων και µετα-
κινούµενων µε τεχνητή νοηµοσύνη και command and control. Και
από εκεί και πέρα, ο στόλος ελευθερώνεται, ιδίως τα νέα πλοία
του στόλου ελευθερώνονται για να λειτουργήσουν ως στρατη-
γικά όπλα αποτροπής και το ίδιο συµβαίνει και µε τα αεροπλάνα,
τα Rafale και τα Mirage M-5 που µπορούν να φέρουν στρατηγικά
όπλα. Και αλλάζουµε και τη δοµή των δυνάµεων. 

Ένας άλλος Πολιτικός Αρχηγός απηύθυνε προς την Κυβέρ-
νηση τη λέξη «ψέµα». Ειλικρινά, αν κάτι µε στεναχωρεί σε αυτήν
την Αίθουσα είναι να συµµετέχω σε κάτι που αυτό αναφέρεται.
Δεν θέλω να του απαντήσω, διότι το ψέµα δεν ήταν από την
πλευρά της Κυβέρνησης. Η Βουλή των Ελλήνων έχει ενηµερωθεί
για τη νέα δοµή δυνάµεων εδώ και πάρα πολύ καιρό. Εγώ την
ενηµέρωσα και υπάρχουν και Πρακτικά γι’ αυτό -το θυµάστε-
στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας, όπως προβλέπει ο Κα-
νονισµός. Και πέρασε, όπως προβλέπει ο Κανονισµός, από τη
συγκεκριµένη επιτροπή η νέα δοµή, η οποία υλοποιήθηκε µε το
κλείσιµο των στρατοπέδων και µε τις συγχωνεύσεις των µονά-
δων. Τα είχα πει όλα αυτά. 

Και είχα πει επίσης ότι το περίσσευµα που θα δηµιουργηθεί
από αυτό θα διανεµηθεί ως µέρισµα στους αξιωµατικούς και στα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, γιατί οι µισθοί που δίνουµε δεν
αντέχουν σε οποιαδήποτε κριτική. Τα είχα πει όλα αυτά τα πράγ-
µατα. Και βεβαίως το να εµφανίζεται εδώ η εικόνα του ευφυολο-
γήµατος «επί των ηµερών µας δεν έφευγαν από τις Ένοπλες
Δυνάµεις, φεύγουν επί των ηµερών σας» αυτό έχει µια πολύ προ-
φανή απάντηση, που την είχα δώσει εκατό φορές. Όταν επί των
ηµερών του ερωτώντος και απευθύνοντας αυτήν την ερώτηση
στην Κυβέρνηση η ανεργία ήταν στο 30%, δεν έφευγε κανείς, κυ-
ρίες και κύριοι. Τώρα όµως που η ανεργία είναι στο 9% τα ικανά
µας στελέχη φεύγουν και άρα πρέπει να αυξήσουµε τους µι-
σθούς για να τα κρατήσουµε. Και όταν το κάναµε αυτό, το ενέ-
κρινε ο Πρωθυπουργός και το ανακοίνωσα, δεν το παρουσίασα
ως κοµµατικό θρίαµβο της Νέας Δηµοκρατίας. Το παρουσίασα
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ως αποτέλεσµα µιας δοµής δυνάµεων που είχε εγκριθεί από τη
Βουλή των Ελλήνων. Αποφεύγουµε ως Κυβέρνηση να διεκδική-
σουµε οποιοδήποτε κοµµατικό όφελος απ’ ό,τι κάνουµε σε αυτόν
τον τοµέα, ακριβώς για να µπορούµε να δηµιουργούµε εθνικές
συναινέσεις.

Έρχοµαι στο ΕΛΚΑΚ. Το ΕΛΚΑΚ είναι µια αποδεδειγµένη µέ-
θοδος που έχει οδηγήσει άλλες χώρες στην οικονοµική ανά-
πτυξη. Εµείς αντιγράψαµε µια σειρά χωρών και πράγµατι το
νοµοθετήσαµε γρήγορα και λειτούργησε γρήγορα. Και θα άξιζε
να σας καταθέσω στα Πρακτικά ότι ήδη όλοι αυτοί είναι διαγω-
νισµοί τους οποίους έχει προκηρύξει το ΕΛΚΑΚ, και δεν είναι δια-
γωνισµοί προϊόντων, είναι διαγωνισµοί επίλυσης προβληµάτων
προηγµένης τεχνολογίας. Γιατί µε την παλιά αντίληψη που λέγε-
ται «πάω στο ράφι κι αγοράζω» η χώρα δεν πήγαινε κάπου. Ήταν
προφανές αυτό. Και το ΕΛΚΑΚ χρειάζεται κάθε δυνατή στήριξη.
Αλλά θα δείτε, θα έχει αποτελέσµατα, έχει ήδη αποτελέσµατα.
Ο «Κένταυρος», το πρώτο ελληνικό anti-drone είναι το πρώτο πε-
ρήφανο αποτέλεσµα αυτής της προσέγγισης. 

Και δεν είναι µυστικό να σας πω ότι το 2019 η χώρα δεν είχε
ούτε ένα anti-drone -ούτε ένα για δείγµα!- όταν η απειλή παρή-
γαγε drones σωρηδόν. Και πάλι όµως ουδείς άσκησε κριτική για
όλα αυτά, όπως και ουδείς έφερε -και καλώς δεν έφερε και δεν
θα το κάνω ούτε εγώ- τη διαθεσιµότητα των αεροσκαφών την πε-
ρίοδο της κρίσης. Γιατί εγώ δεν είµαι έτοιµος να κατηγορήσω
µια κυβέρνηση η οποία δεν είχε χρήµατα και έπρεπε να ζει µε
µνηµόνια. Καταλαβαίνω γιατί δεν µπορούσε να συντηρήσει τα
αεροσκάφη. Αυτό που δεν καταλαβαίνω είναι ο ψόγος εναντίον
µας έναντι δήθεν ενός λαµπρού παρελθόντος. Αυτό µε ενοχλεί,
και αυτό θα παρακαλούσα να µη συνεχίσει. Δεν µας πηγαίνει
κάπου εδώ.

Πέρα από το ΕΛΚΑΚ, θα ήθελα να σας πω και το εξής. Στην
επιτροπή θα αναλυθούν τα προγράµµατα ένα προς ένα. Θα ανα-
λυθούν όχι από εµένα, δεν είµαι αυτός ο οποίος γνωρίζει τι πρέ-
πει να αποκτήσει η χώρα, αλλά από τους αρχηγούς των
επιτελείων. 

Επίσης, επειδή είναι πολλά τα χρήµατα και το καταλαβαίνω και
το αισθάνοµαι µεγάλο βάρος, διότι καταλαβαίνω απολύτως τι ση-
µαίνει το υστέρηµα του Έλληνα φορολογούµενου το οποίο πρέ-
πει να διαχειριστούµε για την ασφάλεια αυτού του ιδίου, θα σας
προτείνω µια σειρά από µέτρα διαφάνειας, πέραν του ιδίου, ξα-
ναλέω, του εξοπλιστικού που είναι το ύπατο µέτρο διαφάνειας,
για να µπορέσουµε να τα παρακολουθήσουµε και να λείψει η
σκιά που υπήρχε στο παρελθόν. 

Τα µέτρα είναι πρώτον, µονοµερώς αποποιήθηκα το προνόµιο
ο γενικός διευθυντής εξοπλισµών να είναι άτοµο της επιλογής
του Υπουργού. Και ο επικεφαλής και ο δεύτερος ήταν άτοµα τα
οποία επέλεγε ο Υπουργός και βεβαίως ήταν άτοµα τα οποία ο
Υπουργός επέλεγε εκτός. Εγώ επέλεξα µόνιµο αξιωµατικό τον
οποίο µου υπέδειξε το ΓΕΕΘΑ και ο δεύτερος τη τάξει ήταν επί-
σης µόνιµος αξιωµατικός τον οποίο επίσης µου υπέδειξε το
ΓΕΕΘΑ και έχω δώσει και σχετική εντολή, αποποιούµενος πλέον
εξ ονόµατος του Υπουργού του προνοµίου διορισµού του γενι-
κού διευθυντή εξοπλισµών. 

Δεύτερον, θα υπάρξει διάταξη που θα έρθει προς ψήφιση µε
την οποία θα υπάρχει πλέον µόνιµος νοµικός σύµβουλος του
κράτους στη Γενική Διεύθυνση Εξοπλισµών, ο οποίος θα συµµε-
τέχει και στις διαπραγµατεύσεις των οπλικών συστηµάτων. 

Τρίτον, θα αλλάξει ο τρόπος στελέχωσης της Γενικής Διεύθυν-
σης Εξοπλισµών. Θα υπάρχουν αξιωµατικοί µακράς θητείας, όχι
αξιωµατικοί δύο και τριών ετών, για να µπορούν αυτοί οι αξιω-
µατικοί να αποκτούν εµπειρία στα θέµατα των διαπραγµατεύ-
σεων, ιδιαιτέρως εξειδικευµένων θεµάτων. Δεν είναι απλό. Είµαι
δικηγόρος και µπορώ να το καταλάβω, αλλά δεν δικαιούµαι να
είµαι δικηγόρος του εαυτού µου. 

Ενίσχυση της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας. Τροποποιούµε το προεδρικό διάταγµα
σύστασης και λειτουργίας της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέ-
σεων. Ήδη είµαστε στη διαδικασία να υπογραφεί µνηµόνιο συ-
νεργασίας µε την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, ώστε η
Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας να αποκτήσει τεχνογνωσία και µεθόδους σύγχρονες ελέγχου

«Πόθεν Έσχες», λογαριασµών κ.λπ., κ.λπ.. Διότι είναι προφανής
ο λόγος.

Τοποθετούµε στρατιωτικό εισαγγελέα στην Υπηρεσία Εσωτε-
ρικών Υποθέσεων και του δίνουµε δυνατότητα άρσης του τρα-
πεζικού απορρήτου για τα άτοµα τα οποία διερευνά. Επίσης το
ίδιο θα ισχύει και για το ΕΛΚΑΚ. Δηλαδή οποιοσδήποτε διαχειρί-
ζεται δηµόσιο χρήµα µε οποιονδήποτε τρόπο θα έχει δηµιουρ-
γηθεί ένας εξελιγµένος µηχανισµός ελέγχου γι’ αυτόν.

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά την Ειδική Διαρκή Επιτροπή
Εξοπλιστικών, υπάρχει µια πρόβλεψη η οποία επιτρέπει ανά εξά-
µηνο να συνέρχεται η επιτροπή και να ενηµερώνεται. Θα το κα-
ταστήσουµε, καθόσον µας αφορά, διότι η Βουλή είναι κυρίαρχη
και εσείς αποφασίζετε, αλλά καθόσον µας αφορά, όσο είµαι εγώ
τουλάχιστον στο Υπουργείο Άµυνας, θα το καταστήσουµε υπο-
χρεωτικό. Κάθε έξι µήνες θα έρχοµαι µαζί µε τους αρχηγούς και
θα ενηµερώνουν για την εξέλιξη όλων των προγραµµάτων την
Επιτροπή Εξοπλιστικών. 

Επίσης, µόλις περάσουµε το εξοπλιστικό, θα κάνουµε µια αρ-
χική συνεδρίαση, µε την οποία θα ενηµερωθείτε για όλα τα προ-
ηγούµενα εξοπλιστικά που έρχονται, δηλαδή αυτά που είχαν
υπογραφεί στο παρελθόν και ακόµα εξελίσσονται, για να ξέρετε.
Διότι από τα 28 δισεκατοµµύρια τα οποία βλέπετε, τα 11 και κάτι
έχουν ήδη διατεθεί. Θέλω να γνωρίζετε πού έχουν διατεθεί, πώς
έχουν διατεθεί και τι γίνονται αυτές οι συµβάσεις. 

Επίσης, θα κατεβάσω το επίπεδο ενεργοποίησης του άρθρου
περί διατύπωσης γνώµης της επιτροπής από τα 30 εκατοµµύρια
στα 10 εκατοµµύρια και θα είµαι πάντα στη διάθεσή σας και το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας οποτεδήποτε κρίνετε για οποιοδή-
ποτε ποσόν. 

Εάν κρίνετε δηλαδή ότι θέλετε πλήρη ανάλυση για οποιοδή-
ποτε πρόγραµµα –θυµίζω, τα προγράµµατα αυτά τα ξέρετε από
τις εξαµηνιαίες επιτροπές- εάν θέλετε ειδική συνεδρίαση για
οποιοδήποτε πρόγραµµα, θα γίνεται ειδική απόρρητη συνε-
δρίαση για οποιοδήποτε πρόγραµµα ανεξαρτήτως αξίας.

Και βεβαίως είµαι απολύτως ανοιχτός σε οποιονδήποτε από
οποιοδήποτε κόµµα για οποιαδήποτε διασφάλιση, µέσα στο
πλαίσιο βεβαίως του λογικού και της ανάγκης όλα αυτά τα πράγ-
µατα να ολοκληρώνονται σε ένα δεδοµένο χρόνο. 

Καταλήγω. Σας κούρασα. 
Απαιτείται µια καινούργια αντίληψη και µε συγχωρείτε που σας

το λέω. Αν δεν προσπαθήσουµε όλοι, αυτό δεν θα επιτευχθεί.
Έχω εδώ τον κατάλογο των δεκάδων ερωτήσεων που µου υπε-
βλήθησαν για το κλείσιµο των στρατοπέδων, δεκάδων ερωτή-
σεων. Δεν πάµε έτσι κάπου. 

Εάν απαίτησή µας είναι για να είµαστε αρεστοί να συντηρούµε
στρατόπεδα οπουδήποτε, η χώρα δεν πρόκειται να πάει µπρο-
στά. Το να κλείνεις στρατόπεδα, όπως ξέρετε, είναι πολιτικό κό-
στος και να κάνεις κρίσεις και να προστατεύεις γύρω στους δύο
χιλιάδες αξιωµατικούς έχει πολιτικό κόστος, αλλά αυτό που
υπήρχε ήταν πολύ πιο απαράδεκτο.

Όταν στις οργανικές θέσεις του Ελληνικού Στρατού η πρό-
βλεψη ήταν για πεντακόσιους εξήντα οκτώ συνταγµατάρχες και
µε τον εκφυλισµό είχαµε φτάσεις στους χίλιους οχτακόσιους
δέκα, αυτό εξυπηρετούσε το αξιόµαχο της χώρας; Εγώ είµαι που
έθεσα εν αµφισβητήσει το αξιόµαχο της χώρας ή όσοι επέτρε-
ψαν να γίνει αυτό το πράγµα και να φτάσει εκεί; Και µήπως έγινε
δηµοφιλέστερος όταν τους αποστράτευσα; 

Όταν πέρασε µέσα στην κρίση το 2017 νόµος για τους εκτός
οργανικών θέσεων αξιωµατικούς εξ υπαξιωµατικών και υπήρχαν
πεντακόσιοι εξήντα οχτώ υπαξιωµατικοί εξ υπαξιωµατικών εκτός
οργανικών θέσεων, αυτό έγινε για να βοηθηθεί το αξιόµαχο της
χώρας; Υπάρχει στρατός σε αυτόν τον πλανήτη που η αναλογία
αξιωµατικών-υπαξιωµατικών είναι 1 προς 1; Δεν υποχρεούστε να
το ξέρετε, αλλά η κανονική αναλογία είναι 1 προς 9.

Δεν τα λέω γιατί θέλω να ασκήσω οποιαδήποτε κριτική. Δεν µε
ενδιαφέρει αυτό. Το λέω γιατί έχουµε απέναντί µας υπαρκτή, δια-
τυπωµένη απειλή, δεκαπλάσια των δυνατοτήτων µας. Είναι ποτέ
δυνατόν µε αυτές τις συνθήκες να επιτρέπουµε στον εαυτό µας
οποιαδήποτε χαλάρωση;

Ευχαριστώ θερµά για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Ελπίζω ότι στην επιτροπή θα έχουµε τη δυνατότητα να τα
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πούµε εν εκτάσει. Θέλω όµως να σας διαβεβαιώσω το εξής, ότι
αν αυτό το εξοπλιστικό, το οποίο είναι πλήρες, ξεκινάει από την
ένδυση του στρατιώτη που δεν είναι ρούχο, γιατί έχει αισθητήρες
και µεθόδους επικοινωνίας, είναι µιας άλλης εποχής και είναι και
ελληνικό πρόγραµµα, 268 εκατοµµύρια, µπορούν να το πάρουν
και θα το πάρουν µόνο ελληνικές εταιρείες, από αυτό µέχρι τα
πιο προηγµένα συστήµατα, παραδείγµατος χάριν δορυφόρο -
δεν έχουµε δορυφόρο, δεν µπορούµε να επικοινωνούµε- σε οποι-
αδήποτε περίπτωση θερµού επεισοδίου θα σταµατήσουν οι
επικοινωνίες µας στο επόµενο δευτερόλεπτο στον αντίπαλο, λέω
λοιπόν εάν αυτό το πρόγραµµα εκτελεστεί, ένα πράγµα µπορώ
να σας διαβεβαιώσω, ότι τα περί υπεράσπισης της πατρίδας και
της ελευθερίας της και της ασφάλειας των Ελλήνων πολιτών θα
είναι ουσιαστική δυνατότητα και όχι απλώς λεκτική διατύπωση
στο πλαίσιο συνεδριάσεων δικών µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση
σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.57’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο Πέµπτη
3 Απριλίου 2025 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη
που έχει διανεµηθεί.
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